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وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي با بيان اينكه با شفافيت 
مديران خ��ود را در يك  اطاق شيش��ه اي مي بينند، 
گفت: مدي��ران نمي توانند به س��مت پنه��ان كاري 
بروند، براي مبارزه با فس��اد بايد از بالاترين رده هاي 
مديريتي تا پايين ترين س��طوح در معرض شفافيت 
قرار گيرند.به گزارش ايرنا، س��يد عباس صالحي در 
دومين نشس��ت »شفاف سازي و دسترس��ي آزاد به 
اطلاعات وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي« با اشاره به 
اينكه يكي از پروژه ه��اي كلان اين وزارتخانه موضوع 
شفافيت است، اظهار داش��ت: آمارها نشان مي دهد 
در اين امر با ۵۰درصد پيش��رفت روبرو بوده ايم اما در 
عين پيشرفت مناسب در ش��فافيت تا رضايت كامل 
فاصله داريم و بايد س��رعت خ��ود را بالاتر ببريم.وي 
ادامه داد: شفافيت با چند نگاه ديده مي شود، در نگاه 
اول ش��فافيت به عنوان يك امر مضر اس��ت، در واقع 
براي س��اختار اداري وقتي پرده اي برداشته مي شود 
اتفاقات زي��ادي رخ مي دهد بنابراي��ن در اين نگاه هر 
قدر مسائل مختلف پوشانده ش��ود بهتر خواهد بود، 
در اين نگاه هر ميزان  پنهان كاري بيش��تر مساوي با 
مديريت موفق تر است و سيس��تم بوروكراسي ما نيز 
با اين سيستم موافق تر هستند.وزير فرهنگ و ارشاد 
اسلامي تاكيد كرد: در نگاه دوم شفافيت در قالب يك 
عمل مستحب مدنظر اس��ت، به عبارتي ديگر در اين 
نگاه اصل همچنان بر همان پنهان كاري است و بعضا 
در برخي موارد اقدام به شفافيت هم مشكل زا نيست.

صالحي با اشاره به نگاه س��وم به شفافيت يادآور شد: 
در اين نگاه شفافيت يك ركن از نظام مديريتي است، 
در اين نگاه شفافيت از فساد جلوگيري مي كند، اين 
نگاه ادله خاص خود را دارد و بيش��تر به دنبال ايجاد 
يك  همفكري اس��ت، به ط��ور كلي در اي��ن ديدگاه 
شفافيت از فساد جلوگيري مي كند.وي افزود: امروز 
با پيچيده تر شدن نظام بوروكراسي، در طرف مقابل 
فساد هم پيچيده تر شده اس��ت، بايد بپذيريم فساد 
را نمي ت��وان به صورت پس��يني جلوگي��ري كرد، با 
وجود اين بايد بين فس��اد و احساس فساد نيز تفاوت 
قائل شد، اگر بخواهيم مبارزه با فساد را تنها از سوي 
نهاده��اي نظارت��ي و قضايي پيگيري كني��م، كافي 
نخواهد بود، يكي از راه هايي كه مي توان جلوي فساد را 
پيش از وقوع گرفت بحث شفافيت است.وزير فرهنگ 
و ارشاد اسلامي با بيان اينكه با شفافيت مديران خود را 
در يك  اطاق شيشه اي مي بينند، خاطرنشان كرد: در 
اين شرايط مديران نمي توانند به سمت پنهان كاري 
بروند، از اين رو براي حفظ نظام و انقلاب و همچنين 
مبارزه با فس��اد بايد از بالاترين رده هاي مديريتي تا 
پايين ترين س��طوح در معرض ش��فافيت قرار گيرند 
تا مديران احساس كنند هميش��ه در معرض ديدن 
هستند و همين حس ديده ش��دن توسط مردم يك 
مصونيت دروني ايجاد مي كند.صالحي ابراز داش��ت: 
امروز نياز جدي به ايجاد اعتمادس��ازي خود با مردم 

داريم، عدم اعتماد م��ردم به مديران يك خطر جدي 
است و شفافيت گامي به س��مت اعتمادسازي است 
و به نوعي با ش��فافيت مردم را محرم خود مي دانيم، 
بايد پذيرفت احساس غريب بودن و جداسازي مردم 
و دولت هيچ��گاه س��اختار دولت_ملت را درس��ت 
نمي كند.وي با بيان اينكه از طريق ش��فافيت به رفع 
اشكالات خود مي رس��يم، تصريح كرد: ما يك چرخه 
معيوب در داخل سيس��تم اداري خود داريم و گاهي 
سيس��تم از داخل اش��كالات خود را نمي بيند و فكر 
مي كند بايد به همين شيوه جلو برود، پس با شفافيت 
درب نقد را باز كنيم زيرا سيستم را به سمت پيشرفت 
سوق مي دهد، نبايد فراموش كرد كه محرمانه كاري 
دولت را از نگاه بيروني محروم مي كن��د.او بيان كرد: 
در شفافيت با انتش��ار اطلاعات، ذي نفعان خود را در 
حوزه ه��اي كاري و اقتصادي كم��ك خواهيم كرد، 
وقتي اطلاعات و اس��ناد منتشر مي ش��ود ذي نفعان 
مي توانند بهترين تصميم  را ب��راي فعاليت هاي خود 
اتخاذ كنند و اين موضوع به نفع اقتصاد فرهنگ و هنر 
است. صالحي اضافه كرد: يكي از مواردي كه در  مسير 
شفافيت ممكن است مضر باشد انتش��ار اطلاعات با 
سهل انگاري است، صحت و دقت در انتشار اطلاعات 
بسيار مهم اس��ت و بايد در همخواني اطلاعات دقت 
بيشتري كرد زيرا قرار اس��ت به سمت اعتمادسازي 
حرك��ت كنيم و ع��دم همخوان��ي اطلاع��ات ضربه 
س��نگيني به اعتماد وارد مي كند.وي ادامه داد: يكي 
ديگر از موارد مهم در شفافيت رعايت حريم خصوصي 
افراد است، در لايحه دولت در مورد شفافيت نيز اين 
امر مورد تاكيد قرار گرفته است.وزير فرهنگ و ارشاد 
اسلامي با اشاره به اينكه معاونين و مديران درجه يك  
بايد نسبت به موضوع شفافيت احساس تكليف كنند، 
گفت: حس مسووليت مديران در اين راستا بسيار مهم 
است، زيرا اهتمام مديران در اين زمينه ما را به سمت 
موفقيت نزديك تر مي كند، گاهي مش��اهده مي شود 
كه ش��فافيت از منظر برخي مدي��ران مياني چندان 
مورد اهتمام نيس��ت در حالي كه از بالاترين س��طح 
مديريتي تا پايين ترين رده ها، افراد يك سيستم بايد 
درگير موضوع شفافيت باش��ند و به اين امر بپردازند.

صالحي بيان داشت: شفافيت هم مي تواند پرفايده و 
هم هزينه بردار باش��د، بنابراين ب��راي جلوگيري از 
هرگونه عملكرد نامناسبي بايد از تجربه هاي خود در 
گام اول شفافيت اس��تفاده كنيم.عضو شوراي عالي 
انقلاب فرهنگي با اش��اره به اهميت اطلاع رساني در 
اين زمينه گفت: در حوزه اطلاع رساني پيشگيرانه بايد 
قوي تر عمل كرد تا براي مخاطب نسبت به موضوعي 
ايجاد سوال نشود، گاهي پيش از اينكه اتفاقي رخ دهد 
مي توان با توضيحات كافي دفع س��وال كرد، باتوجه 
به ش��رايط ملتهب جامعه بايد تلاش ك��رد تا جايي 
كه ام��كان دارد در م��ورد موضوع��ات مختلف براي 

مخاطبان سوال و ابهام ايجاد نكنيم. 

رده هاي مديريتي در معرض شفافيت قرار گيرند
حسين حقگو|

تحليلگر اقتصادي|
لايحه بودجه س�ال 99 با اين عبارت آغاز مي شود: 
»برنامه ري�ز ي درس�ت )اقتصادي(، م�ال اندك را 
افزايش مي دهد و برنامه ريز ي نادرست، مال فراوان 
را نابود مي كند«.  )حضرت علي)ع(( 
متاس��فانه برنامه ري��زي اقتص��ادي و س��اختار اجرايي 
كش��ورمان به هيچ وجه در جهت گفتار فوق نبوده است 
و نگاهي گذرا به عملكرد اقتصادي كشور طي چند دهه 
اخير و ميانگين رش��د حدود 3 درصدي و ن��رخ تورم و 
بيكاري دو رقمي و ميزان نازل سرمايه گذاري در مقابل 
حجم عظيم درآمدهاي نفتي و گازي و صادرات غيرنفتي 
مصداق اين مدعاس��ت . در واقع اقتصاد كشورمان دچار 
بيماري رش��د پايي��ن و ناپاي��دار و غير اشتغالزاس��ت و 
درمان اين بيماري مزمن و تاريخي نياز به نقشه و برنامه 
مشخص و جد و تلاشي بسيار دارد. نقطه كانوني كه اين 
مشكل س��اختاري را بروز مي دهد و نشانه هاي بيماري 
يا سلامتي اقتصاد را عيان مي س��ازد نظام بودجه ريزي 
اس��ت. چرا كه بودجه به عنوان سند سياست هاي مالي 
دولت بر تقاضاي كل، رش��د اقتصادي و اشتغال و تورم و 
توزيع درآمد ها در طول يك س��ال بسيار اثرگذار است و 
قرار است بخش��ي از اهداف و سياس��ت هاي برنامه هاي 
پنج ساله را نيزمحقق نمايد. لذا ضمن توجه به معضلات 
س��اختاري اقتصاد كشور، س��هم مهمي از اين وضعيت 
نامناس��ب را بايد به حس��اب نظام بودجه ري��زي و ميل 
دولت ها به خرج كردن هر چه بيشتر به رغم محدوديت 
منابع براي راضي نگاه داشتن طبقات مختلف اجتماعي 
نهاد. ميلي كه دور باطل »كس��ري بودجه« و »افزايش 
نقدينگي« و »تورم« و... به دنبال م��ي آورد. با نگاهي به 
ساختار و ارقام بودجه س��ال آتي نيز اين عدم تعادل در 
دخل و خرج كشور را مي توان چنين مشاهده كرد: عدم 
تحقق درآمدهاي مالياتي )افزايش 14 درصدي از 172 
به 19۵هزار ميلي��ارد تومان( با توجه به عملكرد س��ال 
جاري و تداوم ركود س��ال آتي، حجم عظيم يارانه هاي 
پيدا و پنهان در اقتصاد كش��ور و عدم چاره انديشي براي 
آن در بودجه )4۵ هزار ميليارد توم��ان يارانه نقدي، 31 
هزار ميليارد تومان يارانه معيشتي و 9۰۰ هزار ميليارد 
تومان يارانه پنهان(، تداوم سياس��ت چن��د نرخي ارز و 
تخصيص 1۰ ميليارد دلار براي كالاهاي اساسي به نرخ 
42۰۰ توماني و ايجاد فساد و رانت، افزايش هزينه هاي 
جاري )افزايش 1۵درصدي حقوق كاركنان و هزينه هاي 
رفاهي( عليرغم نااطميناني از درآمدهاي نفتي و مالياتي، 
حجم عظي��م بودجه ش��ركت ها و موسس��ات دولتي و 

بانك ها علي رغم بهره وري و سوددهي اندك آنها .  همين 
مورد آخر خ��ود حديث مفصل��ي اس��ت از ناكارآمدي 
اقتصادي كش��ور و عدم تدبير مناس��ب بودجه اي براي 
حل آن. دوس��وم بودجه هزارو 988هزار ميليارد توماني 
)حدود هزارو 484هزار ميليارد تومان- 16 درصد رشد 
نسبت به سال گذشته( به شركت هاي دولتي و بانك ها 
و موسس��ات غيرانتفاعي اختصاص دارد كه در مجلس 
صرفا جنبه اطلاع رس��اني دارد! اين در حالي اس��ت كه 
تصور آن بود كه با ش��روع اجراي سياست هاي اصل 44 
حداقل روند افزايش اندازه و س��هم بنگاه هاي دولتي در 
اقتصاد متوقف مي شد. چرا كه بسياري از اين شركت ها 
و موسس��ات زيان ده و چه بسا ورشكس��ته اند و كاهش 
حضور دولت و افزايش نقش بخش خصوصي در اقتصاد 
از ضرورت هاي اساس��ي اصلاح نظام بودجه ريزي كشور 
بوده است . متاسفانه اما در ساختار بودجه طي اين سال ها 
هيچ س��ازوكاري جهت تقليل س��اختار ديوانسالارانه و 
محدود كردن اين موسسات، كارآمد كردن ارتباط دولت 
با آنها و قرار دادن اين بنگاه هاي دولتي در رقابت بازاري 
انديشيده نشد و بالعكس با افزايش هر ساله بودجه آنها، 
فارغ از سود و زيانش��ان، اين موسسات مورد تشويق هم 
قرار گرفته اند.  در مجموع مي توان از هم اكنون عملكرد 
و نتيجه بودجه س��ال 99را بر اقتصاد چنين پيش بيني 
كرد: عدم كمك به رشد اقتصادي به سبب تنگناي مالي 
جهت افزايش مناس��ب بودجه عمراني و فعاليت بخش 
خصوصي، تش��ديد بي ثباتي به سبب كس��ري بودجه، 
اس��تقراض از بانك مركزي يا بانك هاي تجاري، عمدتا 
توزيع منابع حاصل از دارايي ها ي كش��ور و نه نقش باز 
توزيعي )بهبود و عادلانه ش��دن درآمده��اي مالياتي و 
اصلاحات مالي(، كس��ري بودجه بالاو ع��دم تعادل بين 
منابع و مص��ارف و در نتيجه عدم ام��كان بهبود عرضه 
كالاي عمومي . اقتصاد كشور نياز به يك جراحي عميق 
در بنيان هاي نظري و نظام تدبير وسازوكار هاي اجرايي و 
عملياتي دارد و بودجه سالانه نشان دهنده تمايل، اراده و 
علم و دانش انجام چنين تحولي. »انتظار از بودجه براي 
معجزه به جاي اصلاح دولت و اقتصاد به راه اشتباه رفتن و 
دور خود چرخيدن است پس راه چاره، اصلاح بيخ و بنيان 
و تاروپود اقتصاد اس��ت. اقتصاد باي��د متنوع، غيرمتكي 
به نفت و داراي درآمدهاي پايدار باش��د و دولت هم بايد 
خوش فكر، متكي به خواس��ت و اراده م��ردم و به دنبال 
مصلحت بلندمدت مردم )و نه صرفاً رضايت كوتاه مدت 
آنها( باشد تا تصوير تركيبي آن يعني بودجه هم اصلاح 
ش��ود.« )بودجه ب��ه زبان س��اده- مرك��ز پژوهش هاي 
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نادرست، مال فراوان را نابود مي كند«.
  )حضرت علي)ع(( 
متاسفانه برنامه ريزي اقتصادي و ساختار اجرايي 
كشورمان به هيچ وجه در جهت گفتار فوق نبوده 
است و نگاهي گذرا به عملكرد اقتصادي كشور طي 
چند دهه اخير و ميانگين رش��د حدود 3درصدي 
و ن��رخ ت��ورم و بي��كاري دو رقمي و مي��زان نازل 
س��رمايه گذاري در مقابل حجم عظيم درآمدهاي 
نفتي و گازي و ص��ادرات غير نفت��ي مصداق اين 
مدعاست . در واقع اقتصاد كشورمان دچار بيماري 

رشد پايين و ناپايدار و غير اشتغالزاست و ...

حسين  حقگو

 صفحه 3  

كلان

 دستگاه ها در اخذ  بودجه
همچنان پر مصرف

بررسي بودجه دس��تگاه هاي اجرايي كشور، يعني 
بخش مصارف بودجه نش��ان مي ده��د كه گرچه 
بودجه اغلب دس��تگاه ها نس��بت به تورم، افزايش 
كمتري را تجربه مي كنند ولي با اين حال آنگونه كه 
انتظار مي رفت دولت قادر به كنترل مصارف با توجه 
به تحريمي بودن اوضاع اقتصادي كشور نشده است 
و بودجه بالاي برخي دستگاه هايي كه همواره مورد 
انتقاد بودند برقرار است. به گزارش »تعادل«، گرچه 
انتظار مي رفت با توجه به كاهش چشمگير صادرات...

پرونده

 اتلاف بودجه عمراني
در پروژه هاي بدون اولويت

 زهره علامي|
رييس جمه��وري لايح��ه بودجه س��ال 99 را 
يك ش��نبه هفته جاري )17 آذرم��اه( تقديم 
مجل��س ش��وراي اس��لامي ك��رد، تا پ��س از 
بررسي در كميسيون هاي مرتبط و همچنين 
كميس��يون تلفيق مجل��س، در صحن علني 
بررس��ي و تصويب ش��ود، براس��اس مفاد اين 
لايحه، بودج��ه وزارت راه و شهرس��ازي بيش 
از 33 درصد در حوزه ه��اي هزينه اي و تملك 
دارايي هاي سرمايه اي نس��بت به سال جاري 
افزايش يافته اس��ت. لايحه بودجه سال آينده 
كش��ور نش��ان مي دهد كه بودجه وزارت راه و 
شهرس��ازي در 2۵ بخش مختل��ف ارزيابي و 
برآورد ش��ده اس��ت. بودجه برآورد شده براي 
اين وزارتخانه در بخش هاي هزينه اي و تملك 
دارايي هاي سرمايه اي، 12 هزار و 394 ميليارد 

و 794 ميليون و 8۰۰ هزار تومان است.
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همتي: بانك مركزي با نوسانات ارزي برخورد هيجاني نمي كند

پشت پرده  مبادله مسعود سليماني با زنداني امريكايي

واكنش به افزايش قيمت  دلار

اخبار

دادس��تان نظامي ته��ران گفت: س��ربازان غايت در 
صورت بازگش��ت داوطلبانه به خدمت از طرح هاي 
آموزشي و حمايتي برخوردار مي ش��وند. به گزارش 
ايس��نا، غلامعب��اس ترك��ي در حاش��يه برگزاري 
دوره هاي آموزش��ي كاركنان حفاظت فرودگاه هاي 
اس��تان هرمزگان گفت: در طرح جديدي كه ستاد 
كل نيروهاي مس��لح اعلام كرده بحث حرفه آموزي 
سربازان در دستور كار قرار گرفته تا در حين خدمت 
سربازي، با همكاري مراكز علمي و كاربردي آموزش و 
حرفه هم بياموزند. وي افزود: سازمان قضايي نيروهاي 
مسلح هم ضمن استفاده از اين فرصت براي سربازان 
غايبي كه خودش��ان به صورت داوطلبانه به خدمت 
سربازي مراجعه كنند، امتيازات ويژه اي را براي اين 
دسته از سربازان در نظر گرفته است. دادستان نظامي 
تهران در خصوص اين طرح هاي حمايتي گفت: در 
اين طرح علاوه بر اينكه بسياري از سربازان از تعقيب 
كيفري معاف مي ش��وند، در مواردي هم اگر محكوم 
شوند، محكوميت آنها به محكوميت هاي غير حبس و 
حتي تعليقي تبديل مي شود. تركي تاكيد كرد: حرفه 
آموزي، فراگيري مهارت هاي كاربردي با هدف تامين 
زندگي در حين خدمت و همچنين در آينده از اهداف 

اجراي اين طرح است.

جزييات بازگشت به خدمت 
سربازان غايب

گزارش

نشريه »نيويوركر« روايتي از نحوه توافق براي 
تبادل زنداني��ان ميان امريكا و ايران منتش��ر 
كرده كه نش��ان مي دهد اين تبادل بازيگراني 
فراتر از كانال هاي رس��مي داش��ته اس��ت. به 
گ��زارش ف��ارس، روز ش��نبه »محمدج��واد 
ظريف« وزير امور خارجه جمهوري اس��لامي 
ايران با انتش��ار يك توييت از آزادي همزمان 
دكتر »مسعود سليماني« پژوهشگر ايراني در 
بند امريكا و »ژيو وانگ« كه به جرم جاسوسي 
براي امريكا در ايران در زندان به س��ر مي برد، 
خبر داد. اين رخداد كه اولين تبادل رس��مي 
زندانيان ميان تهران و واشنگتن از زمان روي 
كار آمدن »دونال��د ترام��پ« رييس جمهور 
امريكا به ش��مار مي آيد، به گمانه زني هايي در 
خصوص در جريان بودن مذاكرات پشت پرده 
بين ايران و امريكا دامن زده اس��ت. اما نشريه 
»نيويوركر« امروز )دوش��نبه( روايتي از پشت 
صحنه آزادي اين دو زنداني منتش��ر كرده كه 
در صورت صحت، نش��ان مي دهد اين تبادل 
زنداني��ان بيش از ه��ر چيز حاص��ل اقدامات 
گروه هاي غيردولتي و كانال هاي غيررس��مي 
بوده اس��ت. نيويوركر در ابتداي گزارش خود 
به س��ابقه بازداش��ت امريكايي ه��ا در ايران و 
همچنين دس��تگيري اتباع اي��ران در امريكا 
اشاره كرده و نوش��ته است كه س��ليماني به 
اتهام تلاش براي ص��ادرات پروتئين هاي لازم 
براي تحقيقات پزشكي به ايران بازداشت شده 
بود، آن هم در حالي كه صادرات چنين موادي 
يك »مورد جزئي دور زدن تحريم« به ش��مار 
مي آيد. به نوش��ته اين روزنامه، دولت امريكا 
تنها در دو سال گذش��ته دستكم 13 ايراني را 
بازداشت كرده اس��ت. بعد از اعلام آزادي اين 
دو زنداني، ترام��پ و مقام هاي دولت او تلاش 
كردند تا اعتبار اين تواف��ق را به نام خود ثبت 
كنند، با اين ح��ال، به نوش��ته نيويوركر افراد 
دخي��ل در روند گفت وگوها ب��راي آزادي اين 
دو نفر مي گويند كاخ س��فيد روايت واقعي را 
تحريف كرده و تلاش هاي سه ساله آنها براي 

تحقق اين توافق را ناديده گرفته است. 

  اظهارات ضدايراني هوك 
دو روز پيش از مبادله

اين نشريه با اشاره به انتش��ار تصوير »برايان 
هوك« مس��وول كارگ��روه اي��ران در وزارت 
خارجه امري��كا بعد از تحوي��ل گرفتن وانگ، 
نوشته است: »اما منابع مطلع مي گويند هوك 
جزو كساني بود كه بيش��ترين مقاومت را در 

برابر تعامل با ايران از خود نشان مي دادند. 
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صنعت،معدن و تجارت

 گمرك شيشه اي
 تا شهريور 99
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رييس��ان جديد هف��ت دانش��گاه در جلس��ه روز 
سه شنبه شوراي عالي انقلاب فرهنگي به رياست 
رييس جمهوري انتخاب ش��دند. به گزارش پايگاه 
اطلاع رساني رياس��ت جمهوري، جلس��ه شوراي 
عالي انقلاب فرهنگي عصر سه ش��نبه به رياس��ت 
حجت الاس��لام والمس��لمين حس��ن روحان��ي 
رييس جمهوري و ب��ا حضور اعضا برگزار ش��د. در 
اين جلسه ش��وراي عالي انقلاب فرهنگي، انتخاب 
هفت رييس جديد دانشگاه به تصويب اعضا رسيد. 
براساس اين مصوبه سعدالله نصيري قيداري براي 
رياست دانشگاه شهيد بهشتي تهران، محمد قاسمي 
براي رياست دانش��گاه ولايت، عباس افخمي براي 
رياست دانشگاه بين المللي سازمان همكاري هاي 
اقتصادي گروه هشت، عليرضا منظري توكلي براي 
رياست دانشگاه آزاد اسلامي استان كرمان، احسان 
كامراني براي رياست دانش��گاه آزاد اسلامي استان 
هرمزگان، پيام نجفي براي رياس��ت دانشگاه آزاد 
اسلامي استان اصفهان و حس��ين كلانتري براي 
رياست دانشگاه آزاد اسلامي استان مركزي منصوب 
ش��دند. همچنين در اين جلس��ه با اراي��ه گزارش 
مبس��وطي از اقدامات و فعاليت هاي انجام شده در 
حوزه زيس��ت فناوري، ظرفيت سازي براي توسعه 

اين فعاليت ها در كشور مورد بحث قرار گرفت.

رييسان جديد هفت دانشگاه 
انتخاب شدند

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 

مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و پيشنهادهاي خود درمورد 
مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئيات به اين سامانه پيامك نمايند. 

به شماره  30005320 در دسترس شماست 



روي موج خبر

    هشدار وزارت خارجه به شهروندان ايراني 
مسافر فرانسه؛وزارت خارجه|

وزارت امورخارجه ايران به شهروندان ايراني توصيه 
كرد به منظور حفظ امنيت و سللامت خود، برنامه 
سفرشان به كشور فرانسه را به زمان ديگري موكول 
كنند . وزارت امورخارجه ايران در اطاعيه اعام كرد: 
با توجه به اعتراضات مسللتمر مردمي در جمهوري 
فرانسه طي يكسال اخير و نظر به اعتصابات عمومي دو 
روز گذشته و به خشونت كشيده شدن اين اعتراضات 
در شهرهاي مختلف آن كشللور به ويژه پاريس، به 
مسافرين و جهانگردان ايراني به طور جدي توصيه 
مي گردد به منظور حفظ امنيت و سامت خود، برنامه 
سفر به كشور جمهوري فرانسلله را به زمان ديگري 

موكول نمايند.

    حكم دادگاه براي »نجفي« در مرحله انشاء 
است؛فارس|

وكيل محمدعلي نجفي با اشللاره به اينكه دادگاه در 
حال انشاي حكم صادره براي موكلش است، گفت: 
هنوز حكم، صادر و اباغ نشللده اسللت. حميدرضا 
گودرزي گفت: دادگاه در حال حاضر مشغول انشاي 
حكم موكلم اسللت. دادگاه هنوز بلله مرحله نهايي 
نرسلليده اسللت. او گفت: دادگاه در حال صدور رأي 
اسللت تا وضعيت موكلم از نظر جنبه عمومي قتل 
ميترا استاد، روشن شود. 7 خرداد امسال ميترا استاد 
به دست محمدعلي نجفي شهردار اسبق تهران به 
قتل رسيد و كيفرخواست پرونده اتهامي محمدعلي 
نجفي شامل قتل عمد ميترا استاد، حمل و نگهداري 
ساح غيرمجاز، ايراد صدمه بدني عمدي منتهي به 
جرح )غيرفوتي( با تقاضاي اولياي دم مبني بر قصاص 
نام  برده تعريف شد اما با بخشش اولياي دم، شهردار 
اسللبق از قصاص رهايي يافت و دادگاه در دو روز ۶ و 

۹ آذر به دليل بررسي جنبه عمومي قتل برگزار شد.

    حوادث اخير كش�ور در كميسيون شورا ها 
بررسي شد؛خبرآنلاين|

در شرايطي كه بسللياري از كارشناسان از ضرورت 
بررسي دقيق و موشكافانه ابعاد مختلف حوادث آبان 
ماه ۹8 تاكيد دارند، كميسيون شوراها و امور داخلي 
مجلس دهم نيز با دعوت از وزير كشللور تاش كرد 
تا موضوع را از منظر اجتماعي و معيشللتي نيز مورد 
بررسللي قرار دهد.  عبدالرضا رحماني فضلي، وزير 
كشور در حاشيه جلسه ديروز كميسيون شورا ها و 
امور داخلي مجلس با حضور در جمع خبرنگاران اظهار 
كرد: درباره حوادث اخير در كشور بحث و بررسي هايي 
صورت گرفت و نمايندگان سوالاتي را طرح كردند كه 
بنده تا جايي كه وقت بود به آنها پاسخ دادم كه بحث ما 
به پايان نرسيد و قرار شد تا در جلسه ديگري پيرامون 
آن بحث و بررسللي صورت دهيللم. رحماني فضلي 
در پاسخ به سللوالي درباره آخرين وضعيت بررسي 
صاحيت نامزد هاي انتخابات مجلس در هيات هاي 
اجرايللي گفت: هيات هاي اجرايللي از ۲ روز قبل كه 
ثبت نام به پايان رسيد كار خود را شروع كرده اند و تنها 
در ۱ تا ۲ شهرستان هيات هاي اجرايي صورت نگرفته، 
اما در ساير حوزه ها اين كار به اتمام رسيده و به محض 
آنكه اطاعات از مراجع چهارگانه به دست هيات هاي 

اجرايي برسد بررسي ها آغاز خواهد شد.

    تاكيد سفير ايران بر افزايش حجم مبادلات 
اقتصادي تهران و دوشنبه؛پاد|

سللفير ايران در دوشللنبه در ديللدار با وزيللر ماليه 
تاجيكسللتان بر ضرورت افزايش حجللم مبادلات 
اقتصادي دو كشور تاكيد كرد.»محمدتقي صابري« 
سللفير فوق العاده و نماينده تام الاختيار جمهوري 
اسللامي ايران با »فيض الدين قهارزاده« وزير ماليه 
)دارايي( جمهوري تاجيكستان ديدار و در خصوص 
راه هاي گسللترش روابط دو كشللور در زمينه هاي 
اقتصللادي و مالي تبللادل نظر كللرد.  وزيللر ماليه 
تاجيكستان در اين ديدار با قدرداني و اظهار رضايت 
از كيفيت فعاليت شركت هاي ايراني در پروژه هاي 
بزرگي چون سد و نيروگاه راغون و نيروگاه سنگتوده ۲، 
خواستار افزايش سرمايه گذاري تجار و سرمايه گذاران 
ايراني در كشورش شد و گفت: با توجه به توانمندي 
فني و صادراتي شللركت هاي ايراني در بسللياري از 
حوزه ها، آماده همكاري براي ساخت كارخانه هاي 
مشترك هستيم. صابري سفير ايران در دوشنبه نيز در 
اين ديدار، با اشاره به ظرفيت هاي بالا و ماهيت مكمل 
بودن اقتصاد ايران و تاجيكستان، بر ضرورت افزايش 

حجم مبادلات اقتصادي دو كشور تاكيد كرد. 

    ثبت نام ۱۳۵ نفر تاكنون در انتخابات مجلس 
خبرگان؛وزارت كشور|

دبير و سخنگوي ستاد انتخابات كشور، گزارش آخرين 
وضعيت ثبت نللام انتخابات ميللان دوره اي مجلس 
خبرگان رهبري را اعام كرد. سيد اسماعيل موسوي، 
با اعام ثبت نام ۱۳۵ نفللر تاكنون در اين انتخابات، 
وضعيت تفكيك استاني ثبت نام در اين انتخابات را 
بدين شرح برشمرد:  استان قم ۶۱ نفر، استان تهران 
۵۵ نفر، استان خراسان رضوي ۹ نفر، استان خراسان 
شمالي 7 نفر، استان فارس ۳ نفر. بر اساس اين گزارش، 
ثبت نام انتخابات اولين ميان دوره اي پنجمين دوره 
مجلس خبرگان رهبللري، كه در ۵ اسللتان برگزار 

مي شود، تا ۲۱ آذر ماه ادامه دارد.

    نشست توسعه روابط تجاري ايران و ژاپن با 
حضور »عراقچي« برگزار مي شود؛ايلنا|

نشست توسعه روابط تجاري ايران و ژاپن به مناسبت 
نودمين سال روابط دو كشور در روزهاي ۲۵ و ۲۶ آذر 
۱۳۹8 در دانشكده مطالعات جهانِ دانشگاه تهران 
برگزار مي شود. اين نشست با سخنراني »سيد عباس 
عراقچي« معاون سياسي وزير امورخارجه، آغاز خواهد 
شد و طي دو روز با برگزاري نشست هاي تخصصي 
مختلف، با حضور نمايندگان شركت هاي تجاري و 
متخصصان حوزه انرژي ادامه خواهد يافت. »ميتسوگو 
سايتو« سللفير ژاپن در ايران و »نيلي احمدآبادي« 
رييس دانشللگاه تهران از ديگر سللخنرانان مراسم 

افتتاحيه خواهند بود.

ايران2

رييس جمهور در ديدار استانداران: 

استانداران به كمك افراد آسيب ديده در حادثه آبان ماه بشتابند
گروه ايران|

يك هفته پيش در سلليزدهمين روز آذرماه بود كه 
رهبر معظم انقاب اسللامي در پاسللخ به گزارش 
ارايه شده از سوي دبير شوراي عالي امنيت ملي در 
خصوص حوادث اخير، فرمودند: »هرچه سللريع تر 
انجام شللود و درباره هر گروه بللا جهتي كه به رافت 
اسللامي نزديك تر است عمل شللود.« مقام معظم 
رهبللري در مورد نحوه مواجهه بللا خانواده ها امر بر 

»رافت اسامي« و توجه به خانواده ها نمودند.
 يك هفته پللس از رهنمودهاي رهبر معظم انقاب 
و با توجه به دسللتور و تاكيدات رهبر معظم انقاب 
و بللا تاكيللدات رييس جمهللوري از چنللدي قبل 
كار رسلليدگي به پرونده هاي تشللكيل شللده براي 
جانباختللگان و مصدوميللن رخدادهللاي اخير در 
سطح اسللتان ها آغاز شده است. در همين خصوص 
رييس جمهللور گفت: اسللتانداران با سركشللي به 
خانواده ها و افراد آسلليب ديده در حادثه آبان ماه، به 

كمك آنان بشتابند.
رييس جمهور در ديدار اسللتانداران سراسللر كشور 
ضمن تشريح و تبيين وضعيت سياسي، اقتصادي و 
مناسبات بين المللي، بر ضرورت هماهنگي، تاش و 
تقويت ارتباط استانداران با مردم، نخبگان و جوانان 
تاكيد كرد. حسن روحاني روز سه شنبه در اين ديدار 
كه وزير كشللور و معاونان وي نيز حضور داشتند، با 
تشريح ويژگي هاي بودجه تقديمي به مجلس شوراي 
اسللامي، اتمام پروژه هاي نيمه تمام و صرفه جويي 
در تمامي ابعاد و تاش براي تنظيم امور اسللتان ها 

بر اساس اولويت ها را ضروري دانست.

روحاني با طرح نمونه هايي از ضرورت ها و اولويت هاي 
اقتصادي، وظيفه اصلي استانداران را خدمت به مردم 
و برخورد خدمت صادقانه و شللفاف با آنان خواند و 
اظهارداشت: گفت وگو با قشرهاي گوناگون مردم و 

مطرح كردن مشكات موجود و تاش ها و عملكرد 
دولت، همراهي قاطبه مردم را به دنبال دارد و مردم 

فهيم ايران دولت خود را تنها نخواهند گذاشت.
رييس جمهوري با اشاره به حوادث اخير تاكيد نمود 

كه حتماً استانداران با سركشي به خانواده ها و افراد 
آسلليب ديده به كمك آنان شتافته و از خانواده هاي 
حادثه ديللده دلجويللي كللرده و حداكثللر كمك و 

همراهي را با آنان داشته باشند.

وي افزود: مردم با مشللكل مواجه هسللتند و ما بايد 
ضمن برنامه ريزي براي حل مشكات آنان، وضعيت 
و شرايط تحريم و اقدامات دولت را براي مردم بازگو 

كنيم و در راه حل ها از آنان ياري بخواهيم.
روحاني از اسللتانداران خواسللت كه اصاح قيمت 
سللوخت را كه اقدامي ملي و تصميمي از سوي كل 
نظام بود، با اهداف اين طرح كه كمك به قشللرهاي 
آسيب پذيرتر و قدمي در جهت عدالت و رفع تبعيض 
بوده است، براي مردم توضيح دهند و اگر پيشنهادي 
براي اصاح امور و بهتر شدن زندگي مردم دارند به 

دفتر رييس جمهوري اعام نمايند.
رييس جمهللور همچنين با تشللريح نتايللج برجام 
و مشللكات پس از خللروج امريكا از ايللن توافق و 
همچنين تاش هاي دولت و نظام براي اداره كشور 
در شرايط تحريم هاي حداكثري، بر اجماع و همدلي 
همه مسللوولان نظام به عنوان ضرورتي براي عبور 

سريع تر از اين مرحله تاريخي اشاره داشت.
در اين نشست شماري از اسللتانداران نيز گزارشي 
از حللوزه ماموريت خللود ارايه كللرده و برنامه ها و 
مطالبات اسللتان هاي خود را با رييس جمهوري در 

ميان گذاشتند.
پيللش از سللخنان رييس جمهوري، وزير كشللور و 
معاونللان وزارت كشللور نيللز گزارشللي از وضعيت 
استان ها و ستادهاي تشكيل شده در جهت اجراي 

طرح اصاح قيمت سوخت ارايه كردند.
در اين گزارش هللا همچنين برنامه هللاي آتي اين 
وزارتخانلله در ارتباط بللا اصاح روش هللا و بهبود 

مناسبات ارتباطي با استان ها، تشريح شد.

معاون اول رييس جمهوري:

برخورد با فساد و مفسدين به تنهايي كافي نيست
اتخاذ راهبردي معقول و قانوني براي مقابله با مقوله فساد، 
موضوعي است كه به نظر مي رسد همچنان در سطح كان 
كشورمان محل بحث و تبادل نظر مسوولان مختلف اجرايي، 
تقنيني و قضايي است؛ موضوعي كه پاسخگويي مناسب به 
آن مي تواند استراتژي نهايي ايران براي موضوع مقابله با فساد 
را مشخص كند.  معاون اول رييس جمهوري در پاسخ به اين 
ابهامات با تاكيد بر پيشگيري از فساد، مي گويد: برخورد با 
فساد و مفسدين به تنهايي كافي نيست شناسايي و رفع 
گلوگاه هاي فسادزا نقش مهمي در پيشگيري از فساد دارد 
كه در همين راستا به تمامي دستگاه هاي اجرايي اباغ شده 
است كه گلوگاه هاي فسادخيز را شناسايي و نسبت به رفع 
آنها كوشا باشند. اسحاق جهانگيري در جلسه هم انديشي 
جمعيت ها و تشكل هاي مردم نهاد در حوزه مبارزه با مفاسد 
اقتصادي و ارتقاء سامت اداري شب گذشته، با اشاره به اينكه 
حساسيت افكار عمومي جامعه نسبت به فساد و نيز وجود 
اراده جدي براي مقابله با فساد در رأس نظام اظهار داشت: 
بايدبا همراهي و همكاري قواي سه گانه، نهادها و تشكل هاي 
مردمي كاري كنيم كه هزينه فساد را در كشور بالا ببريم تا 
سوءاستفاده و تخلف براي مفسدين پرهزينه باشد. وي با 
گراميداشت روز جهاني مبارزه با فساد و با اشاره به فرمان 
هشت ماده اي سللال ۱۳8۰ مقام معظم رهبري به سران 
قوا درخصوص مبارزه همه جانبه و سازمان يافته با مفاسد 
اقتصادي خاطرنشان كرد: زماني كه اين فرمان صادر شد، 
بي ترديد دامنه فساد به اندازه امروز گسترده نبود اما يكي از 
دغدغه هاي اصلي رهبر معظم انقاب اين بود كه با مصاديق 

فساد هر چند هم كه مقدار آن كم باشد بايد مبارزه كرد.
معاون اول رييس جمهوري با اشللاره به اينكه امروز پس 
از گذشت ۱8 سللال از صدور فرمان هشت ماده اي مقام 
معظم رهبري، فسللاد در كشور گسللترده تر و شيوه ها و 
روش هاي آن متنوع تر شده است، بر لزوم آسيب شناسي 
دقيق براي عدم تحقق اهداف موردنظر تأكيد كرد و افزود: 

شللايد يكي از دلايل عدم توفيق در مبارزه با فسللاد اين 
است كه از ظرفيت مردم و تشكل ها در امر مبارزه با فساد 
آنگونه كه بايد استفاده نشده است. جهانگيري همچنين 
با اشللاره به رويكرد دولت تدبير و اميللد در بهره گيري از 
نظرات و ديدگاه هاي تشللكل هاي بخللش خصوصي و 
سمن ها در تصميم گيري ها و سياست گذاري ها تصريح 
كرد: اهميت اين موضوع براي دولت تا حدي است كه به 
تمام دسللتگاه هاي اجرايي و كميسيون هاي دولت اباغ 
كرده ام كه پيش از طرح موضوعات و پيشنهادات مختلف 
در جلسللات هيات دولت، حتماً بايد نظرات و ماحظات 
تشكل هاي بخش خصوصي مرتبط با هر موضوع اخذ شود.

     استفاده از ظرفيت هاي مردمي 
براي مقابله با فساد

معاون اول رييس جمهوري اظهار داشت: دولت از فعاليت و 
مشاركت سمن ها و تشكل هاي بخش خصوصي در مبارزه 
با مفاسد اقتصادي استقبال مي كند و معتقد است كه اين 
گروه ها بدون چشمداشللت مالي و با هدف اصاح جامعه 
و پيشرفت كشور، دلسللوزانه در زمينه مبارزه با فساد گام 
برمي دارند. جهانگيري با بيان اينكه تا زماني كه درباره مسائل 
مهم و موضوعات پراهميت كشور به تفاهم مشترك و اجماع 
نظر در تعريف مساله و راهكارها دست پيدا نكنيم موفق به 
حل مسائل نخواهيم شد، گفت: براي مبارزه منسجم با فساد 
نيز بايد در تعاريف مرتبط با فسللاد به تفاهم و راهكارهاي 

مشترك دست پيدا كنيم.
معاون اول رييس جمهوري ادامه داد: پس از آنكه در تعاريف 
و راهكارها به تفاهم و اجماع نظر رسيديم، نبايد هيچ گونه 
تبعيضي در برخورد با متخلفين و مفسدين وجود داشته 
باشد و بايد با جديت با موارد فساد برخورد شود و پس از اتمام 
هر پرونده فساد، با آسيب شناسي دقيق، فرآيندهاي غلط و 
خلأهاي قانوني كه زمينه سوءاستفاده را فراهم كرده است، 

احصاء و اصاح كنيم. جهانگيري با تأكيد بر اينكه برخورد با 
فساد و مفسدين به تنهايي كافي نيست و حتماً بايد در زمينه 
پيشگيري از فساد نيز حركت كنيم تصريح كرد: شناسايي 
و رفع گلوگاه هاي فساد زا نقش مهمي در پيشگيري از فساد 
دارد كه در همين راستا به تمامي دستگاه هاي اجرايي اباغ 
شده است كه با تشللكيل كارگروهي متشكل از نيروهاي 
حراستي و نظارتي زيرنظر رييس هر دستگاه گلوگاه هاي 

فسادخيز را شناسايي و نسبت به رفع آنها كوشا باشند.
معاون اول رييس جمهوري با اشللاره به تشللكيل مستمر 
جلسات ستاد هماهنگي مبارزه با مفاسد اقتصادي گفت: در 
ابتداي كار دولت تدبير و اميد اطاع پيدا كرديم كه جلسات 
اين سللتاد به دليل وجود برخي اختافللات بدون حضور 
نمايندگان دستگاه قضايي برگزار مي شود اما خوشبختانه 
با تعامل خوب دولت تدبير و اميد با ساير قوا، اين جلسات 
به شكل مستمر و با حضور همه اعضا از قواي سه گانه برگزار 
مي شود و بحمدالله همكاري و تعامل مناسبي در اين زمينه 
وجود دارد. جهانگيري به نقش سامانه ها در ايجاد شفافيت 
و پيشگيري از بروز فساد نيز اشاره و خاطرنشان كرد: سامانه 
جامع تجارت كه با اتصال و ارتباط تعداد زيادي از سامانه هاي 
نظارتي در دست طراحي است از پيشرفت خوبي برخوردار 
است و نقش موثري در ايجاد شفافيت و پيشگيري از فساد 
خواهد داشللت و اهميت آن تا حدي است كه مقام معظم 
رهبري پس از قرائت گزارش مرتبط با اين سامانه پي نوشت 
فرمودند كه اگر دستگاهي همكاري هاي لازم را براي تكميل 
و اجراي اين سامانه انجام ندهد بايد مورد برخورد قرار گرفته 

و به دستگاه قضايي معرفي شود.

      ادراك جامعه از فساد 
فراتر از چيزي است كه به عنوان فساد وجود دارد

آذري جهرمي وزيللر ارتباطات و فناوري اطاعات نيز در 
اين جلسلله با تأكيد بر اينكه مبارزه و پيشگيري از فساد 

نيازمند بازنگري و اعمال اصاحات در فرآيندها اسللت، 
به تاش هاي اين وزارتخانه در جهت تكميل برنامه هاي 
دولت الكترونيك اشاره و خاطرنشان كرد: اصاح فرآيندها 
و الكترونيكي شدن امور عزم جدي مي طلبد كه اميدوارم تا 
پايان دولت بتوانيم گام هاي مهمي در اين زمينه برداريم. 
مجيد انصاري رييس سللازمان امور اداري و استخدامي 
كشور هم در اين نشست گزارشللي از نظرسنجي انجام 
شده از جامعه در خصوص فساد ارايه كرد و گفت: ادراك 
جامعه از فساد فراتر از چيزي است كه به عنوان فساد در 

كشور وجود دارد.
وي افزود: اگر بخواهيم در زمينه مبارزه با فساد به اهداف 
مورد نظر دسللت پيدا كنيم بايد توجه داشته باشيم كه 
مبارزه با فساد نبايد به منظور حذف رقباي سياسي انجام 
شود چرا كه اگر مبارزه با فساد به اين سمت سوق پيدا كند 
به نتيجه نخواهيم رسيد. رييس كل بانك مركزي نيز در 
اين جلسه نقش پررنگ دولت در اقتصاد كشور را از جمله 
دلايل ايجاد رانت و بروز فساد ارزيابي كرد و با بيان اينكه 
بايللد روال ناعادلانه توزيع منابع مالللي در جامعه اصاح 
شود، گفت: سامانه هاي مختلف بانك مركزي نظير سامانه 
رفع تعهد ارز در مقوله واردات و سامانه مقابله با پولشويي 
توانسته نقش موثر و سازنده اي در مبارزه با فساد ايفا كند.

در اين جلسلله كه وزير امور اقتصللادي و دارايي، معاون 
حقوقي رييس جمهوري و سللخنگوي دولت نيز حضور 
داشتند، كاظم پاليزدار دبير سللتاد هماهنگي مبارزه با 
مفاسد اقتصادي گزارشي از برگزاري جلسات با تشكل هاي 
خصوصي مللردم نهاد فعللال در حوزه مبارزه با مفاسللد 
اقتصادي و ارتقاء سامت اداري در راستاي جلب مشاركت 
آنها در اين حوزه ارايلله كرد و گفت: رويكردي كه در دنيا 
مورد توجه اسللت اما در ايران آنطللور كه بايد مورد توجه 
قرار نگرفته نقش بخش خصوصي و تشكل ها در مبارزه با 
مفاسد اقتصادي و نظارت است كه از آن به نظارت همگاني 
يا مردمي تعبير مي شود. وي از برنامه دبيرخانه اين ستاد 
براي استمرار جلسات با تشكل هاي خصوصي مردم نهاد 
فعال در حوزه مبارزه با مفاسد اقتصادي خبر داد و افزود: 
چند كارگروه ذيل اين تشكل ها تشكيل شده و جلساتي 
با موضوعات مشخص در اين كارگروه ها برگزار و پيگيري 
مي شود. در اين جلسه نمايندگان تشكل هاي مردم نهاد در 
حوزه مبارزه با مفاسد اقتصادي و ارتقاء سامت اداري نيز 
هر كدام در سخناني به بيان مهم ترين دغدغه ها در مبارزه 
با مفاسد اقتصادي پرداختند و پيشنهادات و ديدگاه هاي 
خود را براي پيشگيري از بروز فساد و مبارزه قاطع با اين 

موضوع مطرح كردند.

  Wed. Dec 11. 2019  1545   چهار شنبه    20  آذر 1398   14  ربيع الثاني 1441  سال ششم    شماره  

دعوت از نداجا براي شركت در 
رزمايش بين المللي »امان«

فرمانده نداجا گفت: نيروي 
دريايي پاكستان در آينده 
نزديك قرار است رزمايش 
بين المللي »امان« را تدارك 
ببيند كه از نيروي دريايي 
ارتش ايران نيز براي حضور 
در آن دعوت شده است. به 
گزارش مهر، امير دريادار حسين خانزادي كه به دعوت 
فرمانده نيروي دريايي پاسكات به اين كشور سفر كرده، 
گفت: هيچ كشوري توانايي ايجاد خلل در امنيت ايران 
را نخواهد داشت. اين امنيت با اقتدار در كنار كشورهاي 
همسايه از جمله همسايه شرقي ما پاكستان، به يقين 
مي تواند هم افزايي و هم گرايي خوبي را براي دستيابي به 
امنيت جمعي به ويژه در دريا فراهم كند. وي افزود: ايران 
و پاكستان، از مرزها و مناطق تحت حاكميت امن چه در 
منطقه خليج فارس، تنگه هرمز، درياي عمان و منطقه 
شمال اقيانوس هند برخوردار هستند. فرمانده نيروي 
دريايي ارتش حضور قدرت هاي خارجي و استكباري 
در منطقه را عامل ناامني و خروج بي قيد و شرط آنان را 
به نفع منطقه دانست و افزود: در اين خصوص با همتاي 
پاكستاني خود صحبت كرديم و گفتيم كه اين منطقه نياز 
به هيچ نيروي خارجي ندارد و طرف پاكستاني نيز موافق 
مواضع ايران بود. وي تاكيد كرد: از نظر ايران هماهنگي و 
مشاركت كشورهاي منطقه مي تواند امنيت را آنگونه كه 
به خوبي برقرار شده تا آينده تداوم ببخشد. امير دريادار 
خانزادي گفت: همه آناني كه به صورت نمايشي در منطقه 

حضور داشتند در حال خروج از منطقه هستند .

اگر مردم بدانند كاري منطقي 
است، حمايت مي كنند

رييس مجلس دهم با بيان 
اينكه »هر اقدام معقولي كه 
مي خواهيم انجام دهيم بايد 
آن را براي جامعه باز كنيم«، 
گفت: مردم ما مردم فهيمي 
هسللتند و اگر بدانند كاري 
منطقي است، از آن حمايت 
مي كنند. به گزارش ايسنا، علي لاريجاني در مراسم افتتاح 
واحد نخست بخش گاز نيروگاه سيكل تركيبي دالاهو 
در كرمانشاه بر لزوم اصاح چرخه هاي اقتصادي كشور 
تاكيد كرد و گفت: تنها در اين صورت است كه مي توانيم 
سرمايه گذاري و اشتغال در كشور ايجاد كنيم. وي افزود: 
متاسللفانه گاها شللاهديم موضوعات ملي و تخصصي 
دستمايه كشمكش هاي سياسي شده و همين باعث 
مي شود فضا براي تحقق يك تفكر ملي فراهم نشود كه 
آسيب زا است. رييس مجلس با بيان اينكه »بايد فضا را 
براي فعاليت و سرمايه گذاري بخش خصوصي فراهم 
كنيم«، گفت: البته اگر چه حمايت از بخش خصوصي 
ضروري اسللت، اما نبايد به بهانه اجراي اصل ۴۴ قانون 
اساسللي برخي امور به نهادهاي غيرتخصصي واگذار 
شود كه متاسفانه در گذشللته اين كار صورت گرفته و 
برخي نيروگاه ها بابت ديون به نهادهاي غيرتخصصي 
واگذار شده كه خاف قانون است و بايد برگردانده شود. 
لاريجاني در ادامه با بيان اينكه »وزارت نيرو اقدامات خوبي 
در حوزه تامين برق داشته است«، گفت: نبايد اجازه دهيم 
بادهاي موسللمي كه در فضاي سياسي كشور مي وزد، 

حواس ما را از اين خدمات پرت كند. 

هرگونه استفاده ابزاري از 
حقوق بشر مردود است

سللخنگوي وزارت امللور 
خارجه با بيللان اينكه ايران 
هر گونه اسللتفاده ابزاري و 
سياسي از حقوق بشر عليه 
كشورهاي مستقل را مردود 
مي داند، تاكيد كرد: رعايت 
حقوق مردم بللراي ايران به 
عنوان يك نظام مردم سالار يك اصل و از الزامات امنيت 
ملي اسللت.  به گزارش اداره اطاع رسللاني وزارت امور 
خارجه، »سيد عباس موسوي« با اظهار تاسف از بيانيه 
نماينده جديد اتحاديه اروپا در امور خارجي و سياست 
امنيتي، اين بيانيه را ناشي از اطاعات نادرست و جهت دار 
خواند و گفت: ايران هر گونه استفاده ابزاري و سياسي از 
حقوق بشر عليه كشورهاي مستقل را مردود مي داند. 
موسللوي با تاكيد بر اينكه رعايت حقللوق مردم براي 
جمهوري اسامي ايران به عنوان يك نظام مردم سالار 
يك اصل و از الزامات امنيت ملي اسللت، اظهار داشت: 
سوءاستفاده از اين حق براي غارتگري و حمله به مردم 
و اماكن عمومي قابل تحمل نيسللت، همانطور كه در 
خود اروپا هم تحمل نمي شللود و شاهد مثال عيني آن 
برخورد پليس با تظاهرات كنندگان در پاريس اسللت 
كه تاكنون با تلفات و زخمي ها و بازداشتي هاي بسياري 
همراه بوده اسللت. سخنگوي دسللتگاه ديپلماسي با 
اشللاره به عزم ايران براي بررسي ابعاد مختلف حوادث 
اخير در كشللور و با ابراز تاسللف از آسيب ديدن برخي 
تظاهرات كنندگان هم تصريح كرد: قطعا نسبت به جبران 
خسارت آسيب ديدگان در اين تظاهرات اقدام خواهد شد.

 معافيت مالياتي براي 
فرهنگيان پيشنهاد شده است
سخنگوي دولت در خصوص 
سلللبريتي ها  معافيللت 
از ماليللات گفللت: چنين 
تصميمي در دولت گرفته 
نشده است، اين لايحه براي 
تصويللب بايد بلله مجلس 
مي رفت و اين پيشللنهادي 
از سوي كارشناسان سللازمان برنامه است كه آن هم نه 
سليبريتي بلكه بخش فرهنگ و اهل قلم بوده است. علي 
ربيعي ديروز در مراسم بزرگداشت روز دانشجو در دانشگاه 
صنعتي شريف تهران، صهيونيست ها را شادكامان عليه 
خروج  امريكا از برجام عنللوان كرد و گفت: تحريم يك 
واقعيت است.اگر نمي توانيم پول مربي خارجي را بدهيم. 
به دليل اين است كه بانك ها نمي توانند انتقال پول را انجام 
بدهند و فردي كه در خارج از كشور به آن مربي پول داده 
است، آن شخص نيز الان تحريم شده است. سخنگوي 
دولت اضافه كرد: وقتي ما درباره پالرمو صحبتي مي كنيم 
و مي گوييم وضعيت پالرمو به اين شكل است و مي بينيم 
كه از اين صحبت ما برداشللت سياسللي مي كنند كه 
نتيجه آن همين مي شود دستيار ارتباطات اجتماعي 
رييس جمهللوري در بخش ديگر از سللخنانش گفت: 
خوشحالم زمينه اي فراهم شد تا آنچه مي خواستيد را 
امروز مطرح كنيد اما مي خواهم اين را يادتان بياورم كه آيا 
كسي جرات داشت در سال هاي 8۴و 8۵در همين سالن، 
اينگونه دولت را نقد كند؟   ربيعي در پاسخ به اظهاراتي در 
خصوص معافيت سلبريتي ها از ماليات افزود: اين لايحه 

براي تصويب بخش فرهنگ بحث اهل قلم بوده است.

راه حل »چيني« را براي كاهش 
تنش ها پيشنهاد مي كنيم

سفير چين در ايران گفت: 
شرايط در خليج فارس روز 
به روز بدتر مي شود بر همين 
اسللاس وزير خارجه چين 
راه حلي به اسم ابتكار چيني 
براي كاهش تنش ها مطرح 
كرده است كه اميدواريم با 
اجراي آن، اين منطقه پراهميت آرام شود. به گزارش ايلنا، 
در نشست بررسي روابط ايران و چين چانگ هوا سفير 
كشور چين در ايران با اشاره به تحريم هاي امريكا گفت: 
عليرغم تاش امريكا، روابط اقتصادي دو كشور در حال 
گسترش است و مقامات مختلف چيني بارها بر اين امر 
تاكيد كردند. ما اقدامات امريكا را در جهت محدود كردن 
فعاليت هاي اقتصادي ايران محكوم مي كنيم و تصميم 
داريم بدون توجه به آن، همكاري هاي خود را گسترش 
دهيم. در سال ۲۰۱۶ تا ۲۰۱7 حجم معامات دو كشور 
از ۲7 ميليارد دلار به ۳۱ ميليارد دلار رسلليده است و 
در هشت ماه اخير نيز دو كشور ۲۰ ميليارد دلار تبادل 
تجاري داشللتند. اين اعداد نشانگر عزم دو كشور براي 
گسترش همكاري ها است. وي با اشاره به توافق هسته اي 
گفت: برجام يك شبه ايجاد نشد بلكه حاصل ماه ها مذاكره 
بين قدرت هاي بزرگ جهاني بود و راه حل جامع در ابعاد 
بين المللي است و چين عقيده دارد كه بايد آن را حفظ و 
اجرا كرد. چانگ هوا با اشاره به رشد اقتصاد چين گفت: 
حجم اقتصاد ما در ۱۰ سال گذشته ۴۵۰ برابر افزايش 
داشته و از نيم ميليارد دلار به ۱۳۰ تريليون دلار رسيده 
است و اكنون بزرگ ترين كشور صنعتي و تجاري هستيم.

چهره ها



3 كلان

اجراي نيم بند بودجه ريزي مبتني بر عملكرد

دستگاه ها همچنان پر مصرف
گروه اقتصاد كلان|

بررسي بودجه دستگاه هاي اجرايي كشور، يعني بخش 
مصارف بودجه نشان مي دهد كه گرچه بودجه اغلب 
دستگاه ها نس��بت به تورم، افزايش كمتري را تجربه 
مي كنن��د ولي با اين حال آنگون��ه كه انتظار مي رفت 
دولت قادر به كنترل مصارف با توجه به تحريمي بودن 
اوضاع اقتصادي كشور نشده است و بودجه بالاي برخي 
دستگاه هايي كه همواره مورد انتقاد بودند برقرار است.

به گزارش »تعادل«، گرچه انتظ��ار مي رفت با توجه 
به كاهش چش��مگير صادرات نفت و انتظارات مبني 
بر كاهش درآمد نفتي دولت براي سال آينده اقدام به 
كاهش بودجه دستگاه هاي اجرايي كند ولي بررسي 
رديف هاي بودجه مربوط به دستگاه ها نشان مي دهد 
چنين اتفاقي عملا محقق نشده است. به اين ترتيب 
سقف منابع عمومي بودجه كشور 484 هزار ميليارد 
تومان بسته ش��د كه 8 درصد افزايش نسبت به سال 

جاري دارد.  

بودجهدستگاههاييكهخدمتارايهميكنند
البته در ميان دستگاه ها انتظار عمومي بر اين بوده كه 
برخي دستگاه هايي كه خدمات رفاهي ارايه مي كنند، 
با توجه به تورم هاي سنگين سال هاي گذشته افزايش 
بودجه داشته باشند. بررسي بودجه وزارت آموزش و 
پرورش نش��ان مي دهد بودجه اين وزارت خانه از 49 
هزار و 527 ميليارد تومان سال جاري احتمالا به 60 
هزار و 185 ميلياردتومان برس��د. به اين ترتيب براي 
اين دس��تگاه افزايش بودجه 21 درصدي پيش بيني 
شده اس��ت كه با توجه به تورم 50 درصدي، افزايش 

قابل ملاحظه اي به شمار نمي آيد.
همچنين بودجه وزارت بهداش��ت، درمان و آموزش 
پزشكي هم از 42 هزار و 244 ميلياردتومان در سال 
1398 ب��ه 75 هزار و 687 ميلي��ارد تومان در لايحه 
س��ال 99 رسيده اس��ت. اين ميزان حاكي از افزايش 
79 درصدي بودجه اين بخش است كه احتمالا براي 
مسائل مربوط به بيمه س��لامت اين افزايش صورت 
گرفته اس��ت. به هر حال افزايش بودجه اين بخش تا 

حدودي توانسته است تورم را پوشش دهد.
اما اين يك روي ماجراس��ت. روي ديگر بودجه قابل 
توجه تعدادي از دستگاه هاس��ت كه البته فعلا دلايل 
آن روشن نيست. به عنوان مثال وزارت امور اقتصادي 
و دارايي كه در سال جاري قرار بر گرفتن 5 هزار ميليارد 
تومان اس��ت در لايحه بودجه سال 99 قرار است 10 
هزار ميليارد تومان بودجه بگيرد. يعني رشد بودجه 

معادل تقريبا دو برابر.بودجه برخي ديگر از دستگاه ها 
هم به ش��كل قابل ملاحظه اي افزايش يافته است. از 
جمله سازمان اداري و اس��تخدامي كشور كه با رشد 
24 درصدي بودجه دستگاه خود مواجه بوده است. به 
اين ترتيب بودجه اين دستگاه از 570 ميليارد تومان 
به 570 ميليارد تومان رسيده است. يا سازمان برنامه 
و بودجه كشور كه بودجه آن از 1596 ميليارد تومان 
به 2040 ميليارد تومان رسيده و به اين ترتيب دولت 
دس��ت كم تمايل دارد كه بودجه اين س��ازمان را 23 

درصد افزايش دهد.
بودجه وزارت ام��ور خارجه هم قابل توجه اس��ت. از 
1633 ميليارد تومان به 2574 ميليارد تومان رسيده. 
در زير گروه هاي آن شاخه » برنامه حمايت و استيفاي 
 حق��وق ايرانيان خارج از كش��ور و جلب مش��اركت 
آن ها در توسعه ملي « فقط بيش از دو برابر رشد داشته 
است. موضوعي كه حتي اگر ضرورت داشته باشد به 
نظر مي رس��د كه دلايل آن براي افكار عمومي نياز به 

تشريح داشته باشد.
در اين زمينه البته سازمان برنامه و بودجه توضيحاتي 
ارايه داده است. روز گذش��ته سازمان برنامه و بودجه 
درباره انتقاد از بودجه وزارت امور خارجه گفته است 
كه بخشي از افزايش بودجه وزارت امور خارجه به دليل 

درآمدهاي اختصاصي اين دستگاه است.
اين توضيحات درحالي مطرح مي شود كه درآمدهاي 
اختصاصي يك دس��تگاه نيز ج��زو منابع عمومي به 
حساب مي آيند و همواره مسأله خرج كردن منابع به 
دست آمده توسط دستگاهي از بودجه عمومي ارتزاق 
مي كند در همان دستگاه دست كم با تكيه بر مسائل 
مربوط به برقراري عدالت مورد انتقاد بس��ياري قرار 

داشته است.

دستگاههايكمهزينهتر
در كنار اين دس��تگاه ها، برخي ديگر هم هستند كه 
رشد بودجه آن ها در دامنه 10 تا 20 درصد است. مثلا 
وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات كه قرار اس��ت در 
سال آينده بودجه اش 12 درصد رشد كند و از دريافت 
3637 ميليارد تومان بودجه به دريافت 5537 ميليارد 

تومان قانع شود. 
در عي��ن ح��ال  وزارت صنعت، مع��دن و تجارت كه 
بودج��ه 2366 ميلي��اردي آن با 16 درصد رش��د به 
2738 ميلي��ارد تومان رس��يده و در واقع 16 درصد 

رشد كرده است.
در كنار اين موارد معدود دستگاه هايي هم هستند كه 

در سال آينده قرار است نسبت به سال جاري بودجه 
كمتري دريافت كنند. مانند دبيرخانه ش��وراي عالي 
انقلاب فرهنگي كه امسال 50 ميليارد تومان بودجه 
مي گي��رد و قرار اس��ت بودجه آن با رش��د منفي 18 
درصدي در س��ال آينده به 41 درصد برسد. يا جهاد 
دانشگاهي كه بودجه آن 367 ميليارد تومان در سال 
جاري تعيين ش��ده و براي سال آينده قرار است 364 

ميليارد تومان بودجه بگيرد.
احتمالا توجيه اين كاهش بودجه ها، همان مس��أله 
بودجه مبتني بر عملكرد اس��ت. البته ظواهر بودجه 
مي نمايد ك��ه هنوز اين نوع بودجه نويس��ي كامل در 
كشور اجرا نشده است. به اين دليل كه حداقل خروجي 
اين افزايش بودجه ها در وضعيت اقتصادي كشور قابل 

ملاحظه نيست.
در عين حال برخي انتقادات هم��واره درباره بودجه 
برخي دس��تگاه هاي خاص مطرح بوده اس��ت مثل 
بودجه 1990 ميليارد توماني صدا و سيما علي رغم همه 
درآمدهاي مازادي كه اين دستگاه از طريقي مانند امور 

بازرگاني دارد. هرچند بودجه اين دستگاه براي سال 
آينده به ميزان 5 درصد كم ش��ده و به 1878 ميليارد 
تومان رس��يده اس��ت ولي همچنان برخي انتقادات 
علي��ه بودجه قابل توجه اين دس��تگاه وجود دارد. در 
عين حال بودجه شوراي نگهبان هم هست كه از 139 
ميليارد تومان دو درصد رشد كرده و به 142 ميليارد 
تومان رسيده است. جستجوي لايحه بودجه 99 نشان 
مي دهد كه دستگاه هايي از اين قبيل بسيار است. به 
ويژه اينكه مثلا گاهي اين دستگا ه ها با يكديگر مقايسه 
مي ش��وند. به عنوان مثال بودجه 79 ميلياردي مركز 
پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامي كه وظيفه تحليل 

مسائل اقتصادي و سياسي كشور را به عهده دارد.

چرارشدبودجه؟
با توجه به تورم احتمالا 40 درصدي اقتصاد ايران در 
سال 1399، شايد افزايش بودجه بسياري از دستگاه ها 
كه شرح آن رفت و بسياري ديگر كه در لايحه بودجه 
99 قابل بررسي است، معقول باشد. با اين حال انتظار 

بر آن بود كه با توجه به تحريم ها و كاهش فروش نفت 
و در عين حال منابع درآمدي سستي كه دولت در سال 
آينده براي خود پيش بيني كرده است، مصارف بودجه 

99 با احتياط بيشتري در نظر گرفته شود.
نكته مهم اين است كه اين بودجه با توجه به افزايش 
حقوق 15 درصدي پيش بيني ش��ده براي كارمندان 
تهيه شده اس��ت. در نتيجه اعتراضات به اين عدد در 
عين حال احتمال ايجاد تغيير در عدد افزايش حقوق 

ممكن است به  كلي سرنوشت لايحه را تغيير دهد. 
اكن��ون دولت سال هاس��ت مي گويد بودجه كش��ور 
را مبتن��ي بر عملك��رد طراحي مي كند. ب��ا اين حال 
 برآيند س��ند دخل و خرج دولت نشان دارد دست كم 
بودجه نويس��ي مبتني بر عملكرد ب��ه صورت كامل 
محقق نشده است و بودجه 99 هر چه باشد نتوانسته 
است رضايت كارشناساني كه نسبت به ريخت وپاش 
دستگاه هاي اجرايي و دولت فربه منتقدند را جلب كند. 
موضوعي كه احتمالا تغييرات جزيي مجلس هم نتواند 

به آن كمك كند.
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ترجمه:  منصور  بيطرف|
فصلنهم

احياييكاقتصادپوياهمراهباشغلوفرصت
برايهمگان

كارهاي زي��ادي را بايد انج��ام داد – كاره��اي زيادي 
كه روبات ها برخي مواقع قادر به تكميل آن نيس��تند. 
شهرهايمان مي تواند زيبا باش��د، سالمندان نحيف و 
مريض مان نياز به مراقبت بهتر دارند، جوانان هايمان 
مي توانند تحصيل بهتري داشته باشند آن هم با مردمي 

كه مي خواهند كار كنند و كارهايي كه بايد انجام شود 
و بازاري كه قادر نيس��ت اين دو را كنار هم قرار دهد، در 
اين صورت اين مسووليت دولت است كه اين وظيفه را 
انجام دهد – برنامه اشتغال در بخش بعدي شرح داده 
ش��ده است.بسياري از نسل حوان به من مي گويند كه 
اين تمركز بر كار، تفكر قرن بيستمي است و اينكه بدون 
كارمندي رسمي، يك حداقل درآمد پايه اي همگاني 
فقط براي يك زندگي معنوي كفايت مي كند يا اينكه 
بشود به زندگي ديگران كمك شود. اين ايده را نمي توان 
ناديده گرفت اما من هم متقاعد نش��دم كه اين برنامه 

قادر است مشكلات بالذات اقتصادي را، كه خلأ كرامت 
گسترده بيكاري است، حل كند. اشتغال بنيه يك اقتصاد 
سالم است و ما به يك دستورالعمل وسيع براي حمايت 
از بازار قوي كار از نوعي كه در زير توضيح خواهم داد نياز 
داريم. اما قبل از آنكه به آن برگرديم، بايد يك محدوديت 
ديگر از درآمد پايه همگاني را خاطرنش��ان كنم: بعيد 
است كه با توجه به سرسختي سياست مالي امريكا، هر 
سيستم درآمد پايه همگاني آنقدر كافي باشد تا حمايتي 
را در سطح معيشت تامين كند. هزينه انجام اين كار به 

افزايش قابل توجه ماليات نيازمند است.

سرمايهداريپيشرفتهدرعصرنارضايتي

اخبار  كلان

صادرات27ميليارددلاري
غيرنفتيدر8ماههابتدايسال

صادرات غيرنفتي كشور در پايان 8 ماه ابتداي امسال 
به 27 ميليارد دلار و ميزان واردات به 28.3 ميليارد 
دلار رسيد.ميزان صادرات غيرنفتي كشور در پايان 
8 ماه امس��ال، از لحاظ وزني به بيش از 88 هزار تن 
رسيد كه در مقايسه با 75 هزار تن 8 ماه سال 97، 
افزايش 16 درصدي را نشان مي دهد؛ از لحاظ ارزش 
نيز صادرات غيرنفتي كشور در 8 ماه امسال به 27 
ميليارد دلار رسيده است. در حوزه واردات نيز، در 
8 ماه امسال 22 هزار تن كالا به ارزش 28.3 ميليارد 
دلار وارد شده كه اين ميزان در مدت مشابه پارسال 
به ترتي��ب 21.7 هزار تن و 29.8 ميليارد دلار بوده 
است، به عبارت ديگر ميزان واردات كشور در 8 ماه 
امسال از لحاظ وزني افزايش 1.5 درصدي و از لحاظ 
ارزش نيز كاهش 4.8 درصدي داشته است. گفتني 
است كشور چين، عراق، امارات، تركيه و افغانستان 
پنج مقصد اول كالاهاي صادرات��ي ايران و چين، 
امارات، تركيه، هند و آلم��ان پنج مبدا اول واردات 

به ايران بوده اند.

باحسابهاينيابتيواجارهاي
ازپرداختمالياتسربازميزنند

عضو كميسيون برنامه و بودجه مجلس با تاكيد بر اينكه 
بايد اجاره و در اختيار قرار دادن حس��اب به ديگران 
جرم تلقي ش��ود، گفت: درحال حاضر سوداگران با 
اجاره حساب هاي ديگران درآمدهاي خود را به آنها 
واريز مي كنند تا شناسايي و مشمول ماليات نشوند.

حسينعلي حاجي دليگاني عضو كميسيون برنامه  و 
بودجه مجلس شوراي اسلامي در گفت وگو با فارس 
درباره مقابله با پديده حساب هاي اجاره اي و نيابتي 
گفت: درحال حاضر حس��اب هاي اجاره اي و نيابتي 
ابزاري براي دور زدن قانون و فرار مالياتي هس��تند. 
نيازمند قوانين سفت و سختي در اين زمينه هستيم. 
اجاره و در اختيار قرار دادن حس��اب به ديگران بايد 
جرم تلقي شود.وي ادامه داد: ساماندهي حساب هاي 
اجاره اي و نيابتي هيچ مشكلي براي مردم عادي ايجاد 
نمي كند. كساني از اين موضوع ناراحت مي شوند كه به 
نوعي فرار مالياتي داشته اند و تا الان هيچ گونه مالياتي 
پرداخت نمي كردند.حاجي دليگاني با بيان اينكه پديده 
حس��اب هاي اجاره اي مقابله با فرار مالياتي را دشوار 
كرده، گفت: در صورت ساماندهي حساب هاي اجاره اي 
و نيابتي فراريان مالياتي شناسايي و مجبور به پرداخت 
ماليات مي ش��وند. در تمام نقاط دنيا ه��م از اين نوع 
ماليات ها وجود دارند.عضو كميسيون برنامه وبودجه 
مجلس در پايان تصريح كرد: درحال حاضر سوداگران 
با اجاره حساب هاي ديگران درآمدهاي خود را به آنها 
واريز مي كنند تا شناسايي و مشمول ماليات نشوند. 
در صورت تحقق اين هدف با كساني كه داراي 50 تا 

حساب بوده اند، برخورد مي شود.

پاورقي اقتصادي

اقتصاد هوشمند راهكار موثر مبارزه با فساد

دستورالعمل شيوه برخورد با پرونده هاي مالياتي صادركنندگان ابلاغ شد

امروز آخرين مهلت ثبت نام كمك معيشتي
وزير امور اقتصادي و دارايي گفت: دستگاه ها نبايد فرآيند تشكيل شركت هاي دانش بنيان را 

درگير قوانين دست و پا گير كنند.
فرهاد دژپسند اظهار كرد: ما شكل گيري اقتصاد هوشمند را پيگيري كرده ايم كه اين كار 
مي تواند در عبور از بسياري از مشكلات به ما كمك كند.وي با اشاره به اينكه يكي از راه هاي 
موثر براي مبارزه با فساد، شكل گيري اقتصاد هوشمند است، تصريح كرد: در ذيل اقتصاد 
هوشمند، شفافيت و محيط شيشه اي به صورت كامل شكل مي گيرد و در يكي ديگر از ابعاد 
اقتصاد هوشمند، شركت هاي دانش بنيان هستند كه كمك قابل توجهي به حل مشكلات 
كشور مي كنند.وزير امور اقتصادي و دارايي با بيان اينكه يكي از لوازم اجتناب ناپذير در اقتصاد 
هوشمند، شكل گيري اقتصاد دانش بنيان است، اظهار كرد: استارت آپ ها نقش محوري و 
كليدي در اقتصاد هوشمند دارند و كاركرد انسان در مقوله اقتصاد هوشمند با كاركرد انسان 
در اقتصاد ديجيتالي، الكترونيكي و سنتي متفاوت است.دژپسند بيان كرد: ما در يك سال 
گذشته، براي رفع مشكلات شركت هاي دانش بنيان جلسات مستمري را برگزار كرده ايم و سند 
مهم بانكداري ديجيتال را نهايي و به بانك ها الحاق كرديم و سند راهبردي و نقشه راه اقتصاد 
هوشمند هم در آستانه نهايي شدن است كه در اين نقشه، جايگاه ويژه اي براي استارت آپ ها و 
شركت هاي دانش بنيان قائل شده ايم.وي با بيان اينكه تأمين نيازهاي شركت هاي نوپا و دانش 
بنيان در دستور كار ماست، گفت: يكي از مشكلات جدي شركت هاي دانش بنيان محيط 
كسب و كار و رويه سختي است كه در اعطاي مجوز به اين شركت ها وجود دارد و دستگاه ها نبايد 
فرآيند تشكيل شركت هاي دانش بنيان را درگير قوانين دست و پا گير كنند. ما در وزارت امور 
اقتصادي و دارايي آماده ايم هر اقدامي را براي حل اين مشكلات در دستور كار خود قرار دهيم.

سخنگوي طرح كمك هزينه معيشتي وزارت كار، تعاون و رفاه اجتماعي گفت: امروز آخرين 
مهلت ثبت نام براي تقاضاي دريافت كمك هزينه معيشتي است.

حسين ميرزايي سخنگوي طرح كمك هزينه معيشتي وزارت كار، تعاون و رفاه اجتماعي 
در گفت وگو با فارس، گفت: امروز آخرين مهلت براي ثبت نام براي تقاضاي دريافت كمك 
هزينه معيشتي است.وي گفت: طرح شناسايي مشمولان بسته حمايت معيشتي داراي ساز 
و كار مشخص و معيني است و مبناي عدم مشموليت، قشر يا اقشار خاصي از جامعه نبوده 
است.وي همچنين از معيارهاي ديگر براي آزمون وسع مالي اين گونه اعلام كرد كه مجموع 
درآمد و هزينه ها براي يك خانوار يك نفره 4 ميليون تومان، دو نفره 5، سه نفره 6، چهار نفره 
7 و 5 نفره به بالاتر 8 ميليون تومان درآمد در ماه در نظر گرفته؛ ارزش خودرو سواري بيش 
از 300 ميليون تومان و خودروي عمومي بيش از 400 ميليون تومان، ارزش خانه در تهران 
بيش از 1.2ميليارد تومان و در شهرستان ها بيش از 900 ميليون تومان در نظر گرفته شده؛ 
همچنين كساني كه از سال 94 به بعد سه سفر خارجي غيرزيارتي داشته باشند يا كارفرماياني 
كه بيش از 3 كارگر بيمه شده داشته باشند، مشمول حمايت معيشتي نمي شوند. تمامي 
سرپرست خانوارهايي كه مشمول سبد حمايتي نشده اند اما خود را واجد شرايط مي دانند، 
 مي توانند شماره ملي سرپرست خانوار را به كد دس��توري #6369* ارسال كنند و طي 
24 ساعت براي آنها كد رهگيري ارسال مي شود.وي افزود: درخواست به صورت سيستمي 
 HEMAYAT بررسي و طي حداكثر 24 ساعت كد رهگيري از طريق پيامك با سرشماره
براي متقاضيان ارسال مي شود و متقاضيان پس از گذشت 48 ساعت از دريافت آن بايد به 

سامانه hemayat.mcls.gov.ir مراجعه كنند.

محمد مسيحي، معاون سازمان امور مالياتي در نامه اي 
به معاونت هاي مربوطه اين سازمان، دستورالعمل شيوه 
برخورد با پرونده هاي مالياتي صادركنندگان را ابلاغ كرد.

در اين بخش��نامه امده اس��ت: » در اجراي جزو 1 بند 
»ج« تبصره 8 قانون بودجه س��ال 1398 كل كش��ور، 
اطلاع��ات تكميلي بازگش��ت ارز حاص��ل از صادرات 
صادركنندگان در سال 1397 تا تاريخ 1398/08/30، 
 اطلاعات صادركنندگان موضوع بند 7 ابلاغيه ش��ماره

8739 / 55300 م��ورخ 1398/02/02 مع��اون اول 
محترم رييس جمه��ور كه مقصد نهاي��ي كالاي آنها، 
كش��ورهاي عراق و افغانس��تان ب��وده و در مهلت هاي 
1398/04/06 و 1398/06/09 مب��ادرت ب��ه ثب��ت 
اطلاعات مربوطه در س��امانه جامع تج��ارت نموده اند 
و همچني��ن آم��ار بازگش��ت ارز حاص��ل از صادرات 
صادركنن��دگان از طري��ق بورس كالا ب��ه تفكيك نام 

صادركننده )حقيقي/ حقوقي(، شماره و شناسه ملي و 
نس��بت )درصد( برگشت ارز حاصل از صادرات كه طي 
نامه ش��ماره 98/304394 خ م مورخ 1398/09/09 
توسط بانك مركزي جمهوري اسلامي ايران به همراه 
يك حلقه لوح فشرده به سازمان متبوع واصل شده، در 
سامانه ويرايش و اس��تخراج اطلاعات موديان مالياتي 
درج گرديده و ادارات امور مالياتي مي بايست بر اساس 
اطلاع��ات مذك��ور و با رعايت دس��تورالعمل ش��ماره 
200/98/516 م��ورخ 1398/06/11 در خص��وص 
پذيرش يا عدم پذيرش اعتبار مالياتي، تهاتر و استرداد 
ماليات و ع��وارض ارزش افزوده و همچنين نرخ صفر و 
معافيت هاي مالياتي براي درآمدهاي حاصل از صادرات 
كالا و خدم��ات از جمله كالاهاي غيرنفتي، محصولات 
بخش كشاورزي و مواد خام به صادركنندگان در سال 
1397 اقدام نمايند.ضمناً حس��ب اعلام بانك مركزي 

جمهوري اسلامي ايران طي نامه شماره 98/307483 
مورخ 1398/09/10، كليه صادركنندگان سال 1397 
ت��ا پايان دي ماه س��ال جاري فرصت خواهند داش��ت 
جه��ت بهره من��دي از معافيت هاي مالياتي س��ال ياد 
شده نس��بت به رفع تعهد ارزي و بازگشت ارز حاصل از 
صادرات متعلقه اقدام نمايند.شايان ذكر است علي رغم 
پيگيري هاي صورت پذيرفته از بانك مركزي جمهوري 
اسلامي ايران، فهرست صادركنندگاني كه در سه ماهه 
اول سال جاري نسبت به برگشت ارز حاصل از صادرات 
در سال 1398 اقدام نموده اند تاكنون به سازمان متبوع 
واصل نشده است.شايسته است مديران كل امور مالياتي 
ضمن اطلاع رساني به ماموران مالياتي و موديان محترم 
مالياتي ذي رب��ط ترتيبي اتخاذ نماين��د كه از مراجعه 
ايشان به دفاتر ستادي سازمان به منظور پيگيري درج 

اسامي خود در سامانه مذكور اجتناب به عمل ايد.«



اخبار

واكنش همتي به افزايش نرخ ارز 

بانكمركزيبانوساناتارزيبرخوردهيجانينميكند

راه حل قيمتي در حل مشكلات مالي

گروه بانك و بيمه|
تسويه حساب شركت ها در پايان سال ميلادي، تعطيلات 
سال جديد ميلادي، نزديك شدن به عيد نوروز و پايان سال 
98، تلاش عده اي در شبكه هاي ارزي خارج از كشور، اوضاع 
عراق و كاهش صادرات ايران به اين كشور، افزايش قيمت 
بنزين و اثر تورمي آن، موضوع بودجه سال 99 و پيش بيني 
درآمد و مخارج ارزي كش��ور و... دلايلي اس��ت كه برخي 
كارشناسان با اشاره به آنها معتقدند كه نوسانات هفته هاي 
اخير نرخ ارز وابسته اين عوامل بوده و در نتيجه نرخ دلار را از 
كانال 11 هزار تومان يك ماه پيش به كانال 14 هزار تومان 

در روزهاي اخير منتقل كرده است. 
به گزارش تعادل، اما برخي مس��وولان اقتصادي از جمله 
ريي��س كل بانك مركزي معتقدند كه نبايد در مقابل اين 
نوسانات به صورت هيجاني برخورد كرد بلكه بايد به عوامل 
بنيادي در بازار توجه داش��ت و منتظر كاهش نوسان ها و 
بازگشت نرخ ارز به كانال هاي قبلي باشيم و نرخ ها متناسب 

با ارزش ذاتي آن تعديل شود. 
عبدالناصر همتي رييس كل بانك مركزي با تاكيد بر اينكه، 
با نوسانات نرخ دلار به صورت هيجاني برخورد نمي كنيم، 
گفت: ن��رخ انواع ارز متناس��ب با ارزش ذات��ي آن تعديل 
شده اس��ت. عبدالناصر همتي در جلسه بررسي وضعيت 
شركت هاي دانش بنيان در خصوص نوسانات اخير نرخ ارز 
گفت: صبر ما زياد است و همان طور كه در يك سال گذشته 
نرخ ارز را كنترل كرديم و متناسب با ارزش ذاتي آن نرخ ها 
تعديل شد، اكنون نيز اين تلاش را براي بازگرداندن ثبات به 
بازار ادامه مي دهيم و اميدواري زيادي وجود دارد كه شرايط 

به روال طبيعي گذشته بازگردد.
رييس كل بانك مركزي گفت: با موضوع نرخ ارز و نوسانات آن 
هيجاني برخورد نمي كنيم و ثبات را به بازار ارز برمي گردانيم، 
ش��وك قيمتي بنزين و فضاي رواني كه از داخل و خارج از 
كشور بر اقتصاد حاكم شد، بخشي از علت اين افزايش قيمت 
ارز بود و از طرف ديگر فضاسازي كه درباره لايحه بودجه سال 
آينده انجام شده، برخي را وادار به اين كرده تا بگويند بودجه 
مشكل دارد و اقتصاد را پولي مي كند، در حالي كه چنين 
مواردي، شوك هايي است كه طرفداران بالا بردن نرخ ارز 

آن را ايجاد مي كنند.

  تلاش شبكه هاي خارج از كشور
همتي افزود: بر اساس اطلاعات ما، شبكه هايي در خارج از 
كشور نيز براي افزايش نرخ ارز تلاش مي كنند. بي ثباتي در 
عراق نيز در اين زمينه بي تاثير نبوده و كمي ميزان صادرات 
ما را مختل كرده است؛ علاوه بر اينكه در پايان سال ميلادي 
تسويه حساب شركت ها با طرف هاي خارجي شديد است و 

همين موضوع تقاضا را افزايش مي دهد.
رييس كل بانك مركزي در خصوص حمايت از شركت هاي 
دانش بنيان گفت: سهم اين شركت ها در اقتصاد در حال 
افزايش است و شبكه بانكي نيز تلاش مي كند كه تامين مالي 
اين شركت ها را شتاب دهد، در 8 ماه نخست امسال ميزان 
تسهيلات بانكي براي شركت هاي دانش بنيان با ۵۲ درصد 
رشد به هفت هزار ميليارد تومان رسيده است، در خصوص 
كالاهايي مانند دارو و تجهيزات پزشكي سالانه سه و نيم 
ميليارد دلار واردات با ارز 4۲۰۰ توماني داريم كه مي توانيم 
با كمك شركت هاي دانش بنيان براي قطع وابستگي به اين 

واردات قدم برداريم.

  ۴ عامل افزايش قيمت دلار
 از سوي ديگر بازار ارز پس از ماه ها آرامش به تازگي دچار 
تلاطم و افزايش قيمت شده كه عوامل مختلف داخلي و 
خارجي مانند انتظارات تورمي بنزين، افزايش سفرهاي 
خارجي، تسويه ش��ركت ها و ناآرامي هاي عراق در آن 
نقش دارند. به گزارش ايرنا، ثبات بازار ارز در روزهاي اخير 
دچار نوسان شده و قيمت ها روندي صعودي يافته است 
به طوري كه نرخ دلار روز دوش��نبه حدود ۶۰۰ تومان 
بالا رفت. بهاي دلار از ح��دود 11 هزار و ۲۰۰ تومان در 
حدود سه هفته پيش، به رقم 1۳ هزار و ۵۵۰ تومان در 
صرافي هاي بانكي رسيد و بهاي يورو نيز 14 هزار و 8۵۰ 
تومان شد.  درباره چرايي اين افزايش قيمت، دلايل مختلفي 
بيان مي شود كه برخي از آنها عوامل داخلي و شماري ديگر 
عوامل بيروني به شمار مي روند. جدا از عوامل تاثيرگذار در 
افزايش قيمت دلار و ساير ارزها، آنچه اهميت دارد اين است 
كه حجم تقاضا براي ارزهاي عمده در بازار تا حد زيادي بالا 
رفته اس��ت. همچنين انتظارات تورمي نيز شكل گرفته و 
فعالان اين بازار اين گونه اعلام مي كنند كه قيمت ها همچنان 

رشد خواهد كرد.

  انتظارات تورمي بنزين
 اگرچه غيرمنطقي است اما در ايران همه چيز به نرخ بنزين 
ارتباط پيدا مي كند، از گوجه فرنگي و سيب زميني گرفته 

تا خودرو و دلار.
وحيد شقاقي كارشناس اقتصادي روز سه شنبه در گفت وگو 
با ايرنا درباره عوامل تاثيرگزار بر نوسان نرخ ارز در روزهاي 
اخير گفت: چهار عامل باعث افزايش قيمت دلار و ساير ارزها 

در كشور شده اند.
اين كارشناس بازار ارز با بيان اينكه عامل نخست، انتظارات 
تورمي پس از افزايش قيمت بنزين است، افزود: معمولا هر 
افزايش قيمتي در بنزين انتظار افزايش قيمت ها در ساير 
كالاها را به دنبال دارد كه دلار نيز يكي از آنهاست، البته تاثير 
افزايش قيمت بنزين بر نرخ دلار، كوتاه مدت بوده و نمي تواند 

بلندمدت باشد.

  افزايش تقاضا براي سفرهاي خارجي
عامل دومي كه افزايش نرخ دلار را موجب شده، رشد تقاضا 
براي سفرهاي خارجي اس��ت. با توجه به نزديك شدن به 
سفرهاي پايان سال ميلادي و سپس پايان سال خورشيدي، 

ميزان تقاضا براي دلار و ساير ارزها بالا مي رود.

   نزديك شدن به زمان تسويه بانك ها  و   شركت ها
عامل سوم نزديك شدن به زمان تسويه حساب هاي بانك 
و شركت هاست كه تقاضا براي دلار و ارز را بالا برده و به تبع 

آن، قيمت ها رشد مي كند.

   ناآرامي در عراق
چهارمين و مهم ترين عامل افزايش قيمت دلار، ناآرامي هاي 
اخير در كشور عراق به عنوان مهم ترين شريك تجاري ايران 
است، تا پيش از ناآرامي هاي اخير در عراق، بيشتر بازرگانان 
عراقي حاضر بودند از ريال در مبادلات تجاري خود با ايران 
استفاده كنند، اما پس از تشديد درگيري ها در عراق تقاضاي 
آنها ب��راي دلار، درهم و دينار بالا رفته اس��ت، مبلغ بالاي 
مبادلات تجاري بين دو كشور باعث افزايش زياد تقاضا براي 
دلار و ساير ارزها شده است، در ماه هاي اخير به علت همراهي 
امارات با بازرگانان و صرافان ايراني، شرايط براي مبادلات 
تجاري و نقل و انتقال ارز بهتر شده و آرامش در بازار برقرار 
بود، در صورت كاهش ناآرامي ها در عراق، ميزان تقاضاي دلار 
و ساير ارزها در بازار كاهش يافته و بازار ارز به ثبات مي رسد.

  نرخ ها در بازار
از سوي ديگر، روز سه شنبه 19 آذر 98 در بازارهاي جهاني 
نرخ اونس طلاي 14۶1 دلار قيمت گذاري شد و قيمت دلار 
در بازار آزاد و معاملات نقدي نيز به 141۵۰ تومان رسيد و در 

نتيجه قيمت طلا و سكه افزايش يافت. 
روز سه شنبه با اعلام نرخ اونس طلاي جهاني و دلار آزاد به 
قيمت 14 هزار و 1۵۰ تومان در بازار آزاد، قيمت طلا و سكه 
با افزايش قيمت مواجه شد، بر اين اساس مظنه يك مثقال 
طلاي آب شده 17 عيار دو ميليون و 1۰۶ هزار تومان، هر 

گرم طلاي 18 عيار 48۶ هزار و ۶۰۰ تومان، س��كه طرح 
جديد 4 ميليون و 7۶۵ هزار تومان، طرح قديم 4 ميليون و 
7۳۰ هزار تومان، نيم سكه ۲ ميليون و ۵1۰ هزار تومان، ربع 
سكه يك ميليون و ۶1۰ هزار تومان و سكه گرمي نيز 9۳۰ 

هزار تومان معامله شد
در سامانه سنا نرخ لحظه اي قيمت خريد دلار به 1۳ هزار 
و ۵۰۰ تومان و قيمت فروش آن به 1۳ هزار و 9۰۰ تومان 
رسيد. همچنين نرخ لحظه اي هر يورو به قيمت 14 هزار 
و 8۰۰ تومان خريداري و به قيمت 1۵ هزار و ۲۰۰ تومان 
به فروش رسيده است. سامانه سنا نيز نرخ ميانگين ارز 
براي روز دوشنبه 18 آذر 98 را براي دلار 1۳ هزار و ۵۳۶ 
تومان، يورو 14 هزار و 841 تومان، پوند انگليس 17 هزار 
و ۲88 توم��ان، درهم امارات ۳ ه��زار و ۶۵9 تومان، لير 
تركيه ۲ هزار و 4۰۵ تومان و يوآن چين يك هزار و 977 

تومان اعلام كرد.
در بازار ارز رس��مي بانك مركزي نرخ 47 ارز را براي روز 
سه شنبه اعلام كرد كه بر اساس آن نرخ ۲۳ ارز مانند يورو 
و پوند افزايش و قيمت 1۳ واحد پولي ديگر كاهش يافت؛ 
نرخ دلار و 1۰ ارز ديگر نيز ثابت ماند؛ بر اساس اعلام بانك 
مركزي هر دلار امريكا براي روز »سه شنبه نوزدهم آذر 
ماه 98« بدون تغيير نسبت به روز دوشنبه 4۲ هزار ريال 
قيمت خورد. همچنين هر پوند انگليس نيز با ۲۲ ريال 
افزايش نسبت به روز دوشنبه ۵۵ هزار و ۲۳7 ريال و هر 
يورو نيز با ۵4 ريال رشد نسبت به روز دوشنبه 4۶ هزار و 

489 ريال ارزش گذاري شد.

  عقب گرد دلار با چاشني انگليسي
در خبري ديگر صعود نيرومند پوند باعث كاهش شاخص 

دلار با وجود ثبات آن در برابر بسياري از ارزهاي ديگر شد.
به گزارش رويترز، هر چند كه تصميم چين براي به تعويق 
انداخت��ن افزايش تعرف��ه روي واردات برخي محصولات 
امريكايي نظير سويا و گوش��ت، احتمال به تعويق افتادن 
افزاي��ش تعرفه روي محصولات چين��ي از طرف امريكا را 
تقويت كرده است، با اين حال لري كودلو، مشاور اقتصادي 
ترامپ گفته اس��ت اگر مذاكرات به نتيجه دلخواه نرسند، 
امريكا مصمم به افزايش تعرفه هاي وارداتي خواهد بود. قرار 
است دونالد ترامپ، رييس جمهور امريكا سه روز ديگر در 
خصوص افزايش تعرفه روي محصولات وارداتي به ارزش 
بيش از 1۵۶ ميليارد دلار از چين يا تمديد فعلي معافيت ها 
تصميم گيري كند. كازوشيگه كايادا، تحليلگر ارشد بازار ارز 
در موسسه »استيت استريت« گفت: حس بازارها اين است 
كه هر دو طرف مي خواهند از بيشتر شدن تنش ها خودداري 
كنند. بنابراين محتمل ترين سناريو اين است كه روند فعلي 
حفظ شود. از سوي ديگر اما امره اشپايتسر، كارشناس بازار 
در موسسه »وست پاك« معتقد است كه امكان اوج گيري 
مجدد تنش ها وجود دارد: از سوي هر دو طرف ريسك هايي 
وجود دارد. بازارها هنوز نگاهي خوش بين به مساله اختلافات 
تجاري دارند و تحركات اخير به شما نخواهند گفت كه دقيقا 

چه اتفاقي خواهد افتاد.

چين و امريكا درگير يك جنگ تجاري طولاني مدت بوده اند 
كه اكنون وارد هفدهمين ماه خود شده است و از آن به عنوان 
يكي از اصلي ترين دلايل كاهش رشد اقتصادي جهان نام 
برده مي شود تا جايي كه بانك جهاني، زيان اين جنگ براي 
اقتصاد جهاني طي دو سال  آينده را حدود 7۰۰ ميليارد دلار 
برآورد كرده است. دو طرف طيف گسترده اي از محصولات 

وارداتي يكديگر را مشمول تعرفه هاي اضافي كرده اند.
شاخص دلار كه نرخ برابري آن در مقابل سبدي از ارزهاي 
جهاني را اندازه مي گيرد، با ۰.۰4 درصد كاهش در مقايسه با 
روز دوشنبه و در سطح 97.۵7۵ واحد بسته شد. نرخ برابري 

هر فرانك سوييس معادل 1.۰1۲۶ دلار اعلام شد.
در حوزه برگزيت نيز حزب حاكم محافظه كار موفق شده 
است تا در نظرسنجي ها از رقيب اصلي خود يعني حزب 
كارگر به مي��زان 14 درصد پيش بيفتد كه پنج درصد 
بيشتر از نتايج نظرسنجي هفته هاي قبل است. بوريس 
جانوسن، رهبر حزب محافظه كار و نخست وزير فعلي 
وعده داده ك��ه در صورت پيروزي، پرونده برگزيت را به 
سرعت خواهد بست. از سوي ديگر اما جرمي كوربين، 
رهبر حزب كارگر دادگفته است در صورت پيروزي در 
انتخابات، رفراندوم برگزيت را براي بار دوم برگزار خواهد 
كرد اما افزوده كه در جريان اين همه پرس��ي موضعي 

بي طرف اتخاذ خواهد كرد.
در آخري��ن دور از معاملات، پوند ب��ا افزايش ۰.۳ درصدي 
نسبت به روز دوشنبه و به ازاي 1.۳1۵8 دلار مبادله شد. هر 
يورو نسبتا بدون تغيير در مقايسه با روز دوشنبه به 1.1۰۶8 
رسيد. همچنين هر دلار امريكا به 1.۳۲۳ دلار كانادا كاهش 
يافت. در برابر همتاي سنگاپوري، هر دلار به ازاي 1.۳۵99 
دلار سنگاپور مبادله شد. آدام كول، كارشناس ارشد مسائل 
ارزي در موسسه »آر بي سي كپيتال ماركتس« گفت: هنوز 
نا اطميناني هاي زيادي در خصوص آينده روابط انگليس و 
اتحاديه اروپا وجود دارد و نمي توان با قطعيت پيش بيني كرد 
كه چه اتفاقي در نهايت رخ خواهد داد.  در معاملات بازارهاي 
ارزي جهاني، همچنين هر دلار به 1۰8.۵99۵ ين رسيد. 
ارزش ين پس از آن تقويت شد كه رشد اقتصادي سه ماهه 
سوم س��ال ژاپن بسيار نيرومندتر از پيش بيني هاي قبلي 
ظاهر شد. در برابر همتاي استراليايي، هر دلار امريكا به ازاي 
1.4۶49 دلار مبادله شد. همچنين نرخ برابري دلار معادل 

7.۰۳8۵ يوان چين اعلام شد.

  يكه تازي پوند
همچنين ارزش پوند انگلي��س در بازارهاي جهاني به 
بالاترين س��طح ۳1 ماه اخير رسيد. به گزارش رويترز، 
با افزايش شانس حزب محافظه كار به رهبري بوريس 
جانسون، نخست وزير فعلي اين كش��ور در انتخابات، 
ارزش پوند كماكان در حال تقويت ش��دن است. نتايج 
نظرسنجي جديد نشان مي دهد كه حزب محافظه كار 
اكنون با 14 درصد اختلاف نسبت به رقيب اصلي خود 
يعني حزب كارگر پيشتاز انتخابات است و اين رقم پنج 
درصد بيشتر از رقم ثبت شده در نظرسنجي هاي قبلي 

بوده است. از سوي ديگر هر يورو به ۰.84۰۶ پوند رسيد 
كه ضعيف ترين سطح ثبت شده براي ارز واحد اروپايي 
در برابر پوند از ماه مه  س��ال ۲۰17 تاكنون بوده است. 
پوند در برابر دلار نيز به پيشروي قوي خود ادامه داد و با 
سطح رقم 1.۳18۰ دلاري به بالاترين سطح خود از ماه 

مه  امسال رسيد.
بوريس جانس��ون وعده داده است كه در صورت كسب 
كرسي هاي لازم براي تش��كيل دولت، انگليس را سي 
و يكم ژانويه از اتحاديه اروپا خ��ارج خواهد كرد. حزب 
كارگر كه مهم ترين حزب مخالف دولت است؛ خواستار 
برگزاري مجدد همه پرسي در خصوص خروج از اتحاديه 
اروپا شده هر چند كه جرمي كوربين، رهبر حزب قول داده 
است در جريان برگزاري همه پرسي موضعي بي طرف 

را اتخاذ كند.
مينوري يوش��يدا، تحليلگر ارش��د ب��ازار ارز در بانك 
»ميتسوبيشي« گفت: بازارها اكنون احتمال مي دهند 
كه محافظه كاران برنده انتخابات خواهند شد هر چند كه 
كسب كرسي هاي لازم براي رسيدن به اكثريت دشوار 
است و اگر چنين شود، اوضاع نسبت به چيزي كه در حال 

حاضر وجود دارد تغيير چنداني نخواهد كرد.
يكي ديگر از دلايل اصلي براي افزايش تقاضاي خريد پوند 
از سوي معامله گران، باقي ماندن مشكلات در منطقه يورو 
بود: در آلمان برخي از رهبران دولت ائتلافي خواس��تار 
كناره گيري آنگلا مركل، صدراعظم كنوني هستند و در 
فرانسه كه دومين اقتصاد بزرگ منطقه يورو محسوب 
مي شود نيز اعتصابات در اعتراض به برنامه دولت امانوئل 
ماكرون براي تغيير در نظام بازنشستگي و افزايش سن 
بازنشستگي وارد ششمين روز خود شده و روزبه روز نيز 
گسترده تر مي شود. روز دوشنبه بانك مركزي فرانسه در 
گزارش��ي، پيش بيني خود از رشد اقتصادي اين كشور 
در سه ماهه پاياني سال را با ۰.1 درصد كاهش نسبت به 
برآورد قبلي به ۰.۲ درصد رساند و هشدار داد كه تداوم 
اعتصابات مي تواند پيامده��اي جدي براي اقتصاد اين 

كشور داشته باشد.

  نوسان قيمت طلاي جهاني محدود شد
همچنين قيمت طلا در معاملات روز سه شنبه بازار جهاني 
كه سرمايه گذاران منتظر روشن شدن وضعيت تعرفه هاي 
امريكا روي واردات كالاهاي چيني و نشست سياست پولي 
بانك مرك��زي امريكا بودند، تغيير چنداني نداش��ت و در 

محدوده اخيرش معامله شد.
به گزارش ايس��نا، هر اونس طلا براي تحويل فوري در 
معاملات روز جاري بازار سنگاپور ۰.1 درصد كاهش پيدا 
كرد و در 14۶1 دلار و 1۰ سنت ايستاد، در بازار معاملات 
آتي امريكا، ه��ر اونس طلا با ۰.1 درصد افزايش، 14۶۵ 
دلار و ۶۰ سنت معامله شد. به گفته مارگارت يانگ يان، 
تحليلگر بازارا در شركت »سي ام سي ماركتس«، هر دو 
رويداد ممكن است عامل تاثيرگذاري روي قيمت طلا 
باشند. اگر لحن بانك مركزي امريكا تمايل به تحكيم 
سياست پولي را نش��ان دهد، قيمت طلا ممكن است 
پايين رود. با اين همه اگر امريكا و چين نتوانند به راه حلي 
دس��ت پيدا كنند و دور جديد تعرفه هاي امريكا روي 
واردات كالاهاي چيني اجرا شود، معامله گران به جانب 
طلا ب��ه عنوان دارايي امن روي خواهن��د آورد. امريكا و 
چين لحن آش��تي جويانه اي در پيش گرفته اند و چين 
ابراز اميدواري كرده كه هر چه زودتر توافقي منعقد شود، 
دونالد ترامپ، رييس جمهور امريكا اعلام كرده كه با پكن 
روي يك توافق پيش از اجرايي شدن تعرفه هاي جديد 
روي واردات 1۵۶ ميليارد دلار كالاي چيني در دسامبر، 
كار مي كند. بر اساس گزارش رويترز، تاثير جنگ تجاري 
روي رشد اقتصادي باعث شده است بانك مركزي امريكا 
امسال سه دور نرخ هاي بهره را كاهش دهد كه از قيمت 
طلا پشتيباني كرده اس��ت. طلا اكنون در مسير ثبت 
بزرگ ترين رشد قيمت سالانه در حدود يك دهه اخير 
قرار دارد و از ابتداي امس��ال تاكنون بيش از 1۳ درصد 

رشد كرده است.
اكثر سياست گذاران بانك مركزي امريكا روي ثابت نگه 
داشتن نرخ هاي بهره تا زماني كه دورنماي اقتصادي 
وخامت پيدا نكند، تاكيد كرده اند. انتظار مي رود بانك 
مرك��زي امريكا نرخ هاي به��ره را در محدوده 1.۵۰ تا 
1.7۵ درص��د نگه دارد، به گفت��ه وانگ تائو، تحليلگر 
فني رويترز، هر اونس طلا براي تحويل فوري حمايت 
در سطح 14۵۵ دلار را خواهد آزمود و اگر اين قيمت 
شكسته شود، به سطح 144۰ دلار سقوط خواهد كرد.

محمد  گلشاهي|
نگاه اقتصاددانان كش��ور به سمت و س��ويي بايد باشد كه 
همه جوانب در آن در نظر گرفته شود چرا كه بعضا عوامل 
غيراقتصادي و غيرقيمتي در حل مشكلات مالي، بيشتر از 

عوامل قيمتي تاثيرگذار هستند.
يكي از مسائلي كه ذهن برخي از علاقه مندان به رشته اقتصاد 
و مشكلات مالي و بانكي را به خود درگير كرده، بحث علاقه 
اقتصاددانان كشور به خصوص اقتصاددانان نسل جوان به 
ارايه راه حل هاي قيمتي است، يعني عنصر قيمت را عامل 
بسيار تعيين كننده دانسته و حل تمام مشكلات را در گرو 
عملكرد نظام قيمت ها مي دانند. در واقع اقتصاد امروزي هر 
چه بيشتر دلبسته رياضيات، سنجي و نمودارها شده است و 
در عوض تا آنجا كه توانسته از علوم انساني بودن خود فاصله 
گرفته است. يعني اقتصاددان امروز كشور ما به دليل اهميت 
يافتن رياضيات و اقتصادسنجي در امتحانات و مقالات خود 
خواسته يا ناخواسته راه پيشرفت علمي را در فراگيري صرف 
اين دروس قرار داده و تا آنجا كه توانسته از رشته هاي انساني 
مانند جامعه شناسي و روانشناسي فاصله گرفته و هر روز 
فاصله اقتصاد با ديگر رشته هاي علوم انساني بيشتر مي شود. 
اين فراموشي علوم انساني سبب شده تا اقتصاددانان كشور 
در ارايه راه حل هاي خود، انس��ان را در معادلات اقتصادي 

يك انسان اقتصادي عادي و بهينه ياب در نظر بگيرند كه 
به س��رعت خواسته هاي خود را بر اساس قيمت ها تعديل 
مي كند و مطلوبيت خود را بر اساس بودجه خود به حداكثر 
مي رس��اند؛ اما در واقع برخي اوقات فراموش مي كنند كه 
انسان در يك جامعه ممكن است تفكر اقتصادي نداشته 
باشد و به جاي تعديل خواسته ها فرياد بكشد، اعتراض كند 
و رفتار غيراقتصادي انجام دهد. انس��ان ها در جامعه امروز 
كشورمان آن گونه كه اقتصاددانان »فرض« مي كنند رفتار 
نمي كنند شايد فقط مردم سوييس باشند كه همان طور 
رفتار مي كنند كه اقتصاددانان كشور مي خواهند و حتي 
مردم كشوري مانند فرانسه هم نسبت به تغييرات قيمت و 
ماليات و ... حساس هستند. شايد بتوان گفت ملموس ترين 
مثال براي ناكارآمدي ارايه راه حل هاي قيمتي همين مساله 
بنزين باشد در حالي كه بسياري از اقتصاددانان كشور تنها 
راه بهينه شدن مصرف، حذف يارانه ثروتمندان، جلوگيري 
از قاچاق و ... را گران كردن اين كالا و نس��خه آن را يا شوك 
درماني يا افزايش تدريجي قيمت بنزين مي دانستند. اما شايد 
براي بسياري از دوستان تعجب آور باشد اگر بگوييم تجربيات 
قبلي ثابت كرده كه اين امر اشتباه و غيرواقعي است و گران 
كردن چه يك باره و چه تدريجي چندان تاثيري بر مصرف 
داخلي نگذاشت و بهبودي حاصل نكرد و اتفاقا عاملي كه به 

يك باره جلوي افزايش مصرف بنزين را گرفت تنها و تنها 
همين كارت سوخت به عنوان يك راه حل غيرقيمتي بود كه 
اجرا شد و بيشترين تاثير را در كاهش مصرف بنزين داشت. 
البته سه يا چهار برابر كردن قيمت يك كالا بر ميزان مصرف 
آن دخيل است اما اگر فقط 1۰ درصد از مصرف آن كالا كم 
شود نشان از ضرورت استفاده از آن كالا در زندگي روزمره 
است. آخرين آمارنامه شركت پالايش و پخش كه مربوط 
به سال 1۳9۵ است نشان مي دهد نه افزايش تدريجي در 
سال هاي قبل از طرح تثبيت توانست روند رو به رشد مصرف 
را تغيير دهد و نه طرح تثبيت تفاوت معناداري را با گذشته 
در مصرف ايجاد كرد. حتي 4 برابر شدن قيمت بنزين در پي 
طرح هدفمندي يارانه ها نيز در كاهش ميزان مصرف آن به 

اندازه سهميه بندي سال 1۳8۶ موثر نبوده است. 
نكته دوم هم آن است كه در سال 1۳94 و با كاهش قيمت 
نفت در بازارهاي جهاني و حذف طرح سهميه اي و يكسان 
كردن نرخ بنزين به هزار تومان در واقع قيمت به قيمت فوب 
خليج فارس رسيد. اما نكته اصلي اين است كه اگرچه قيمت 
بنزين در اين سال ها به قيمت فوب افزايش داشت اما عامل 
اصلي اختلاف قيمت مربوط به افزايش يك باره قيمت دلار 
بود كه به واسطه تحريم امريكا صورت گرفت. آيا چون قيمت 
دلار بالا رفته و قيمت كالاهاي داخلي نسبت به كشورهاي 

همسايه ارزان شده بايد قيمت همه كالاها را گران كنيم. 
منطق اقتصاد قيمتي پاسخ مثبت مي دهد اما اين نكته را در 
نظر نمي گيرد كه با اين قيمت ها بسياري از خانوارها از خريد 
مايحتاج خود باز مي مانند و اين فشار اقتصادي به يك باره 
انس��ان اقتصادي را تبديل به انسان معترض مي كند. اگر 
بگوييم وقتي صادرات نفت در كشور ما به پايين ترين حد 
خود در اين سال ها رسيده چه اشكالي دارد كه اين نفت را به 
جاي محاسبه با قيمت فوب خليج فارس كه امكان فروش به 
آن قيمت را نداريم به قيمت تمام شده داخلي محاسبه كنيم 

و در اختيار مردم قرار دهيم.
اين همه فرياد در رابطه با يارانه پنهان مطمئنا در زماني اتفاق 
مي افتد كه ما بتوانيم اين نفت يا بنزين را در بازارهاي جهاني 
بفروشيم. ضمن آنكه اين نكته را هم نبايد از نظر دور داشت 
كه كيفيت بنزين داخلي شايد خريدار چنداني در بازارهاي 

بين المللي نداشته باشد.
و البته برخي اوقات دوستان اقتصادي فراموش مي كنند 
كه انس��ان در جامعه ايراني اگر ميزان مصرفش بيشتر از 
استانداردهاي جهاني اس��ت نه به خاطر ارزاني بنزين كه 
برخي از آن به خاطر ماشين هاي پُرمصرفي است كه در اين 
سال ها در داخل كشور توليد شده يا به كشور وارد شده است. 
اگر از بحث قديمي ماشين هاي پُرمصرف داخلي بگذريم 

در واردات نيز درس��ت هدف گذاري نكرديم و تا توانستيم 
ماشين هاي پرمصرف خارجي را وارد كرديم. آنقدر كه ما 
ماشين هاي اصطلاحا شاسي بلند كره اي در تهران مي بينيم 
شايد در خود س��ئول نيز مردم كشور كره اينقدر ماشين 
شاسي بلند نداشته باشند و سعي كنند ماشين هاي جمع و 

جور كوچك استفاده كنند. 
در واقع گراني اخير بنزين آزموني براي سنجيدن كاربرد 
روش هاي قيمتي و مدنظر قرار ندادن هزار و يك عامل ديگر 
بود. اين بحث را مي توان در جاهاي بسيار ديگري به كار برد. 
در حالي كه چين با كاهش مصنوعي قيمت يوآن توانسته 
صادرات خود را به تمام دنيا برساند 9 برابر شدن قيمت دلار 
از سال 1۳89 تا 1۳98 در بازار داخلي نتوانسته است موتور 
صادرات كشور را روشن كند چرا كه عوامل مهم تري در اين 
زمينه نقش دارند كه در اينجا مجال پرداختن به آن نيست.

بايد گفت عوامل غيراقتصادي و غيرقيمتي در اقتصاد ايران 
بيشتر از عوامل قيمتي تاثيرگذار هستند؛ بنابراين بايد نگاه 
اقتصاددانان كشور به سمت و سويي باشد كه همه جوانب 
در آن در نظر گرفته شود. از وضعيت جامعه تا مشكلات اقوام 
تا تمام مسائل به ظاهر كوچكي كه مي تواند در اجراي كار 
مهم باشد. اقتصاد در وراي نمودارها و تعادل ها قرار دارد و بايد 

كمي به افراد عادي جامعه و مشكلات آنان نيز توجه كرد.
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محدوديت 100 ميليون توماني 
در تراكنش بين بانكي

بانك مرك��زي اعلام ك��رد كه از روز چهارش��نبه 
تراكنش هاي كليه سامانه هاي بين بانكي به ازاي هر 
شخص در ۲4 ساعت از درگاه هاي غيرحضوري به 

1۰۰ ميليون تومان محدود مي شود.
به گزارش روابط عمومي بانك مرك��زي، در ادامه 
اجراي الزامات مبارزه با پولشويي و مديريت جريان 
وجوه در كش��ور، از بيس��تم آذر ماه، تراكنش هاي 
كليه س��امانه هاي بين بانكي به ازاي هر ش��خص 
در ۲4س��اعت از درگاه هاي غي��ر حضوري به يك 
ميلي��ارد ريال محدود مي ش��ود. كلي��ه بانك ها و 
موسس��ات اعتباري نيز موظفند اين محدوديت را 
براي تراكنش هاي درون بانكي در درگاه هاي غير 

حضوري خود اعمال كنند.
روابط عمومي اين بانك تاكيد كرد كه مش��تريان 
بانك ها مي توانند براي انجام تراكنش هاي بالاتر از 

اين مبلغ كماكان به شعب بانك ها مراجعه كنند.
همچنين قائم مقام بانك مركزي از اعطاي تسهيلات 
۶ ه��زار ميلياردي به ش��ركت هاي دانش بنيان در 
7ماهه سال جاري خبر داد. قائم مقام بانك مركزي 
گفت: براس��اس آمارها در 7 ماهه نخس��ت س��ال 
جاري بي��ش از ۶ هزار ميليارد تومان تس��هيلات 
به ش��ركت هاي دانش بنيان ارايه ش��ده است. به 
گ��زارش خانه مل��ت، اكبر كميجاني در نشس��ت 
علني روز سه ش��نبه 19 آذرماه مجلس در جريان 
بررسي دستاوردها و مشكلات اقتصاد شركت هاي 
دانش بنيان و نوآورانه گفت: خوشبختانه بانك ها و 
موسسات مالي در چند سال اخير اقدامات خوبي را 
در ارايه تس��هيلات به استارت آپ ها و شركت هاي 
دانش بنيان صورت داده اند، به طوري كه براس��اس 
آمارها تا پايان مهرماه سال 97 در حدود يكصدهزار 
و ۵7۰ ميلي��ارد ريال تس��هيلات ارايه ش��ده كه 
نشان دهنده رشد ۵1 درصدي است. وي ادامه داد: 
همچنين براساس آمارها ميزان تسهيلات در 7 ماهه 
نخست سال 98 در حدود ۶1 هزار و ۶۰۵ ميليارد 
ريال بوده كه نسبت به 7 ماهه نخست سال گذشته 
۵۲ درصد رش��د كرده است. همچنين تسهيلات 
پرداختي در مهرماه س��ال جاري به ۲۰۲ شركت 
دانش بنيان حدود 1۰ هزار ميليارد ريال بوده است. 

روش هاي افزايش امنيت 
كارت هاي بانكي

با افزايش ميزان سوءاستفاده  از كارت هاي بانكي، 
مشتريان مي توانند با اقدامات امنيتي، از احتمال 

قرباني  شدن در اين حملات بكاهند.
به گزارش ايس��نا، سوءاس��تفاده از حساب هاي 
بانكي يكي از چالش هايي است كه نظام بانكداري 
كش��ور اين روزها بيش از هر موقع ديگري با آن 
دس��ت و پنجه نرم مي كند و راهكارهاي موجود 
براي كاهش اين سوءاستفاده ها را مورد بررسي 

قرار مي دهد.
در اين ميان، بسياري از كارشناسان حوزه فناوري 
اطلاعات بانكي بر اي��ن باورند كه نقش مردم در 
كاهش ميزان سوءاستفاده هاي بانكي بسيار مهم 
است و افراد مي توانند با رعايت مسائل امنيتي، از 

بروز چنين مشكلاتي جلوگيري كنند.
الزامي ش��دن اس��تفاده از رمز دوم پويا يا يك بار 
مصرف از ابتداي دي  امس��ال يكي از طرح هايي 
است كه بانك مركزي با اجراي آن به دنبال كاهش 
سوءاستفاده ها از حساب هاي بانكي افراد و كاهش 

حملات فيشينگ است.
براي اس��تفاده از رمز دوم پوي��ا دو راه پيامك و 
اپليكيش��ن هاي بانكي وجود دارد، اما با توجه به 
امنيت بيشتر اپ هاي بانكي، پيشنهاد مي شود 
تا جايي كه ممكن است، از سيستم پيامك اين 

سرويس استفاده نكنيد.
علاوه بر اين موضوع لازم اس��ت گوش��ي خود را 
به صورتي تنظيم كنيد كه محت��واي پيامك و 
ساير اعلان ها در حالت قفل صفحه نمايش، قابل 

رويت نباشد.
علاوه بر اين به مشتريان بانك ها توصيه مي شود 
كه كارت بانكي خريدهاي اينترنتي خود را از ساير 
كارت ها جدا كرده و مبالغ كمتري در كارت هاي 
بانكي ك��ه از آن براي خريد اينترنتي اس��تفاده 

مي كنند، داشته باشند.
در واقع مش��تريان بانك��ي بهتر اس��ت يكي از 
كارت هاي خود را به تراكنش هاي بدون حضور 
كارت اختصاص داده و ميزان مبلغي كه براي اين 

تراكنش ها نياز دارند را به اين كارت واريز كنند.

جزييات كانال مالي سوييس 
براي ايران

كانال مالي سوييس براي ايران احياي كانال مالي قبلي 
اين كشور است و زمان راه اندازي اين كانال مشخص 
نيست. به گزارش ايبنا، دولت سوييس قصد دارد براي 
كار با ايران كانال مالي راه اندازي كند، در مرحله قبلي 
تحريم ها دولت سوييس كانالي مالي را براي تبادل 
غذا و دارو با ايران داشت و به گفته سفير اين كشور در 
تهران، سوييس قصد دارد بار ديگر اين كانال را احيا 
كند.در دفعه قبلي تحريم ها دولت سوييس از طريق 
اين كانال مالي اقلام بشردوستانه، غذا، دارو و تجهيزات 
پزشكي را در اختيار ايران قرار مي داد و قصد دارد تا بار 
ديگر اين كانال را راه اندازي كند. زمان راه اندازي اين 
كانال مشخص نيست. البته اين كانال سواي ساز وكار 
اينستكس است و توس��ط دولت سويس راه اندازي 
مي شود. ايران در سال بين ۳.۵ تا 4 ميليارد دلار دارو و 
تجهيزات پزشكي وارد مي كند، ولي آماري از اينكه چه 
ميزان از اين رقم از سوييس تهيه مي شود، مشخص 
نيست.از سوي ديگر دولت سوييس هنوز اعلام نكرده 
كه آيا از طريق اين كانال مالي تنها مي توان غذا و دارو را 
از شركت هاي سوييسي خريداري كرد يا امكان خريد 
از ساير شركت هاي متعلق به كشورهاي ديگر اروپايي 

نيز وجود دارد؟
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دو عامل رونق بورس و دلايل 
اقبال به سهام كوچك 

كارشناس بازار سرمايه، دو عامل افزايش قيمت 
دلار و سيگنال هاي مثبت بورس كالا را دليل رونق 
روزهاي اخير بورس دانست و گروه هاي مقبول و 
جاي رشد را معرفي كرد. به گزارش بورس پرس، 
اين كارشناس بازار سهام درباره شرايط روزهاي 
بازار س��هام كه با رش��د قيمت ها و ثبت ركورد 
جديد شاخص 339 هزار تايي مواجه شده به ايرنا 
گفت: دو عامل افزايش قيمت دلار و سيگنال هاي 
مثبت بورس كالا، محرك اصلي رشد بازار سهام 
محسوب مي شوند . وي ادامه داد: حجم فروش و 
افزايش قيمت محصولاتي مانند فولاد مباركه و 
ملي مس در بورس كالا بر سهام اين شركت ها و 
ديگر نمادها موثر بوده و باعث ايجاد چش��م انداز 
سودآوري بهتر، عامل تقويت تقاضا و رشد قيمت 
س��هام در بازار ش��ده است.س��هام شركت هاي 
كوچك نيز به دلايلي چون افزايش سرمايه، ارزش 
جايگزيني، جريان نقدينگي و انتظارات تورمي 
ناش��ي از گراني قيمت بنزين و دلار، مورد توجه 
شده و رشد كرده اند و با سفته بازي همراه شده اند . 
اين كارشناس به اشاره به احتمال اصلاح شاخص، 
افزود: دماسنج بازار س��قف قبلي را شكسته كه 
به طور معمول بعد از چنين رويدادهايي و شكسته 
شدن سقف ها و نقاط مقاومي مهم در كليت بازار 
اصلاحي رخ مي دهد و در صورت كاهش دلار به 

هر دليل، مي توان شاهد افت شاخص بود.
قدوسي ادامه داد: در ش��رايط فعلي و با افزايش 
تقاضا و ورود نقدينگي، اقبال بازار بيشتر به سمت 
سهام گروه هاي بيمه، خودرو و بانك هاست . در 
كوتاه مدت هم ش��ركت هاي بزرگ مانند گروه 
پتروش��يمي كه از رشد بازار جا مانده اند به دليل 
افزايش نرخ خوراك و قيمت دلار رشد خواهند 
كرد. به واس��طه س��يگنال هاي مثبت در لايحه 
بودجه مبني برافزايش قيمت دلار، گروه پالايشي 
هم به دليل س��يگنال هاي مثبت لايحه بودجه 
مبني ب��ر افزايش قيمت دلار، م��ورد توجه قرار 

خواهند گرفت .

  پرتفوي بورسي »وبشهر« منتشر شد: شركت 
توسعه صنايع بهشهر در صورت هاي مالي ۶ ماهه اعلام 
كرد كه پرتفوي بورسي اين شركت طي مدت ذكر 
شده با رشد ۲۱ هزار و 99۷ ميليارد و ۴۴۱ ميليون 
ريال همراه شده است. به گزارش سنا، شركت توسعه 
صنايع بهش��هر در صورت هاي مالي ميان دوره اي 
۶ماهه منتهي به 3۱ شهريور ۱39۸ سود هرسهم را 
۲۰ ريال اعلام كرد كه در مقايسه با مدت مشابه سال 
گذش��ته ۶۶ درصد كاهش يافته است. اين شركت 
در گزارش منتشر ش��ده خود سود عملياتي را ۱۶۶ 
ميليارد ريال، س��ود خال��ص را ۱۶۷ ميليارد ريال و 
سود انباشته پايان دوره را ۲ هزار و ۶۴9 ميليارد ريال 
اعلام كرد. با توجه به صورت وضعيت پرتفوي سهام 
شركت هاي پذيرفته ش��ده در بورس، اين شركت با 
رش��د ۲۱ هزار و 99۷ ميليارد و ۴۴۱ ميليون ريالي 
پرتفوي همراه شده است. در اين صورت وضعيت بهاي 
تمام شده با رشد يك هزار و ۶۴۵ ميليارد ريالي به مبلغ 
۷ هزار و ۶۶۵ ميليارد ريال بالغ شد. همچنين بهاي 
تمام شده با رشد ۱۶ هزار و ۷۰۶ ميليارد ريالي به ۲9 
هزار و ۶۶۲ ميليارد ريال رسيد. در دوره مورد گزارش 
كل مبلغ واگذار ش��ده 3۵3 ميليارد و ۴۸۵ ميليون 
ريال اعلام شد و سود اين واگذاري به ۲۲۶ ميليارد و 
۶۴3 ميليون ريال رسيده است. »وبشهر« در اين دوره 
كل مبلغ تمام شده سهام خريداري شده در بورس را 
يك هزار و ۷۷۲ ميليارد ريال منتشر كرده است. اين 
شركت در برآوردي كه از تغييرات هزينه هاي عمومي، 
اداري، تشكيلاتي و خالص ساير درآمدها )هزينه ها(ي 
عملياتي دارد افزايش ۲۰درصد هزينه هاي حقوق و 
دستمزد براي سال مالي منتهي به ۲9 اسفند ۱39۸ 

نسبت به دوره مشابه سال قبل پيش بيني كرد.

  رشد ۱۷.۶هزار ميليارد ريالي پرتفوي بورسي 
»خبهمن«:  گروه بهمن در صورت هاي مالي ۶ماهه 
اعلام كرد كه پرتفوي بورس��ي ش��ركت ۱۷هزار و 
۶۴۰ميليارد و 3۴۴ميليون ريال افزايش يافته است.

به گزارش سنا، گروه بهمن در صورت هاي مالي ميان 
دوره اي ۶ماهه اعلام كرد كه براي هرسهم در اين دوره 
توانسته ۱۰۵ريال سود محقق كند كه در مقايسه با 
مدت مشابه سال گذشته ۷۰۸درصد افزايش داشته 
است. اين شركت سود عملياتي دوره مورد گزارش را 
يك هزار و ۴3ميليارد ريال، سود خالص را يك هزار و 
۴۶ميليارد ريال و سود انباشته پايان دوره را ۲هزار و 

۱۸۸ميليارد ريال اعلام كرده است.
 اين ش��ركت در ص��ورت وضعيت پرتفوي س��هام 
ش��ركت هاي بورس��ي اعلام كرد در دوره ۶ماهه با 
بازدهي ۱۷هزار و ۶۴۰ميليارد و 3۴۴ميليون ريالي 

همراه شده است. 
همچنين در اين صورت وضعيت بهاي تمام ش��ده 
با افزايش 9۴ميليارد و ۵۴۴ميليون ريالي به ۵هزار 
و ۶۲3ميليارد ريال رس��يده و بهاي تمام شده آن با 
افزايش ۱۲هزار و ۸۱9ميليارد ريالي به مبلغ ۲3هزار 
و ۲۶3ميليارد ريال بالغ شده است. »خبهمن« كل 
مبلغ بهاي تمام شده سهام بورسي خريداري شده را 
3۰۷ميليارد و ۲۴۱ميليون ريال اعلام كرد. همچنين 
س��هام واگذار ش��ده طي دوره مالي م��ورد گزارش 
9۶۶ميليارد و ۷۵۵ميليون ريال رقم خورد كه سود 
اين واگذاري به مبلغ ۷۵۴ميلياردو ۵۸ميليون ريال 
رسيد. اين شركت در تشريح اهداف خود اعلام كرده 
كه قصد دارد سودآوري نقدي و بازده سرمايه گذاري ها 
شركت را افزايش دهد و همچنين سودآوري خود را 
به ثبات برساند. علاوه بر اين تجزيه و تحليل و رصد 
بازار سرمايه و ساير بازارهاي موازي را در اين جهت به 
حداكثر رساندن ثروت سهامداران و ذي نفعان را در 

دستور كار خود قرار داد.

بررسي »تعادل« از نوسانات قيمت در بازار سهام

اصلاح قيمت ها امري طبيعي است
گروه بورس |محمد امين خدابخش|

روز گذش��ته روند صعودي بازار س��هام شاخص كل 
بورس را به كانال 3۴۰ واحدي رساند و حجم سنگين 
تقاضا به رشد قيمت در بسياري از نمادهاي بورسي 
و فرابورسي منتهي شد. در حالي كه تا چندي پيش 
بسياري از تحليلگران با نگاهي منفي به روند قيمت ها 
مي نگريس��تند و بودجه 99 را به دليل كاستي هاي 
احتمالي به عنوان تهديدي بالقوه براي روند آتي بازار 
سهام در نظر مي گرفتند، افزايش قيمت ارز و تقويت 
انتظارات تورمي به كمك بازار سهام آمد و به رونق آن 

در روزهاي اخير منتهي شد.
به موجب اين تغييرات معاملات س��هام از نخستين 
روز آذر ماه به روند صعودي بازگشت و طي اين مدت 
ركورد ارزش ريالي بورس تهران شكسته شد. بر اين 
اساس معاملات روز گذشته در حالي به اتمام رسيد 
كه افزايش 3 هزار و ۶۴۲ واحدي دماسنج اصلي بازار 
سهام ارزش بورس تهران را از هزار و ۲3۸ هزار ميليارد 

تومان فراتر برد.
نكته مهمي كه در اين روز مشاهده شد ناتواني شاخص 
كل بورس براي ماندگاري در كانال ۲۴۰ هزار واحدي 
بود كه در عمل به افت آن نس��بت به ساعات ابتدايي 
معاملات انجاميد. در حالي كه بسياري از نمادها در 
يك ساعت اول داد و ستدها رشد حداكثري را شاهد 
بودند، كاهش تقاضا در دو س��اعت پاياني معاملات 
موجب ش��د تا رش��د حدود ۴ ه��زار و۵۰۰ واحدي 
شاخص پايدار نشود و اصلي ترين شاخص بورس طي 
روز سه ش��نبه به سطح 339 هزار و ۴3۴ واحد اكتفا 
كند. با نگاهي به تحولات عرضه و تقاضا در روز اخير 
مي توان دريافت كه غلبه عرضه بر تقاضا سبب شده تا 
قيمت بسياري از نمادها مخصوصا در گروه ها و صنايع 

كوچك تا كف قيمت مجاز كاهش يابد. 
بررسي تغييرات قيمت در روزهاي گذشته حكايت 
از آن دارد كه نقدينگي تازه نفس وارد ش��ده به بازار 
سهام در حال حاضر درصدد امتحان شانس خود در 
نمادهاي ديگر اس��ت. همين امر سبب شده تا ضمن 
شناس��ايي س��ود در كوتاه مدت تابلوي معاملات را 
مخصوصا در يك ساعت پاياني داد و ستدهاي ديروز 

قرمزپوش كند. 

   رشد قيمت كالاهاي اساسي
بازار سهام كه همواره از بازارهاي موازي و رشد قيمت 
ارز تاثي��ر زي��ادي مي پذيرد، در روزهاي گذش��ته و 
همزمان با رس��يدن دلار به كانال ۱۴ هزار توماني در 
بازار آزاد بيش از ۱۰ درصد بازده كس��ب كرده است. 
اين روزها در بازار سهام بيشتر سرمايه گذاران از رشد 

دلار صحبت مي كنند با اين حال آنچه كه بيش��تر بر 
روند قيمت ها تاثيرگذار خواهد بود رشد قيمت كالاها 
در بورس كالاس��ت كه تاثير بس��ياري بر سودسازي 
شركت هاي كالامحور دارد. از آنجا كه بسياري از اين 
شركت ها سهم بالايي در تغييرات شاخص دارند از اين 
رو نمي توان تاثير تغييرات قيمت در بازارهاي كالايي 

را در بازار سهام ناديده گرفت. 
با اندكي بررسي در ميان نمادهاي موثر بر شاخص هاي 
بورس و فرابورس مشخص مي شود كه اگر نمادهاي 
بانكي يا خودرويي و برخي از تك نمادها را از ميان آنها 
حذف كنيم آنچه مي ماند به گروه هاي فلزي – معدني 
و پتروپالايشي تعلق دارد. اينها دقيقا همان نمادهايي 
هستند كه در روزهاي گذشته قيمت توليداتشان در 
بورس كالا افزايش پيدا كرده است. بنابراين آنچه كه 
عيان است ماهيت تحليلي تغييرات قيمت در روزهاي 
جاري اس��ت كه آن را از رشد هيجاني تجربه شده در 

برخي دوره هاي قبل متمايز مي كند. 
به همين منظور و براي بررسي بهتر موضوع »تعادل« 
ضمن گفت وگو با مدير معاملات يكي از شركت هاي 
كارگزاري  دلايل بازگشت قيمت بسياري از نمادها از 
جمله نمادهاي سرمايه گذاري، ساختماني، قندي، 
لاستيكي و غيره را طي روز سه شنبه جويا شد و از نظر 
وي در خصوص مسير پيش روي بازار سهام در ماه هاي 

منتهي به سال جاري پرسيد. 

   ماهيت نوساني بازار سهام
در اين گفت وگو مجتبي شهبازي ضمن اشاره به اين 
موضوع كه نوسان و تغييرات مداوم قيمت ها يكي از 
مهم ترين خصوصيات بازارهاي سهام است، گفت: در 
روزهاي گذشته نماگرهاي بورس و فرابورس شاهد 
رش��دي تند و تيز بوده  اند. رشد ش��ارپ قيمت ها در 
روزهاي گذشته سبب شده تا بخشي از سرمايه گذاران 
و سهامداران در مدتي كوتاه سودهاي خوبي را كسب 
كنند. از اين رو طبيعي است كه با نقد كردن معاملات 

خود درصدد شناسايي سود برآيند. 
وي ادامه داد. در يكي، دو ماه اخير نوسان هاي بسياري 
در بازار س��هام ش��كل گرفته و بايد توجه داشت كه 
چرخش قيمت ها در ميانه معاملات روز س��ه شنبه 
امري غير طبيعي نيست. اين كارشناس بازار سرمايه 
همچنين خاطرنش��ان كرد كه افت بهاي گروه هاي 
مورد اشاره تحت تاثير عامل يا تغييرات بنيادي نبوده 
و تنها شدت گرفتن عرضه ها نسبت به تقاضا موجب 

واژگوني قيمت در اين نمادها شده است. 
شهبازي ادامه داد: بايد توجه داشت كه حجم نقدينگي 
وارد ش��ده به چرخه معاملات طي هفته گذشته بالا 

بوده است. همين امر موجب شده قيمت در بسيباري 
از نمادها به راحتي افزايش يابد. آن طور كه از شواهد 
پيداس��ت، مي ت��وان گفت كه كاه��ش قيمت مورد 
اشاره در روز گذشته نيز تا حد زيادي از تغيير موضع 
معاملاتي صاحبان پول هاي تازه نفس بوده است. در 
روزهاي پيش رو بايد صبر ك��رد و ديد كه اين حجم 

نقدينگي وارد چه نمادها و گروه هايي خواهد شد. 

   تغييري كه زود  نبود
وي تاكيد كرد: در تحليل جري��ان عرضه و تقاضاي 
بازار آنچه كه بسيار حائز اهميت است، در نظر گرفتن 
ترجيحات مختلف در ميان فعالان بازار است. از آنجا 
كه مبناي ذهني و تحليلي هر يك از سرمايه گذاران 
ممكن است به كلي با ديگري متفاوت باشد نمي توان 
خروج پول از برخي نمادها را در مقطع فعلي صرفا با 
اين ديدگاه كه بازارهاي موازي در حركت اند زودتر از 
موعد تلقي كرد. بايد اين نكته را نيز در نظر گرفت كه 
تفاوت ديدگاه در س��رمايه گذاران به اين امر منتهي 
خواهد ش��د كه در طول يك روند صعودي اين افراد 
بارها سهام يك شركت يا مجموعه اي از شركت ها را 

در ميان خود دست به دست كنند.  مجتبي شهبازي 
خاطرنشان كرد: در حال حاضر نمي توان با اطمينان 
گفت ك��ه ش��اخص در روزهاي پي��ش رو دقيقا چه 
تغييراتي خواهد داشت با اين حال آنچه كه مي توان 
به آن اطمينان داشت، وضعيت بنيادي خوبي است 

كه در بازار حاكم است. 
وي در ادام��ه گفت: به نظر م��ن در روزهاي پيش رو 
احتمال اينك��ه نقدينگي تازه نف��س وارد نمادهاي 

بنيادي بزرگ تر شود، قوي است.

   موج نقدينگي به نفع قيمت ها
اين كارشناس بازار سهام ضمن رضايت بخش خواندن 
جريان نقدينگ��ي فعلي اف��زود: در صورتي كه ورود 
نقدينگي به بازار افزايش يابد، پول وارد شده راهي جز 
ورود به نمادهاي س��نگين وزن بازار نخواهد داشت. 
دليل اين امر امكان اشباع نمادهاي كوچك و توجيه 
بنيادي در نمادهاي ديگر است. ش��هبازي در ادامه 
مسير پيش روي بازار در ماه هاي پيش رو را مورد توجه 
قرار داد و ضمن اشاره به مسائل بيروني موثر بر روند 
معاملات گفت: با توجه به آنچه ك��ه فعلا در بازار ارز 

شاهد آن هستيم، انتظار مي رود تا پايان سال جاري 
مسير بازار سرمايه صعودي باشد و رشد قيمت ها در 
مقاطع فعلي محدود نشود. اما اينكه دقيقا نماگرهايي 
همچون ش��اخص كل تا چه حد رشد مي كنند و در 
پايان اين سال بازده بورس به چه ميزان خواهد رسيد 
امري نيس��ت كه در حال حاضر بتوان نظري قطعي 

در مورد آن داد. 

    توجه به ماهيت رشد
اين مدير معاملات كارگزاري در پايان ضمن اش��اره 
به رويكرد كلي حاكم بر معاملات س��هام گفت: بايد 
به خاطر داش��ت كه هم رشد قيمت ارز و هم افزايش 
بهاي كالاهاي اساسي در بازارهاي جهاني و بازارهاي 
كالايي داخل كشور سبب شده است تا ارزش بنيادي 
در بسياري از نمادها تغيير كند. بنابراين به طور حتم 
نمي توان رشد روزهاي اخير را صرفا ناشي از انتظارات 
تورمي و هيجان موثر بر رفتار س��رمايه گذاران تلقي 
كرد. بايد به خاطر داشت كه تغيير مقادير ياد شده در 
روزهاي اخير به كلي خروجي فرمول هاي تحليلگران 

را تغيير داده است. 

يك كارشناس بازار سرمايه با اشاره به افزايش حجم و ارزش معاملات 
گفت: اين موضوع بيانگر اين است با وجود ركود سنگيني كه بر ساير بازارها 
حاكم مي باشد، بازار سهام كماكان از شرايط متعادل برخوردار است. به 
گزارش ايبنا، علي معصومي با اش��اره به صعود شاخص بورس به بالاي 
ارتفاع 3۴۰ هزار واحد گفت: اين روزها شاخص بورس در حالي به اين 
ارتفاع دست يافته كه از زمان شكل گيري بورس اوراق بهادار در ايران، اين 
ركورد بالاترين ارتفاعي مي باشد كه نماگر بازار سهام به آن دست پيدا كرده 
است. اين كارشناس بازار سرمايه با تاكيد بر اينكه شاخص بورس بيانگر 
كليت اين بازار و شرح حالي از وضعيت عمومي بازار سهام است، تصريح 
كرد: بر اين اساس بايد به سهامداران به ويژه تازه واردان بر بورس تاكيد كرد 
براي حضور در اين بازار و تعيين استراتژي معاملات خود صرفا شاخص 
بورس را ملاك تصميم گيري هاي خود قرار ندهند؛ هرچند كه شاخص 
بورس هم در برآورد وضعيت كلي بازار سرمايه يكي از مولفه هاي قابل اعتنا 
مي باشد. وي اضافه كرد: توصيه ديگري كه مي توان به سرمايه گذاران در 
بازار سهام داشت اين است كه حتما به مسائل بنيادي شركت ها، روند 

توليد، هزينه تمام شده محصولات ش��ان و مواردي از اين دست براي 
دادوستد سهام شركت ها توجه لازم را داشته باشند، ضمن اينكه روند 
حركتي قيمت سهام شركت ها از ابتداي سال تاكنون نيز گزينه ديگري 
براي ورود يا خروج سهامداران از تركيب سهامداري شركت ها مي باشد. 
اين كارشناس بازار سرمايه ادامه داد: در حال حاضر شاهد افزايش حجم 
و ارزش معاملات هستيم كه اين موضوع بيانگر اين است با وجود ركود 
سنگيني كه بر ساير بازارها حاكم مي باشد، بازار سهام كماكان از شرايط 

متعادل و مثبتي براي حضور سرمايه گذاران برخوردار است.
وي با پيش بيني اينكه روند نوساني ارز و طلا مقطعي بوده و به زودي اين 
بازارها آرامش قيمتي خواهند يافت گفت: آرامش بازارهاي مختلف از 
جمله ارز، طلا، مسكن و خودرو علاوه بر اينكه مي تواند موجب حركت 
نقدينگي به سمت بازار سهام شود، موجب خواهد شد تا سرمايه گذاران 
و ش��ركت هاي حاضر در بازار سهام نيز بتوانند با چشم انداز روشن تري 
برآوردي از هزينه و توليد شركت ها داشته و از اين طريق سرمايه گذاري 

دقيق تري هم داشته باشند.

ريشه هاي رونق در تالار شيشه اي
در گفت و گو با يك كارشناس بررسي شد

به طور كلي در چند ماه باقي مانده تا قبل از اسفند ماه، بازار سرمايه 
از چند محل مي تواند در مس��ير رش��د قرار گيرد كه يكي از آنها 

افزايش قيمت ارز است.
به گزارش سنا، محمود مهدي رباطي، درخصوص روند حركتي 
بازار در ماه هاي پاياني سال گفت: به طور سنتي بازار ما چند سالي 
است كه با نزديك ش��دن به پايان سال مخصوصا در ماه اسفند، 
يك وضعيت پر عرضه را پيدا مي كند و در چند ماه باقي مانده تا 
قبل از اسفند ماه، از چند محل مي تواند در مسير رشد قرار گيرد 

كه يكي از آنها افزايش قيمت ارز است.
وي در ادامه افزود: اخبار افزايش سرمايه از محل تجديد ارزيابي 
دارايي و همچنين افزايش نرخ هاي جهاني، موضوعاتي است كه 
بتوانيم يك انتظار رش��د را در ماه هاي پاياني سال داشته باشيم. 
تمهيدات دولت كه در بودجه مشخص شده و تمايل به تامين مالي 
اين نهاد از طريق ف��روش اوراق و واگذاري دارايي هاي مالي، در 
كنار اصرار دولت به ادامه سياست تخفيف ارز ۴۲۰۰ به برخي از 

گروه هاي غذايي و دارويي، سبب خواهد شد، در سه ماهه انتهاي 
سال، يك روند پرفراز و نشيب را در بازار سرمايه داشته باشيم.

وي كه مديرعامل كارگزاري است در خصوص نقش بازار سرمايه 
در بودجه اظهار داشت: بودجه مهم ترين سند مالي و اقتصاد هر 
كش��ور اس��ت. در ايران دولت ها نقش پر رنگي را در اقتصاد ايفا 
مي كنند و هر نوع افزايش عوارض، ماليات، فروش اوراق، افزايش 
نرخ خوراك پتروشيمي و مس��ائلي از اين دست كه سبب شود 
فش��ار مالي به بنگاه هاي توليدي كشور وارد شود، به طور قطع و 
يقين تاثير مستقيم بر بازار سرمايه خواهد داشت و در كنار آن هر 
نوع سياست تسهيلي كه اتخاذ شود، مي تواند تاثير مثبت بر بازار 

سرمايه داشته باشد.
وي در ادامه تأكيد داش��ت: از جهت توسعه اي هم اگر دولت در 
بودجه، برنامه واگذاري سهام شركت ها را داشته باشد و بخواهد 
از محل فروش آنها درآمد كسب كند، بازار سرمايه محل مناسبي 

براي تامين مالي آنهاست.

انتظار رشد بازار در 3 ماه پاياني سال
 يك كارشناس بازار سرمايه مطرح كرد

ريزش سنگين بورس هاي جهاني
كاهش اميدواري ها به حل و فصل مناقشات تجاري بين 
امريكا و چين باعث ريزش سنگين شاخص هاي بورسي 
جهان به ويژه در اروپا ش��د. به گزارش ايس��نا، معاملات 
بازارهاي سهام در جهان طي روز گذشته مانند روزهاي 
قبل كاملا تحت تاثير اخب��ار مربوط به چگونگي خروج 
انگليس از اتحاديه اروپا و جنگ تجاري بين چين و امريكا 
قرار گرفت: تنها سه روز تا پايان مهلت تمديد معافيت تعرفه 
روي محصولات چيني باقي مانده است و اتفاق نيفتادن 
پيشرفت خاصي در جريان مذاكرات، معامله گران را نسبت 
به آغاز دور جديدي از تنش ها نگران كرده است. لري كودلو، 
مشاور اقتصادي رييس جمهور امريكا گفته است كه در 
صورت جلو نرفتن روند مذاك��رات، دونالد ترامپ كاملا 

مصمم به افزايش تعرفه ها روي واردات محصولاتي به ارز 
ش ۱۵۶ ميليارد دلار از چين است. جنگ تجاري كه اكنون 
وارد هفدهمين ماه خود شده اس��ت يكي از اصلي ترين 
دلايل كاهش رش��د اقتصادي جهان محسوب مي شود. 
هم رشد اقتصادي چين و هم رشد اقتصادي امريكا تحت 
تاثير اين جنگ كاهش پيدا كرده است تا جايي كه مشاور 
رييس بانك مركزي چين گفته است رشد اقتصادي اين 
كش��ور طي پنج س��ال آينده عددي در بازه ۵ تا ۶ درصد 
خواهد بود و رشد اقتصادي امريكا نيز از بالاي سه درصد 
به حدود دو درصد در س��ال جاري كاهش يافته اس��ت. 
بن پاول، كارشناس منطقه آسيا- اقيانوسيه در موسسه 
سرمايه گذاري »بلك راك« گفت: اينكه شاهد يك دوره 

آرام در جنگ تجاري باشيم براي بازارها بسيار مهم است با 
اين حال به نظر مي رسد كه آرامش فعلي يك آرامش قبل از 
توفان است چرا كه اختلاف هاي بين امريكا و چين بنيادين 

و كاملا ريشه اي هستند.
 در وال اس��تريت، همه شاخص ها ريزشي بودند تا جايي 
كه شاخص »داوجونز ايدانستريال اوريج« با ۰.3۸ درصد 
كاهش نس��بت به روز قبل و در سطح ۲۷هزار و 9۰9.۶۰ 
واحد بسته شد، شاخص »اس اند پي ۵۰۰« با ۰.3۲ درصد 
كاهش تا س��طح 3۱3۵.9۶ واحدي پايين رفت و ديگر 
شاخص مهم بورسي امريكا يعني »نزدك كامپوزيت« با 
كاهش ۰.۴ درصدي در س��طح ۸۶۲۱.3۶ واحدي بسته 
ش��د. مس��اله مهم ديگر اثرگذار بر روند معاملات امروز 

مساله چگونگي خروج انگليس از اتحاديه اروپا بود: نتايج 
نظرسنجي هاي جديد نش��ان مي دهد كه حزب حاكم 
محافظه كار موفق شده است تا فاصله خود را با رقيب اصلي 

يعني حزب كارگر افزايش دهد. 
مس��اله برگزيت كه در دو سال اخير به اصلي ترين عامل 
محرك بازارهاي بورس و ارز اروپا تبديل ش��ده اس��ت با 
وجود چندين مرتبه تمديد مهلت خروج و توافقات اوليه 
به نتيجه اي نرسيده است. محافظه كاران خواهان خروج 
همراه ب��ا توافق از اتحاديه اروپا هس��تند اما حزب كارگر 
مي خواهد در خصوص مساله برگزيت مجددا همه پرسي 
برگزار كند. در معاملات بازارهاي بورس در اروپا، شاخص ها 
عملكرد مشابهي داشتند تا جايي كه شاخص »فوتسي 
۱۰۰« بورس لندن با ريزش ۰.۰۸ درصدي تا ۷۲33.9۰ 
واحد پايين رفت، ش��اخص »كك ۴۰« بورس پاريس با 
كاهش ۰.۵9 درصدي در س��طح ۵۸3۷.۲۵ واحد بسته 

شد و ش��اخص »دكس 3۰« بورس فرانكفورت در آلمان 
با كاهش ۰.۴۶ درصدي و ايس��تادن در سطح ۱3 هزار و 
۱۰۵.۶۱ واحدي به كار خود خاتمه داد. در مادريد شاخص 
»ايبك��س 3۵« ۰.3 درصد پايين رفت و ب��ه 93۵۴.۶۰ 
واحد رسيد. از سوي ديگر در معاملات بورس هاي آسيا، 
ش��اخص »نيك كي ۲۲۵« بورس توكيو ژاپن با كاهش 
۰.۰9 درصدي تا سطح ۲3 هزار و ۴۱۰.۱9 واحدي پايين 
رفت، شاخص »هانگ سنگ« بورس هنگ كنگ با كاهش 
۰.۱۶ درصدي به ۲۶هزار و ۴۵۱.۷۲ واحد رسيد. در چين 
شاخص »شانگ هاي كامپوزيت« با افزايش ۰.۰۸ درصدي 
در سطح 3۸9۸.۷۱ واحد بسته شد. در استراليا شاخص 
»اس اند پي اس اند ايكس ۲۰۰« بورس س��يدني با ۰.3۴ 
درصد كاهش و ايستادن در سطح ۶۷۰۶.9۱ واحدي به 
كار خود خاتمه داد. در بين ديگر شاخص هاي مهم آسيايي، 

شاخص »تاپيكس« ژاپن نزولي بود.

در گفت وگو با يك كارشناس سهام مطرح شد

رشد شاخص هاي بورسي وابسته به دلار
به گفته يك كارشناس بازار سرمايه با توجه به تاثيرگذاري 
سهم هاي بزرگ بر شاخص كل و تاثير مستقيم اينگونه 
س��هم ها از نرخ دلار، اگر قيمت دلار به هر دليلي كاهش 

پيدا كند شاهد افت شاخص بورس در بازار خواهيم بود.
به گزارش ايرنا، نويد قدوسي به عامل رشد شاخص بورس 
در چند روز اخير اش��اره كرد و اف��زود: دو عامل به عنوان 
محرك اصلي رشد بازار محسوب مي شوند، نخستين عامل 
افزايش قيمت دلار است كه شاهد تاثير آن روي سهام هاي 
بزرگ هستيم. وي سيگنال هايي كه بازار سهام از بورس 
كالا گرفته مي شود را ديگر عامل رشد بازار سرمايه دانست 

و گفت: زماني كه حجم فروش باعث افزايش قيمت فروش 
محصولاتي مانند فولاد مباركه و ملي مس در بورس كالا 
مي شود روي سهام مربوطه تاثيرگذار خواهد بود كه اين 
موضوع باعث ايجاد چشم انداز سودآوري بهتر، عامل تقويت 

تقاضا و رشد قيمت سهام در بازار شده است.
قدوسي نرخ دلار را عامل قالب بر رشد قيمت سهم هاي 
بزرگ اعلام و اظهار داشت: در كنار نرخ دلار ممكن است 
عامل ديگري بر رش��د بازار تاثيرگذار باشد اما از اهميت 
چنداني مانند دلار برخوردار نيست. اين كارشناس بازار 
سرمايه به نوسان موجود در قيمت سهم هاي كوچك بازار 

به دليل بحث افزايش سرمايه، ارزش جايگزيني و جريان 
نقدينگي تاكيد كرد و گفت: انتظ��ارات تورمي كه بعد از 
افزايش قيمت بنزين و دلار ايجاد ش��ده عامل محرك و 
مهمي براي افزايش قيمت س��هام شركت هاي كوچك 

شده است.
وي با بيان اينكه سهام شركت هاي كوچك از چند وقت 
گذشته مورد اهميت قرار گرفته بود، افزود: بعد از ايجاد موج 
تورمي و تقويت انتظارات تورمي در بازار سرمايه شاهد ايجاد 
جريان سفته بازي در بازار و رشد سهام اين شركت ها بوديم. 
قدوسي به احتمال اصلاح شاخص بورس اشاره و بيان كرد: 

شاخص بورس سقف قبلي را شكسته است، به طور معمول 
بعد از شكسته شدن سقف ها و نقاط مقاومتي مهم شاهد 
ايجاد اصلاحي در كليت بازار خواهيم بود. اين كارشناس 
بازار سرمايه با تاكيد بر اينكه دلار در روند كنوني از اهميت 
قابل توجهي برخوردار است، گفت: با توجه به تاثيرگذاري 
سهم هاي بزرگ بر شاخص كل و تاثير مستقيم اين گونه 
سهم ها از نرخ دلار اگر قيمت دلار به هر دليلي كاهش پيدا 
كند شاهد افت ش��اخص بورس در بازار خواهيم بود. وي 
اظهار داشت: در وضعيت كنوني اقبال بازار بيشتر به سمت 
گروه بيمه، خودرو، بانك ها است و شاهد تقاضاي زياد و ورود 

نقدينگي براي اين گروه ها هستيم. قدوسي با بيان اينكه در 
كوتاه مدت شركت هاي بزرگ بازار مانند گروه پتروشيمي 
كه از رشد بازار جا ماندند، به دليل افزايش نرخ خوراك و 
قيمت دلار رشد خواهند كرد، گفت: عواملي كه مانع رشد 
اين گروه ها بودند اكنون كنار رفتند كه اين موضوع باعث 

توجه اينگونه سهم ها در بازار شده است.
اين كارشناس بازار سرمايه گفت: به واسطه سيگنال هاي 
مثبت در لايحه بودجه مبني برافزايش قيمت دلار، گروه 
پالايش��ي در كنار پتروش��يمي مورد توجه قرار گرفته و 

تقاضاي مثبتي براي اين سهم ها ايجاد شده است.
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در همايش بررسي روابط اقتصادي ايران و چين مطرح شد

2 راهكار براي توسعه روابط اقتصادي با چين 
تعادل |

همايش بررس��ي روابط اقتصادي ايران و چين، صبح 
ديروز با حضور چانگ هوآ سفير چين در ايران برگزار شد. 
»تقويت روابط كارگزاري بانكي، سرمايه  گذاري مشترك 
وتس��هيل صدور رواديد تجاري« از جمله راهكارهاي 
بلندمدت توس��عه همكاري هاي ايران و چين در اين 

نشست عنوان شد.
س��فير چين در ايران با اشاره به س��فر اخير مونسان، 
وزير ميراث فرهنگي، صنايع دس��تي و گردشگري به 
اين كشور، تبادل گردش��گر را يكي ديگر از مهم ترين 
حوزه هاي حائز اهميت براي همكاري دانست و افزود: 
چين و ايران، اين دو تمدن كهن، از هزاران سال پيش از 
طريق جاده ابريشم با يكديگر ارتباط داشتند و با توجه 
به لغو ويزا براي گردشگران چيني از طريق ايران، تعداد 
گردشگران چيني سفر كرده به ايران بسيار افزايش پيدا 

كرده است، اما انتظار داريم اين رقم بيشتر شود.
او همچين در دف��اع از برجام تاكيد كرد: چين بارها بر 
موضع قاطعانه خود در حمايت از برجام تاكيد كرده و 
همواره با تحريم هاي غيرقانوني ايران مخالف است و بر 
اين باوريم كه حفظ برجام يعني حفظ چندجانبه گرايي. 
از طرفي چين از همه طرف هاي ذي نفع مي خواهد تا 

امنيت خليج فارس را حفظ كنند.
به گفته ه��وآ روابط راهبردي دوجانب��ه ايران و چين 
وارد فص��ل جديدي ش��ده و اعتماد سياس��ي بين دو 
كشور افزايش يافته اس��ت. همچنين دو كشور درباره 
موضوعات مهم و مربوط به منافع اصلي خود از يكديگر 

حمايت مي كنند.
 سفير چين با تاكيد بر اين نكته كه اقتصاد كشورش در

 7 سال گذشته، 450 برابر رشد داشته است، بيان كرد: 
حجم اقتصاد چين از 30 ميليار دلار در حال حاضر به 
13 تريليون رسيده است و چين هم اكنون بزرگ ترين 
كشور داراي ذخيره ارزي در دنيا محسوب مي شود. اين 
اقتصاد سهم قابل توجهي از كل اقتصاد جهان را به خود 
اختصاص داده است و سياست دولتمردان چين همواره، 
سياس��ت »درهاي باز« و بدون محدوديت براي برقرار 

روابط تجاري بوده است.
سفير چين همچنين خاطرنشان كرد: سياست چين 
همواره تشويق ديگر كشورها و شركت هاي چيني به 
خصوص شركت هاي خصوصي براي همكاري با ايران 
بوده است و ما آماده هرگونه س��رمايه گذاري در ايران 
هستيم و به طور متقابل از سرمايه گذاري فعالان اقتصادي 
ايران در چين استقبال مي كنيم. هوآ با بيان اينكه ايران و 
چين به رغم تحريم ها حجم روابط خود را حفظ كرده اند، 
 افزود: اما حجم تجارت دوجانبه كه در سال گذشته به

 35 ميليارد دلار رسيده بود، در 10 ماهه نخست امسال 
نيز حجم تجارت حدود ۲0 ميليارد دلار بوده است.

در ادامه مجيدرضا حريري رييس اتاق مشترك بازرگاني 
ايران و چين ضمن تأييد صحبت هاي س��فير چين در 
ايران مبني بر گسترده تر شدن روابط تجاري دو كشور، 

اظهارداشت: چين تنها كش��وري است كه در سطوح 
مختلف از رياست جمهوري تا وزارت امور خارجه اين 
كشور، حمايت خودش را از رسمي بودن توافق برجام 
اعلام و بارها نيز تاكيد داش��ته كه تحريم هاي امريكا را 
نمي پذيرد. با اين حال نبايد تصور كرد كه اين تحريم ها 

بي تأثير هم نبوده است.
رييس اتاق مش��ترك بازرگاني اي��ران و چين با بيان 
اينكه اراده همكاري با چين در س��طوح مختلف وجود 
دارد اعلام كرد: اتاق مشترك بازرگاني ايران و چين به 
دنبال راه اندازي مركز مطالع��ات روابط ايران و چين و 
فعاليت تخصصي در حوزه بانوان و جوانان است. حريري 
همچنين گفت: كميته اي تشكيل شده كه به صورت 
تخصصي براي صادرات غير نفتي از جمله فرش دستباف 

تلاش مي كند.

  ايران و چين؛ پايگاه صادراتي يكديگر
محمدرضا كرباسي معاون امور بين الملل اتاق ايران نيز 
با بيان اينكه دوكشور به واسطه منافع مشترك همواره 
روابط نزديكي با يكديگر داشته اند، گفت: ايران علاوه 
بر نفت، بخشي از سنگ آهن و فولاد چين را نيز تأمين 
مي كند و چين نيز در بخش زيرساخت و تكنولوژي به 
ايران كمك مي كند. ايستگاه متروي تجريش و توسعه 
دو ميدان نفتي آزادگان و يادآوران از جمله پروژه هاي 
مش��ترك همكاري ميان دو كشور اس��ت. در صنعت 

خودرو نيز س��رمايه گذاري هايي از س��وي دو كمپاني 
MVM و Chery  انجام ش��ده كه سالانه 300 هزار 
خودروي چيني در ايران به فروش مي رس��انند و اين 
شركت ها پس از سايپا و ايران خودرو سومين فروشنده 

بزرگ خودرو در ايران محسوب مي شوند.
كرباسي خاطرنشان كرد: به منظور توسعه همكاري هاي 
اقتصادي بلندم��دت روابط كارگزاري بانكي به منظور 
كاهش هزينه هاي نقل و انتقال پول و همكاري بانك هاي 
چيني با بانك هاي ايران براي گشايش اعتبارات اسنادي 
در كنار تس��هيل صدور رواديد تجاري براي بازرگانان 
ايراني و سرمايه گذاري جهت توليد مشترك به منظور 
تأمين نيازهاي دو كشور و امكان صادرات به كشورهاي 

ثالث در اولويت ويژه اي قرار گيرند.
معاون امور بين الملل اتاق ايران تصريح كرد: شركت هاي 
فعال چيني با اس��تفاده از ظرفيت واحدهاي توليدي 
داخلي در ايران مي توانند نسبت به توليد محصولات با 
نشان معتبر اقدام نمايند كه در اين صورت صادرات آن 
محصولات مشمول حداقل ۲0درصد معافيت مالياتي 

خواهد بود.
او همچنين افزود: اي��ران بزرگ ترين ب��ازار كالاهاي 
واسطه اي در خاورميانه اس��ت و به بازار 450 ميليون 
نفري كشورهاي همسايه به ويژه منطقه اكو دسترسي 
داش��ته و از موقعيت مناسبي براي گسترش تجارت و 
سرمايه گذاري برخوردار است و سرمايه گذاران چيني 

مي توانند از ايران به عنوان قطب صادراتي خود استفاده 
كنند.

اهميت جاده ابريش��م به عنوان يك فرصت طلايي در 
توسعه تجارت خارجي چين و ايران از ديگر موضوعاتي 
بود كه معاون امور بين الملل اتاق ايران به آن پرداخت و 
از آمادگي ايران به عنوان كانون مسير جاده ابريشم براي 

همكاري ها خبر داد.
كرباسي با اشاره به عضويت چين در بلوك هاي اقتصادي 
مهمي چون س��ازمان همكاري هاي اقتصادي آسيا و 
پاسيفيك )APEC( و سازمان همكاري هاي شانگهاي 
اهميت اين كشور را در تحقق سياست »نگاه به شرق« 
جمهوري اسلامي ايران دو چندان دانست و گفت: اين 
موضوع مي تواند فرصت مناس��بي براي ورود كالاهاي 
ايراني به اين منطقه را فراهم كند. مضافاً موقعيت منحصر 
به فرد ژئواكونوميكي ايران كه در چهار راه ارتباطي جهان 
واقع شده، فرصت بي بديلي را براي چين فراهم مي كند 
تا از طريق امن ترين و اقتصادي ترين مسير دست يابي 
به كشورهاي CIS، افغانستان، تركيه و عراق، با سهولت 

بيشتر كالاهاي خود را به بازار اين كشورها وارد كند.
معاون امور بين الملل اتاق اي��ران اعلام كرد: مبادلات 
 تج��اري ايران و چين در 10 ماهه اول س��ال ۲019 به

 19 ميليارد دلار رسيد كه از اين ميان صادرات ايران به 
چين 11 ميليارد دلار و واردات ايران از چين ۸ ميليارد 
دلار بود. متاسفانه آمار نش��ان مي دهد حجم تجارت 

دوجانبه طي سال هاي گذشته با كاهش روبرو بوده است 
به طوري كه ضروري است با بهره مندي از ظرفيت هاي 
اقتصادي دو كشور سطح همكاري هاي تجاري به سطح 

مطلوب خود بازگردد.
همكاري مشترك در زمينه توليد و صادرات غذاي حلال 
يكي ديگر از زمينه هاي مناسب همكاري ميان دو طرف 
است كه كرباسي به آن پرداخت و افزود: مركز تحقيقات 
و اطلاع رساني اتاق بازرگاني اسلامي كه در تهران مستقر 

است مي تواند راهنماي شركت هاي چيني باشد.
وي با اشاره به نقش منطقه آزاد چابهار به عنوان منطقه 
معاف از تحريم هاي يك جانبه امريكا گفت: با توجه به 
فعاليت شركت هاي چيني در بندر گوادر در پاكستان 
و نزديكي به منطقه چابهار، تج��ار چيني مي توانند با 
استفاده از مشوق هاي منطقه براي توسعه روابط تجاري 
با ايران اس��تفاده كنند و از اين منطق��ه براي ترانزيت 

كالاهاي خود به كشورهاي منطقه بهره گيرند.
معاون امور بين الملل اتاق ايران تاكيد كرد: انتظار جامعه 
اقتصادي ايران از سرمايه گذاران چيني اين است كه به 
عنوان بزرگ ترين شريك تجاري و اقتصادي كشورمان، 
بيش از پيش سرمايه گذاري در ايران را هدف قرار داده و 
با انتقال فناوري و سرمايه، روابط پايدار بلندمدت ميان 
دو كشور را تقويت و مشكلات موجود بر سر راه تجارت 

دو جانبه را حل كنند.
او در پاي��ان گفت: اتاق ايران ب��ه عنوان پارلمان بخش 
خصوصي با دارا بودن 34 اتاق شهرستان و ۲00 تشكل 
تخصصي ملي در قالب اتحاديه، سنديكا و انجمن تجاري، 
توليدي، صادراتي و وارداتي و بيش از 30 اتاق و كميته 
بازرگاني مشترك در كشور از اهميت و جايگاه ويژه اي 
برخوردار بوده و آمادگي نقش آفريني گس��ترده تر در 

توسعه همكاري هاي دو كشور را دارد.

  مسير واردات ابريشم به ايران تسهيل شود
فرشته دستپاك رييس مركز ملي فرش ايران، از ديگر 
سخنران در اين نشست با تاكيد بر ظرفيت هاي ايران 
براي تامين فرش دس��تبافت چين از سفير اين كشور 
خواست كه واردات ابريشم از چين با نرخ مناسب براي 

تهيه فرش دستباف تسهيل شود.
او گفت: قديمي تري��ن ارتباط را با چين در حوزه فرش 
دستباف داشتيم. ماه گذشته بزرگ ترين تابلو فرش از 
تصوير جاده ابريشم توسط 1۸0 بافنده شهر اصفهان 
بافته و به يكي از بزرگ ترين موزه هاي چين اهدا ش��د. 
از طرفي ايران بزرگ ترين واردكننده ابريش��م اس��ت 
و بيش��ترين واردات ابريش��م از چين انجام مي ش��ود. 
اميدواريم مسير واردات ابريشم با نرخ مناسب به ايران 
تسهيل شود. رييس مركز ملي فرش ايران همچنين با 
اشاره به تحريم شدن صادرات فرش دستبافت ايراني از 
سوي امريكا، از سفير چين خواست تا از طريق جوامع 
بين الملل��ي اين موض��وع پيگيري و ص��ادرات فرش 

دستباف ايراني از تحريم ها خارج شود.

مدير امور اقتصادي اتاق تعاون ايران: عضو سابق هيات نمايندگان اتاق تهران مي گويد 

تعاوني اعتبار حق شعبه زدن وسط خيابان را ندارد!رسيدن به سلامت اقتصادي  با مبارزه با فساد رخ مي دهد
حس��ن عابدي جعفري عضو س��ابق هيات نمايندگان اتاق تهران 
مي گويد بحث مبارزه با فساد موضوع يك بخش نيست بلكه همه 
ابعاد و اجزاي كش��ور بايد درگير مبارزه با فس��اد شوند تا كشور از 
اين چالش��ي كه ايجادش��ده اس��ت عبور كند. او مي گويد: » يكي 
از بخش هاي مهم كه بايد در مبارزه با فس��اد جدي باش��د بخش 
خصوصي است. بخش خصوصي ازآنجايي كه با ثروت سروكار دارد 
مي تواند مستعد بروز فساد باشد همان طوري كه دولت كه باقدرت 
سروكار دارد، زمينه هاي درگيري با فساد را دارد. البته اين دو بخش 
كه مي توانند درگير فس��اد شوند درواقع خودشان بخش مهمي از 

راه حل مبارزه با فساد هستند.«
او در ادام��ه گفت: » م��ا نمي توانيم در بخش خصوصي س��لامت 
ايج��اد كنيم مگر اينكه اجزاء و اركان خ��ود اين بخش ورود كنند 
و در اين بخش س��لامت را به وجود بياورن��د و آن را تقويت كنند. 
بنابراين ورود بخش خصوصي به موضوع مبارزه با فساد و سلامت 
اقتصادي واداري در كش��ور يك امر ناگزير است و اگر اين مهم از 
س��وي بخش خصوصي اتفاق نيفتد اجزاء مهمي از مبارزه با فساد 
زمين خواهد ماند و عملا مبارزه با فس��اد به نقطه مطلوب نخواهد 
رس��يد. به همين جهت در 4 س��ال گذش��ته اتاق تهران به عنوان 
نماينده فعالان بخش خصوصي و تش��كل هاي بخش خصوصي و 
به نمايندگي از اتاق ايران اقدامات مختلفي درراه مبارزه با فس��اد 
انجام داد و فرهنگ سازي هايي صورت گرفت ازجمله بزرگداشت 
روز جهاني مبارزه با فساد كه ديروز پنجمين همايش آن با شرايط 
بسيار خوب برگزار شد و خدا را شكر كه هرسال نسبت به سال هاي 
قبل با استقبال و رشد بيشتري از سوي بخش خصوصي و مسوولان 

روبه رو مي شود.« اين عضو سابق هيات نمايندگان اتاق تهران گفت: 
»يكي از كارهايي كه در روز جهاني مبارزه با فس��اد مي توان انجام 
داد و هرسال هم ادامه پيدا كند اين است كه بخش خصوصي رسماً 
از طريق اتاق، تشكل ها و... اعلام كند كه من چه كارهايي را انجام 
داده ام و چه برنامه هايي براي مبارزه با فساد داشته ام و چقدر از آنها 
اجرايي شده اس��ت همچنين برنامه خود و اولويت هايش را براي 

سال آينده اعلام كند.«
عابدي جعفري در پاسخ به اين س��وال كه مهم ترين برنامه اي كه 
بخش خصوصي براي مبارزه با فساد در سال آينده بايد انجام دهد، 
چيس��ت، مي گويد: » مهم ترين برنامه اي كه هرس��ال بايد انجام 
دهد اين است كه از خود شروع كند و مراقب باشد كه درگير فساد 
نشود. هر بخشي كه ورود مي كند به موضوع مبارزه با فساد اولين 
اقدامي كه بايد انجام دهد و هميشه آن را پايش كند اين است كه 
درگير فس��اد نش��ود و جلوي اين مهم را بگيرد و مبارزه را از خود 
شروع كند. هيچ بخش��ي نمي تواند اعلام مبارزه با فساد كند مگر 
اينكه اول از خودش شروع كند و اتفاقاً اتاق تهران هميشه در همين 
جهت حركت كرده و طرح بنگاه س��الم را اجرايي كرد و به نتيجه 
رس��اند. به نظرم كار مهمي كه امسال اتاق هاي سراسر كشور بايد 
انجام دهند اجراي طرح اتاق سالم است بنابراين تقويت اتاق ها در 
حوزه سلامت اقتصادي و اداري نيازمند طرحي است كه به عنوان 
اتاق سالم قلمداد شده و در راهبرد كلي اتاق ها هم ديده شده و در 
سال هاي گذشته مقدمات اين موضوع صورت گرفته است و حالا 
زمان آن رسيده كه طرح اتاق سالم كليد بخورد و با توجه به تحولات 

موقعيت بسيار خوبي براي اين مهم وجود دارد.«

مدير امور اقتصادي اتاق تعاون ايران با اش��اره به محدوديت صدور مجوز 
براي تعاوني هاي اعتبار، تاسيس يك بانك تخصصي براي بخش تعاون را 
ضروري دانست. رضا وفايي يگانه در گفت وگو با ايسنا، درباره تاسيس بانك 
تخصصي بخش تعاون ابراز عقيده كرد و گفت: درحال حاضر بانك توسعه 
تعاون را به عنوان بانك دولتي و توسعه اي داريم كه عملكرد بانك توسعه اي 
با بانك هاي تجاري متفاوت است. در همه جاي دنيا بانك توسعه اي به انجام 
فعاليت هايي كه بانك هاي تجاري وام نمي دهند در بخش هاي مختلف كمك 
مي كند. وي ادامه داد: در برخي از كشورهاي حاشيه ما به بنگاه هاي كوچك 
و متوسط با سود 3 و 4 درصد وام مي دهند ولي پرداخت تسهيلات در يك 
قالب شفاف و درست است. در حال حاضر عملكرد بانك توسعه تعاون شبيه 
بانك هاي تجاري است و  آن ماموريت توسعه اي را ندارد؛ جالب اينكه نگاهي 
هم كه دولت به آن دارد اين است كه سر سال ترازنامه سود و زيانش را بدهد 
و منطبق با آن ترازنامه، عملكرد مديران را بسنجد، بنابراين ضرورت وجود 
يك بانك تخصصي براي بخش تعاون بيش از پيش احساس مي شود و بخش 
تعاون بايد يك بانك تخصصي داشته باشد. به گفته وفايي يگانه، بانك هاي 
توسعه اي بايد در خدمت بنگاه هاي كوچك و متوسط و فعاليت هايي كه 
ريسك پذير هستند باشند و با نرخ هاي ترجيحي مختلف در يك بستر شفاف 
تسهيلات بدهند. مدير امور اقتصادي اتاق تعاون ايران در ادامه با اشاره به 
فعاليت بيش از ۸00 تعاوني اعتبار در كشور درباره محدوديت هاي صدور 
مجوز براي آنها، گفت: به  رغم آنكه در دنيا تجربه تعاوني هاي اعتباري بسيار 
موفق بوده اس��ت ولي به دليل عدم نظارت دستگاه هاي اجرايي در داخل 
متاسفانه يكسري موسسات به اسم تعاوني اعتبار روي كار آمدند كه تعاوني 
اعتبار نبودند بلكه تعاوني اعتبار آزاد بودند و تعاوني هاي اعتبار، حق ندارند 
از افراد غيرعضو سپرده بگيرند يا تسهيلات بدهند. وي درباره موسسات 

ادغام شده هم گفت: اين موسس��ات به دليل عدم نظارت شعبه زدند و از 
آبروي بخش استفاده كردند، آنهايي كه ادغام شدند تعاوني اعتبار آزاد بودند 
و مش��كلاتي را به وجود آوردند چون تعاوني اعتبار حق شعبه زدن وسط 
خيابان را ندارد در حالي كه تجربه تعاوني هاي اعتبار در دنيا تجربه موفقي 
بوده است. وفايي يگانه گفت: بانك مركزي به دليل عملكرد بانك ها و نگراني 
نسبت به تعاوني هاي اعتبار آزاد دستورالعملي صادر و تعاوني هاي اعتبار را 
محدود كرده از اين رو در حال حاضر نهاد مالي در بخش تعاون وجود ندارد 
كه بايد براي اين موضوع فكري شود. مدير امور اقتصادي اتاق تعاون ايران در 
پاسخ به اين پرسش كه چرا تعاوني هاي اعتبار ديگر مجوز تشكيل نخواهند 
گرفت؟ اظهار كرد: وزارت تعاون حق دادن مجوز ندارد و بانك مركزي متولي 
صدور مجوز است. تعاوني هاي اعتباري هم كه مشكل ساز شدند به اين دليل 
بود كه در گذشته وزارت تعاون به آنها مجوز فعاليت مي داد در صورتي كه 

مسووليت اين كار با بانك مركزي است. 
وي تصريح كرد: در حال حاضر براي تعاوني هاي اعتبار محدوديت هايي ايجاد 
شده است مثلا گفته شده كه تعاوني  اعتبار بايد در يك واحد توليدي باشد 
يا اينكه فقط در قالب قرض الحسنه مي توانند عضو و سپرده جذب كنند و 
تسهيلات بدهند و نبايد ديگر سود بدهند منتها قرض الحسنه ها راحت تر كار 
مي كنند و محدوديتي نسبت به اعضا ندارند. به گزارش ايسنا، پيش تر معاون 
تعاون وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي صدور مجوز فعاليت را تنها مربوط به 
تعاوني هاي اعتبار كارمندي دانسته و گفته بود اگر نظارت جامع و هوشمندي 
بر عملكرد تعاوني هاي اعتبار اعمال مي شد نه تنها شاهد اتفاقات رخ داده 
براي مالباختگان موسسات اعتباري نبوديم بلكه دولت و جامعه از خدمات 
آنها بهره مند مي شدند و به عنوان يكي از ابزارهاي تجميع سرمايه هاي خرد 

مردمي نقش آفريني مي كردند.

  Wed. Dec 11.   چهار شنبه    20  آذر 1398   14  ربيع الثاني 1441  سال ششم    شماره   1545  2019 

بخشنامه ارزي با مصوبات شوراي 
گفت وگو همخوان  نيست

نايب رييس ات��اق بازرگاني ايران مي گويد: هر چند 
در يكي از جلسات اخير شوراي گفت وگوي دولت و 
بخش خصوصي درباره بازگشت ارز حاصل از صادرات 
مصوباتي نهايي شد، اما بخشنامه جديد بانك مركزي 
مطابقتي ب��ا اين مصوبات ندارد. به گزارش ايس��نا، 
حسين سلاح ورزي در حاشيه شوراي گفت وگوي 
دولت و بخش خصوصي در جمع خبرنگاران اظهار 
كرد: طبق بخش��نامه هاي موجود صادركنندگان 
موظف هستند ارز حاصل از صادرات خود را به كشور 
بازگردانند و براساس تصميم گذشته، زمان بازگشت 
اين ارز تا 4 ماه در نظر گرفته شده است. درخواست ها 
اين بود كه با بازگشت اين ارز باقيمانده ماليات بر ارزش 
افزوده به آنها بازگردانده ش��ود كه بانك مركزي در 
بخشنامه خود هيچ اشاره اي به اين موضوع نمي كند. 
ب��ه گفته وي، در ح��ال حاضر در بخش��نامه صرفا 
تمديد زمان بازگشت ارز تا پايان دي ماه قيد شده و 
صادركنندگاني كه در اين مدت ارزشان را بازگرداندند 
تنبيه نخواهند شد. نايب رييس اتاق بازرگاني ايران 
اعلام كرد: اين بخش��نامه در حالي اجرايي شده كه 
در جلس��ه ۸9 ش��وراي گفت وگوي دولت و بخش 
خصوصي دو مصوبه در اين زمينه نهايي شده بود كه از 
طرف وزارت اقتصاد نيز تاييداتي را دريافت كرد اما در 
بخشنامه بانك مركزي در اين زمينه صحبتي مطرح 
نشده است. س��لاح ورزي خاطرنشان كرد: موضوع 
اخذ مفاصاحساب ضمانتنامه ها و اعتبارات اسنادي 
نيز يكي ديگر از مسائلي بود كه بخش خصوصي آن 
را پيگيري مي كرد، اما ابلاغيه جديد بانك مركزي 
فقط تمديد اين ضمانتنامه ه��ا را مدنظر قرار داده و 
براي صدور گواهي نامه هاي لازم در اين حوزه هيچ 

صحبتي نمي كند.

عراق واردات ۱۷ محصول را 
ممنوع كرد

ع��راق واردات 17 محصول زراع��ي و باغي از جمله 
گوجه فرنگي، خيار، سيب زميني، بادمجان، هويج، 
خرما، هندوانه و انار كه از ايران وارد مي شد را به دليل 
خودكفايي ممنوع اعلام كرد. به گزارش خبرنگار مهر، 
مديركل دفتر توسعه صادرات وزارت جهاد كشاورزي 
در نامه اي به عباس كشاورز، سرپرست اين وزارتخانه 
و علي اكبر مهرفرد معاون توس��عه بازرگاني و صنايع 
كشاورزي و محمدعلي طهماسبي معاون امور باغباني 
 وزارت جه��اد كش��اورزي اعلام كرد:  ع��راق واردات

 17 محصول زارعي و باغي شامل  گوجه فرنگي، خيار، 
سيب زميني، بادمجان، هويج، كنار، كاهو، ذرت، خرما، 
هندوانه، خربزه، سير، پياز، كدو، گل كلم، انار و كلم از 

ايران را به دليل خودكفايي ممنوع كرده است. 
در متن اين نامه آمده است: با عنايت به نامه دفتر عربي 
و افريقايي سازمان توسعه تجارت ايران در خصوص 
اخبار تجاري واصله از دفتر راي��زن محترم ج. ا. ايران 
در بغ��داد- عراق در نيمه دوم آبان ماه به اس��تحضار 
مي رساند با توجه به بند 4 جدول مرتبط و اعلام وزارت 
كشاورزي كشور عراق اين كشور در توليد 17 محصول 
زراعي و باغي )شامل: گوجه فرنگي، خيار، سيب زميني، 
بادمجان، هويج، كنار، كاه��و، ذرت، خرما، هندوانه، 
خربزه، سير، پياز، كدو، گل كلم، انار و كلم( به خودكفايي 
رسيده است و براي حمايت از توليد داخل واردات اين 
محصولات را به داخل كش��ور ممنوع كرده است. لذا 
خواهشمند است دستور فرماييد جهت جلوگيري از 
خسارات احتمالي به كشاورزان در برنامه ريزي الگوي 

كشت و توليد بازنگري لازم صورت پذيرد.

امكان صادرات بنزين
رييس كميسيون انرژي اتاق بازرگاني تهران گفت: در 
صورت پرداخت ٦٥٠٠ ميليارد تومان بلاعوض دولت 
براي دوگانه سوز كردن خودروها، شاهد صرفه جويي 
٢٠ ميليون ليتري در مصرف روزانه بنزين خواهيم 
بود.  رض��ا پديدار در گفت وگو با مه��ر با بيان اينكه 
شرايط اقتصادي كنوني كشور به نحوي است كه بايد 
درآمدهاي ملي را به ثروت ملي تبديل كنيم، گفت: 
در اين بين منابع هيدروكربوري جايگاه ويژه اي دارند 
و توسعه و درآمد زايي از آن مي تواند نقش بسزايي در 
ثروت زايي و ايجاد اش��تغال داشته باشد. وي افزود: 
براي افزايش بهره وري در صنعت نفت بايد پروژه هاي 
اس��تراتژيكي طراحي و اجرا شود. در همين راستا و 
همزمان با افزايش نرخ بنزين، صنعت CNG مي تواند 
نقش بسزايي در ارتقاي بهره وري اين صنعت داشته 
و همچنين جايگزين مناسبي براي بخشي از مصرف 
بنزين به ويژه ب��راي خودروهايي مانند وانت بار، ون، 
خودروهاي عمومي و... به شمار رود. اين كارشناس 
انرژي شدت مصرف انرژي در ايران را 5 برابر متوسط 
شدت مصرف انرژي جهاني دانست و اظهار داشت: در 
صورتي كه بتوانيم سهم CNG به عنوان سوختي پاك 
و ارزان را در سبد سوخت مصرفي كشور افزايش دهيم 
علاوه بر كمك به توسعه اين صنعت بومي و افزايش 
اش��تغالزايي در اين زمينه، مي توانيم ما به التفاوت 
مصرف آن با بنزين را به ص��ادرات اختصاص داده و 
سهم خود در بازار صادراتي بنزين در منطقه را افزايش 
دهي��م. به ويژه آنكه ايران بين همس��ايگان منطقه 
تنها توليدكننده بنزين باكيفيت با حجم بالا ست.  
پديدار با بيان اينكه طرحي با هدف توسعه صنعت 
CNG و افزايش سهم اين فرآورده در سبد سوختي 
كشور تدوين ش��ده اس��ت، تصريح كرد: به عنوان 
بخش خصوصي به دولت پيشنهاد داده ايم تا ۶500 
ميليارد تومان بلاعوض در راستاي دوگانه سوز كردن 
خودروها به صاحبان آن اختصاص دهد، البته بانك 
عامل آن هنوز مشخص نشده و جزييات اجراي آن كه 
بس��تگي به حمايت و همت وزارت نفت دارد، هنوز 
مشخص نيست. به گفته وي، پيش بيني مي شود در 
 صورتي كه چنين طرحي به مرحله اجرا برسد، روزانه

 ۲0 ميليون ليتر معادل مصرف CNG در مصرف 
بنزين صرفه جويي شود كه با توجه به استقبال مطلوبي 
كه از بنزين ايران شده است انتظار مي رود صادرات و 

درآمد ارزي مطلوبي حاصل شود.

رييس بنياد ملي گندمكاران: 

خبري از اصلاح نرخ خريد تضميني گندم  نيست
عطاء الله هاش��مي ريي��س بنياد مل��ي گندمكاران 
كش��ور با انتقاد از اين مس��اله كه تاكنون نرخ خريد 
تضميني گندم اصلاح نشده است، اظهار كرد: با وجود 
پيگيري هاي مكرر تغيي��ري در نرخ خريد تضميني 
گندم تاكنون حاصل نش��ده و همچنان اوضاع طبق 

روال قبل است.
وي افزود: در جلس��ه اخير شوراي مركزي بنياد ملي 
گندم��كاران كماكان مس��وولان بر اص��لاح قيمت 
تضميني گندم به ۲ هزار و 500 تومان اصرار دارند كه 
اميدواريم هر چه سريع تر مسوولان امر تمهيداتي در 

اين ارتباط بينديشند.
هاش��مي با اش��اره به اينكه كاهش سطح زير كشت 
گندم در تمامي اس��تان ها مش��هود است، بيان كرد: 
با توجه به نب��ود تطابق ميان هزينه هاي توليد با نرخ 

خريد تضميني گندم، سطح زير كشت گندم حداقل 
۲0 درصد نسبت به مدت مش��ابه سال قبل كاهش 

يافته است.
اين مقام مس��وول با اش��اره به اينكه كشت گندم در 
اس��تان هاي جنوبي در ح��ال انجام اس��ت، گفت: با 
توجه به كاهش ۲0 تا ۲5 درصدي س��طح زير كشت 
در استان هاي شمال غرب اميدواريم تغييري در نرخ 
خريد تضميني گندم براي سال زراعي آينده ايجاد تا 
كاهش سطح زير كشت در اين استان ها جبران شود.

رييس بنياد ملي گندمكاران با بيان اينكه تا پايان فصل 
كش��ت گندم زمان زيادي باقي نمانده است، افزود: 
برآورد ها حاكي از آن بود ك��ه با وجود پيگيري هاي 
صورت گرفته نرخ خريد تضمين��ي گندم تا ۲0 آذر 
اصلاح شود تا كشاورزان بتوانند در زمان باقي مانده 

اقدام به كش��ت محصول كنند، اما تاكنون خبري از 
اصلاح نرخ خريد تضميني نيست.

  سطح زير كشت حداكثر به ۵ ميليون هكتار 
مي رسد

وي ادام��ه داد: پيش بيني وزارت جهاد كش��اورزي 
براي سطح زير كش��ت گندم در سال زراعي جديد 
۶ ميليون هكتار اس��ت كه اگر نرخ خريد تضميني 
اصلاح نشود، س��طح زير كشت حداكثر به حدود 5 

ميليون هكتار خواهد رسيد.
هاش��مي از افت ۲0 درصدي توليد گندم در س��ال 
زراعي جدي��د خبر داد و گف��ت: برآورد ها حاكي از 
آن اس��ت كه در ص��ورت اصلاح نش��دن نرخ خريد 
تضمين��ي، توليد گندم به 11.5 ت��ا 1۲ ميليون تن 

برسد، هر چند ميزان دقيق توليد به بارش و پراكنش 
آن بستگي دارد.

  نيازي به واردات گندم نداريم
رييس بنياد ملي گندمكاران با بيان اينكه گراني بنزين 
تاثير منفي بر قيمت تمام شده توليد دارد، اظهار كرد: 
با توجه به آنكه سوخت تراكتور تنها گازوييل است، 
بنابراين افزايش نرخ بنزين در حمل و نقل و جو رواني 
حاصل از اي��ن گراني حتي بر هزينه ه��اي كارگري 
تاثيرگذار است كه به همين خاطر اگر دولت بخواهد 
به اندازه امسال توليد داشته باشد، بايد در نرخ خريد 

تضميني گندم تجديد نظر كند.
وي با اش��اره به اينكه اصلاح قيمت گندم ارتباطي به 
افزايش نرخ نان ندارد، بيان كرد: بنياد ملي گندمكاران 
به دولت پيش��نهاد داده كه قيمت خريد گندم را به 
۲ هزار و 500 تومان اص��لاح كند و در مقابل تمامي 
نهاده هاي يارانه دار در ارتباط با كش��ت گندم را قطع 
كند چرا ك��ه با اختصاص اين نهاده ه��ا به نان، ديگر 

نيازي به افزايش قيمت نان نيست.

هاشمي درباره آخرين وضعيت خريد تضميني گندم 
گفت: با وجود آنكه دولت براي ذخاير استراتژيك در 
نظر دارد 1.5 تا ۲ ميلي��ون تن گندم وارد كند، بنياد 
ملي گندمكاران پيشنهاد داده كه اگر دولت بر حسب 
قيمت جهاني اقدام به خريد از كشاورزان كند، ظرف 
مدت 15 روز اين مي��زان از منابع داخل قابل تامين 

است كه بدين ترتيب نيازي به واردات نداريم.
به گفته وي، با توجه به نارضايتي كش��اورزان از نرخ 
۲ هزار و ۲00 توماني خريد تضميني گندم و كاهش 
سطح زير كشت نسبت به مدت مشابه سال قبل انتظار 
مي رود كه در روز هاي باقي مانده تا پايان آذر، قيمت 
اصلاح شود تا كشاورزان بتوانند اقدام به كشت گندم 
كنند، در غيراين صورت پايداري توليد اين محصول 

استراتژيك در معرض خطر قرار مي گيرد.
رييس بنياد ملي گندمكاران در پايان تصريح كرد: با 
وجود پيگيري هاي صورت گرفته از طريق نمايندگان 
مجلس شوراي اسلامي، سازمان بازرسي كل كشور 
و قوه قضاييه به اصلاح نرخ خريد تضميني مطابق با 

هزينه هاي توليد اميدوار هستيم.



اخبار كوتاه از انرژي 7 انرژي

نگاهي به تغييرات نرخ حامل هاي انرژي در سال هاي اخير

وعده هاي محقق نشده تثبيت قيمت حامل هاي انرژي
گروه انرژي | 

»قيم��ت حامل ه��اي انرژي س��ال آين��ده افزايش 
نمي يابد«، اين يك وعده تكراري براي بودجه س��ال 
آينده است؛ از آن جهت تكراري كه نگاهي به تجربه 
سال هاي قبل نش��ان مي دهد كه بارها و بارها به رغم 
وعده عدم افزايش نرخ حامل هاي انرژي، درست در 
همان سال ها قيمت اين حامل ها افزايش يافته است. 
دم دس��تي ترين نمونه آن هم افزايش 200 درصدي 
قيمت بنزين در آبان ماه سال جاري است، آن هم در 
حالي كه هنگام بسته شدن لايحه بودجه، دولت از عدم 
تغيير نرخ حامل هاي انرژي در سال 98 خبر داده بود. 
جزيي��ات اولي��ه از لايحه بودجه س��ال 99 حاكي از 
آن بوده كه براساس پيش��نهاد دولت در تبصره هاي 
بودجه اي، هيچ ك��دام از حامل هاي انرژي در س��ال 
آينده تغيير قيمت نخواهند داشت. اين موضوعي بود 
كه چند روز قبل، محمدباقر نوبخت رييس سازمان 
برنامه و بودجه نيز بر آن صحه گذاشت و از آن سخن 
گفت. براين اساس اعلام شد كه قيمت گازوييل، آب، 
برق و گاز تغييري نداشته و بنزين هم برمبناي همان 
تغييرات اخير، عرضه خواهد شد. اما اين بدان معناست 
كه در سال آينده به طور قطع امكان هيچ گونه تغييري 
در نرخ حامل هاي انرژي وجود نخواهد داشت؟ تجربه 

سال هاي اخير به اين سوال پاسخ منفي مي دهد. 
زمستان س��ال 97 بود كه رييس س��ازمان برنامه و 
بودجه دولت با شركت در يك برنامه زنده تلويزيوني 
اعلام كرد كه دولت در بودجه سال آينده )سال 98( 
برنامه اي براي افزايش قيم��ت حامل هاي انرژي به 
ويژه بنزين ندارد. چند ماه از اين اظهارات نگذش��ته 
بود كه دولت از مصوبه اي كه به تصويب هيات وزيران 
رسانده بود، رونمايي كرد كه برمبناي آن تعرفه هاي 
جديد برقي از راه مي رس��يد. به اين ترتيب بود كه از 
ارديبهشت ماه سال جاري تعرفه برق به ميزان هفت 
درصد افزايش يافت و س��هم مشتركان پرمصرف نيز 
از اين تغيير تعرفه اي، افزايش 23 درصدي قيمت ها 
بود. اما اين ابتداي راه بود چرا كه دولت براي افزايش 
قيمت سي ان جي نيز دست به كار شده بود و با تكيه 
بر مصوبه هيات وزيران، از خردادماه امسال قيمت اين 
سوخت را نيز حدود 10 درصد افزايش داد. بر همين 
اساس قيمت س��ي ان جي نيز از 414 تومان به 452 

تومان براي هر مترمكعب افزايش پيدا كرد. 
تيرخ��لاص اما آبان ماه امس��ال زده ش��د. جايي كه 
دولتي ها و مجلس��ي ها سال گذش��ته هنگام بستن 
لايح��ه بودجه 98 بر ع��دم تغيي��ر و افزايش قيمت 
بنزين تاكيد كرده بودند اما به يك باره هم قيمت اين 
س��وخت افزايش يافت و هم براي بار ديگر بنزين در 

ايران س��هميه بندي شد. بهمن ماه سال 97، اسدالله 
قره خاني، س��خنگوي كميس��يون انرژي مجلس در 
گفت وگو با خبرگزاري تس��نيم عنوان كرده بود؛ »با 
توج��ه به تورم و ع��دم توانايي اقش��ار جامعه، دولت 
هيچگونه تصميمي در خصوص افزايش قيمت بنزين 
نگرفته و نرخ اين سوخت در سال آينده نيز تغييري 
نخواهد داشت«. اين موضوعي بود كه برخي از ديگر از 
دولتي ها و نمايندگان مجلس نيز بر آن صحه گذاشته 
بودن��د. با اين  حال در بام��داد روز جمعه 24 آبان ماه 
امسال، بنزين سهميه  بندي شد و قيمت آن بين 50 
تا 200 درصد افزايش يافت. اين موضوع به وضوح بر 
گفته ها و وعده هاي سال گذشته دولت و مجلس خط 

بطلان كشيد و آن را بي اعتبار ساخت.

  تجربه وعده هاي عملي نشده
اما آنچه امس��ال درخص��وص تغيي��ر قيمت برخي 
حامل هاي انرژي با آن روبرو بوديم، محدود به س��ال 
جاري نبوده اس��ت. پيش از اين نيز در كشور شاهد 
چنين رويه هاي ضدونقيضي در خصوص تغيير قيمت 
حامل هاي انرژي بوده ايم. محمدباقر نوبخت، بهمن 
ماه 1396 در مجلس حاضر شد و از تصميم دولت بر 
افزايش نيافتن نرخ حامل هاي انرژي در سال 97 خبر 
داد. با اين حال در تيرماه سال 97، دولت افزايش 15 
درصدي قيمت عرض��ه هر متر مكعب گاز طبيعي را 
كليد زد و علت اج��راي اين تصميم را كاهش 1000 
ميليارد توماني درآمد شركت ملي گاز اعلام كرد تا اين 

اقدام يك باره خود را توجيه كند. 
سال 94 نيز تقريبا به همين شكل بود. زماني كه دولت 
در حال بستن بودجه سال آينده خود بود، به صراحت 
بر عدم تغيير قيمت هر نوع از حامل هاي انرژي تاكيد 
كرد. كمااينكه نوبخت در اين خصوص به خبرگزاري 
ايرنا گفته بود؛ نيازي ب��ه افزايش قيمت هيچ يك از 
حامل هاي انرژي در س��ال آينده وجود ندارد. با اين 
حال دولت به يك باره از اواخر فصل بهار تصميم گرفت 
پرونده بنزين دو نرخي را جمع كرده و با افزايش قيمت 
بنزين س��هميه بندي ش��ده از 700 تومان به 1000 
تومان، بار ديگر وعده خود را زير پا گذاشته و دست به 
اصلاح نرخ حامل هاي انرژي )بنزين و گازوييل( بزند. 
به اين ترتيب بنزين به 1000 تومان افزايش يافت و 
قيمت گازوئيل نيز معادل 300 تومان تعيين شد. اين 
روندي بود كه پيش از آن نيز در كشور تجربه شده بود.

اينها بخشي از نتيجه وعده هاي دولت از عدم افزايش 
نرخ حامل هاي انرژي در سال هاي اخير بود. وعده هايي 
كه يكي پس از ديگري توسط خود دولت از آن عدول 
ش��د. حالا دولت يك ب��ار ديگر به ش��يوه قبلي خود 

اين جمله را تكرار كرده اس��ت؛ » قيمت حامل هاي 
انرژي در س��ال 99 افزايش نخواهد يافت«. اين رويه 
مي تواند به نوبه خ��ود بر بي اعتمادي اجتماعي براي 
جامعه  منتهي شود؛ چه بسا در جريان سياست اخير 
افزايش قيمت بنزين اين اتفاق هم افتاد و انتقادات و 
اعتراضات مردمي را به همراه داشت. زمانيكه در پايان 
يك س��ال برنامه اي براي سال آينده اعلام مي شود و 
پس از چند ماه تصميمات وارد فاز ديگري مي شود؛ 
آن هم تصميماتي كه به طور مستقيم و غيرمستقيم 

بر اقتصاد مردم اثرگذار است.
 در اينجا فارغ از اجراي سياست اصلاح نرخ حامل هاي 

انرژي كه يك اصل الزام آور براي اقتصاد ايران است، 
مساله عدم گفت وگو با مردم در خصوص اجراي اين 
سياست هاست. رويكردي كه به شوك درماني تبديل 
شده است. قطعا هر گونه تغيير نرخ حامل هاي انرژي 
به طور مستقيم بر اقتصاد و معيشت جامعه تاثيرگذار 
خواهد بود. اين موضوعي اس��ت كه آمارهاي رسمي 

بانك مركزي بر آن صحه مي گذارد. 
براس��اس گزارش بانك مرك��زي از بودجه خانوارها، 
بي��ش از 2 درصد هزينه خانوارهاي ايراني در س��ال 
96 مربوط ب��ه هزينه هاي مصرف��ي آب و برق بوده 
اس��ت. حمل ونقل نيز بيش از 10 درصد هزينه هاي 

خانوارها را به خود اختصاص داده كه حدود نيمي از 
آن مربوط به سوخت خودروها بوده است. كمااينكه در 
اين بخش سهم هزينه گاز مصرفي خانوارها مشخص 
نش��ده اس��ت. ضمن اينكه اينها تنها بخشي از تاثير 
مربوط به هزينه هاي مس��تقيم حامل هاي انرژي در 
سبد معيش��تي خانوارهاي ايراني بوده است. اين در 
حالي است كه هرگونه تغيير نرخ حامل هاي انرژي به 
ويژه قيمت سوخت، بر ديگر كالاها و خدمات مصرفي 
خانوارها اثر تورمي به همراه دارد كه همين امر به طور 
مستقيم و غيرمستقيم، اقتصاد جامعه ايراني را تحت 

تاثير قرار مي دهد. 

پرداخت مابه التفاوت خودروي دوگانه سوز نسبت به تك سوز به خودروسازان
طبق اعلام مديرعامل شرمت ملي پخش و پالايش 
فرآورده هاي نفتي ايران، براي دوگانه س��وز ش��دن 
خودروها، مابه التفاوت خودروي دوگانه سوز با مدل 
تك سوز آن، بس��ته به نوع خودرو بين 330 تا 440 

دلار به خودروساز پرداخت خواهد شد.
به گزارش ايس��نا، عليرضا صادق آبادي در حاش��يه 
مراسم انعقاد تفاهم نامه گروه صنعتي ايران خودرو و 
شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي كه در راستاي 
توسعه خودروهاي گازسوز با هدف كاهش مصرف 
بنزين و جايگزيني بنزين با س��وخت پاك، كاهش 
هزينه ه��اي حمل ونقل ب��ار و مس��افر و همچنين 
كاه��ش آلودگي هاي ناش��ي از خودروهاي بنزيني 
برگزار شد، گفت: در تمام كلان شهرهايي كه تعهد 
توزيع سوخت يورو داريم، هم گازوئيل و هم بنزين 

توزيع خواهد شد.
مديرعامل شركت ملي پالايش و پخش فرآورده هاي 
نفت��ي در رابطه با صحت اظهارات مطرح ش��ده در 
مورد ميزان بالاي س��ولفور در سوخت هاي ديزلي 
كه منجر به خرابي خودروها مي ش��ود، اظهار كرد: 
يورو اس��تاندارد تعريف شده اس��ت. زماني كه يورو 
4 باشد، خودروهايي كه از س��وخت يورو بخواهند 
اس��تفاده كنند، حتما باي��د در جايگاه هايي كه در 
تمام مس��يرهاي مواصلاتي كه مش��خص شده اند، 
س��وخت گيري كنند. اگر اي��ن خودروهاي ديزلي 

در جايگاه ه��اي بي اعتب��ار يا س��وخت غي��ر يورو، 
سوخت گيري مي كنند و ميزان سولفور موجود سبب 
آلودگي بيش��تر و خرابي خودرو مي ش��ود، كاستي 

سوخت يورو نيست.
وي در رابطه با هزينه دوگانه س��وز كردن خودروها 
و ميزان ارايه تسهيلات به خودروسازان اعلام كرد: 
ش��وراي اقتصاد ب��راي انواع خودروه��اي مختلف، 
ميزان اين هزينه ها را مشخص كرده است  كه براي 

مثال براي خودروي ون، براي تاكسي سدان، وانت 
پرمصرف و كم مصرف، هركدام هزينه متفاوت است 
كه در مصوبه شوراي اقتصاد آورده شده و از محدوده 
330 دلار تا 440 دلار به ازاي هر خودرو را ش��امل 
مي ش��ود. به محض اينكه خودرو تبديل به گازسوز 

شود، تسهيلات به خودروسازان پرداخت مي شود.
صادق آب��ادي تاكيد كرد: البته در ق��راردادي كه با 
خودروس��از يا كارگاه هاي تبديل بس��ته مي شود، 

طبيعتا بخشي هم به صورت پيش پرداخت همچون 
تم��ام قرارداده��اي تج��اري در براب��ر ضمانتنامه 

پرداخت مي شود.
مديرعامل ش��ركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي 
تصريح كرد: در ميزان كاهش مصرف در خودروهاي 
دوگانه سوز، بسيار اهميت دارد كه اين تبديل كردن 
ابتدا از به طور مثال تاكسي ها و وانت هاي پرمصرف 
كه ميزان مصرف بنزين ح��دود 20 ميليون ليتري 
دارند، آغاز ش��ود. ام��ا تمام 20 ميلي��ون ليتر را كه 
تبديل به گاز نخواهند كرد و طبيعتا از هر دو سوخت 
اس��تفاده مي كنند. حداقل 10 ميليون ليتر كاهش 

مصرف بنزين قابل تحقق خواهد بود.
او ادامه داد: با دوگانه سوز شدن حدود يك ميليون و 
400 هزار خودروي تك سوز كه حداقل 10 ميليون 
ليتر مصرف بنزين را كاه��ش خواهد داد، با درنظر 
گرفتن قيمت 50 س��نتي، روزانه پنج ميليون دلار، 
ماهي 150 ميليون دلار و به همين ترتيب س��الانه 
يك ميلي��ارد و 800 ميلي��ون دلار افزايش درآمد 

حاصل از صادرات خواهد بود.
وي در ابطه با تفاهم نامه امضا شده، اظهار كرد: پس از 
مصوبه شوراي اقتصاد، دولت به ما اجازه داد تا سقف 
6500 ميليارد تومان براي خودروهاي نو و همچنين 
خودروهايي كه در كارگاه دوگانه س��وز مي ش��وند، 
مابه التفاوت يك خودروي دوگانه س��وز با خودروي 

تك سوز را به خودروساز پرداخت كنيم كه همانطور 
كه اشاره شد، بسته به حجم مخزن و ساير تجهيزاتي 
كه براي دوگانه سوز شدن خودرو، نياز است، متفاوت 

بوده و بين 330 تا 440 دلار خواهد بود.
صادق آبادي ادامه داد: يك بانك به شركت ملي پخش 
فرآورده هاي نفتي ايران، وام خواهد داد و شركت متعهد 
پرداخت اصل و فرع اين وام خواهد شد و به كارخانه هاي 
خودروس��از ي��ا كارگاه هاي تبديل اين تس��هيلات را 
پرداخت مي كند. اين مبلغ براي مصرف كننده نهايي، 
كمك بلاعوض خواهد بود و از محل صادرات بنزين، اين 
كمك بلاعوض جبران مي شود. در اين طرح كه صحبت 
از 20 هزار ميليارد تومان صحبت مي شود كه با توجه 
به 6500 ميليارد تومان كمك بلاعوض، بازگشت اين 

سرمايه سه-چهار ماهه خواهد بود.
اين مقام مسوول تاكيد كرد: در اين طرح علاوه بر اينكه 
به مصرف كننده به س��بب اين كمك بلاعوض، فشار 
نخواهد آمد، در هزينه هاي جابه جايي و حمل و نقل نيز 
تاثير دارد. پيش از سهميه بندي كه بنزين 1000 تومان 
بوده اس��ت، در حال حاضر با سي ان جي 450 توماني 
حمل ونقل ها انجام مي ش��ود، بنابراين باعث كاهش 
هزينه هاي حمل ونقل مسافر و بار خواهد شد. همچنين 
به لحاظ زيست محيطي هم سوخت فعلي با يك سوخت 
پاك جايگزين خواهد شد. بنابراين اين طرح براي كشور 

سبب خير خواهد شد.

نفت از هزينه هاي جاري بودجه حذف نشده استبودجه ۲۰۲۰ عربستان با نفت ۶۳ دلاري بسته شد
عربس��تان س��عودي بودجه 1.02 تريليون ريالي )272 
ميليارد دلاري( خود را براي سال 2020 اعلام كرد كه به 
نظر مي رسد اين بودجه با نفت 62 تا 63 دلار در هر بشكه 

و توليد 9.8 ميليون بشكه در روز بسته شده باشد.
عربستان سعودي در روز دوشنبه بودجه 1.02 تريليون 
ريالي )272 ميليارد دلاري( خود را براي سال 2020 اعلام 
كرد. پس از سه سال افزايش هزينه ها با هدف تقويت رشد 

اقتصادي، حالا در اين بودجه هزينه ها پايين آمده است.
  پيش بيني مي شود درآمدهاي عربستان در 2020، 833 
ميليارد ريال باشد كه كسري بودجه آن را به 187 ميليارد 
ريال معادل 6.4 درصد توليد ناخالص داخلي مي رساند. 
اسناد بودجه نشان مي دهند كسري بودجه عربستان در 
2019، 131 ميليارد ريال معادل 4.7 درصد توليد ناخالص 

داخلي بوده است.
 به گزارش تسنيم، محمد الجدان، وزير دارايي عربستان 
گفت به خاطر دورنماي جهاني اقتصاد، بودجه 2020 از 
نظر درآمدها محافظه كارانه است ولي دولت همچنان به 

شهروندان يارانه معيشتي پرداخت مي كند.
 به گفته محمد بن سلمان وليعهد عربستان: بودجه سال 
2020 در بحبوح��ه چالش ها، خطرات و سياس��ت هاي 
محافظه كارانه اي كه اقتصاد جهان با آن روبروست بسته 

مي شود و نيازمند انعطاف پذيري در مديريت دارايي هاي 
عمومي است.

 وزير دارايي عربستان گفت درآمد به دست آمده از عرضه 
سهام آرامكو در بورس دوباره سرمايه گذاري خواهد شد 
كه به ايجاد كانال هاي بيشتر درآمدي براي دولت كمك 

مي كند.
 ملك سلمان در جلسه كابينه در مورد بودجه با اشاره به 
صندوق ثروت ملي عربس��تان گفت: » ما قصد داريم به 
اجراي اصلاحات اقتص��ادي و متنوع كردن منابع درآمد 
ادامه دهيم. اين اصلاحات ش��امل سرمايه گذاري دوباره 
درآمد هاي به دست آمده از سهام آرامكو از طريق صندوق 

سرمايه گذاري عمومي هم مي شود.
 پيش بيني مي شود هزينه هاي اختصاص يافته به موارد 
عمومي مثل مس��تمري بگيران دولت، بيمه اجتماعي و 
يارانه ها ت��ا 141 ميليارد ريال افزايش ياب��د. اين رقم در 

2019، 121 ميليارد ريال پيش بيني شده بود.
رياض كه سعي مي كند از جنگ يمن خارج شود، قصد دارد 
هزينه هاي نظامي خود را 8 درصد پايين آورده و به 182 
ميليارد ريال برساند. انتظار مي رود درآمد نفتي عربستان 
تا 513 ميليارد ريال در 2020 كاهش يابد، در حالي كه 
در 2019، 602 ميليارد ريال تخمين زده شده بود. دولت 

رقمي را كه براي قيمت نفت در پيش بيني بودجه در نظر 
گرفته شده افشا نكرده ولي به نظر مي رسد اين بودجه با 
نفت 62 تا 63 دلار در هر بشكه و توليد 9.8 ميليون بشكه 

در روز بسته شده باشد.
 دولت انتظار دارد رشد توليد ناخالص داخلي در 2020، 
2.3 درصد باش��د در حال��ي ك��ه در 2019، 0.4 درصد 

پيش بيني شده بود.
 اعلام بودجه رياض پس از بسته شدن قرارداد كاهش توليد 
بين اوپك و متحدانش در هفته گذش��ته صورت گرفت 
كه طبق آن پانصد هزار بش��كه در روز تا مارس 2020 از 
توليد نفت اين گروه كاسته مي شود. اين قرارداد بر اصلاح 

اقتصادي عربستان در اوايل 2020 تاثير مي گذارد.

عضو كميس��يون برنامه و بودجه مجلس در رابطه با 
وضعيت كلي بودجه 99 اظهار كرد: جدا شدن هزينه 
جاري كشور از هزينه هاي نفتي در چشم اندازي كلي 
تحقق نيافته؛ شايد در ظاهر آمده باشد ولي در عمل 

اتفاق نيفتاده است.
محمد حس��يني با اش��اره ب��ه س��هم 75درصدي 
ش��ركت هاي دولت��ي از بودج��ه 99 اظه��ار 
داش��ت: عدد ب��زرگ ش��ركت هاي دولت��ي بالغ بر 
70 درص��د مربوط ب��ه 4 ش��ركت ش��ده و مابقي 
 بودجه بين س��اير ش��ركت ها تقس��يم مي ش��ود.

وي ب��ا بي��ان اين مطل��ب اف��زود: در ح��ال حاضر 
368 ش��ركت در لايح��ه بودج��ه 99 آم��ده 
ان��د؛ تع��دادي زي��ان ده اند و تع��دادي س��ود ده 
و بخش��ي س��ر به س��ر هس��تند و نس��بت به سال 
 گذش��ته، از نظر تعدادي 6 ش��ركت كمتر اس��ت.

حس��يني ادامه داد: براي بسياري شركت ها شرايط 
واگذاري محقق نشده است و شركت هايي كه سهام 
كمتر از 50درصد داش��تند، طي چند س��ال اخير 
واگذار ش��ده اند.وي گفت: بودجه شركت ملي نفت 
به تنهايي 40 درصد بودجه كشور را شامل مي شود 
 كه اين رق��م منوط به مي��زان حجم توليد اس��ت. 

حسيني در اين باره گفت: صادرات يك ميليون بشكه 
در روز را در نظر گرفتيم ولي توليد 4 ميليون بشكه 
را با ارز 11 هزار تومان داريم كه عدد بس��يار بزرگي 
است و بودجه شركت ملي نفت را شامل خواهد شد.

وي ادام��ه داد: در تس��ويه حس��اب ني��ز بال��غ 
ب��ر 85درصد اي��ن ع��دد را در اقلام دوب��ار منظور 
ش��ده در بودجه عمومي مي بيني��م؛ يعني اين عدد 
كاملا در ش��ركت ملي نفت مصرف نمي ش��ود و در 
 ش��ركت هاي زير مجموعه نيز صرف خواهد ش��د.

حس��يني اف��زود: در بودجه عمومي بح��ث ماليات 
را در نظر گرفتي��م كه در عدد 484 ه��زار ميليارد 
تومان بودجه عمومي و خارج از بودجه ش��ركت ها 
 طبقه بندي ش��ده و ش��رايط خاص خ��ود را دارد.

وي در رابط��ه با وضعي��ت كلي بودج��ه 99 اظهار 
كرد: جدا شدن هزينه جاري كش��ور از هزينه هاي 
نفتي در چش��م اندازي كلي تحقق نيافته؛ شايد در 
 ظاهر آمده باش��د ولي در عمل اتفاق نيفتاده است.
حس��يني با بيان اينكه دولت بايد در لايحه بودجه 
شفاف تر عمل مي كرد، افزود: ما چيزي درباره اصلاح 
س��اختار بودجه نديديم؛ بودجه برنامه اي اس��ت و 

نمي دانيم آقاي نوبخت به چه چيزي اشاره كردند.
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افزايش ۱۰ درصدي مصرف 
» سي ان جي« در تهران

ايسنا | مدير طرح سي ان جي شركت ملي پخش 
فرآورده هاي نفتي از رش��د 10 درصدي مصرف گاز 
طبيعي خودروهاي گازسوز منطقه تهران هم زمان 
با اج��راي طرح مديريت مصرف س��وخت خبر داد. 
حسن قلي پور، مدير طرح سي ان جي شركت ملي 
پخش فرآورده هاي نفتي ميزان مصرف گاز طبيعي 
فشرده در خودروها را در 16 روز ابتدايي آذرماه امسال 
340ميليون مترمكعب اعلام ك��رد كه اين ميزان 
از مصرف ميانگين روزانه 21 ميلي��ون و 250 هزار 
مترمكعب سي ان جي در كشور حكايت دارد. قلي پور 
تاكيد كرد: بيشترين مقدار مصرف سي ان جي كشور 
در آبان ماه امسال مربوط به منطقه تهران با 60 ميليون 
و 543 هزار و 528 مترمكعب و كمترين آن مربوط به 
منطقه چابهار با 268 هزار و 779 مترمكعب بوده است. 
به گفته وي، ميانگين روزانه مصرف س��ي ان جي در 
16روز ابتدايي آذرماه امسال در حالي به صورت روزانه 
21ميليون مترمكعب ثبت  شده است كه تا پيش از 
اجراي طرح س��هميه بندي بنزين، به طور ميانگين 

روزانه 19 ميليون مترمكعب بوده است.

رشد مصرف انرژي در ايران
ايرنا| معاون برنامه ريزي و امور اقتصادي شركت 
مادر تخصصي توانير گفت: امروز شدت مصرف 
ان��رژي در جهان رون��د كاهش��ي دارد، اما ايران 
خلاف اين مس��يرحركتي با افزايش روبروست 
وضرورت دارد براي كاهش شدت مصرف انرژي، 
بهينه س��ازي مصرف در دس��توركار قرار گيرد. 
مصطفي رجبي مش��هدي عنوان ك��رد: بهبود 
شرايط اقتصادي كشور مي تواند افزايش مصرف 
انرژي )به ويژه برق( را به همراه داش��ته باش��د، 
بنابراين بهينه س��ازي مصرف انرژي بايد همواره 
مورد توجه جدي باش��د. سخنگوي صنعت برق 
توضيح داد: تلاش براي كاهش ش��دت مصرف 
انرژي به ويژه در بخش برق كه اكنون 50درصد 
است، نياز به يك اجماع ملي دارد كه همه اركان 
كشور با جديت آن را دنبال كرده تا محقق شود. 
رجبي مشهدي گفت: اكنون 40 درصد مصرف 
انرژي، بيشتر براي توليد كالاها و محصولات مشابه 
مصرف مي شود كه بايد در اين زمينه چاره انديشي 
دقيقي داشت. معاون برنامه ريزي و امور اقتصادي 
توانير افزود: اكن��ون در بخش خانگي يك هزار و 
650 مگاژول انرژي مصرف مي ش��ود كه مصرف 
زيادي اس��ت و براي كاهش آن بايد عايق بندي 
در ساختمان ها مورد توجه جدي تري قرارگيرد 
تا شدت مصرف انرژي در اين بخش كاهش يابد. 
رجبي مشهدي پاسخگويي به نياز مصرف روزانه 
برق را از دغدغه هاي هر ساله صنعت برق دانست 
و گفت: اكنون 10درصد از س��رمايه گذاري هاي 
اين بخش براي حدود 500 ساعت مصرف، هزينه 

مي شود كه روند درستي نيست.

ترانسفورماتورهاي كشور 
پير مي شوند

ايلنا | آرش آقايي فر، دبير كنفرانس بين المللي 
ترانس��فورماتور ايران گفت: نرخ خطا در شبكه 
ترانسفورماتور ايران دو و نيم برابر جهان است كه 
تداوم آن مي تواند مشكل ساز باشد. وي اظهار كرد: 
در حالي كه نرخ خطا در ش��بكه ترانسفورماتور 
جهاني س��الانه نيم درصد اس��ت، اي��ن رقم در 
كشورمان بالغ بر 1.5درصد است كه بايد تلاش 
كرد اين درصد خطا به نرم جهاني برسد. ششمين 
كنفرانس بين المللي ترانسفورماتور تلاش دارد 
به بررس��ي راهكارهاي مناسب براي رسيدن به 
اين كاهش بپ��ردازد. او يكي ديگر از چالش هاي 
صنعت ترانس��فورماتور ايران را روند پير ش��دن 
اين تجهيزات عنوان ك��رد و گفت: اكنون 725 
هزار تران��س توزيع و 5000 تران��س قدرت در 
شبكه وجود دارد كه به سرعت درحال پير شدن 
هستند. وي با بيان اينكه قيمت ترانس هاي قدرت 
از 2 ميليارد تومان آغاز و تا 6 ميليون دلار اس��ت 
افزود: پير ش��دن اين تجهيزات با اين قيمت ها، 
هزينه هاي چند ده ميلياردي بر اقتصاد كش��ور 

تحميل مي كند.

 پيش بيني نفت ۷۰ دلاري
 در سال ۲۰۲۰

تسنيم | بانك امريكايي مريل لينچ در يادداشتي 
نوشت: تبعيت قوي از قرارداد كاهش توليد اوپك 
به همراه ساير پيشرفت هاي مثبت اقتصادي مثل 
قرارداد تجاري چين و امريكا مي تواند قيمت نفت 
برنت را به 70 دلار در هر بشكه برساند. به گزارش 
اويل پرايس، قرارداد كاهش توليد ائتلاف اوپك 
پلاس مي تواند قيمت نفت را در س��ال آينده به 
70 دلار در هر بشكه برساند، البته در صورتي كه 
همه چيز طبق اين ق��رارداد پيش برود.  افزايش 
ميزان كاهش توليد به 1.7 ميليون بشكه در روز 
به علاوه كاهش داوطلبانه بيشتر عربستان، 400 
هزار بشكه ديگر به كاهش توليد اين گروه اضافه 
مي كند كه باعث شد بازار هفته گذشته شگفت زده 
ش��ود. به علاوه، عربستان سعودي اميدوار است 
بتواند به تمام كشورهاي عضو براي تبعيت از اين 
قرارداد فشار بياورد. قيمت نفت بلافاصله پس از 
اعلام اين قرارداد افزايش يافت. گلدمن س��اچز 
پيش بيني خود از قيمت نفت برنت را براي 2020 
تا 63 دلار در هر بشكه بالا برد. پيش بيني قبلي 
اين بانك سرمايه گذاري 60 دلار در هر بشكه بود. 
به نظر موسسه تحقيقات انرژي ريموند جيمز، 
ميانگين قيمت نفت وست تگزاس اينترمدييت در 
2020، 65 دلار در هر بشكه و ميانگين نفت برنت 
70 دلار خواهد بود. به نظر اين موسسه، قيمت 
نفت امريكا در 2021 تا 75 دلار در هر بش��كه و 

نفت برنت تا 80 دلار افزايش مي يابد.

  زمس�تان س�ال 97 بود كه رييس س�ازمان برنامه و بودجه دولت با ش�ركت در يك برنامه زنده تلويزيوني اعلام كرد ك�ه دولت در بودجه 
س�ال آينده )س�ال 98( برنامه اي براي افزايش قيمت حامل هاي انرژي به ويژه بنزين ندارد. چند ماه از اين اظهارات نگذشته بود كه دولت از 
مصوبه اي كه به تصويب هيات وزيران رس�انده بود، رونمايي كرد كه برمبناي آن تعرفه هاي جديد برقي از راه مي رسيد. به اين ترتيب بود كه 
از ارديبهشت ماه سال جاري تعرفه برق به ميزان هفت درصد افزايش يافت و سهم مشتركان پرمصرف نيز از اين تغيير تعرفه اي، افزايش 23 
درصدي قيمت ها بود. اما اين ابتداي راه بود چرا كه دولت براي افزايش قيمت س�ي ان جي نيز دس�ت به كار شده بود و با تكيه بر مصوبه هيات 
وزيران، از خردادماه امس�ال قيمت اين سوخت را نيز حدود 10 درصد افزايش داد. بر همين اساس قيمت سي ان جي نيز از 414 تومان به 452 

تومان براي هر مترمكعب افزايش پيدا كرد. 

برش



دريچه8ادامه از صفحه  اول

مبادله مسعود سليماني با زنداني امريكايي چگونه طي شد 

بدون مذاكره ،مبادله كرديم  دستيار وزير امور خارجه:
دستيار وزير و مديركل امريكاي وزارت امور خارجه 
گفت: امريكايي ها اول مي گفتند ما مذاكره بكنيم كه 
چگونه تبادل كنيم. در حالي كه دستورالعمل  وزارت 
امور خارجه مذاكره مستقيم با طرف امريكايي نبود. 
معتقد بوديم كه مبادله زندانيان جزو كارهايي است 
كه مي شود بدون مذاكره انجام داد و لزومي ندارد در 

اين مورد مذاكره كنيم.
محسن بهاروند در گفت وگو با ايرنا موضوع زندانيان 
و اتباع ايراني را »چند بعدي« توصيف كرد و گفت: 
اين موض��وع، ابعاد قضايي، كنس��ولي، سياس��ي، 
ديپلماتيك، انسان دوستانه و امنيتي را دربرمي گيرد. 
لذا تصميم گيري در اين باره نيازمند هماهنگي هايي 
است و كاري پيچيده، س��خت و زمان بر است. يك 
جنب��ه ديگر آن ه��م خانواده ها هس��تند كه نگران 

هستند.
وي افزود: ما همه اين ابعاد را در نظر داشتيم و معتقد 
بوديم و هس��تيم تا جايي ك��ه مي توانيم در رهايي 
هموطنانمان تلاش كنيم و انرژي و تخصص خود را 
به كار بگيريم. وزارت امور خارجه تلاش كرد جنبه 
سياسي موضوع را كمرنگ ببيند و به آن از ديد ملي 
و انسان دوس��تانه نگاه كند. در اين فاصله بعضي ها 
صحبت هايي كردند چون موضوع سختي به لحاظ 
استراتژيك نبود و مي ش��د از ديد انساني درباره آن 

صحبت كرد.
مديركل امريكاي وزارت امور خارجه در ادامه درباره 
فرايند مبادله دكتر مسعود سليماني و ژئووانگ تبعه 
 امريكايي اظهارداشت: در مورد اين دو نفر كه مبادله 
ش��دند، قب��لا صحبت هايي كلي مطرح ب��ود. آقاي 
ظريف در حاش��يه مجمع عموم��ي در مصاحبه اي 
موضوع را مطرح كردند. بعضي ها مثل ريچاردسون 
صحبت هايي با دكتر ظريف داشتند ولي ما صحبت 
مستقيم با دولت امريكا به ماهو دولت نداشتيم؛ يعني 

ما ننشستيم با آنها صحبت بكنيم.

  صحبت هاي ريچارسون ما را به جلو نبرد
بهاروند افزود: آقاي ريچاردسون هم ماموريت دقيقي 
نداش��تند كه در اين مورد با آق��اي ظريف صحبت 
كنند.آق��اي ظري��ف موقعي كه به نيويورك س��فر 
مي كنند به طور طبيعي صحبت هايي با س��ناتورها 
و افرادي كه بازنشسته هستند، دارند. ايشان سعي 
مي كنند مواضع ايران را براي افراد موثر در رسانه ها 
و فضاي سياس��ي توضيح دهن��د. صحبت هايي كه 
آقاي ريچاردسون، سفير س��ابق امريكا در سازمان 
ملل كردند در همين حد بود. چون ايش��ان س��فير 
س��ابق در س��ازمان ملل بودن��د و الان بازنشس��ته 
هستند، صحبت هايي كرده بودند ولي صحبت هاي 

ريچاردسون ما را هيچ وقت به جلو نبرد.
وي گفت: ما در يك مقطع صحبت هايي در اين مورد 
با سفارت سوييس كه حافظ منافع امريكاست و به 
خاطر سوابقي كه سوييس در مسائل انسان دوستانه 
دارد،  كرديم و پيام هايي رد و بدل شد. در مقطعي ما 
يك پيام از وزارت خارجه امريكا از طريق س��وييس 
دريافت كرديم كه گفته بودند كه اگر كانال ديگري 
غير از وزارت خارجه و دولت امريكا در مورد زندانيان 

امريكا صحبتي بكند ما قبول نداريم.
 دستيار وزير امور خارجه درباره زمان دريافت ايميل 
از وزارت خارجه امريكا گفت: حدود چهار ماه پيش 
اين پيام را به ما دادند. يعني بعد از صحبت هاي آقاي 
ريچاردسون. معناي اين، مذاكره نيست، چون در كار 
 Mandate  حرفه اي ديپلماتيك، دستورالعمل يا
خيلي مهم است. شما نمي توانيد هر حرفي را حرف 
دولت تلقي كنيد تا اينكه مطمئن ش��ويد آن فرد از 

طرف دولت دستورالعملي دارد يا نه.

  پي�ام از وزارت خارجه امري�كا؛ كانال هاي 
ديگر غير از سوييس را بدون مجوز تلقي كنيد

وي اف��زود: ش��ايد چ��ون وزارت خارج��ه امري��كا 
مي دانسته كه ممكن است عده اي به ما اين حرف ها 
را بزنند، رسما از طريق سفارت سوييس اعلام كردند 
كه اگر كانال ديگري غير از حافظ منافع يا سوييس با 
شما صحبت مي كند، شما آن را بدون مجوز و بسته 
تلقي كنيد و تاثيري براي آن قائل نباش��يد چون از 

طرف ما كسي ماموريتي در اين زمينه ندارد.
اين ديپلمات ارشد كشورمان گفت: به همين دليل 
هر دو طرف – ايران و امريكا - از چند ماه پيش سعي 
كرديم از طري��ق حافظ منافع پيام هايي را رد و بدل 
كنيم. س��فارت س��وييس در اين ميان نقش بسيار 
خوب، بي طرفانه و منصفانه اي براي هر دو طرف ايفا 
كرد. با اينكه س��وييس حافظ منافع امريكا در ايران 
است و حافظ منافع ما در امريكا،  پاكستان است ولي 
سوييسي ها براي دو طرف كار كردند. هم سفير و هم 
دولت سوييس خيلي تلاش كردند لذا در انتقال پيام 
و اجراي عمليات تبادل، خيلي خوب و حرفه اي عمل 

كردند. به هر حال، كار خوب را بايد قدر دانست.
بهاروند درب��اره جزييات اين مكاتب��ات گفت: بعد 
از صحبت هاي��ي ك��ه كردي��م دولت امري��كا ابتدا 
پيشنهادات ديگري داش��ت. مي گفت ما به شرطي 
قبول مي كني��م كه يك با يك تب��ادل كنيم. چون 
ما به اين نتيجه رس��يديم كه اگر بخواهيم اين كار 
انسان دوس��تانه را انج��ام دهيم بهتر اس��ت طرف 
امريكاي��ي  را هم تس��ت كنيم ببينيم آي��ا حاضر به 
مبادله هست يا در پيچ و خم هاي قضايي و سياسي 

مي اندازد.
وي افزود: م��ا گفتيم، مي توانيم يك نفر را در مقابل 
يك نف��ر مبادله كني��م. ضمن اينكه مي دانس��تيم 
پرونده دكتر س��ليماني واقعا مدرك��ي دال بر جرم 
ندارد. ما بعدا فهميديم عل��ت ناراحتي امريكايي ها 
از آقاي دكتر سليماني پيش��رفت هاي علمي ايران 
ب��ود. اينكه دانش��مندان ايراني به چ��ه رتبه علمي 

رسيده اند. آنها به خوبي مي دانند كه همين ابتكارات 
و نوآوري ها در علم، اساس اقتصاد دنيا است. اين را 
هم مي دانستيم كه از نظر قضايي تبرئه شدن ايشان 
خيلي سخت نيست لذا اين موضوع را مطرح كرديم 

كه ما مي توانيم يك نفر را با يك نفر تبادل كنيم.

  به امريكايي ها گفتيم
مذاكره  در دستورالعمل ما نيست

بهاروند يادآور ش��د: امريكايي ه��ا اول مي گفتند ما 
مذاكره بكنيم ك��ه چگونه تبادل كنيم. در حالي كه 
ما دس��تورالعمل مان به عن��وان وزارت امور خارجه 
مذاكره مس��تقيم با طرف امريكايي نبود. درست يا 
غلط ما بر اس��اس فكت و چيزي كه مي بينيم عمل 
مي كنيم لذا معتقد بوديم كه اين جزو كارهايي است 
كه مي شود بدون مذاكره انجام داد و لزومي ندارد در 
اين مورد مذاكره كنيم. مي توانيم يك نفر را بدهيم و 
يك نفر را بگيريم و موضوع آن قدر پيچيده نيست كه 

بخواهيم درباره آن مذاكره و بحث كنيم.
مديركل امريكاي وزارت ام��ور خارجه اضافه كرد: 
 امريكايي ه��ا در اي��ن م��ورد مقاوم��ت مي كردند. 

بع��د موضوع را تبدي��ل كردند به اينك��ه ما مذاكره 
مس��تقيم بكنيم و تكليف اين زنداني و كس��ي كه 
زماني به اي��ران آمده و بعد ناپديد ش��ده و خيلي از 
دستگاه هاي ايران دنبال او گشتند و نتوانستند ردي 
از او پيدا كنند هم روشن بكنيم. ما جواب رد داديم 
و گفتيم كه نه مي توانيم مذاكره مس��تقيم بكنيم و 
نه واقعا توانسته ايم ردي از آن فرد پيدا كنيم. لذا ما 
قولي نمي توانيم بدهيم كه انجام شدني نيست و اگر 

قولي مي دهيم بايد انجام دهيم.
وي ادامه داد: نهايتاً دوباره بعد از تبادل چندين پيام، 
امريكايي ها گفتند اگر مذاكره مستقيم نمي خواهيد، 
ما تبادل مي كنيم به ش��رط اينكه تكليف آن فرد را 
روش��ن كنيد. ما گفتيم كه قبلا ه��م گفته ايم واقعاً 
اطلاعات��ي در اين م��ورد نداريم، ن��ه اينكه چيزي 
را بخواهي��م پنهان كنيم، اين نش��دني اس��ت. آنها 
گفتند پس ما تبادل مي كنيم به ش��رط اينكه شما 
قول بدهيد ك��ه اتوماتيك مذاك��رات را براي بقيه 

همين طور ادامه دهيم. 

  گفتيم اگر قرار بر رسيدگي به پرونده هاست، 
ما هم پرونده هاي زيادي داريم

بهاروند ادامه داد: در اين م��ورد هم گفتيم ما قولي 
نمي تواني��م بدهي��م. ما فق��ط قول��ي مي دهيم كه 
مي توانيم انج��ام دهيم. نهايتاً تواف��ق كردند كه ما 
تبادل مي كنيم ولي بعضي از پرونده هاي ما هنوز باز 
است و اينجا تقريباً به توافق رسيديم. ما هم گفتيم 
كه توافق مي كنيم ولي خيل��ي از پرونده هاي ما باز 
اس��ت و اگر قرار باش��د به پرونده ها رسيدگي شود 
پرونده هاي��ي هم اي��ران دارد كه باز اس��ت و خيلي 

پرونده هاي بزرگ است.
دس��تيار وزير امور خارجه درباره مدت زمان تبادل 
پيام مي��ان ايران و امريكا گفت: اي��ن فاز پيام بردن 
و پي��ام آوردن درب��اره تبادل افراد، س��ه، چهار ماه 
طول كش��يد. يعني فاز جدي اين بوده است وگرنه 
اينكه كس��ي بگويد من فلان جا صحبت كردم، آنها 
حرف هاي پراكنده اي بود كه تأثيري نداشته است.

وي خاطرنشان كرد: من معتقدم وزارت خارجه نهاد 
حاكميتي و نماينده نظام اس��ت و نبايد وارد مسائل 
سياسي داخلي ش��ود يا وزارت خارجه به خاطر اين 

جناح و آن جناح تضعيف شود. ما از مسائل سياسي 
خيل��ي پرهيز داري��م. ورود به بحث هاي سياس��ت 

داخلي براي حرفه ما كشنده است.

  داستان پرواز اختصاصي 
براي بازگشت سليماني به ايران

مديركل امريكاي وزارت امور خارجه افزود: يك نكته 
را نباي��د فراموش كنم و آن نقش چند نهاد در ايران 
اس��ت كه وزارت خارجه واقعاً قدردان آنهاست. در 
جريان كار، ش��وراي عالي امنيت ملي و قوه قضاييه 
موثر بودند، وزارت اطلاعات همكاري خيلي خوبي 
با ما داشت، دفتر رياس��ت جمهوري كمك كردند. 
در واقع تمامي نهادها هماهنگ ش��دند. با هم بحث 
كرديم و به نتيجه رس��يديم. مكاتبات خيلي زيادي 
باهم داش��تيم. وزارت امور خارج��ه در واقع نظام را 
نمايندگي مي كرد. بدون كمك آنها وزارت خارجه 

نمي توانست اين كار را انجام دهد.
بهاروند در تش��ريح جزييات عمليات گفت: پس از 
آنكه به توافق رسيديم كه مي شود اين دو نفر را باهم 
تبادل كرد، متوجه شديم كه دولت امريكا براي تبعه 
خودش هواپيم��اي دولت خ��ودش را خواهد آورد 
و با پرواز اختصاصي ايش��ان را ب��ه  امريكا برخواهد 
گرداند. لذا ما تاكيد داش��تيم براي تبعه ايراني هم 
همان شرايط باشد؛ لذا از هواپيماي دولت خودمان 

استفاده كرديم.
وي گفت: اگر مي خواس��تيم هواپيماي اختصاصي 
ببريم،  طبق قانون بايد جناب وزير هم حضور داشته 
باش��ند چون طبق قانون زير آن درجه نمي شود از 
هواپيماي اختصاصي اس��تفاده كرد. از سوي ديگر، 
آقاي ظريف هم مي گفتند در عمليات اجرايي ممكن 
اس��ت تا ما را مي بينند، تقاضاي��ي بكنند كه نياز به 

مشورت با ايشان و تصميم گيري داشت.
دس��تيار وزير امور خارجه ادام��ه داد: به طور نمونه 
س��اعت ۳ صبح روزي كه مي خواست تبادل انجام 
ش��ود من اتاق ايشان بودم. ساعت س��ه صبح باهم 
هماهنگ كرديم و دستورالعمل هايي داشتيم. ايشان 
كاري كه بايد انجام دهيم و مس��ائل سياسي و نحوه 

برخورد و گفت وگو را به ما گفتند.
اين ديپلمات ارشد اضافه كرد: بعد از اينكه ما از هتل 
حركت كرديم حدود ۱۰ صبح، ايشان باز هم با تلفن 
با ما در تماس بودند كه چ��ه كار كنيم. آقاي برايان 
ه��وك از طرف امريكا و بنده از طرف ايران به عنوان 
رييس هيات وارد منطقه بي طرفي كه سوييسي ها 
در نظ��ر گرفته بودند، ش��ديم. زنداني ه��ا را مبادله 
كرديم بدون اينكه هيچ مذاكره بكنيم، برگش��تيم 
و آقاي دكتر ظريف هم آمدند س��وار هواپيما شديم 

و برگشتيم.

  تبادل انجام شد
 بدون هيچ گفت وگوي رودررو

بهاروند درباره روبرو ش��دن ب��ا برايان هوك و اينكه 
گفت وگوي��ي ميان آنها صورت گرف��ت يا نه، گفت: 
م��ا در اتاقي كه مبادله انجام مي ش��د ب��ا هم روبرو 
شديم. پشت يك ميز نشستيم. آنها دوست داشتند 
صحبتي بكنند، اما ما دس��تورالعملي براي صحبت 
نداش��تيم. لذا وقتي كه رابط سوييسي هم مي گفت 
اگر مي خواهي��د صحبتي بكنيد، خيلي محترمانه و 
دوستانه به رابط سوييسي گفتيم كه وزارت خارجه 

غير از دستورالعمل نظام كاري انجام نمي دهد.
دس��تيار وزارت امور خارجه گفت: تبادل، پروتكل 
و روش خاص خود را دارد. ش��ما اصلًا لازم نيس��ت 
صحب��ت كنيد. كاري كه خيلي ضروري اس��ت اين 
است كه شما بايد تاييد كنيد فردي كه مي خواهيد 
تحويل بگيريد، ايش��ان است. چون طرف واسطه با 
صداي بلند مي پرس��د كه آيا اين همان كسي است 
كه شما مي خواستيد ش��ما مي گوييد بله. به هيات 
دوم هم همين طور. در همين حد اينها با هم تبادل 
مي شوند شما بايد رس��ماً تأييد كنيد كه اين همان 

آدمي است كه دنبالش هستيد.
وي درباره نقش برايان ه��وك در اين مبادله گفت: 
برايان  هوك هم مثل ما الان در وزارت خارجه است. 
هر چند ايشان مسلما ديپلمات حرفه اي نيست و از 
بيرون وزارت خارجه آمده اس��ت. ولي الان چون در 
وزارت خارجه اس��ت و دولتش رسماً به او ماموريت 

داده و كس��ي اس��ت كه صلاحيت دارد. اگر زماني 
حرفي هم بزند ما آن را به عنوان حرف دولت امريكا 
خواهيم گرفت. دولت امريكا اين وظيفه را به عهده 
ايش��ان گذاش��ته بود كه كار تب��ادل را انجام دهد 
همانطور كه وزارت خارجه اين وظيفه را به عهده من 
گذاشته بود. لذا فقط تقس��يم وظايف است و نقش 

عمده اي نيست.
مدي��ركل امري��كاي وزارت امور خارجه در پاس��خ 
به اين س��وال كه آيا اين روند ادامه خواهد داش��ت، 
گفت: در م��ورد اينكه باي��د ادامه پيدا كن��د يا نه، 
وزارت خارجه بر اساس دس��تورالعمل كار مي كند 
چ��ون وزارت خارجه نماينده نظام اس��ت؛ خودش 
تصميم گير نيس��ت؛ مجري تصميمات نظام است. 
اگرچه ممكن است در مواقعي به نظام پيشنهاد بدهد 
ولي وقتي مي خواهد اين به عمل تبديل شوند بايد 

دستورالعمل بگيرد.
بهاروند گفت: ش��خصاً فكر مي كنم كه مي شود اين 
كار را با حفظ همه شرايطي كه براي ما وجود دارد، 
ادامه داد ولي فعلا وزارت خارجه دستورالعملي ندارد 

و بايد اين دستورالعمل را درخواست كند.

وي افزود: دكتر ظريف عبارتي دارند و مي گويند شما 
در بيان فكر مجتهد باشيد و در اجرا مقلد باشيد. ما در 
اجرا مقلد هستيم و خودمان اجتهاد نمي كنيم. نظام 
با مشورت همه ارگان هاي ذيربط تصميم مي گيرد و 
وزارت خارجه را مامور مي كند كه مجري اين باشد 
ما به عنوان مشورت و در بخش اجتهادي فكر مي كنم 
كه مي ش��ود اين كار را ادامه داد ولي نظام بايد اين 
تصميم را بگيرد به ما دس��تور بدهد ما با كمان ميل 

براي آن طراحي مي كنيم كه چگونه باشد.

  فرماندهي ظريف در زوريخ 
براي تبادل زندانيان 

دس��تيار وزير امور خارجه درباره حرف و حديث ها 
درباره سفر نكردن دكتر ظريف به ايتاليا گفت: شما 
هر كاري بكنيد بالاخره حاش��يه هايي هس��ت براي 
همين از مطبوعات، سياستمداران، فعالان اجتماعي 
و سياسي. خواهش مي كنم وزارت خارجه را دستمايه 
مسائل داخلي و سطح پايين نكنند. اگر آقاي ظريف 
نمي آمد زوريخ عده اي ممكن بود بگويند چرا نيامد 
زوريخ. الان نرفته ايتاليا مي گويند چرا ايتاليا نرفته 

بالاخره بايد يكي را انتخاب مي كردند.
وي افزود: مساله اتباع براي ما خيلي مهم است. دوم 
در مورد انتقال آقاي دكتر س��ليماني ب��ه ايران بود. 
چون پرواز مس��تقيم از زوريخ به تهران نيست بايد 
چند روز صبر مي كرديم، يا ايش��ان را در چند كشور 
مي چرخانديم چون ويزاي ش��نگن هم نداشتند به 
كشور ديگري مي برديم و با پرواز ديگري مي آورديم. 
با توجه به اينكه ايشان دانشمندي است كه تازه از يك 
وضعيت ظالمانه و فشار رواني و جسمي خارج كرديم، 
نمي توانس��تيم ايش��ان را اينقدر بگردانيم. با جميع 
جهات و دستورالعمل هايي كه داشتيم آقاي ظريف 
هم تصميم شان اين بود كه اين كار مهم تر است. اگر 
هم ايتاليا مي رفت حتما عده اي مي گفتند چرا آقاي 
ظريف سوييس نرفته و اين مساله براي ما مهم است 

يك دانشمند ما گرفتار بوده است.
بهارون��د گف��ت: اين موضوع حساس��ي ب��ود. آقاي 
ظري��ف بايد ما را حمايت مي كردن��د. من هر دقيقه 
نمي توانستم دور دنيا با آقاي ظريف تماس بگيرم و 
بگويم چه كار كنيم. موقعي كه آنجا تشريف داشتند، 

من ۳ صبح اتاق ايش��ان رفتم و با ايش��ان روي كاغذ 
طراحي كرديم كه چه كار كنيم. برداشت ما اين بود 
كه در ايتاليا كنفرانس��ي هست كه مي شود هميشه 
رفت، صحبت كرد ولي اينجا عملياتي اس��ت كه ما 
تجرب��ه آنچناني هم در مورد آن نداريم. بهتر اس��ت 
كسي كه صلاحيت دس��تور دادن به ما را دارد آنجا 
باش��د و ايشان خودش��ان تصميم گرفتند كه حتماً 

بايد باشد.

  ۲۰ نفر از اتباع ايراني 
در زندان هاي امريكا هستند

وي در پاسخ به اين سوال كه در حال حاضر چند نفر 
از اتباع ايراني در زندان هاي امريكا هس��تند، گفت: 
ما كمابي��ش ۲۰ نفر داريم. به ط��رف امريكايي هم 
گفتيم كه آمار ما كمابيش ۲۰ نفر است ولي اين آمار 
نهايي نيس��ت چون هر زمان ممكن است ما متوجه 
ش��ويم يكي از اتباع ما در جايي گرفتار شده و نياز به 

كمك دارد. 
بهاروند در اين باره ك��ه امريكايي ها چند نفر را ادعا 
مي كنن��د در ايران دارند، گفت: ي��ك نفر امريكايي 
در ايران هس��ت كه ش��اكي خصوصي دارد و حدود 
پنج نفر هم دوتابعيتي هس��تند كه م��ورد تقاضاي 
امريكا هستند. وي در پاسخ به اين سوال كه آيا مورد 
مشخصي براي تبادل بعدي تعيين شده است، گفت: 
ما براي صحبت ك��ردن درباره بقيه دس��تورالعمل 
نداريم. درباره ديگر موارد، ممكن است سفير سوييس 
به عنوان حافظ منافع امريكا بيايد راجع به طيفي از 
موضوعات و موارد حرف بزنيم و درخواست كنسولي 
داشته باش��د، همانطور كه ما درخواست دسترسي 
كنسولي مي كنيم از طريق حافظ منافع درامريكا ولي 
اينكه وارد گفت وگو شده باشد، هنوز وارد اين مرحله 

نشده ايم و به ما دستوري داده نشده است.
از بهارون��د درب��اره ادعاهايي پرس��يديم كه بعضي 
امريكاييان آزاد ش��ده از ايران مط��رح مي كنند و با 
مراجعه به دادگاه هاي امريكا خواستار دريافت غرامت 
مي ش��وند. پرس��يديم فكر نمي كنيد در اين تبادل، 

مغبون مي شويد؟
وي پاسخ داد: در مورد زيان يا سود، ما بيشتر به اتباع 
خودمان فكر مي كنيم. يعني اينكه غبن در اين نيست 
كه فردي از ما ش��كايت مي كند. ما به اين جنبه نگاه 
مي كنيم كه فرد دانش��مند، علمي و مخترع ما آنجا 

گرفتار شده و بايد آزاد شود.

  سرنوشت شكايت ها 
براي دريافت غرامت از ايران چه مي شود

دستيار وزير امور خارجه خاطرنشان كرد: سياست 
خارجي امريكا به نظر من مش��كلي دارد كه هميشه 
امريكا را در بن بست تصميم گيري و ابتكار فرو برده 
اس��ت؛ اول اينكه امريكا دو دليل عم��ده دارد يكي 
اينكه امريكا چون عادت كرده به زورگويي، نمي تواند 
ابتكار ديپلماتيك داشته باشد. بهاروند افزود: يكي از 
اشكالات سياس��ت خارجي امريكا كه با همه جهان 
اختلاف دارند، اين اس��ت كه ع��ادت دارد يا به زور 
نظامي يا تحريم. لذا همتايان امريكايي ما آنطور كه 
ما انتظار داري��م، ابتكار ديپلماتيك و انعطاف فكري 
ندارن��د. ديپلمات هاي امري��كا ابت��كار خوبي ندارد 
بيشتر ابتكارات ش��ان را به اتاق هاي فكر و نهادهاي 
بيرون داده اند . وي يادآور شد: كساني هم كه بيرون 
هس��تند در ميدان و اجرا دقيقا نمي دانند، چه كنند 
و براي همين توصيه هاي خيالي و حداكثري به آنها 
مي دهند. به هر حال قدرتش هم زياد بوده است اما 
ايران كش��وري اس��ت كه مي تواند در مقابل امريكا 
مقاومت كند. بقيه سعي مي كنند به نحوي با امريكا 
كنار بيايند. اين از دلايلي است كه ديپلماسي امريكا 
آنطور كه ما انتظار داريم با اين همه سرمايه انساني 
مبتكر نيس��ت. اين ديپلمات ارشد كشورمان گفت: 
اش��كال دوم اين است كه سياس��ت خارجي امريكا 
خيلي گرفتار قوانيني است كه كنگره با دخالت هايش 
در سياس��ت خارجي گذاش��ته و بعد به قوه قضايي 
كشانده و گرفتار اينهاست. مي بينيد قانوني گذاشته 
كه از يك كشور شكايت كنيد اين شكايت ها روي هم 
انباشته مي شود كه نمي شود اجرا كرد. خود همين 
به مشكلي در سياست خارجي امريكا تبديل مي شود. 
كس��ي كه اين قانون را براي فش��ار بر ايران تصويب 
كرده، خودش گرفتار مي ش��ود، خ��ودش طنابي به 

دست خودش مي بندد كه ابتكار را از او مي گيرد.
وي اظهار داشت: در اين نكته كه آيا اينها درخواست 
غرامت مي كنند اين هم از مواردي اس��ت كه امريكا 
خودش براي خودش س��اخته اس��ت. صلاحيت به 
دادگاه داخلي عليه يك كش��ور خارجي داده است، 
بدون اينكه عمل متقابل باشد. امريكا قانوني گذاشته 
براي فردي قرار ميلياردي صادر مي كند و چيزي هم 
در انتهاي آن نيست جز يك نمايشي. بعداً نه تنها با ما 
بلكه به هر كشور ديگري كه مي خواهد حل اختلاف 
كن��د نمي داند با اين پرونده ها و قانوني كه تصويب و 

دردسرهايي كه ايجاد كرده چه كند.
مدي��ركل امريكاي وزارت امور خارج��ه تاكيد كرد: 
روابط خارجي امري اجرايي است كه تبديل به يك امر 
قانوني و قضايي مي شود. لذا اين كار، حل مشكلات 
امريكا با س��اير كشورها را دش��وار مي كند. با ما هم 
همين مشكل را دارد. ما هم عمل متقابل مي كنيم. 
در حقوق بين الملل شما مي توانيد غيرمجاز را مجاز 
بداني��د. ما هم در مقابل امريكا قان��ون داريم كه اگر 
امريكا ظلمي به اتباع ما بكند مي توانند درخواس��ت 

شكايت از امريكا بكنند و درخواست غرامت كنند. 
بهاروند گفت: ولي اينكه چي��زي از ما بگيرند هنوز 
چني��ن اتفاق��ي نيفتاده يا در س��طحي نب��وده كه 
امريكايي ها انتظار داش��تند. اين قانوني اس��ت كه 

توجيه پذير نيست.

  امريكايي ه�ا اول مي گفتند ما مذاكره 
بكنيم ك�ه چگونه تبادل كني�م. در حالي 
كه ما دس�تورالعمل مان به عنوان وزارت 
ام�ور خارجه مذاك�ره مس�تقيم با طرف 
امريكايي نبود. درست يا غلط ما بر اساس 
فكت و چيزي كه مي بينيم عمل مي كنيم 
ل�ذا معتقد بودي�م كه اين ج�زو كارهايي 
است كه مي ش�ود بدون مذاكره انجام داد 
و لزومي ن�دارد در اين مورد مذاكره كنيم. 
مي تواني�م يك نفر را بدهي�م و يك نفر را 
بگيريم و موضوع آن قدر پيچيده نيست 
كه بخواهيم درباره آن مذاكره و بحث كنيم

برش
    م�ا در اتاق�ي ك�ه مبادله انجام مي ش�د با 
هم روبرو ش�ديم. پش�ت يك ميز نشستيم. 
آنها دوس�ت داش�تند صحبتي بكنند، اما ما 
دستورالعملي براي صحبت نداشتيم. لذا وقتي 
كه رابط سوييسي هم مي گفت اگر مي خواهيد 
صحبتي بكنيد، خيلي محترمانه و دوستانه به 
رابط سوييسي گفتيم كه وزارت خارجه غير از 
دستورالعمل نظام كاري انجام نمي دهد. تبادل، 
پروتكل و روش خاص خود را دارد. شما اصلًا لازم 
نيست صحبت كنيد. كاري كه خيلي ضروري 
است اين است كه شما بايد تاييد كنيد فردي كه 

مي خواهيد تحويل بگيريد، ايشان است

برش
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آيا مبادله زندانيان حاصل 
مذاكره مستقيم ايران و امريكا بود؟

منابع به من گفته ان��د كه او تازه در چند هفته 
پاياني به اين روند پيوست، زماني كه اين مبادله 
تقريبا قطعي شده بود، با يا بدون مشاركت او.

فقط دو روز پيش از اين مبادله، هوك گفت از 
همه كش��ورها مي خواهد»در كنار مردم ايران 
بايستند « و »اين رژيم را در انزواي ديپلماتيك 
قرار دهند.« نويس��نده اين گزارش با اش��اره 
به اينكه آزاد ك��ردن اتب��اع امريكايي زنداني 
در خ��ارج از اين كش��ور يكي از دش��وارترين 
چالش ه��اي پيش روي واش��نگتن به ش��مار 
مي آيد، نوشته است كه معمولا بازيگران متعدد 
خارجي از دولت در اين روند مشاركت دارند و 
در مبادله اخير هم وضعيت مشابهي برقرار بود. 

بنا بر اي��ن گزارش، »جيس��ون پابلت« وكيل 
وانگ پس از آنكه از دولت امريكا نااميد ش��ده، 
به كانال هاي غيررس��مي روي آورده و س��راغ 
»جيم اس��لتري« نماينده س��ابق كانزاس در 
كنگره امريكا رفته است. اس��لتري به واسطه 
مش��اركت در گفت وگوها بين اديان ابراهيمي 
از مدت ها پيش با ايران در ارتباط اس��ت و در 
چارچوب همين گفت وگوها به ايران هم سفر 
كرده اس��ت. وي با ظريف و همچنين »مجيد 
تخت روانچي« نماينده ايران در سازمان ملل 
متح��د ك��ه فارغ التحصيل دانش��گاه كانزاس 
اس��ت هم آش��نايي دارد. به گفته پابلت، او و 
اس��لتري به م��دت چندين ماه ب��راي تحقق 
آزادي وانگ تلاش كرده اند و در اين مس��ير با 
طرف هاي ايراني و امريكايي رايزني داشته اند.  
»بيل ريچاردس��ون« نماينده س��ابق امريكا 
در س��ازمان ملل هم ديگر فردي اس��ت كه در 
گزارش نيويورك��ر از او به عنوان فردي دخيل 
در روند مبادله زندانيان ميان ايران و امريكا ياد 
شده است. ريچاردس��ون كه مي گويد ۲۰ ماه 
در اين روند مش��اركت داشته، در مورد روايت 
واشنگتن، به نيويوركر گفته است: »من روايت 
دولت ]از تحولات[ را نقض مي كنم، چراكه ما 
بوديم كه درباره اين تواف��ق مذاكره كرديم.« 
ريچاردس��ون در همين چارچوب با مقام هاي 
ارش��د دولت امريكا، ديپلمات ه��اي ايراني و 
همچنين وكلاي سليماني ديدار كرده است. او 
پيش از اين در موارد مشابهي در ارتباط با كره 
شمالي، سودان، كلمبيا، كوبا، عراق، بوليوي، 

پرو و بنگلادش هم نقش آفرين بوده است.

  ديدار راهگشا در حاشيه مجمع عمومي 
سازمان ملل

نيويوركر سخنان سال گذشته ظريف در مورد 
اع��لام آمادگي ايران براي مبادل��ه زندانيان با 
امريكا را ي��ك »نقطه عط��ف« توصيف كرده 
و نوش��ته اس��ت در تابس��تان امس��ال زماني 
كه ظريف براي ش��ركت در مجم��ع عمومي 
سازمان ملل متحد در نيويورك حضور داشت، 
ريچاردس��ون با وي ديدار كرد و طرفين روي 
جزييات مبادله كار كردند. اسلتري هم در اين 
كانال گفت وگو، مش��اركت داشته است.  اين 
نش��ريه بركناري »جان بولتون« از سمتش به 
عنوان مش��اور امنيت ملي دولت امريكا را يك 
گشايش در مسير گفت وگوها خوانده و نوشته 
است كه با روي كار آمدن »رابرت اوبريان« كه 
پيش ت��ر نماينده امريكا در ام��ور اتباع زنداني 
در خ��ارج از امريكا بود، علاقه كاخ س��فيد به 
مش��اركت در روند مبادله زنداني��ان افزايش 
يافت. ريچاردس��ون مي گوي��د او ب��ا اوبرايان 
همكاري نزديكي داش��ته اس��ت. به نوش��ته 
نيويوركر، بر اس��اس تواف��ق اوليه اي كه ميان 
ريچاردسون، اسلتري و پابلت با طرف ايراني به 
دس��ت آمده، قرار بوده اين مبادله هفته آينده 
انجام شود. بر اساس اين توافق، قرار بوده است 
كه س��ليماني روز ۱۱ دس��امبر )۲۰ آذر( در 
دادگاهي حضور يافت��ه و اتهامات مطروحه را 
بپذيرد. در مقابل، قاضي هم قرار بوده كه دوره 
بازداش��ت وي را به عنوان دوران محكوميتش 
پذيرفت��ه و حك��م آزادي او را ص��ادر كند. در 
مقابل، ايران هم پذيرفته است كه بعد از آزادي 
سليماني، وانگ را به سفارت سوييس در تهران 
تحويل دهد و طرف سويسي هم او را با هواپيما 
به قطر بفرستد. بنا بر اين گزارش، روز چهارم 
دسامبر )۱۳ آذر( ريچاردسون با نماينده ايران 
در سازمان ملل ديدار كرده تا جزييات مبادله 

را نهايي كند.
 ب��ا اي��ن ح��ال، دول��ت امري��كا در اقدام��ي 
غافلگيركننده، ناگهان تمام اتهامات مطروحه 
عليه س��ليماني را لغو كرده و اي��ن موضوع به 
»لني فرانكو« وكيل سليماني اطلاع داده شده 
است. ريچاردسون، اسلتري و پابلت مي گويند 
از اي��ن موضوع خبر نداش��ته اند و بعد از اعلام 
خبر مبادل��ه از تغيير برنامه اط��لاع يافته اند. 
ريچادس��ون دليل اين اقدام را روحيه ترامپ 
و دول��ت او مي داند كه همواره تلاش مي كنند 
اعتبار هر اقدام��ي را به نام خود ثبت كنند. در 
مقابل، دول��ت امريكا روايت ريچاردس��ون را 
به چالش كش��يده و مدعي شده است كه اين 
تب��ادل حاصل رايزني هاي دول��ت كنوني اين 

كشور بوده است. 
يك مقام ارش��د دول��ت امري��كا در اين مورد 
به نيويوركر گفته اس��ت: »هرچن��د قدردان 
تلاش هاي سفير ريچاردسون هستيم، اما اين 
آزادي حاصل مذاكره مقام هاي كنوني ايالات 
متحده با كمك سويس بوده است.« يك مقام 
امريكايي ديگر هم به خبرنگاران گفته اس��ت 
كه نحوه صحيح چنين رايزني هايي اس��تفاده 
از كانال ه��اي ديپلماتيك رس��مي از جمله از 
طريق مذاكره مس��تقيم با امري��كا يا از طريق 

سوييس است.



گزارش  9 پرونده

»تعادل« وضعيت بودجه وزارت راه و شهرسازي در لايحه بودجه كل كشور را بررسي مي كند 

اتلاف بودجه عمراني در پروژه هاي بدون اولويت
گروه راه و شهرسازي| زهره علامي|

رييس جمهوري لايحه بودجه سال 99 را يكشنبه 
هفته جاري )17 آذرماه( تقديم مجلس شوراي 
اسلامي كرد، تا پس از بررسي در كميسيون هاي 
مرتبط و همچنين كميسيون تلفيق مجلس، در 
صحن علني بررس�ي و تصويب شود، براساس 
مفاد اين لايحه، بودجه وزارت راه و شهرسازي 
بيش از ۳۳ درصد در حوزه هاي هزينه اي و تملك 
دارايي هاي س�رمايه اي نس�بت به سال جاري 

افزايش يافته است.
لايحه بودجه س�ال آينده كشور نشان مي دهد 
كه بودجه وزارت راه و شهرس�ازي در ۲۵ بخش 
مختلف ارزيابي و برآورد ش�ده اس�ت. بودجه 
برآورد ش�ده براي اين وزارتخانه در بخش هاي 
هزين�ه اي و تملك دارايي هاي س�رمايه اي، 1۲ 
هزار و ۳9۴ ميلي�ارد و 79۴ ميليون و ۸۰۰ هزار 

تومان است.
افزاي�ش ۳۳ درص�دي بودج�ه وزارت راه و 
شهرس�ازي و رش�د بودج�ه بخ�ش هواي�ي، 
ريل�ي و ج�اده اي در لايحه قانون بودجه س�ال 
آينده درحالي اس�ت ك�ه بودجه س�ال جاري 
بخش جاده اي و ريلي نس�بت به س�ال97، 17 
و 11 درص�د كاهش يافت�ه بود و بخ�ش هوايي 
 ه�م تغيير قاب�ل ملاحظ�ه اي را تجرب�ه نكرد.

)بودج�ه بخش بن�دري هم در پيوس�ت لايحه 
بودجه درج مي شود و مورد بررسي مجلس قرار 

نمي گيرد.( 
درحالي كه بودجه وزارت راه و شهرسازي در سال 
آينده، ۳۳ درصد نسبت به سال جاري افزايش 
يافته اس�ت اما به گفته كارشناسان بخش هاي 
مختلف حم�ل و نقل، با توجه ب�ه بالابودن نرخ 
تورم در سال جاري و پيش بيني رشد اين نرخ در 
سال آينده و همچنين تداوم اعمال تحريم هاي 
امريكا عليه ايران، رش�د بودجه در سال آينده 
نمي توان�د افزايش هزينه ها و فش�ارهاي مالي 
وارده ب�ه بخش هاي مختلف حوزه حمل و نقل و 
بودجه تكميل و احداث پروژه هاي اين حوزه را 

تامين كند.
ضمن اينكه تجربه نش�ان داده است كه بودجه 
اختصاص يافته به وزارت راه و شهرسازي براي 
تأمين هزينه ه�اي جاري دس�تگاه هاي تحت 
تابعيت اين وزارتخانه مورد استفاده قرار مي گيرد 
و نبايد در انتظار انجام فعاليت هاي توس�عه اي 
و زيرس�اختي قابل ملاحظه اي ب�ا بودجه هاي 

دولتي بود.
كارشناس�ان حمل و نقلي پيشنهاد مي كنند با 
توج�ه به كمبود بودجه دولتي ب�راي حمايت از 
توسعه و گس�ترش زيرساخت هاي حمل و نقل 
كشور، اقدام به تدوين برنامه اي جامع براي حمل 
و نقل كش�ور صورت گيرد تا از اين پس بودجه 
عمراني دولت فقط براي آغاز و تكميل پروژه هاي 

اولويت دار هزينه شود.
دومي�ن راه�كار پيش�نهادي فع�الان حمل و 
نقل به دولت اين اس�ت كه تس�هيلاتي آس�ان 
با نرخ س�ود پايين ب�ه س�رمايه گذاران بخش 
خصوصي اعطا شود تا از اين طريق شاهد بهبود 
فعاليت هاي عمران�ي بخش هاي مختلف حمل 
و نقل در كشور باش�يم.  ناگفته نماند كه بودجه 
برآورد ش�ده براي وزارت راه و شهرس�ازي در 
لايحه تقديمي به مجلس در بخش هاي مختلف 
حمل و نقل ريل�ي، جاده اي، هواي�ي و دريايي، 
هواشناس�ي و اقليم شناس�ي، مسكن، توسعه 
شبكه شتاب نگاري، ساماندهي كالبدي شهري 

و روستايي و ... در نظر گرفته شده است.

    افزايش ۱۳۰۰ ميليارد توماني بودجه ريلي
بررس��ي لايحه بودجه سال 99 نش��ان مي دهد كه 
بودجه برآورد ش��ده براي حم��ل و نقل ريلي بيش 
از ۱۳۰۰ ميلي��ارد تومان نس��بت به مي��زان اعتبار 
تصويب شده در سال جاري افزايش داشته است كه 
اين به غير از رديف اعتب��ارات متفرقه و درآمدهاي 
يارانه اي اين حوزه يا اعتبارات دس��تگاه هاي ديگر 
از جمله شركت س��اخت و توسعه زير بناهاي حمل 
و نقل كش��ور اس��ت كه پروژه ها و اعتب��ارات ريلي 

بسياري دارند.
بر اساس بندها، مفاد و جداول آن، بودجه و اعتبارات 
در نظر گرفته ش��ده براي حمل ونقل ريلي حدود 5 
هزار و ۶۱۶ ميليارد و ۸۰۰ ميليون تومان اس��ت كه 
بيش از ۱۳۴۶ ميليارد تومان رشد را معادل ۳۱.5۲ 

درصد نسبت به اعتبارات امسال نشان مي دهد.
در اي��ن لايحه بودجه ش��ركت راه آه��ن جمهوري 
اس��امي ايران بيش از ۱۶۴۶ ميليارد تومان برآورد 
ش��ده است كه نس��بت به بودجه مصوب امسال آن 

رشد ۱9.۷۰ درصدي را نشان مي دهد.
از سوي ديگر، برنامه توس��عه حمل و نقل ريلي هم 
اعتباري حدود ۳9۷۰ ميليارد تومان برايش در نظر 
گرفته شده است كه افزايش ۱۰۷۴ ميليارد توماني 
معادل ۳۷.۰۸ درصد نسبت به بودجه مصوب امسال 

داشته است.
اين اع��داد و ارقام كه البته ماهي��ت اصلي بودجه و 
اعتبارات حمل و نقل ريلي را نشان مي دهد، به غير 
از رديف هاي متفرقه اعتباري تعريف شده در بودجه 
است، به عنوان مثال براي توسعه، بهسازي خطوط و 
ناوگان شبكه حمل و نقل ريلي، ۲۲۶ ميليارد و ۱۰۰ 

ميليون تومان اعتبار تعريف شده است.

    8۰۰ هزار ميليارد تومان پروژه نيمه كاره
در ش��رايطي كه بودج��ه بخش ريلي در س��ال آينده 

نسبت به سال جاري رشد داشته است، محمد حسين 
رضاييان، كارشناس ارشد حمل و نقل ريلي به »تعادل« 
مي گويد: بودجه عمراني كشور بسيار كمتر از بودجه 
لازم در اين بخش اس��ت، درحال حاضر حدود ۷۰۰ تا 
۸۰۰ هزار ميلي��ارد تومان پروژه عمراني نيمه كاره در 
كش��ور داريم كه با اختصاص بودجه هاي اينچنيني، 

تكميل نمي شود.
رضاييان مي افزايد: بودجه در نظرگرفته ش��ده براي 
بخش حمل و نقل ريلي بس��يار ناچيز است. بنابراين 
افزايش ۳۱.5 درصدي كمك چنداني به حل مشكات 
اين بخش نمي كند. او ادامه مي دهد: بودجه بخش حمل 
و نقل ريلي در سال آينده فاصله بيش از ۱۰ برابر با بودجه 
لازم براي اين بخش دارد. بنابراين افزايش ۳۱درصد، به 

معناي ثبات در بودجه است.
به گفته اين كارشناس ارشد بخش حمل و نقل ريلي، 
اما ج��دا از اينكه بودجه هاي اختصاص يافته به بخش 
حمل و نقل ريلي به آغاز و تكميل پروژه هاي اولويت دار 
اختصاص نمي يابد، درواقع بايد بودجه زاينده باش��د، 
اما بودجه بخش حم��ل و نقل ريلي صرف پروژه هايي 
مي شود كه بازگشتي ندارد. او اظهار مي كند: مثال بارز 
درباره اختصاص بودجه ب��ه پروژه هايي كه اولويت دار 

نيستند، پروژه خط ريلي تهران-همدان است.
رضاييان تصريح مي كن��د: بخش بزرگي از پروژه هاي 
حمل و نقل ريلي كش��ور، چون دول��ت خود را متولي 
اصلي توسعه اين بخش كرده است، به سمتي حركت 

مي كند كه در اولويت نيست.
اين كارشناس ارشد بخش حمل و نقل ريلي، تا زماني 
كه شرايط توس��عه حمل و نقل ريلي به همين منوال 
است يعني قس��مت بزرگي از بودجه آن توسط دولت 
تأمين مي شود و هدايت آن هم به دست مجلس است، 

نمي توان انتظار بهبود در اين بخش را داشت.

    حضور بخش خصوصي در توسعه
زيرساخت ها

او با اش��اره به ضرورت تغيير در شرايط كنوني بخش 
حمل و نقل ريلي كش��ور، مي گويد: در ساير كشورها 
بستر حضور بخش غيردولتي در توسعه زيرساخت ها 
را فراهم كرده اند، البته در ايران هم در بخش جاده اي 
شاهد حضور سرمايه گذار بخش خصوصي هستيم كه 

تا حد خوبي موفقيت آميز بوده است.
رضاييان مي افزايد: به عن��وان نمونه در بخش جنوب 
غربي كشور آزادراه هايي احداث شده است كه ساخت 
آنها بس��يار لازم و ضروري بوده و ج��اده قبلي در اين 
مسيرها بسيار بي كيفيت و خطرناك بوده است، البته 
ناگفته نماند كه اين پروژه ها براي سرمايه گذار بخش 

جاده اي هم از لحاظ اقتصادي، جذاب بودند.

    دو اثر مثبت حضور بخش خصوصي
اين كارشناس ارش��د بخش حمل و نقل ريلي اضافه 
مي كند: در بخش ريلي نتوانسته ايم شرايط لازم براي 

مشاركت بخش خصوصي در توسعه را فراهم كنيم.
او تصريح مي كند: درصورتي كه شاهد مشاركت بخش 
خصوصي در توسعه حمل و نقل ريلي باشيم چندين 
اتفاق مثب��ت رخ مي دهد، اولين نكته اين اس��ت كه 
ظرفيت بخش خصوصي براي س��رمايه گذاري بسيار 

زياد است.
رضاييان ادامه مي دهد: يكي از مسائلي كه در اقتصاد 

ايران وجود دارد، نقدينگي سرگردان است كه بخش 
كوچكي از اين نقدينگي مي تواند حوزه توسعه حمل و 

نقل ريلي را متحول كند.
اين كارشناس ارشد بخش حمل و نقل ريلي، با اشاره به 
كاهش نقش مجلس در كم و زياد كردن بودجه با حضور 
سرمايه گذار بخش خصوصي مي گويد: با توجه به اينكه 
بودجه دولت براي توسعه اين بخش كافي نيست حضور 
سرمايه گذار خصوصي مي تواند به بهبود عملكرد حمل 

و نقل ريلي كمك كند.
او معتقد اس��ت: در صورتي كه س��رمايه گذار بخش 
خصوصي وارد توسعه حمل و نقل ريلي شود، منافع و 
مصالح دولت و مجلس كنار گذاشته مي شود و سرمايه 
براي انجام پروژه هايي اختصاص مي يابد كه اولويت دار 

هستند و بازگشت سرمايه دارند.

   تخصيص حدود 5۰ درصد از بودجه
رضاييان درباره حجم بودجه اختصاص يافته به بخش 
حمل و نقل ريلي مي گويد: نگاهي به تجربه سال هاي 
گذشته نشان مي دهد كه هر سال حدود نيمي از بودجه 
در نظر گرفته ش��ده در قانون برنامه و بودجه به بخش 

حمل و نقل ريلي اختصاص مي يابد.
به گفته اين كارشناس ارشد بخش حمل و نقل ريلي، 
در بين ۴ مود حمل و نقل، بخش ريلي مظلوم تر است 
و سرمايه گذاري هاي انجام شده در اين بخش، بسيار 
ناچيز اس��ت. به عنوان نمونه سرمايه گذاري هايي كه 
براي توس��عه فرودگاه ها در بخش هوايي انجام ش��ده 

است، قابل توجه است.
او ادام��ه مي دهد: س��رمايه گذاري در بندر چابهار هم 
چشمگير بوده است و حدود يك ميليارد دلار در اين 
بندر س��رمايه گذاري شده است با اينكه عملكرد قابل 
ماحظه اي هم ندارد چون بخش حمل و نقل ريلي در 
اطراف اين بندر وجود ندارد كه براي جابه جايي كالاها 

در اين بندر، مورد استفاده قرار گيرد.
رضاييان تصريح مي كند: درواقع بودجه اختصاص يافته 
به بخش توس��عه حمل و نقل ريلي ناچيز بوده است و 
نسبت به ساير بخش هاي حمل و نقل كمتر بوده است.

    رشد ۱2.69 درصدي بودجه بخش هوايي
براساس لايحه بودجه سال 99، مجموع اعتبارات در 
نظر گرفته شده براي حمل ونقل هوايي ۲۷۱ ميليارد 
تومان اس��ت كه به غير از افزايش بودجه دستگاه هاي 
متولي، س��ه برنامه ايمني و توسعه اي هم با اعتبارات 

مجزا تعريف شده است.
از اين مي��زان ۱۴5 ميليارد و ۶۰۰ ميليون تومان آن 
مربوط به دو دس��تگاه اجرايي ش��ركت فرودگاه ها و 
ناوبري هوايي ايران و سازمان هواپيمايي كشوري است 
كه نسبت به سال جاري ۱۲.۶9 درصد افزايش داشته 
است. بودجه  برآورد ش��ده  براي سازمان هواپيمايي 
كشوري در سال آينده  به ترتيب با ۱5.۷۸ درصد رشد 
به ۱۱۰ ميليارد تومان و بودجه شركت فرودگاه ها با 
۴.۰9 درصد رشد به ۳5 ميليارد و ۶۰۰ ميليون تومان 

رسيده است.
نكته ديگر در لايحه بودجه سال آينده اين است كه 
در حوزه حمل ونقل هوايي سه رديف بودجه ديگر به 
مبلغ بيش از ۱۰۱ ميليارد تومان تعريف شده است 
كه با عناوي��ن برنامه ايمني حم��ل و نقل هوايي به 
مبلغ بيش از ۳۷ ميليارد تومان، برنامه ريزي و توسعه 

حم��ل و نقل هوايي با بودجه اي بيش از ۲۲ ميليارد 
تومان و برنامه توس��عه حمل و نقل هوايي با بيش از 

۴۲ ميليارد تومان برآورد شده است.

    بودجه هوايي قابل توجه نيست
با وجود رشد بودجه بخش حمل و نقل هوايي، عليرضا 
منظري، معاون اسبق سازمان هواپيمايي كشوري اين 
افزايش را قابل توجه نمي داند و درباره بودجه تعريف 
شده براي صنعت هوايي كشور در سال آتي به »تعادل« 
مي گويد: بودجه صنعت هوانوردي تابع بودجه عمومي 
كشور است و با توجه به اينكه بودجه عمومي محدود 
است، بنابراين بودجه اين صنعت هم قابل توجه نيست.

منظري مي افزايد: تجربه ساليان گذشته نشان مي دهد 
كه هر س��اله حدود ۱۰ درصد ش��اهد افزايش بودجه 
هستيم كه عموما بيشتر بودجه براي تأمين هزينه هاي 

جاري مصرف مي شود.
او ادامه مي دهد: بودجه اي كه هر ساله به بخش حمل 
و نقل هوايي كشور اختصاص مي يابد در حدي نيست 
كه موجب فعال ش��دن پروژه هاي عمراني اين بخش 
شود و بيش��تر براي هزينه هاي جاري مورد استفاده 

قرار مي گيرد.
به گفته اين كارشناس ارشد بخش حمل و نقل هوايي، 
فقط ش��ركت فرودگاه ها اس��ت كه براساس درآمدي 
كه كس��ب مي كند، فارغ از بودجه عمومي بخشي را 
براي تأمين س��رمايه پروژه هاي فرودگاهي و توسعه 

زيرساخت ها مورد استفاده قرار مي دهد.

    خريد هواپيما با هزينه ايرلاين ها
منظري اضافه مي كند: براي نوسازي ناوگان حمل ونقل 
هوايي هم شركت هاي هواپيمايي بايد از منابع داخلي 
شركت براي تأمين منابع مالي خريد هواپيما استفاده 
كنند و درصورت داش��تن منابع مالي مي توانند اقدام 

به خريد كنند.
او تصريح مي كند: شركت هاي هواپيمايي هم به صورت 
درآمد-هزين��ه اي فعاليت مي كنند و از بودجه دولتي 
مبلغي ب��راي تأمين هزينه خري��د هواپيما پرداخت 
نمي شود. معاون اسبق سازمان هواپيمايي كشوري، 
درباره ميزان اختصاص يافت��ه به بخش هوايي اظهار 
مي كند: بودجه هاي درنظر گرفته شده از منابع عمومي 
براي هزينه هاي جاري دس��تگاه ها مورد استفاده قرار 
مي گيرد، بنابراين هرساله حدود ۷۰ تا ۸۰ درصد مبلغ 

ثبت شده در قانون برنامه بودجه، اختصاص مي يابد.
منظري اظهار مي كند: درواقع دستمزد و حقوق قابل 
حذف شدن نيس��ت اما متاسفانه هزينه هاي عمراني 
كاهش مي ياب��د. او بي��ان مي كند: از طري��ق تزريق 
تسهيات بانكي بتوان آس��انتر از منابع مالي بانك ها 
استفاده كند تا بتوانند وام دريافت كرده و اقدام به خريد 
هواپيما كنند درواقع بايد ش��رايط دريافت وام را براي 
ش��ركت هاي هواپيمايي كه قصد خريد ناوگان دارند، 

آسان كنند.

    اعتب�ار ۷۰۰۰ ميلي�ارد تومان�ي حمل ونقل 
جاده اي

لايحه پيش��نهادي بودجه دولت در س��ال 99 نشان 
مي دهد اعتبارات عمراني توسعه حمل و  نقل جاده اي 
بي��ش از ۷۰۰۰ ميليارد تومان و بخ��ش ريلي ۳9۰۰ 

ميليارد تومان است.

بر اساس جداول لايحه پيشنهادي سال 99 كل كشور 
بودجه جاري براي »برنامه توسعه حمل ونقل جاده اي« 
)سازمان راهداري و حمل ونقل جاده اي( ۳۷۴ ميليارد 
و 999 ميليون تومان است، اعتبار عمراني اين بخش 
براي سال آينده ۷ هزار و ۴۷ ميليارد تومان پيشنهاد 
شده است، اين در حالي است كه براي حمل ونقل ريلي 
با وجود اهميت و تاكيد مقامات ارشد كشور تقريبا نصف 
حمل ونقل جاده اي اعتبار عمراني در نظر گرفته شده و 

اين بخش اعتباري جاري ندارد.
در اين شرايط خدايار خاشع، دبير انجمن شركت هاي 
سرمايه گذار در آزادراه ها درباره بودجه در نظر گرفته 
ش��ده براي بخش حمل و نقل ج��اده اي به »تعادل« 
مي گويد: در حال حاضر دولت به بسياري از پيمانكاران 
حوزه جاده اي بدهكار است و بدهي اين پيمانكاران به 
صورت اوراق مشاركت و خزانه است كه در زمان تبديل 
به پول نقد، ۳۰ تا ۴۰ درصد ارزش آن كاهش مي يابد.

خاشع ادامه مي دهد: البته بستگي به نوع اوراق دارد اما 
به طور كلي ارزش اين اوراق در زمان تبديل به پول نقد، 
كاهش مي يابد. او ادامه مي دهد: متاسفانه بودجه هاي 
عمراني كشور همواره حياط خلوت بودجه هاي جاري 
بوده است ضمن اينكه بودجه عمراني تصويب مي شود 
اما در صورتي كه بودجه كل كش��ور از راه فروش نفت 
تأمين نشود، س��هم اختصاص يافته به بخش عمراني 

كاهش مي يابد.
به گفت��ه اين فع��ال راهس��ازي، مش��كات موجود 
درتخصيص بودج��ه مربوط به بخش جاده اي موجب 
شده است كه پروژه هاي مربوط به راهسازي طولاني 

مي شود و ارزش اقتصادي خود را از دست مي دهند.
خاش��ع با انتقاد ازنبود طرح جام��ع براي حمل ونقل 
مي گويد: نداشتن طرح جامع فقط مربوط به حمل و 
نقل جاده اي نمي شود بلكه درباره حمل و نقل ريلي هم 
مي شود به عنوان نمونه براي كاهش انتقاد نماينده هاي 
مجلس، تصميم به س��اخت خط ريلي شيراز-بوشهر 
گرفته اند و در حال حاضر ۳۰ كيلومتر از اواس��ط اين 

مسير در حال ساخت است.
اين كارشناس ارشد حمل ونقل جاده اي ادامه مي دهد: 
مسيرهاي ريلي بسياري مانند خط ريلي شيراز –بوشهر 
وج��ود دارد كه اولويت ندارند و س��اخته مي ش��وند و 

نيمه كاره رها مي شوند.
او اظهار مي كند: ساخت راه هايي كه نيازي به احداث آنها 
وجود ندارد يا حداقل در اولويت نيستند هزينه بر است 
در حالي كه اگر حوزه حمل و نقل، طرح جامعي داشت 

شاهد وقوع احداث چنين راه هايي نبوديم.
خاشع با اشاره به ضرورت تدوين طرح جامع حمل و نقل 
مي گويد: در صورت داشتن طرح جامع و حتي با وجود 
بودجه كم، شاهد ساخت راه هايي بوديم كه در اولويت 

هستند و بازگشت اقتصادي دارند.

     نبود طرح جامع حمل و نقل
اين كارش��ناس ارش��د حمل و نقل جاده اي تصريح 
مي كند: در ايران به دليل نداشتن طرح جامع و همچنين 
نبود بودجه كافي، س��اخت پروژه ها زمان بر مي شود، 
مي توان به جاي انجام ۱۰ پروژه نيمه كاره و رها كردن 
آنها و طولاني شدن س��اخت آنها، دو پروژه به صورت 

كامل و در زمان مناسب ساخته و تحويل شود.
او اضافه مي كند: از بودج��ه اختصاص يافته به بخش 
حمل و نقل و توس��عه آن، تنها نيمي از س��وي دولت 
اختصاص مي يابد و همين بودجه كم هم براي ساخت 
پروژه هاي بسياري است كه نمي تواند كمك چنداني به 

تكميل اين پروژه ها كند.
خاش��ع با اش��اره به اينكه حماي��ت چنداني از بخش 
خصوصي نمي ش��ود، مي گويد: پيمان��كاران بخش 
جاده اي مش��كات متعددي دارند كه حل آنها بسيار 
ساده اس��ت، اما دولت تاشي براي حل اين مشكات 
نمي كند. او تصريح مي كند: به پيمانكاران راهساز بايد 
براساس سود سپرده بانكي، سود پرداخت شود اما سود 
راهسازان كمتر اس��ت، درواقع اگرچه سود پرداختي 
به س��پرده ها ۲۰ درصد به بالا اس��ت )سود اباغ شده 
از سوي بانك مركزي ۱5 درصد است كه بانك ها اجرا 
نمي كنند( اما س��ودي كه به پيمانكاران و راهسازان 

پرداخت مي شود همان ۱5 درصد است.
دبير انجمن شركت هاي س��رمايه گذار در آزاد راه ها، 
اظهار مي كند: س��ود س��پرده معاف از ماليات اس��ت 
همچنين سود مشاركت هم معاف از ماليات است، اما 
از سود حاصل از س��رمايه گذاري در ساخت راه ها، ۲5 

درصد ماليات كسر مي شود.
خاش��ع اضافه مي كند: فش��ارهاي اقتصادي وارد به 
راهسازان در ش��رايطي است كه اگر آنها سرمايه خود 
را در بانك سپرده گذاري كنند هم مشكات كمتري 

خواهند داشت و هم اينكه سود بيشتري مي برند. 

    وضعيت بودجه دريايي در لايحه 99
بودجه بخش بندري در پيوس��ت لايحه بودجه درج 
مي ش��ود و مورد بررسي مجلس قرار نمي گيرد، اما در 
لايحه بودجه س��ال ۱۳99، بودجه برآورد شده براي 
برنامه توس��عه حمل ونقل دريايي بيش از ۳۷ ميليارد 
تومان افزايش يافته كه ۷5 درصد رش��د را نس��بت به 

بودجه مصوب امسال نشان مي دهد.
برنامه توس��عه حمل و نقل دريايي ۸۷ ميليارد و 5۰۰ 
ميليون تومان بودجه براي سال آينده خواهد داشت 
كه اين اعتبار نسبت به بودجه مصوب امسال نزديك 
به۳۷ ميليارد و 5۰۰ ميليون تومان معادل ۷5 درصد 

افزايش داشته است.
اين تقريبا تنها برنامه اي در حوزه بنادر و دريانوردي است 
كه برايش بودجه و اعتبار درنظر گرفته شده و سازمان 
بن��ادر و دريانوردي هم به عنوان يك دس��تگاه درآمد 
هزينه اي رديف بودجه اي نداش��ته و به صورت درآمد 

هزينه اي اداره مي شود.
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امتيازات لايحه بودجه 99
به وزارت راه و شهرسازي

درحالي كه براساس لايحه بودجه سال 99، بودجه 
اختصاص يافته به وزارت راه و شهرسازي نسبت به 
سال جاري رشد ۳۳ درصدي داشته است، امتيازات 
ويژه اي هم در اين لايحه به فعالان بخش خصوصي 
اعطا شده است تا از اين طريق، كمبودهاي ناشي از 

بودجه هاي اختصاص يافته جبران شود. 
البته كارشناسان معتقدند كه اين افزايش بودجه 
و حت��ي امتيازات اعطا ش��ده به بخش خصوصي 
كمك چشمگيري به بخش هاي مختلف حمل و 
نقل نمي كند، اما با وج��ود اين، روزنامه »تعادل« 
در گزارشي به شفاف سازي امتيازات ارايه شده به 
فعالان بخش خصوصي و همچنين نقش وزارت 

راه و شهرسازي در تدوين اين بودجه مي پردازد.

    حضور بخش خصوصي در لايحه بودجه
   طبق لايحه بودجه 99 به  بانك هاي عامل اجازه 
داده مي ش��ود از منابع در اختيار نسبت به اعطاي 
تس��هيات ارزي- ريالي به س��رمايه گذاران انواع 
مختلف حمل و نقل برون ش��هري و دريايي بدون 

انتقال مالكيت، اقدام كند.
   به  بانك ه��اي عامل اج��ازه داده مي ش��ود در 
س��ال آينده از مح��ل منابع در اختيار نس��بت به 
اعطاي تسهيات ارزي- ريالي به سرمايه گذاران 
بخش هاي خصوصي، تعاوني و شهرداري ها براي 
طرح هاي توسعه اي سازمان هاي توسعه اي و نيز 
انواع مختلف حمل و نقل درون و برون ش��هري و 
همچنين حمل و نقل دريايي بدون انتقال مالكيت 
و با معرفي سازمان هاي توس��عه اي و وزارت راه و 
شهرسازي و تضمين سازمان ها و شركت هاي تابعه 
و ذيربط اين وزارتخانه يا وزارت كش��ور با تضمين 
سازمان امور شهرداري ها و دهياري هاي كشور در 
قبال دريافت حق دسترسي يا فروش خدمات به 
استفاده كنندگان تا استهاك اصل سرمايه و سود 

آن اقدام كنند.
   ش��ركت هاي بيمه همچنين موظف شدند در 
مجموع، ۳۰۰ ميليارد توم��ان از منابع حاصل از 
فروش بيمه شخص ثالث را براي كاهش تصادفات 
به سازمان هاي راهداري، اورژانس و ناجا اختصاص 
دهند. سه دستگاه يادشده بايد هر سه ماه يك بار 
گزارش��ي از اقدامات انجام شده را به بيمه مركزي 
تقديم كرده و س��ازمان برنامه و بودجه هم مكلف 
اس��ت در صورت ارايه اي��ن گزارش ها از س��وي 
راهداري، اورژانس و ناجا به بيمه مركزي، هر سه 

ماه يك بار اعتبار تخصيص دهد.
   همچنين وجوهي كه شركت هاي بيمه به حساب 
خزانه داري كل كشور بابت اجراي طرح هاي كاهش 
تصادفات جاده اي واريز مي كنند، به عنوان بخشي 
از هزينه هاي مالياتي اين ش��ركت ها محاس��به 

خواهد شد.

    نقش وزارت راه در تدوين بودجه
س��تاد بودجه س��ال 99 وزارت راه و شهرسازي از 
تيرماه سال جاري به صورت منسجم و منظم شروع 

به فعاليت كرد.
   براي تدوين لايحه بودجه وزارت راه و شهرسازي 
سال 99 بيش از ۴۰ جلسه تفصيلي با صرف بيش 
از ۲هزار نفر- ساعت كار كارشناسي انجام گرفت تا 
ضمن آسيب شناسي قانون بودجه سنوات گذشته 
و بررسي پيشنهادات متعدد با حضور همه ذي نفعان 
و صاحب نظران در حوزه ماموريت هاي وزارت راه 
و شهرس��ازي، تاش شود تا بودجه سال آينده در 
قالب سناريو هاي مختلفي با ويژگي هاي منحصر 

به فرد تدوين شود.
به گفته معاون برنامه ريزي و مديريت منابع وزارت 
راه و شهرسازي، دليل اصلي ايجاد اين سناريوها 
انعطاف پذيري بودج��ه در مقابل ميزان اعتبارات 

سال آينده بود. 
   تاش شد در اولويت بندي طرح ها انعطاف پذيري 
به عنوان مولفه اصلي ديده شود تا در شرايط مختلف 
اعتباري پيشرفت مطلوب در حوزه هاي كليدي به 

ترتيب اولويت حاصل شود. 
   ش��اخصه هاي اصلي كه بودج��ه 99 وزارتخانه 
براس��اس آنها تدوين و گردآوري ش��د، ش��امل 
»شفافيت، يكپارچه سازي برنامه ها، مردمي سازي 
اقتصاد، تشويق و توسعه س��رمايه گذاري بخش 
خصوصي، رونق اشتغال، مديريت بحران، توسعه 
و گس��ترش زيرس��اخت ها، تأمين منابع پايدار، 
تس��هيل گري، ارتقاي كيفيت و سطح سرويس و 
خدمات، اس��تفاده مطلوب و بهينه و حداكثري از 
منابع، تدوين الگوهاي بهره وري و مهندسي ارزش 
به ويژه در طرح هاي توسعه اي و حذف فرآيندها و 

هزينه هاي غيرضروري« هستند.
   با توجه به تغييرات ساختاري اباغي در بخشنامه 
قانون بودجه س��ال 99، حداكث��ر تاش ممكن 
انجام ش��د تا بودجه پيشنهادي س��ال 99 وزارت 
راه و شهرس��ازي با اتكا بر سياس��ت هاي دولت و 

شاخصه هاي اصلي تدوين و گردآوري شود.
   وزارت راه و شهرس��ازي ب��راي دس��تيابي به 
اهداف تعريف شده از سوي دولت، ضمن رعايت 
دسته بندي موضوع ماده مذكور، ضوابط اباغي، 
طرح ها و پروژه ها را به لحاظ مهم بودن محورهاي 
موثر اولويت بندي كرده اس��ت،  اظهارات معاون 
وزيرراه و شهرس��ازي درحالي است كه به گفته 
كارشناس��ان حمل و نقل، اي��ن وزارتخانه طرح 
جامعي ك��ه اولويت پروژه ها را مش��خص كرده 

باشد، ندارد.
   محوره��اي موثر ب��راي اولويت بندي ش��امل 
پيشرفت فيزيكي، توسعه راه هاي منتهي به مرز و 
اتصال به پسكرانه، نقش ترانزيتي در كريدور هاي 
بين المللي ايران، محروميت زدايي و برخورداري 
تا سطح ميانگين كشوري و توسعه متوازن حمل 
و نقل، ارتقاي ايمني، قرار گرفتن در كريدور هاي 
توس��عه اي، عملكرد و نقش ملي يا اس��تاني، نظر 

خبرگان و ساير پارامترها هستند.

    جدا از اينكه بودجه هاي اختصاص يافته به بخش حمل و نقل ريلي به آغاز و تكميل پروژه هاي اولويت دار اختصاص نمي يابد، درواقع بايد بودجه 
زاينده باشد، اما بودجه بخش حمل و نقل ريلي صرف پروژه هايي مي شود كه بازگشتي ندارد. در صورتي كه سرمايه گذار بخش خصوصي وارد توسعه 
حمل و نقل ريلي شود، منافع و مصالح دولت و مجلس كنار گذاشته مي شود و سرمايه براي انجام پروژه هايي اختصاص مي يابد كه اولويت دار هستند 

و بازگشت سرمايه دارند

    بودجه صنعت هوانوردي تابع بودجه عمومي كشور است و با توجه به اينكه بودجه عمومي محدود است، بنابراين بودجه اين صنعت هم قابل توجه 
نيست. تجربه ساليان گذشته نشان مي دهد كه هر ساله حدود 1۰ درصد شاهد افزايش بودجه هستيم كه عموما بيشتر بودجه براي تأمين هزينه هاي 

جاري مصرف مي شود

    به دليل نداشتن طرح جامع حمل و نقل  و همچنين نبود بودجه كافي، ساخت پروژه ها زمان بر مي شود، مي توان به جاي انجام 1۰ پروژه نيمه كاره و رها 
كردن آنها و طولاني شدن ساخت آنها، دو پروژه به صورت كامل و در زمان مناسب ساخته و تحويل شود. از بودجه اختصاص يافته به بخش حمل و نقل 
و توس�عه آن، تنها نيمي از سوي دولت اختصاص مي يابد و همين بودجه كم هم براي ساخت پروژه هاي بسياري است كه نمي تواند كمك چنداني به 

تكميل اين پروژه ها كند

برش
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شايد فيلترينگ كسب وكارهاي نوپاي حوزه فناوري اين 
روزها كمتر رخ دهد، اما اگر اعتباري كه كسب وكارها و 
خدمات اينترنتي نزد كاربران دارند را يكي از مهم ترين 
فاكتورهايي بدانيم كه كاربران را تشويق به استفاده از 
آنها مي كند، در شرايطي كه يك كسب وكار، بي خبر از 
اينكه چه روي��دادي رخ داده، براي مدتي كه مي تواند 
از چند ساعت تا چند روز باشد، فيلتر شود، اين اعتبار 
اگرچه ممكن اس��ت به س��ختي براي آن كسب وكار 
فراهم ش��ده باشد، اما مانند آب جويي است كه رفته و 
بازگرداندن آن اگرچه غيرممكن نيست، اما حتما علاوه 
بر هزينه و زمان، انرژي زيادي از كسب وكاري مي گيرد 
كه تمام توان خود را براي ارايه خدمات بهتر و با كيفيت تر 
به كاربران گذاشته است. دبير كارگروه فيلترينگ معتقد 
است اشتباه در فيلترينگ يك كسب وكار به ندرت رخ 
مي دهد و يك س��ري موارد رخ داده هم ناشي از ضعف 
قوانين اس��ت و حتي درصورت اش��تباه هم سازمان و 
نهادي كه درخواس��ت فيلترينگ داده بايد پاسخگو 
باشد. اين درحالي است كه وقتي يك كسب وكار فيلتر 
مي شود، حتي اگر اين اتفاق به اشتباه رخ داده باشد و  
اگر نهادي كه درخواس��ت فيلترينگ را داده، ملزم به 
پاسخگويي شود، كه البته اين موضوع به خودي خود 
در هاله اي از ابهام قرار دارد، پاس��خگويي از طرف نهاد 
درخواست دهنده هم دردي از كسب وكاري كه فيلتر 
ش��ده دوا نمي كند و اين اعتمادي است كه از كاربران 
كسب وكار سلب شده و اميدي كه با چند ساعت و حتي 

چند روز فيلترينگ، نااميد شده است.
يكي از مشكلاتي كه شايد كسب وكارها همواره نگران آن 
هستند و البته تنها پس از اينكه با آن مواجه شوند، بايد با 
آن دست و پنجه نرم كنند، فيلترينگ است. فيلترينگ 
يك كسب وكار داخلي، خصوصا استارت آپ هايي كه تازه 
وارد عرصه خدماتي ش��دند كه بر پايه فناوري اطلاعات 
ارايه مي شوند، مي تواند براي آن كسب وكار حكم اعدام 
متهمي باش��د كه در بيشتر مواقع هم به او اجازه دفاع از 
خود را نداده اند. در بسياري از مواردي كه كسب وكارها 
با فيلتر وب س��ايت يا اپليكيشن شان مواجه شدند، اين 
موضوع در مدت زمان كوتاهي رفع ش��ده اس��ت؛ اين 
كار مي تواند با پيگيري هاي اتحاديه كس��ب وكارهاي 
مجازي، معاونت فضاي مجازي دادس��تاني كل كشور، 
سازمان فناوري اطلاعات يا ساير متوليان رخ دهد، اين 

درحالي است كه مدت زمان كوتاه فيلترينگ براي يك 
كسب وكار، مي تواند به اين معنا باشد كه از ابتدا اين كار 
به اشتباه رخ داده است؛ بعضا پلتفرم هاي ارايه دهنده يك 
خدمت، از سامانه هاي حمل و نقل، خريد و فروش و ديگر 
خدمات آنلاين، به دليل عب��ور از خط قرمز هايي كه نه 
توسط آنها، بلكه كاربرانشان اتفاق افتاده باشد، مجازات 
مي شوند و اين موضوع ناشي از قوانيني است كه يا وجود 
ندارد يا متناسب با خدمات آنلاين امروزي نيست؛ حتي 
به نظر مي رس��د براي فيلتر يك كسب وكار، حتي يك 
شكايت شخصي هم كافي است و در مقابل، يك قاضي 
بدون برخورداري از شرايط خاصي براي احراز صلاحيت 
در حوزه تصميم گيري براي كسب وكارهاي آنلاين هم 
مي تواند راي به فيلتر دهد. كما اينكه امير ناظمي رييس 
س��ازمان فناوري اطلاعات چندي پيش گفته بود: »از 
سال گذشته و با ابلاغ بخشنامه كارگروه »كاهش موانع 
كسب وكارهاي مجازي« به كليه دستگاه هاي اجرايي 
مشخص كرديم كه هيچ دس��تگاه دولتي نمي تواند از 
هيچ كسب وكار مجازي به صورت مستقيم شكايت كند 
و هر نوع شكايت از اين كس��ب وكارها پيش از ارجاع به 
قوه قضاييه و دستور فيلتر از سمت اين نهاد بايد در اين 
كارگروه مورد بررسي قرار گيرد.« اما در مقابل، آن طور 
كه ناظمي مي گوي��د، كميته آنلاي��ن كارگروه تعيين 
مصاديق محتواي مجرمانه كه تصميم به فيلترينگ در 
آنجا گرفته مي ش��ود، اعضايي دارد از جمله پليس فتا، 
دادستاني، صداوسيما، وزارتخانه هاي اطلاعات و ارشاد، 
كه مي توانند به صورت مستقل و بدون راي گيري، يك 
سرويس مجازي را فيلتر كنند. حتي به غير از كارگروه 
تعيين مصاديق محتواي مجرمانه، ممكن است يك قاضي 
هم بر اس��اس شكايت يك شهروند يا كسب وكار يا نهاد 

دولتي، حكم فيلتر دهد.

درصورتفيلتربيموردكسبوكار
نهاددرخواستدهندهبايدپاسخگوباشد

از طرفي جاويدنيا، دبير كارگروه فيلترينگ به تازگي بار 
ديگر توپ فيلتر شدن كسب وكارها را به زمين ديگري 
انداخته و تاكيد دارد فيلتر شدن بي مورد برخي سايت ها 
و سامانه ها، كه البته تاكنون بسيار كم رخ داده، ناشي 
از ضعف قوانين و خنث��ي بودن برخي از اعضاي داراي 
حق راي در كارگروه فيلترينگ است. جواد جاويدنيا 
همچنين مي گويد اگر حتي اشتباهي در فيلترينگ رخ 

دهد، مسووليت جبران زيان واردشده به كسب وكار، 
با سازمان يا نهادي اس��ت كه درخواست فيلتر را داده 
است. او در همايش تعامل كسب وكارهاي آنلاين كه به 
همت اتحاديه كسب وكارهاي اينترنتي كشور برگزار 
شده بود، در پاسخ به سوال ديجياتو مبني بر اينكه در 
صورت اشتباه در فيلتر شدن كسب وكارها، آن شركت 
بايد از كدام نهاد درخواست پرداخت خسارت داشته 
باشد؟ به تشريح مساله شكايت از كسب وكارها و نقص 
قوانين در كشور اشاره كرد و گفت: »در يك پرونده يك 
شاكي شكايتي را انجام مي دهد، اگر مديران سايت هاي 
داخل كشور شكايت شده در داخل كشور و در دسترس 
هستند، به شرط آنكه كل فعاليت سايت مجرمانه نباشد 
-مانند س��ايت هاي قمار- و تنها بخشي از فعاليت آن 
مورد شكايت قرار گرفته، موضوع پس از مطرح شدن 
قاضي بايد اعلام كند كه آن بخش از سايت حذف شود و 

كل سايت فيلتر نخواهد شد. مواردي كه شك و ترديد در 
آن وجود دارد هم مستقيماً به فيلترينگ ختم نخواهد 
شد، با همكاران خود تعامل مي كنيم و دستور را مرور 

مي كنيم و جلوي فيلترينگ را مي گيريم.«
جاويدنيا تاكيد كرد ش��خصاً س��ايت يا س��امانه اي را 
نديده كه به اشتباه فيلتر ش��ده باشد و اذعان دارد كه 
اگر مواردي مع��دود رخ داده، به خاط��ر به روز نبودن 
قوانين كشور اس��ت كه بايد هر چه سريع تر نسبت به 
به روز رساني آن اقدام كرد. او اظهار كرد: »بنده شخصا 
موضوعي را نديدم كه به اشتباه فيلترينگ انجام شده 
باشد. اگر يك س��ري موارد هم رخ داده ناشي از ضعف 
قوانين است. سازماني يك درخواست فيلترينگ داده و 
يك دستور قضايي مبتني بر اين شكايت صادر شده اما 
بعدا خود دولت و ديگر نهادها به سازمان مذكور تذكر 
داده اند كه چرا شكايت و دستور فيلترينگ داده ايد. اين 

فضاها به اين خاطر رخ مي دهد كه قوانين به ر وز نيست 
و نمي توانيم اين موضوع را يك اشتباه فيلترينگ بدانيم، 
اگر هم نامش را اشتباه بگذاريم بايد سازمان و نهادي 
كه اين ش��كايت را انجام داده پاسخگو باشد. اگر مورد 
مش��خصي وجود دارد ما قطعاً وظيفه داريم كه به آن 
رسيدگي كنيم و اعلام مي كنيم چه كساني مقصر بودند 
و سامانه فيلترش��ده بايد از كجا ادعاي شكايت كند.« 
جاويدنيا همچنين بيان كرد: » اعضايي كه در كارگروه 
حضور دارند و قانونا از حق راي برخوردار هستند اما از 
حق راي خود استفاده نمي كنند، بايد پاسخگوي عدم 
فعاليت خود باشند. آنها راي دارند و با خنثي بودن راي و 
صادر نكردن راي، در اين فيلترينگ ها نقش دارند؛ وقتي 
شما عضو كارگروه هستيد و امكان نظر دادن تان فراهم 
ش��ده، قاعدتا عدم اعلام نظر هم باعث بروز مشكلاتي 

خواهد شد و اين افراد بايد پاسخگو باشند.«
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آي دي سي| شركت اپل در فصل سوم سال ۲۰۱۹ 
و در بخش گجت پوش��يدني ۲۹.۵ ميليون دستگاه 
از ايرپاد، اپل واچ و هدفون بيتس فروخته است. اين 
كمپاني رتبه اول اين بخش را به خود اختصاص داده 
و نس��بت به زمان مشابه س��ال قبل، ۱۹۵.۵ درصد 
رش��د داشته اس��ت. بر اس��اس گزارش IDC، اپل 
در مدت مشابه در س��ال قبل، ۱۰ ميليون دستگاه 
فروخته بود كه امس��ال با رش��دي ۲۳ درصدي در 
سهم بازار خود، توانس��ته ۲۹.۵ ميليون دستگاه به 
فروش برس��اند. البته اپل بيشتر اين رشد را مديون 

گجت ش��نيدني ي��ا »Hearable« بوده اس��ت. 
بيش��تر اين فروش ها هم به دليل عرضه محصولات 
جديد از برند ه��اي هدفون هاي بيتس مانند بيتس 
س��ولو پرو و برن��د اپل با ايرپ��اد پرو اس��ت. رامون 
لام��اس )Ramon T. Llamas( مدير تحقيقات 
IDC مي گويد: »گجت ش��نيدني يكي از بيشترين 
تقاضاه��ا را در اين بازار دارد. اين تقاضا هم همزمان 
با حذف جك هدفون ۳.۵ ميليمتري شروع شد كه 
بيشتر سازندگان گوشي هوشمند هم از اين اقدام، 
پش��تيباني كردند و باعث شدند تا درخواست براي 

هدفون هاي بي س��يم افزايش يابد. بخش ديگر آن 
هم به كمك ويژگي هاي اضافي در اين گجت هاست 
 ك��ه مثلا قابلي��ت واقعيت اف��زوده مي تواند يكي از

 آنها باشد.«
دومين تعقيب كننده اپل، كمپاني ش��يائومي است. 
اين غ��ول چيني ۱۲.۴ ميليون دس��تگاه به فروش 
رس��انده و س��هم ب��ازار ۱۴.۶ درص��دي را به خود 
اختصاص داده اس��ت. اما برخلاف اپل، ش��يائومي 
تنها با خط توليد »mi« توانسته اين مقدار از گجت 
پوشيدني را به فروش برساند. اين كمپاني توانسته 

نسبت به زمان مش��ابه در سال گذشته، رشد ۶۶.۱ 
درصدي را تجربه كند. جايگاه سوم و چهارم نيز در 
اختيار سامسونگ و هواوي است كه رشد هاي ۱۵۶.۴ 
درصدي و ۲۰۲.۶ درصدي را نسبت به زمان مشابه 
سال قبل داشته اند. سامسونگ توانسته ۸.۳ ميليون 
دستگاه به بازار عرضه كند و سهم ۹.۸ درصدي را به 
خود اختصاص دهد. از طرفي، هواوي با فروش ۷.۱ 
ميليون دستگاه، س��هم بازار ۸.۴ درصدي را كسب 
كرده است. جايگاه پنجم نيز مختص فيت بيت است. 
اين كمپاني كه اكنون زيرمجموعه گوگل به حساب 

مي آيد، تنها ۴.۱ درصد از بازار را براي خود كرده كه 
از فروش ۲.۵ ميليون دس��تگاه به دست آمده است. 
رش��د س��الانه اين كمپاني نيز تنها ۰.۵ درصد بوده 
كه براي اين كمپاني كه زماني جايگاه اپل را تهديد 
مي كرد، نااميدكننده است. در كل در بخش گجت 
پوشيدني ۴۰.۷ ميليون دستگاه مختلف به فروش 
رسيده كه رش��دي ۲۴۲.۴ درصدي را تجربه كرده 
است. گجت هاي دستبندشكل )مانند مي بند( ۱۹.۲ 
ميليون دستگاه و س��اعت هاي هوشمند نيز ۱۷.۶ 

ميليون را به خود اختصاص داده اند.

گزارشIDCازبازارگجتپوشيدني

شبكهملياطلاعاتبراي
حفاظتازدادههايملياست

دبير شوراي عالي انقلاب فرهنگي گفت: »جمهوري 
اسلامي ايران با تدبير خردمندانه شبكه ملي اطلاعات 
را براي حفاظت از داده هاي كش��ور راه اندازي كرده 
است.« به گزارش فارس، سعيدرضا عاملي با بيان اينكه 
ما با تغيير بنيادي در نظام زندگي مواجه شديم، اظهار 
كرد: »مديريت حكمراني امريكايي بالاس��ر فضاي 
اينترنت اس��ت اما تلاش ما در شبكه ملي اطلاعات 
موفق بوده كه منابع اطلاعاتي مهمي كه مربوط به 
زندگي مردم اس��ت، مانند ۱۳۰ لاي��ه اطلاعات در 
GIS، اطلاعات ثبت  احوال، بانك و غيره را در اختيار 
ديگري قرار نداديم، بايد بر اين داده ها مديريت ملي 
حاكم باشد.« دبير شوراي عالي انقلاب فرهنگي اظهار 
كرد: »۷۵ درصد منابع اطلاعاتي جهان تا سال ۲۰۰۶ 
در اختيار امريكا بود ك��ه به مرور زمان اين مديريت 
داده اي از امريكا گرفته شده است، كشور چين امروز 
اجازه نمي دهد داده هاي ملي اش به س��مت امريكا 
برود، جمهوري اسلامي ايران نيز با تدبير خردمندانه 
شبكه ملي اطلاعات را براي حفاظت از داده هاي كشور 
راه اندازي كرده است.«  عاملي عنوان كرد: » شبكه ملي 
اطلاعات قرار نيست كه جايگزين اينترنت جهاني شود 
.در دين نيز اين مساله وجود ندارد و خطاب خداوند هم 
به مردم جهان است، شبكه ملي اطلاعات به هيچ وجه 
به معني اينترنت ملي نيست بلكه دارايي داده هاي ملي 
را مديريت مي كند كه اگر اينترنت جهاني قطع شد 
كارهاي كشور مختل نشود.« وي افزود: »به هر حال ما 
در اين مسير جديد شورا ضمن اينكه به تمام مصوبات 
شورا احترام مي گذاريم و خودمان را مكلف مي دانيم 
كه اجرايي سازي مصوبات را دنبال كنيم به روز شدن 
اسناد را هم پيگيري مي كنيم؛ به طوري كه مصوبات ما 
بايد ناظر بر فناوري هاي جديد باشد نقشه جامع علمي 

نيز بايد به روزرساني شود.«

ازسورپرايزوزيرارتباطات
تاتكذيبرفعفيلترتلگرام

وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات، اعلام كرده بود 
براي روز پنجشنبه يك سورپرايز بزرگ براي مردم 
دارد و شايعه رفع فيلتر تلگرام از همين جا شكل 
گرفت؛ اما اين خبر از سوي شوراي عالي فضاي 
مجازي تكذيب ش��د. به گزارش ايرنا، بلافاصله 
پس از اعلام اين خبر از سوي محمدجواد آذري 
جهرم��ي كه س��ورپرايزي براي كارب��ران دارد، 
كاربران شبكه هاي اجتماعي ش��روع كردند به 
ح��دس زدن درباره اينكه س��ورپرايز آخر هفته 
وزارت ارتباطات چيست؟ برخي به آغاز اينترنت 
ملي و خداحافظي با شبكه جهاني اينترنت اشاره 
كردند. تا جايي كه اين ش��ايعه به گوش رس��يد 
كه: »با توجه به دس��تگيري و بازداش��ت قاضي 
صادركننده حكم فيلتر تلگ��رام همچنين آثار 
مخرب فيلترش��كن ها و كاربردي نبودن س��اير 
ش��بكه هاي اجتماعي و خالي ش��دن تلگرام از 
فيك نيوزها با دستگيري روح الل�ه زم، دليلي براي 
ادامه فيلترينگ تلگرام باقي نمي ماند و خروجي 
جلسات كارشناسي هفته گذشته شوراي عالي 
فضاي مجازي رفع فيلتر تلگرام بوده است.« اما، 
ش��وراي عالي فضاي مجازي اين خبر را تكذيب 
كرد و گفت: »با توجه به انتشار خبري در رسانه ها 
و شبكه هاي اجتماعي مبني بر رفع فيلتر تلگرام با 
عنوان )خروجي جلسات كارشناسي هفته گذشته 
شوراي عالي فضاي مجازي رفع فيلتر تلگرام بوده 
است( به اطلاع مي رس��اند، جلسه كارشناسي 
شوراي عالي فضاي مجازي كشور درخصوص رفع 
فيلتر تلگرام برگزار نشده بنابراين تصميم گيري 
در اين خصوص در ش��وراي عالي فضاي مجازي 
كشور صحت نداشته و صراحتا تكذيب مي شود.«

اختلالدرشبكهاينترنت
تكذيبشد

يك مقام مسوول در شركت ارتباطات زيرساخت، 
بروز اختلال در شبكه زيرساخت ارتباطي كشور 
و دسترس��ي به اينترنت را تكذيب كرد. س��جاد 
بنابي، نايب رييس هيات مديره شركت ارتباطات 
زيرس��اخت در گفت وگو با مهر، انتشار اخباري 
مبني ب��ر اختلال ش��ديد روي اينترنت و قطعي 
ارتباط س��ايت هايي كه ديتاس��نتر آنها خارج از 
ايران است را تكذيب كرد. وي گفت: »از حدود دو 
هفته گذشته تاكنون هيچ گونه اختلالي در شبكه 
ارتباطي كشور گزارش نشده و محدوديت جديدي 
نيز براي سرويس   دهنده ها به واسطه اجراي حكم 
فيلترينگ، صورت نگرفته است.« بنابي تاكيد كرد: 
»در اين بازه زماني هيچ تغيير ساختاري در شبكه 
زيرساخت كه منجر به محدوديت سرويس ها يا 
اختلال در سرويس دهي سرويس هاي خارجي 

شود، نيز اتفاق نيفتاده است.«

جلسهشورايعاليفضاي
مجازي۲۳آذربرگزارميشود

جلسه شوراي عالي فضاي مجازي به رياست حسن 
روحاني رييس جمهور و با حضور روس��اي قوا، روز 
شنبه ۲۳ آذرماه برگزار مي ش��ود. به گزارش مهر، 
پس از حدود دو ماه وقفه، جلسه شوراي عالي فضاي 
مجازي با حضور سران قوا و اعضاي حقيقي و حقوقي 
اين ش��ورا، بعدازظهر روز ش��نبه ۲۳ آذرماه برگزار 
خواهد شد. شوراي عالي فضاي مجازي از ۱۳ مهرماه 
۹۸ تاكنون جلسه اي نداشته است. مطابق با اساسنامه 
ش��وراي عالي فضاي مجازي، اين شورا بايد حداقل 
هر ۳ هفته يك بار تشكيل جلسه دهد. شوراي عالي 
فضاي مجازي در تاريخ ۱۷ اسفند ۱۳۹۰ و با دستور 
رهبر انقلاب به منظور سامان دهي و مديريت تحولات 
فضاي مجازي تشكيل شد. در جلسه قبل اين شورا، 
بخش هايي از سند توسعه خدمات ديجيتال در كشور 

مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت.

ياهونيوز| محققان امنيتي هش��دار مي دهند كه 
اسباب بازي هاي هوش��مند قابل اتصال به اينترنت، 
آسيب پذيري هايي دارند كه باعث مي شود كودكان 
اس��تفاده كننده از آنها در معرض خطر قرار بگيرند. 
به گزارش مهر، اين اس��باب بازي ها به علت قابليت 
ارتباط با ش��بكه هاي ارتباطي و از جمله اينترنت به 
افراد غريبه امكان مي دهند كودكان را مشاهده كرده، 
با آنها صحبت كنند و سوءاس��تفاده هاي مختلفي را 
به عمل آورند. پژوهشگران امريكايي معتقدند دولت 
اين كشور بايد هر چه سريع تر قوانيني را به تصويب 
برس��اند تا ش��ركت هاي سازنده اس��باب بازي هاي 
هوش��مند موظف ش��وند تا برخي اس��تانداردهاي 
 امنيت��ي در زم��ان تولي��د اي��ن محص��ولات را 

رعايت كنند.
 بررسي ۷ گروه از اس��باب بازي هاي هوشمند قابل 
اتصال به اينترنت كه توسط ش��ركت هاي آمازون، 
آرگ��وز، جان لويز و اس��ميت به فروش مي رس��ند، 
نش��ان مي دهد تمامي آنها در برابر حملات هكري 
آسيب پذير هستند. به عنوان مثال يك واكي تاكي 
مشهور به نام »كيدي گير« كه براي ارتباط بي سيم 
كودكان از فاصله حداكثر ۲۰۰ متري به كار مي رود، 
قابل هك ش��دن اس��ت و افراد غريبه از اين طريق 
مي توانند با كودكان صحبت كرده و آنها را آزار داده 
يا بترس��انند. همچنين ميكروفن هاي اسباب بازي 
»كارائوكه« ب��ه علت ضعف سيس��تم بلوتوث قابل 
هك ش��دن هستند و هكرها از طريق آنها مي توانند 
پيام هاي ضبط ش��ده خود را ب��راي ديگران پخش 
كنن��د. لذا ضروري اس��ت والدي��ن از خريد چنين 

اسباب بازي هايي جدا خودداري كنند.

اسباببازيهايهوشمند
تهديديبرايامنيتكودكان

فون آرن�ا| كاربران گوش��ي هاي آيف��ون از اين پس 
قادر خواهند بود در اپليكيش��ن نقش��ه گوگل مپ از 
حال��ت ناش��ناس )incognito mode( اس��تفاده 
كنند. به گزارش ايسنا، ماه اكتبر سال جاري ميلادي 
بود كه ش��ركت گ��وگل اع��لام ك��رد در جديدترين 
نس��خه به روزرس��اني ش��ده از اپليكيش��ن نقش��ه 
 گ��وگل م��پ )Google Maps(، حالت ناش��ناس

 )incognito mode( ب��راي بهره من��دي كاربران 
گوشي و دستگاه هاي مبتني بر سيستم عامل اندرويد 
اضافه شده است. حالت ناشناس در گوگل مپ به كاربران 
اي��ن امكان را مي ده��د تا تاريخچه جس��ت وجوهاي 
آنها در اين اپليكيش��ن همچنين لوكيشن و سفرهاي 
آنها در حس��اب كاربري گوگل آنها به ثبت نرسد. اين 
بدان معناس��ت كه انگار از گوگل مپ هيچ استفاده اي 
نكرده و به صورت كاملا ناشناس و غيرقابل تشخيص 
به جس��ت وجوي موقعيت هاي مكاني مختلف در آن 
پرداخته اند. كاربران گوشي هاي اندرويدي از چندماه 
پيش تاكنون از اين قابليت جذاب و كاربردي در گوگل 
مپ به شدت استقبال كرده بودند، حالا به نظر مي رسد 
كه كاربران گوش��ي هاي آيفون نيز قادر خواهند بود با 
مراجعه به پلتفرم فروش��گاه اپ استور اپل جديدترين 
نسخه iOS از گوگل مپ را دريافت، دانلود و نصب كنند. 
همچنين گوگل به تازگي از افزودن يك قابليت جديد 
 bulk به نسخه اندرويدي اين اپليكيشن تحت عنوان
delete خبر داده كه قرار است در ماه هاي آينده منتشر 
و ارايه شود. بدين ترتيب كاربران قادر خواهند بود تمامي 
لوكيشن هاي موجود در گوگل مپ خود را از تاريخچه 
اين اپليكيشن حذف كنند به گونه اي كه معلوم نشود 

از چه موقعيت هاي مكاني و مسيرهايي تردد كرده اند.

مثلروحازگوگل
استفادهكنيد

گيزمگ| پژوهشگران موسسه علوم داده دانشگاه 
كلمبي��ا موفق به طراحي هدفون هاي هوش��مندي 
شده اند كه از تصادف كاربران با وسايل نقيه جلوگيري 
مي كند. به گزارش ايس��نا، بسياري از افراد هنگامي 
كه از هدفون هنگام پياده روي و رفتن به مكان مورد 
نظر خود اس��تفاده مي كنند حواسشان يا به موزيك 
اس��ت يا بعضا به گوشي خود نگاه مي كنند، بنابراين 
ممكن اس��ت هنگام عبور از خياب��ان متوجه صداي 
اتومبيل نشوند و با خودرو برخورد كنند اما ديگر جاي 
نگراني نيست چراكه پژوهشگران اخيرا هدفون هايي 
توس��عه داده اند كه كاربر را از صدا و نزديك ش��دن 
خودروها باخبر مي كند. دانش��مندان موسسه علوم 
داده دانشگاه كلمبيا با همكاري پژوهشگران دانشگاه 
كاروليناي شمالي و كالج بارنارد در نيويورك موفق به 
توسعه هدفوني شده اند كه كاربران را هنگام نزديك 
شدن به خودروها باخبر مي كند تا از برخورد افراد با 
خودروها جلوگيري كنن��د. نمونه اوليه اين هدفون 
مجهز ب��ه چندين ميكروفن كوچك اس��ت كه صدا 
را از تم��ام جهات اطراف كاربر تش��خيص مي دهد و 
داده هاي صوتي را به يك برنامه مبتني بر يادگيري 
ماشيني در تلفن  هوش��مند كاربر منتقل مي كند و 
اگر متوجه نزديكي خودرويي به كاربر باشد، هشدار 
صوتي ويژه اي براي جلب توجه كاربر در يك محيط 
ش��لوغ ارس��ال مي كند. به گفته پژوهش��گران اين 
هدفون با وج��ود قابليت هاي ف��راوان مجهز به يك 
باتري كوچك است و به همين دليل توليد آن ارزان 
است. پژوهش��گران در حال حاضر در حال آزمايش 
هدفون مذكور در آزمايشگاه همچنين در خيابان هاي 

نيويورك هستند.

هدفونيكهازتصادف
جلوگيريميكند

ورج| ممكن است برايتان اتفاق افتاده باشد كه بخواهيد 
تعداد زيادي ايميل را براي ش��خص ديگري ارسال كنيد. 
اولين چيزي كه ممكن است به ذهنتان برسد، فوروارد كردن 
تك تك ايميل هاست. اما گوگل ايميل كردن ايميل ها در 
جيميل را پيشنهاد مي دهد. به گزارش ديجياتو، قابليت 
ارس��ال ايميل از طريق جيميل اينگونه اس��ت كه كاربر 
مي تواند تعداد زيادي ايميل را به صورت فايل پيوست به 
ايميل اصلي خود اضافه كرده و س��پس آنها را به صورت 
يك جا براي مخاطب خود ارسال كند. گوگل مي گويد اين 
قابليت جديد جيميل باعث مي شود تا كاربران از ارسال 
تك تك ايميل ها خودداري كنند و اين باكس خلوت تري 
داشته باشند. اما ايميل ها چگونه به صورت پيوست به ايميل 
اصلي اضافه مي شوند؟ كاربران مي توانند تعداد نامحدودي از 
ايميل ها را به ايميل اصلي اضافه كنند كه به صورت فايل هاي 
با پسوند »eml.« نمايش داده خواهند شد. كاربراني هم 
كه علاقه بسياري به باز كردن تب هاي جديد دارند نبايد 
احس��اس نگراني كنند، زيرا ايميل هاي پيوست شده در 
تب هاي جديد باز خواهند شد و مزاحم خواندن ايميل اصلي 
نمي شوند. خود گوگل در اين رابطه مي گويد: »بسياري از 
كاربران به ما گفته اند كه پيوست كردن ايميل هاي مختلف 
بسيار ساده تر از اين است كه هر ايميل را جداگانه ارسال 
كنيم. مخصوصا زماني كه بخواهيم ايميل هاي مختلف با 
موضوعات يكسان را براي شخص ديگري بفرستيم. با اين 
قابليت جديد جيميل، كاربران مي توانند دقيقا همين كار 
را انجام دهند. در نتيجه از اين پس مي توانيد خلاصه اي از 
موضوعات مورد بحث خود در ايميل اصلي بنويسيد سپس 
ايميل هاي مرتبط را به صورت پيوست به آن اضافه كنيد.« 
انتظار مي رود اين قابليت طي دو هفته آينده در اختيار عموم 

كاربران جيميل قرار بگيرد.

پيوستايميلبهايميل
درجيميلممكنشد

انگج�ت| هي��ات ملي رواب��ط كار امري��كا از آغاز 
تحقيقاتي تازه در مورد گوگل به علت اخراج مغرضانه 
و مش��كوك برخي كاركنان خود خبر داده است. به 
گزارش فارس، هيات ملي روابط كار امريكا به دنبال 
تحقيق در اين زمينه است كه آيا گوگل با اخراج برخي 
كاركنان خود قوانين فدرال را نقض كرده است يا خير. 
گوگل اواخر ماه گذشته چهار كارمند خود را اخراج 
كرد. اين افراد در سازماندهي اعتراض ها عليه شركت 
گوگل و تش��ويق كاركنان به تجم��ع اعتراض آميز 
عليه اين شركت نقش برجس��ته اي داشتند. هيات 
يادشده همچنين تصريح كرده كه گوگل حق ندارد 
كاركنان خود را از مش��اركت در فعاليت هاي مربوط 
به اتحاديه هاي كارمندي بترس��اند و در صورتي كه 
چنين تخلفي صورت دهد، بايد با آن برخورد ش��ود. 
گوگل مدعي است علت اخراج ۴ كارمند اين شركت 
نق��ض قوانين مربوط به امان��ت داري در زمينه عدم 
افشاي اطلاعات خصوصي اين شركت بوده است. اين 
افراد در بيانيه گوگل به دسترسي مكرر به اطلاعات 
كارمندان ديگر و پخش و انتشار آنها متهم شده اند. 
اين نخستين باري نيس��ت كه هيات ملي روابط كار 
امريكا درباره گوگل تحقيقاتي انجام مي دهد و چند 
ماه قبل هم تحقيقات مش��ابهي را در مورد عملكرد 
گوگل انجام داده بود. همچنين به عنوان بخش��ي از 
تسويه با اين سازمان، گوگل توافق كرد به كارمندانش 
يادآوري كند آنها مي توانند آزادانه درباره مشكلات 
محل كارش��ان گفت وگ��و كنند و نيازي نيس��ت از 
چالش هايي كه اختلال در محل كار به وجود مي آورد، 
اجتناب كنند. كارشناسان معتقدند تحقيقات فعلي 

از گوگل ۳ ماه طول مي كشد.

اخراجهايمغرضانهگوگل
بررسيميشود

دنياي فناوري
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رييس ستاد اجرايي فرمان امام)ره( در افتتاح طرح هاي بنگاه محور استان مازندران:

خلق ثروت يك هنر است
اقتصاد كشور بايد به نقطه بازدارندگي برسد

گروهبنگاهها|
رييس س��تاد اجرايي فرمان حضرت امام)ره( تاكيد 
كرد: كشور در حوزه اقتصاد نيز به مانند ساير زمينه ها 

بايد به نقطه بازدارندگي برسد.
محمد مخبر در آيين افتتاح ۴ طرح بنگاه محور بنياد 
بركت س��تاد اجرايي فرمان امام در استان مازندران 
با بيان اين مطلب افزود: خلق ثروت يك هنر اس��ت 
و همان گونه كه هنرمن��دان را تكريم مي كنيم بايد 
كارآفرينان را نيز هنرمند بدانيم و قدردان شان باشيم.

وي با تاكيد بر اينكه امروزه در يك تقابل اقتصادي با 
دشمنان هستيم، اظهار داشت: به تعبير رهبر معظم 
انق��اب، كارآفرين��ان رزمن��دگان كارزار اقتصادي 
هستند و از همين رو، بايد آنها را تكريم و حمايت كرد.

مخبر تصريح كرد: با وجودي كه در كشور پروژه هاي 
بزرگ اقتصادي اجرا شده و به بهره برداري رسيده، اما 
در شرايط امروز بايد به سراغ بنگاه هاي اقتصادي خرد 
و خانگي برويم. بخش عمده اي از اقتصاد كشورهاي 

پيشرفته با همين بنگاه ها تامين مي شود.
رييس س��تاد اجرايي فرمان امام از راه اندازي روزانه 
۱۰۰ طرح اقتصادي در اين ستاد خبر داد و گفت: اين 
۱۰۰ طرح به ايجاد ۳۰۰ شغل در روز منجر مي شود. 
اگر اين مكانيسم در كشور فراگير شود، اتفاقات بزرگي 

در حوزه اقتصاد و اشتغال زايي پايدار رخ خواهد داد.
وي با اش��اره به راه اندازي نهض��ت احياي واحد هاي 
صنعتي تعطيل يا نيمه تعطيل در ستاد اجرايي فرمان 
امام خاطرنش��ان كرد: اين رويكرد باعث بازگش��ت 
۲۰۵۰ طرح به چرخه توليد كشور در ۱۴ ماه گذشته 
شده اس��ت. به عبارت ديگر، ستاد اجرايي توانسته با 
۱۶۰۰ ميليارد توم��ان آورده، ۶۷۰۰ ميليارد تومان 
از س��رمايه هاي معطل مانده در كش��ور را احيا كند 
كه ايجاد اش��تغال ب��راي ۲۱۰ هزار نف��ر را به دنبال 

داشته است.
وي با تاكيد بر احياي س��رمايه هاي معطل مانده در 
كش��ور اظهار داش��ت: تا به امروز ۱۱۹۰ طرح نيمه 
تعطيل را در اس��تان مازندران احيا كرده ايم كه ۴۴۰ 
ميليارد تومان بازگش��ت س��رمايه را در پي داشته و 
باعث شده تا ۱۱۷۰۰ نفر دوباره به كار مشغول شوند.

به گفته رييس ستاد اجرايي فرمان امام، ۵۸۰۰ طرح 
اقتصادي اين س��تاد در مازندران با س��رمايه گذاري 
۱۱۲۰ ميليارد توماني، باعث ايجاد ۲۲ هزار شغل در 

اين استان تا پايان سال جاري مي شود.
مخبر با تاكيد بر اينكه احيا و راه اندازي دوباره كارخانه 
نساجي مازندران به دستور رهبر معظم انقاب بوده 
اس��ت، اظهار امي��دواري كرد كه هم��ه ظرفيت اين 

كارخانه تا شش ماه آينده به چرخه توليد بازگردد.

گفتني اس��ت، كارخانه پارس كاغذ نكا، پارس جوانه 
طبرس��تان بابل، گل چشمه سياه بيش��ه آمل و آريو 
سلولز جويبار چهار طرح بنگاه محور افتتاح شده در 
جريان سفر رييس  ستاد اجرايي فرمان امام به استان 
مازندران بودند. ستاد اجرايي فرمان امام از طريق بنياد 
بركت در مجموع ۳۸۱ ميليارد ريال در اين واحد هاي 
صنعتي و توليدي س��رمايه گذاري ك��رده كه ايجاد 

اشتغال براي ۷۵۵ نفر را در پي دارد.

  بهره برداري از ۸۷ طرح عمراني در مازندران
طرح هاي عمراني و زيربنايي بنياد بركت ستاد اجرايي 

فرمان امام در استان مازندران به بهره برداري رسيد.
در جريان س��فر رييس س��تاد اجرايي فرمان امام به 
مازندران، ۸۷ طرح عمران��ي و زيربنايي بنياد بركت 
شامل ساخت مدرسه، آبرس��اني، راه سازي، احداث 
پل و طرح هادي در سراسر اين استان به بهره برداري 
رس��يد. براي راه ان��دازي اين تعداد ط��رح عمراني و 
زيربنايي بيش از ۱۳۱ ميليارد ريال اعتبار تخصيص 

داده شده است.
محمد مخبر در حاشيه افتتاح مدرسه ۹ كاسه بركت 
شهيدان حجازي در شهر گلوگاه گفت: وضعيت كشور 
به لحاظ امكانات تحصيلي خوب است و قابل قياس 

با گذشته نيست. 
رييس  س��تاد اجرايي فرمان امام يادآور شد: مشكل 
اصلي سيستم آموزشي ما بحث حرفه آموزي است كه 
اين معضل و كمبود بايد با آموزش حرفه و مهارت به 

دانش آموزان مرتفع شود.
مخبر خاطرنشان كرد: س��تاد اجرايي فرمان امام در 
كنار فعاليت هاي عمراني و زيربنايي از جمله ساخت 
مدارس، تمركز اصلي اقدامات خود را بر ايجاد اشتغال 

گذاشته است.
وي با تاكيد بر احياي بنگاه هاي اقتصادي تعطيل يا 
نيمه تعطيل مانده اظهار داشت: ستاد اجرايي فرمان 
امام از طريق راه اندازي طرح هاي اشتغال زايي خرد و 
خانگي، ۱۱۰ هزار ش��غل را در قالب ۳۰ هزار طرح تا 

پايان سال در مناطق محروم ايجاد مي كند.
گفتني است، ستاد اجرايي فرمان امام از طريق بنياد 
بركت س��اخت ۲ هزار مدرس��ه را در مناطق محروم 
و روس��تايي در دس��ت اقدام دارد كه تاكنون دستور 

ساخت ۱۷۰۰ مدرسه اباغ شده است.
رييس س��تاد اجرايي فرمان امام همچنين در ديدار 
با خانواده ش��هيد قاس��م موجرلو، از شهداي غواص 
شهرس��تان گلوگاه، از پدر و مادر اين شهيد گرانقدر 
تجليل به عمل آورد. ش��هيد موجرلو سال ۱۳۶۵ در 
عمليات كربا ۴ به درجه رفيع شهادت نائل آمده است.

با هدف كاهش مصرف سوخت و آلايندگي ها: 

امضاي تفاهم نامه همكاري ايران خودرو  براي توسعه ناوگان دوگانه سوز
به منظور اجراي مصوبه شوراي اقتصاد در زمينه ارايه 
تس��هيات براي افزايش ظرفيت تولي��د خودروهاي 
دوگانه س��وز، تفاهم نامه همكاري ميان ايران خودرو و 

شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي امضا شد. 
 مديرعامل ايران خودرو در مراسم انعقاد اين تفاهم نامه 
از آمادگي كامل اين خودروساز براي توسعه ظرفيت هاي 
توليد خودرو با موتورهاي گازسوز و  كم مصرف خبر داد.

فرشاد مقيمي گفت: ايران خودرو و شركت ملي پخش 
فرآورده هاي نفتي هر دو به دنبال تحقق اهداف مشتركي 
در زمين��ه كاهش مص��رف س��وخت و آلايندگي ها و 
اقتصادي كردن فعاليت حمل و نقل كشور هستند كه 
ايران خودرو به عنوان بزرگ ترين خودروس��از كشور 
آمادگي دارد در كارگروه هاي مش��ترك تصميمات را 

عملياتي و اجرايي كند.
وي تولي��د و عرضه محصول ون وانا با موتور گازس��وز  
اي.اف.۷ را يكي از اقدامات موثر در كاهش آلايندگي ها 
برشمرد و گفت: اين خودرو از منظر اقتصادي، امكانات و 
كيفيت صرفه بالايي براي مصرف كننده دارد كه ون هاي 

موجود در بازار فاصله زيادي با آن دارند.
مديرعامل ايران خودرو استفاده از سوخت گاز در حمل 

و نقل نيمه سنگين و سنگين را از ديگر نيازهاي جامعه 
برشمرد و گفت: اقدامات اوليه در اين زمينه آغاز شده و 
با توجه به تجربه موفق در بخش سواري، در اين بخش 
نيز مي توانيم دستاوردهاي قابل توجهي را كسب كنيم. 

در اين مراس��م معاون وزير نفت و مديرعامل ش��ركت 
ملي پالايش و پخش فرآورده هاي نفتي نيز از تصويب 
پرداخت تا سقف۶ هزار و ۵۰۰ ميليارد تومان از محل 
صرفه جوي��ي توليد خودروهاي گازس��وز ي��ا تبديل 

خودروهاي بنزيني به گازسوز در شوراي اقتصاد خبر 
داد. عليرضا صادق آبادي گف��ت: اين كمك باعوض 
به خودروهاي عمومي شامل تاكسي هاي سدان، ون، 
وانت ها و مسافربرهاي شخصي اختصاص خواهد يافت 
كه هدف اصلي، كاهش هزينه ه��اي حمل و نقل بار و 
مسافر اس��ت. وي از كاهش مصرف روزانه ۲۴ ميليون 
ليتر مصرف بنزين پس از سهميه بندي خبر داد و گفت: 
با توليد يا تبديل يك ميليون و ۴۰۰ هزار خودرو گازسوز 
دست كم ۱۰ ميليون ليتر مصرف بنزين كاهش خواهد 
يافت كه س��رمايه گذاري هاي ص��ورت گرفته از محل 

صادرات اين صرفه جويي به زودي جبران خواهد شد.
در اين جلسه گزارشي از برنامه ها و اقدامات ايران خودرو 
در زمينه توسعه ظرفيت توليد محصولات دوگانه سوز 
ارايه شد. ون وانا، تاكسي سمند و وانت آريسان گازسوز 
مهم ترين محصولات ايران خودرو در بخش خودروهاي 

ناوگان حمل و نقل عمومي و نيمه سنگين است.
توليد محصول ون و جايگزيني با ون هاي فرسوده فعلي 
يكي از پروژه هاي مهم در كاهش آلايندگي ها و مصرف 
سوخت است. در گام نخس��ت ايران خودرو نسبت به 
جايگزيني ۱۰ هزار خودروي ون فرس��وده با ون وانا با 

موتور پايه گازسوز  اي.اف.۷ اقدام خواهد كرد. اين تعداد 
براساس خواست متقاضيان قابل افزايش است.

از مزاياي اين خودرو اس��تفاده از موتور ملي است كه با 
دارا بودن استاندارد يورو ۵ تمامي استاندارد آلايندگي 
و مصرف سوخت را پاس مي كند. قدرت موتور نسبت 
به نوع بنزيني بالاتر بوده و اختاف ميان قيمت بنزين و 
گاز صرفه اقتصادي قابل توجهي را براي مصرف كننده 
دارد. با توجه به سطح بالاي خودكفايي، كاهش ارزبري 
و اشتغال زايي دستاوردهاي جانبي توليد اين خودرو 
است. از ديگر اقدامات صورت گرفته در مسير افزايش 
رضايت مش��تريان، انتقال مخزن گاز دو خودروي كار 
ون وانا و وانت آريسان به بخش كفي است كه از اشغال 
فضاي مفيد براي كاربر جلوگيري مي كند. پروژه انتقال 
مخزن گاز به كفي در خودروهاي سواري نيز در دست 

اقدام است.
همچنين افزايش ظرفيت مخزن گاز به ۳۰۰ كيلومتر 
پيمايش درحال اجراس��ت كه اين رق��م در گام بعدي 
تا ۴۰۰ كيلومت��ر افزايش خواهد يافت به اين ترتيب با 
كاهش دفعات مراجعه به مراكز سوخت گيري وضعيت 

خدمت رساني در جايگاه ها نيز بهبود خواهد يافت.

خودروهاي ناقصِ كف كارخانه در سايپا به صفر رسيد
از اين به بعد عرضه و تحويل محصولات سايپا به مشتريان، منطبق 

با شرايط و ميزان توليد خواهد بود
 مديرعامل گروه خودروسازي سايپا گفت: تمام ۸۰هزارِ خودروي 
ناقصِ كف كارخانه سايپا كه از ابتداي سال ۹۸ توليد شده  بودند، 
تكميل و تحويل مش��تريان ش��د و از اين به بعد عرضه و تحويل 

محصولات سايپا، منطبق با ميزان توليد خواهد بود.  
به گ��زارش تعادل از س��ايپانيوز، س��يدجواد س��ليماني افزود: 
خودروهايي كه در انتهاي س��ال ۹۷ و ابتداي سال ۹۸ و تا پيش 
از اجراي طرح توليد عبور مس��تقيم در تيرماه، با كسري قطعات 
توليد شده و به صورت ناقص به پاركينگ ها منتقل شده بودند، با 
برنامه ريزي، كوشش و همت مضاعف مديران و پرسنل پرتاش 

سايپا، تكميل شده  و به اتمام رسيد.
وي بابيان اينكه در حال حاضر تعداد خودروهاي توليد شده قبلي 
سايپا كه داراي كسري قطعه بودند به صفر رسيده است، ادامه داد: 
تمامي پاركينگ هايي كه خودروهاي ناقص كفِ كارخانه س��ايپا 
در آنها پارك بودند، تخليه ش��ده و در حال حاضر هيچ خودروي 

ناقصي از گذشته در سايپا باقي نمانده است.
مديرعامل گروه خودروسازي سايپا تأكيد كرد: با توجه به تاش 
براي اجراي سياس��ت توليد عبور مس��تقيم، از اين پس تحويل 
محصولات سايپا به مشتريان، منطبق با ميزان توليد خواهد بود 
و هرچه ش��رايط براي توليد خودروهاي كامل بيش��تري فراهم 
باش��د، عرضه خودرو و تحويل به مشتريان هم با شتاب بيشتري 

دنبال خواهد شد. س��ليماني افزود: در ابتداي سه ماهه دوم سال 
جاري، تعداد ۸۰ هزار دس��تگاه خودرو داراي كس��ري قطعه در 
سايپا وجود داش��ت كه با اجراي طرح ملي بومي سازي قطعات و 
حداكثر استفاده از توان داخلي، تأمين قطعات مورد نياز و تكميل 
اين خودروها در دس��تور كار قرار گرفت و اين خودروها به دست 

مشتريان رسيد.
مديرعامل گروه س��ايپا در پايان افزود: اين توفيق با اس��تفاده از 
ظرفيت هاي داخل��ي و با تكيه بر توانايي هاي موجود در كش��ور 
و علي رغ��م وجود تحريم هاي س��خت و ظالمانه و عدم همكاري 
بسياري از شركاي خارجي، افزايش نرخ ارز، افزايش قيمت مواد 

اوليه و نهاده هاي توليد صورت گرفته است.

تشريح پيش شرط هاي راه اندازي نسل ۵ تلفن همراه
معاون فني و توسعه شبكه همراه اول در يك نشست تخصصي، به تشريح 

پيش شرط هاي راه اندازي نسل ۵ تلفن همراه در ايران پرداخت.
 مرتضي طاهري بخش در نشست تخصصي »عدم قطعيت هاي توسعه 
نسل پنجم ارتباطات در شهرهاي هوشمند« كه روز سه شنبه ۱۹ آذرماه 
همزمان با برپايي نمايشگاه »تهران هوشمند« در سالن همايش هاي 
برج مياد برگزار ش��د، با بيان اينكه جاي خرسندي است كه پيش از 
ورود و فراگيري تكنولوژي 5G، با برگزاري نشست هاي تخصصي به فكر 
آماده و فراهم سازي شرايط مواجهه با اين فناوري هستيم، اظهار كرد: 
نخستين موضوع درباره عدم قطعيت ها، بحث »فركانس« است. معاون 
فني و توسعه شبكه همراه اول افزود: براساس آنچه در كنفرانس جهاني 
ارتباطات راديويي WRC( ۲۰۱۹-۱۹( نهايي شده، رگولاتوري ها بايد 
طيف پيوسته ۸۰-۱۰۰ مگاهرتز را در باند ۳.۵ گيگاهرتز و حداقل باند يك 
گيگاهرتز را براي باندهاي موج ميليمتري در نسل پنجم در نظر بگيرند؛ 

در غير اين صورت شبكه 5G جان نخواهد گرفت.
وي بحث ديگر را در ارتباط با زيرس��اخت ها دانست و ابراز كرد: با توجه 
به اينكه پايداري 5G نزديك به صددرصد و قرار اس��ت سرويس هاي 
پرريسكي بر بستر آن ارايه شود، بايد به مقوله زيرساخت ها اهميت ويژه اي 
داد؛ برآورد مي شود اجراي پايلوت اين نسل را تا ۲۰۲۱ – ۲۰۲۲ و توسعه 
فراگير آن را تا ۲۰۲۴ – ۲۰۲۵ داشته باشيم. طاهري بخش »رساندن 
 5G فيبر به محل سايت هاي ارتباطي«، »تجميع ديتاسنترها« و »تعامل
با ديگر نسل هاي قبلي« را از جمله ديگر مباحث لازم براي ورود به اين 
تكنولوژي عنوان كرد و گفت: گذشته از تمامي اين موارد، سرويس هاي 

اپراتورها مبتني بر تقاضاست و تا زمانيكه صنعت تقاضايي براي استفاده 
از ظرفيت هاي 5G نداشته باش��د، اپراتورهاي ارتباطي براي رفتن به 
سمت5G  ترغيب نخواهند ش��د. بايد سياست هاي تشويقي در اين 
زمينه وجود داشته باشد تا اين مهم محقق شود. وي افزود: سرمايه گذاري 
مشترك را مي توان در قالب دو مدل »ايجاد شركت مشترك« يا »اجاره 
زيرساخت هاي فراهم شده توسط س��رمايه گذاري ثالث« پيش برد و 
در مباحث مرتبط با فركانس هم مي توان RAN Sharing را به اجرا 
گذاشت. طاهري بخش تصريح كرد: با اين حال چشم انداز روشني براي 
همكاري اپراتورها حول محور اين تكنولوژي قائل نيستيم، مگر اينكه 
رگولاتوري سياست هاي تشويقي نظير كاهش تسهيم درآمدش از ۳۱ 

به ۵ درصد يا تخصيص فركانس بيشتر به اپراتورها را پياده سازي كند.
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مدرسه اي با ۴ دانش آموز
بوشهر|دبس��تان امت روس��تاي مِلسوخته در 
شهرس��تان دير با ۴ دانش آم��وز فعاليت مي كند. 
روستاي كوچك و كم  جمعيت ملسوخته در فاصله 
۲۱ كيلومتري مركز بخش بردخون و در غرب جاده 
ساحلي بوشهر دير واقع شده است كه با جاده اي شني 
به مسير اصلي متصل مي شود. اين روستا در فاصله 
كمي از خليج فارس قرار دارد. بيشتر اهالي آن اقوام 
هس��تند و نام خانوادگي كشكولي دارند.  جمعيت 
روس��تا ۲۹ نفر ش��امل ۱۵ مرد و ۱۴ زن است كه 
۲۲ نفر باسواد و ۷ نفرشان بي سواد هستند و شغل 
كشاورزي، دامداري و صيادي دارند و با همه كمبود ها 
دس��ت از ديار خود برنداش��ته و چراغ ملسوخته را 
روشن نگه داشته اند. رييس اداره آموزش و پرورش 
منطقه بردخون در بازديد از اين مدرسه گفت: نگاه 
آموزش و پرورش به همه مدارس به ويژه در مناطق 
و روستا هاي محروم و دورافتاده بر توجه و حمايت 
همه جانبه است تا دانش آموزان اين روستا ها بتوانند 
از فرصت هاي آموزشي و پرورشي بهره كافي ببرند. او، 
دبستان امت روستاي ملسوخته را از مدارس پويا در 
منطقه دانست و بيان كرد: دانش آموزان اين مدرسه 
همواره باانگيزه و نش��اط، با وجود همه مشكات و 
دشواري ها همگام با ساير مدارس تحصيل مي كنند 
و ۴ دانش آموز با تاش مديرآموزگار خود به اهداف 

بلند فردا اميد دارند.

فاضلاب همچنان در شهرستان 
كارون جولان مي دهد

اهواز| پس از گذشت چند روز از بارندگي، فاضاب 
در خيابان هاي شهرستان كارون جولان مي دهد.

نواب حاجيان سعيد ش��هردار كوت عبدالله گفت: 
در گذشته فاضاب و آب هاي سطحي شهرستان 
در حاشيه شهر در منطقه بحره دفع مي شد، اما در 
سال هاي اخير كه در اين اراضي ساخت و ساز صورت 
گرفته امكان هدايت آب هاي سطحي و فاضاب به 
اين منطقه وجود ندارد. او افزود: مسوولان شهرداري 
وقت براي برخي از اين ساخت و ساز ها مجوز صادر 
كرده اند، البته به دليل مشخص نبودن محدوده شهر، 
برخي از اين ساخت و ساز ها نيز بدون مجوز صورت 
گرفته اند. اين مقام مسوول ادامه داد: شركت آب و 
فاضاب بايد براي اين شهر سيستم دفع فاضاب 
تعريف كند و به دليل نبود ش��بكه دفع فاضاب از 
۱۶۰ كيلومتر كانال روباز براي دفع فاضاب استفاده 
مي شود. احمد باقري قائم مقام مديرعامل شركت 
آب و فاضاب اهواز در اين خصوص گفت: حجم آب 
جمع شده در اين ش��هر متعلق به آب باران است و 

مسووليت آن به آبفا باز نمي گردد.

مسوولان  از خام فروشي 
جلوگيري كنند

اصفهان|جابر جعفري مدير خريد خارجي ذوب 
آهن اصفهان در حاش��يه بازديد از ش��انزدهمين 
نمايشگاه ايران متافو به خبرنگار ما گفت: در ساليان 
اخير با توجه به وجود تحريم هاي بين المللي عليه 
ايران و به ويژه بع��د از خروج دولت امريكا از برجام، 
مس��يرهاي باز ش��ده جهت تعامات بين المللي، 
متاسفانه مجددا بسته شد و خريدهاي خارجي با 
چالش هاي زيادي هم��راه گرديد. جعفري گفت: 
ذوب آه��ن اصفهان كه بنيان آن بر اس��اس معادن 
گذاشته ش��د و مديريت آنها را نيز بر عهده داشت 
هم اكن��ون به دلي��ل كمبود اوليه داخل��ي به ويژه 
سنگ آهن با نيمي از ظرفيت توليد دارد و متاسفانه 
صادرات اين ماده اوليه استراتژيك را شاهد هستيم. 
مسوولان در جهت حفظ توليد و ارتقاي آن نياز است 
حامي توليد كنندگان باشند و با اتخاذ راهبردهاي 
اثربخش از خام فروشي مواد اوليه جلوگيري نمايند.

 ۱۰۰ واحد معدن مجوزدار
 در شهرستان دماوند وجود دارد

دماوند| ريي��س اداره صنعت، معدن و تجارت 
شهرستان دماوند گفت: شهرس��تان دماوند به 
عنوان يكي از شهرس��تان هاي مهم در اس��تان 
تهران، داراي ظرفيت هاي مختلفي است، وجود 
معادن مختلف يكي از ويژگي هاي اين شهرستان 
است. آقاجان احمدي اظهار داشت: تعداد معادن 
شهرستان دماوند براس��اس پروانه بهره برداري 
بالغ بر ۱۰۰ مورد است كه با توجه به وجود معادن 
در دماوند، ۲۶ واحد مربوط به شن و ماسه مخلوط 
كوهي اس��ت كه ۱۲ واحد از آن فع��ال و مابقي 
غيرفعال اس��ت. وي افزود: همچنين ۹ واحد گچ 
در شهرستان دماوند وجود دارد كه ۶ مورد فعال و 
سه واحد نيز غيرفعال است. عاوه بر اين ۱۱ واحد 
خاك صنعتي در دماوند وجود دارد كه تنها يك 

واحد از آن فعال است.

كاهش سرانه مصرف ماهي
در آذربايجان غربي

ارومي�ه| سرپرس��ت اداره ش��يات و آبزي��ان 
آذربايجان غربي گفت: در حال حاضر سرانه مصرف 
ماهي در اس��تان به هفت كيلوگرم رس��يده است. 
محمدباقر قريشي با بيان اينكه هم اكنون ميانگين 
مصرف سرانه آبزيان در كش��ور ۱۰ كيلوگرم است 
افزود: اين مق��دار در آذربايجان غربي كمتر از هفت 
كيلوگرم براي هر نفر است كه با افزايش ميزان توليد 
و گسترش صنعت آبزي پروري مي توان اميد داشت 
كه ميزان مصرف ماهي در اين استان نيز به ميانگين 
كش��وري نزديك تر ش��ود. قريش��ي با اعام اينكه 
همچنين اين استان تنها منبع آبي پرورش توليد شاه 
ميگوي آب شيرين را داراست افزود: شاه ميگو دراز آب 
شيرين كشور مختص آذربايجان غربي است و سالانه 
بيش از ۵.۵ تن شاه ميگو صيد شده در درياچه سد 
ارس پس از عمل آوري و بسته بندي به صورت زنده 
به كشورهاي اروپايي از جمله فرانسه، آلمان و ايتاليا 

صادر مي شود.
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گزارش »تعادل« از وضعيت بودجه وزارت علوم در سال 99

سهم حداقلي آموزش عالي از بودجه
لايحه بودجه سال ۹۹ كل كشور با ۴۸۴ هزار ميليارد 
تومان بودجه عمومي از سوي دولت به مجلس شوراي 
اسلامي تقديم شد تا سهم دخل و خرج سازمان هاي 
مختلف در سال آينده مشخص باشد اما نگاهي به اين 
لايحه حكايت از آن دارد كه امسال هم مانند دو سال 
گذشته بودجه وزارت علوم و دانشگاه هاي تابع آن تغيير 
چنداني نداشته است. بودجه وزارت علوم، تحقيقات و 
فناوري در لايحه بودجه سال ۱۳۹۹ كل كشور ۲۰۹ 
هزار و ۱۳ ميليارد و ۴۷۶ ميليون ريال اعلام ش��د در 
حالي كه اين رقم براي س��ال ۹۸، معادل ۱۳۴ هزار و 
۲۸۷ ميليارد و ۱۱۱ ميليون ريال تصويب ش��ده بود. 
به اين ترتيب افزايش ۱۰ درصدي بودجه وزارت علوم 
براي سال آينده با واكنش مسوولان اين حوزه همراه 
بود، آنها معتقدند اي��ن ميزان افزايش كفاف پرداخت 
حقوق و دستمزد را هم نمي دهد. از طرف ديگر بودجه 
دانشگاه هاي بزرگ كش��ور هم تغيير چنداني نسبت 
به س��ال گذشته نداشته اس��ت با اين وجود آنطور كه 
كارشناسان مي گويند، آنچه در بحث بودجه وزراتخانه 
علوم،  تحقيقات و فناوري مهم است، بيشتر از تصويب 
بودجه، تخصيص آن اس��ت كه به چالش بدنه علمي 
كشور تبديل شده است. با اين حال در لايحه بودجه ۹۹ 
تبصره هاي تازه اي هم در مقايسه با سال هاي گذشته 
ديده مي شود، براي سال آينده علاوه بر امكان استفاده 
از تسهيلات بانكي براي ساخت خوابگاه هاي متاهلي، 
اعتبارات كمكي براي صندوق هاي رفاه دانش��جويان 
و وام ش��هريه درنظر گرفته شده است. همچنين قرار 
اس��ت از بخش مصارف هدفمن��دي يارانه ها به مبلغ 
۴ هزار ميليارد ريال ب��ه موضوع »تغذيه و امور رفاهي 
دانشجويان« اختصاص داده شود. از سوي ديگر يكي 
از نكات تازه در لايحه بودجه س��ال آينده اين است كه 
وزارتخانه هاي علوم، تحقيقات و فناوري و بهداش��ت، 
درمان و آموزش پزش��كي موظف هس��تند ظرفيت 
پذيرش دانشجوي جديد در مراكز و موسسات پژوهشي 
وابسته به خود از جمله پژوهشكده و پژوهشگاه را ۲۰ 

درصد كاهش دهند. 

   جزييات بودجه رفاهي دانشگاه ها و تسهيلات 
دانشجويي

وزارت علوم در سال ۹۹ در بخش برنامه هاي خدمات 
فرهنگ��ي، رفاهي و ورزش��ي براي دانش��جويان ۲۳ 
ميلي��ون و ۱۴۷ ه��زار و ۷۵۶ ميلي��ون ري��ال اعتبار 
خواهد داش��ت.در بخش برنامه آموزش زبان فارسي 
به دانش��جويان خارجي ۳۸ هزار و ۸۳۷ ميليون ريال 
بودجه مي گيرد. اين وزارتخانه در بخش ارايه خدمات 
رفاهي به دانشجويان يك ميليون و ۸۱۵ هزار ميليون 
ريال و در بخش اعطاي بورس تحصيلي به دانشجويان 
خارجي و ايراني يك ميليون و ۲۹۱ هزار ميليون ريال 

بودجه خواهد داشت. 
بر اس��اس تبصره ۹ بند ب: »۱۰۰ درص��د وجوه اداره 
ش��ده پرداختي از محل بازپرداخت وام هاي ش��هريه 
دانش��جويي از سال ۱۳۸۵ تا ۱۳۹۸ تا سقف هشتصد 
ميليارد ريال به خزانه داري كل كشور واريز مي شود. 
وجوه مذكور به صندوق هاي رفاه دانشجويي به عنوان 
كمك جهت افزايش مناب��ع مالي صندوق هاي مزبور 
اختصاص مي يابد تا براساس اساسنامه مصوب، صرف 
پرداخت وام شهريه به دانشجويان و ساير پرداختهاي 

رفاهي دانشجويي شود.«
همچنين بر اس��اس تبصره ۹ بند ج: »م��ازاد هزينه 
تحصيلي دانشجويان تحت پوشش كميته امداد امام 
خميني)ره( و س��ازمان بهزيستي كش��ور نسبت به 
اعتب��ارات مندرج در اين قانون در قال��ب وام از طريق 
صن��دوق رفاه دانش��جويان در اختيار اين اف��راد قرار 
مي گيرد. اقس��اط وام ه��اي مذكور پ��س از فراغت از 
تحصيل و اش��تغال ب��ه كار افراد، پرداخت مي ش��ود. 
دانشجويان تحت پوشش نهادهاي حمايتي مزبور در 

اولويت دريافت وام هستند.«
در جدول شماره ۹ برآورد اعتبارات رديف هاي متفرقه 
لايحه بودجه سال ۱۳۹۹ نيز اعتبار ۴۷۵ هزار ميليون 

ريال براي اعتبار وام ش��هريه درنظر گرفته شده است. 
بر اين اس��اس اعتب��ار موضوع وجوه اداره ش��ده براي 
اعط��اي وام قرض الحس��نه با حداقل كارم��زد و ارايه 
حمايت هاي مالي به دانشجويان از طريق صندوق هاي 
رفاه وزارتخانه هاي علوم، تحقيقات و فناوري و بهداشت، 
درمان و آموزش پزشكي، دانشگاه آزاد اسلامي و مراكز 
آموزش عالي غيرانتفاعي به نسبت تعداد دانشجويان و 
باز پرداخت پس از فراغت از تحصيل دانشجويان و مبلغ 

شهريه و بازپرداخت مبلغ شهريه اختصاص مي يابد.
همچنين بر اساس لايحه بودجه سال ۱۳۹۹ از بخش 
مصارف هدفمندي يارانه ها به مبل��غ ۴ هزار ميليارد 
ري��ال به موضوع »تغذيه و امور رفاهي دانش��جويان« 

اختصاص مي يابد.

   تبصره اختصاصي آموزش عالي در لايحه بودجه
در تبص��ره ۹ لايحه بودجه س��ال ۹۹ آمده اس��ت به 
دانشگاه ها، موسسات آموزشي و پژوهشي و پارك هاي 
علم و فناوري اجازه داده مي شود با تصويب هيات هاي 
امناي خود تا س��قف عملكرد درآمد اختصاصي سال 
۱۳۹۸ نسبت به دريافت تسهيلات از بانك ها از محل 
توثيق ام��وال در اختيار خود اق��دام كنند و در جهت 
تكميل طرح هاي تملك دارايي هاي سرمايه اي خود 
و با اولويت اح��داث خوابگاه هاي متاهلي قانون برنامه 
ششم توسعه استفاده و نسبت به بازپرداخت اقساط از 
محل درآمد اختصاصي خود اقدام كنند. صندوق رفاه 
دانشجويان مكلف هستند نسبت به پيش بيني اعتبار 
لازم در فعاليت ه��اي خود به منظ��ور پرداخت يارانه 
سود و كارمزد يا اولويت احداث خوابگاه هاي متاهلين 

اقدام كنند.
از طرف ديگر طبق بند »ن« اين تبصره، در س��ال ۹۹ 
صدور مجوز براي تاسيس مراكز و موسسات پژوهشي 

دولتي جديد براي دستگاه هاي اجرايي ممنوع است.

   جزييات بودجه شوراي عالي انقلاب فرهنگي 
دبيرخانه ش��وراي عالي انقلاب فرهنگ��ي در لايحه 
پيشنهادي بودجه ۹۹ در مجموع با كاهش ۱۸ درصدي 
مواجه شده اس��ت. بر اين اس��اس، مجموع اعتبارات 
پيشنهاد ش��ده دولت به مجلس در سال ۹۹ براي اين 
ش��ورا ۴۱۳ ميليارد و ۲۰۰ ميليون ريال است. بودجه 
مصوب سال ۹۸ ش��وراي عالي انقلاب فرهنگي مبلغ 
۵۰۵ ه��زار ميليون ريال بود كه در مقايس��ه با بودجه 
سال آينده، اين شورا با كاهش ۱۸ درصدي اعتبارات 

مواجه خواهد بود.
همچني��ن نه��اد نمايندگي مقام معظ��م رهبري در 
دانشگاه ها براي سال آينده مبلغ هزار و ۳۵۶ ميليارد 
و ۵۰۶ ميليون ريال اعتباري پيش��نهادي دولت دارد؛ 
اين نهاد در س��ال ۹۸ مبلغ هزار و ۴۶۷ ميليارد و ۲۸۴ 
ميليون ريال اعتبار مصوب داشت. اعتبارات پيشنهاد 
شده براي اين نهاد براي سال ۹۹ در مقايسه با امسال، 

هفت درصد كاهش دارد.

   بودجه دانشگاه ها تغيير چنداني نكرد
يك��ي از مهم تري��ن بخش ه��اي اين لايح��ه بودجه 
دانشگاه هاي كشور است، مس��اله اي كه همواره يكي 
از چال��ش برانگيزترين بخش هاي اي��ن لايحه بوده و 
روساي دانشگاه ها همواره از ميزان و مدل اختصاص آن 
گله داشتند. بررسي بودجه دانشگاه ها نسبت به سال 
گذشته نشان مي دهد كه ميزان آن با افزايش نزديك 
ده درصدي روبرو ش��ده اس��ت به طوري كه دانشگاه 
تهران با بودجه ۶۰۰ ميلياردي در سال گذشته امسال 
بودجه ۶۸۰ ميليادي خواهد داش��ت اما مس��وولان 
وزارت عل��وم معتقدند افزاي��ش ۱۰ درصدي در واقع 
نشان دهنده تغيير آنچناني در منابع دانشگاه نبوده و 
مي توان گفت اعتبار دانش��گاه با سال گذشته تفاوت 
زيادي ندارد. محمدتقي نظرپور معاون اداري، مالي و 
مديريت منابع وزارت علوم درباره اين موضوع گفت: ما 
معتقديم اين ميزان نياز دانشگاه ها و مراكز پژوهشي ما را 
برطرف نمي كند چرا كه نيازهاي اين مراكز صرفا بخش 

پرداخت حقوق نيس��ت بلكه فعاليت هاي پژوهشي و 
تحقيقي را نيز شامل مي شود. بودجه پيشنهادي فوق 
يك مبلغ متوسط است. در نهايت بودجه ۹۹ دانشگاه ها، 
مراكز پژوهش��ي و پارك هاي علم و فناوري در لايحه 
پيشنهادي تغيير چنداني نسبت به سال گذشته ندارد.

او افزود: ۸۰ درصد اعتبارات دريافتي دانشگاه ها صرف 

پرداخت حقوق و دستمزد مي شود و۲۰ درصد باقيمانده 
در امور ديگر صرف مي ش��ود كه وزارت علوم در تلاش 
براي دريافت اين ۲۰ درصد است.۹۵ درصد اعتبارات 
س��اير دس��تگاه هاي اجرايي صرف حقوق و دستمزد 

مي شود اما دانشگاه ها فقط دغدغه حقوق ندارند.
در لايحه بودجه ۹۹ داراي سهم ۷ هزار و ۱۸۵ ميليارد 

و ۱۰۴ ميليون ريالي اس��ت كه اين عدد در مقايسه با 
بودجه سال قبل نشان از افزايش حدود دو برابري سهم 
اين دانشگاه از بودجه سال جديد دارد. بودجه مصوب 
اين دانشگاه براي سال ۹۸، ۳ هزار و ۶۳۴ ميليارد و ۷۹۵ 

ميليون ريال بود.
در لايحه بودجه ۹۹، دانش��گاه ش��هيد بهشتي سهم 
۴ هزار و ۴۶۱ ميليارد ۶۹۵ ميلي��ون ريالي را به خود 
اختصاص داده اس��ت. رقم مصوب بودجه اي براي اين 
دانش��گاه در بودجه ۹۸، ۲ هزار و ۶۷۴ ميليارد و ۸۳۷ 

ميليون ريال بود.
بودجه دانش��گاه صنعتي شريف در لايحه سال ۹۹، ۴ 
هزار و ۲۴۱ ميليارد و ۶۱۰ ميليون ريال تعيين ش��ده 
است. رقم مصوب بودجه براي اين دانشگاه در سال ۹۸، 

۲ هزار ۲۵۴ ميليارد و ۹۷۶ ميليون ريال بوده است.
۲ هزار و ۹۱۹ ميليارد و ۹۵۶ ميليون ريال نيز س��هم 
دانش��گاه علم و صنعت ايران در لايحه جديد بودجه 
است كه اين رقم در بودجه مصوب ۹۸ معادل يك هزار 

و ۸۴۳ ميليارد . ۳۵۱ ميليون ريال بود.
بودجه دانشگاه خوارزمي در لايحه تقديمي دولت به 
مجلس ش��وراي اسلامي براي سال ۹۹، ۲ هزار و ۵۶۴ 
ميليارد و ۶۷۷ ميليون ريال بودجه در نظر گرفته شده 
اس��ت در حالي كه اين رقم در بودجه مصوب ۹۸، يك 
هزار و ۷۵۶ ميليارد و ۲۷۱ ميليون دلار تعيين شده بود 

كه نشان از افزايش بودجه اين دانشگاه دارد.
براي دانشگاه تربيت مدرس نيز در لايحه بودجه ۹۹، ۳ 
هزار و ۸۹۲ ميليارد و ۹۹۳ ميليون ريال اعتبار بودجه اي 
درنظر گرفته شده است كه اين ميزان در مقايسه با رقم 

سال قبل نشان از افزايش دارد.
دانشگاه صنعتي اميركبير در لايحه بودجه ۹۹، سهم 
۳ هزار و ۴۹۸ ميليارد و ۴۳۹ ميليون ريالي را به خود 
اختصاص داده اس��ت در حالي كه اين رقم در بودجه 
۹۸، ۲ هزار و ۱۱۷ ميليارد و ۱۹۶ ميليون ريال تعيين 

شده بود.
۱۲ ه��زار و ۴۹۹ ميليارد و ۱۰ ميلي��ون ريال بودجه 
اختصاص يافته به دانش��گاه پيام نور در لايحه بودجه 
۹۹ اس��ت كه اين ميزان در مقايسه با مصوب سال ۹۸ 
)۴ هزار و ۵۷۶ ميليارد و ۳۴۹ ميليون ريال( نش��ان از 

افزايش چند برابري دارد.
دانشگاه فرهنگيان به عنوان بازوي رشد و پرورش قشر 
فرهنگيان در لايحه بودجه ۹۹، داراي س��هم ۹ هزار 
و ۶۸۸ ميليارد و ۵۰۰ ميليون ريالي اس��ت. سهم اين 
دانشگاه در مصوب بودجه ۹۸، ۴ هزار و ۴۹۳ ميليارد و 

۶۷۱ ميليون ريال بود.
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 چالشِ »سوئيفت« 
براي واردات دارو

رييس س��ازمان تداركات پزش��كي جمعيت هلال 
احمر با اش��اره به مش��كلاتي كه تحريم ها بر سر راه 
واردات دارو از س��وي هلال احمر ايجاد كرده است، 
گفت: اگر كانال مشخصي را براي نقل و انتقالات مالي 
دارو و تجهيزات پزشكي فراهم كنند، طبيعتا منجر به 
رفاه حال بيماران مي شود.حسن صفاريه با اشاره به 
فعاليت هاي سازمان تداركات پزشكي جمعيت هلال 
احمر در حوزه تجهيزات پزشكي و دارو، گفت: در حوزه 
تجهيزات پزشكي استراتژيك ترين كالاي مان فيلتر 
صافي همودياليز است كه چند روز گذشته و بعد از 
مدتي توقف، مجددا خط توليدش راه اندازي شد. از 
طرفي پرتعدادترين محصول توليدي مان هم سرنگ 
اس��ت كه هر دو اين محصولات را مي توانيم بيش از 
ميزان توليد فعلي مان توليد و عرضه كنيم.وي با بيان 
اينكه براي توليد سرنگ بر اساس يك برنامه كشوري 
سهميه توليد مشخصي به ما اعلام شده و ميزان توليد 
فيلترهاي همودياليز را بازار مصرف تعيين مي كند، 
افزود: در عين حال كاملا هماهنگ با سياست هاي 
سازمان غذا و دارو فعاليت هايمان را انجام مي دهيم. 
به نحوي كه سياس��ت گذار سازمان غذا و دارو است. 
در حال حاضر حدود ۵۰ درصد از س��هم فيلترهاي 
همودياليز در بازار را سازمان تداركات جمعيت هلال 
احمر تامين مي كند. همچنين سالانه ۲.۵ ميليون 
فيلتر صافي همودياليز را با تكنولوژي آلمان توليد 
مي كنيم.صفاريه با اشاره به تحريم هاي امريكا عليه 
كش��ورمان و مش��كلاتي كه در حوزه واردات دارو و 
تجهيزات پزشكي براي جمعيت هلال احمر ايجاد 
كرده اس��ت، افزود: در حال حاضر يكي از مهم ترين 
چالش هايمان نقل و انتق��ال پول به تامين كننده و 

توليدكننده خارجي است.

 عوارض خروج از كشور 
براي مرزنشينان لغو شود

عضو مجمع نمايندگان اس��تان آذربايجان غربي، 
عوارض خروج از كش��ور براي مناطق مرز نش��ين 
را نوعي خود تحريمي دانس��ت و خواستار لغو آن 
شد.عبدالكريم حسين زاده با اشاره به افزايش رقم 
عوارض خروج از كشور از مبلغ ۲۲۰ هزار تومان در 
س��ال ۹۸ به رقم ۲۶۴ هزار تومان در لايحه بودجه 
سال ۹۹، اظهار كرد: اين تصميم براي مناطق مرزي 
كشور در شرايط تحريم نه تنها به نفع كشور نخواهد 
بود بلكه موجب عدم اس��تفاده از ظرفيت مرزهاي 
كشور هم مي شود. نماينده مردم نقده و اشنويه در 
مجلس شوراي اس��لامي به عنوان نمونه به استان 
آذربايجان غربي اشاره و اضافه كرد: اين استان با ۴ 
كشور هم مرز بوده و ۱۲۰۰ كيلومتر مرز مشترك 
دارد؛ اما متأسفانه نتوانسته ايم از ظرفيت اين مناطق 
مرزي استفاده تجاري و حرفه اي داشته باشيم. او با 
بيان اينكه متأسفانه نگاه ما به مرزهاي كشور نگاهي 
سنتي است، به خانه ملت گفت: اين در حالي است 
كه حضور اتباع كشورهاي خارجي به ويژه  عراقي ها 
براي دريافت خدمات درماني در كشور ما يك فرصت 
است كه بايد از آن بهره برد و اين مراودات را گسترش 
داد. عضو مجمع نمايندگان استان آذربايجان غربي 
تصريح كرد: حداقل مردم بومي بايد بتوانند تا سه 
مرتب��ه از مرزها بدون هيچ گون��ه پرداخت وجهي 
عوارضي، خارج شوند ولي از افراد بومي نيز به اندازه 
مردم مركز كشور كه بعضا تجار را شامل مي شوند، 
عوارض دريافت مي ش��ود. حس��ين زاده پيشنهاد 
كرد كه اس��تان هاي مرزي شامل ايلام، كرمانشاه، 
كردستان، آذربايجان غربي، خوزستان و سيستان و 
بلوچستان از استان هاي محروم كشور هستند كه 
وضع چنين عوارضي براي خروج از كشور، گرفتن 
ظرفيت هاي توسعه از آنها به شمار مي آيد. وي اضافه 
كرد: شايد در شرايط تحريم وضع چنين عوارضي 
براي استان هاي مرزي به صورت موقت توجيه داشته 
باشد ولي اين اقدام، براي استان هاي مرزي كاملا در 
جهت تشديد تحريم ها و بهره نبردن از ظرفيت هاي 
تجاري مرزي اس��ت. نماينده مردم نقده و اشنويه 
در مجلس شوراي اسلامي تأكيد كرد: كميسيون 
تلفيق مجلس بايد حتما نسبت به مستثني كردن ۶ 

استان  مرزي اقدام كند.

كمبود دارو و واكسن 
آنفلوآنزا صحت ندارد

سخنگوي كميسيون بهداشت و درمان مجلس 
گفت: كمب��ود دارو و واكس��ن آنفلوآنزا صحت 
نداش��ته و در تمامي داروخانه هاي خصوصي و 
مراكز بهداشتي و درماني به وفور يافت مي شود. 
اكبر تركي در تشريح دستوركار روز دوشنبه ۱۸ 
آذر كميسيون بهداشت و درمان مجلس شوراي 
اسلامي، از حضور معاون بهداشتي و معاون غذا و 
داروي وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكي 
در جلسه كميسيون خبر داد و گفت: مسوولان 
وزارت بهداشت گزارشي را در خصوص وضعيت 

بيماري آنفلوآنزا در كشور ارايه كردند. 
نماينده مردم فريدن، فريدونشهر و چادگان در 
مجلس دهم افزود: تق��ارن و همنوايي افزايش 
بارندگي و سرما در سال هاي اخير و ابتلاي برخي 
از زائران اربعين به آنفلوآنزاي H۱ باعث ش��دت 
و طغيان اين بيماري در كش��ور شده و متاسفانه 
برخي از مبتلاياني كه بيماري زمينه اي و نقص 
ايمني داشتند، فوت كردند. بر همين اساس در 
جلس��ه فوق به افزايش آموزش هاي بهداشتي و 
توصيه هاي پيشگيرانه در دانشگاه ها، صدا و سيما 
و رسانه ها تاكيد شد.اين نماينده مردم در مجلس 
دهم، با اشاره به وضعيت دارو و واكسن آنفلوآنزا 
در كشور، توضيح داد: با توجه به تمهيدات وزارت 
بهداشت علي رغم تمامي شايعه ها، كمبود دارو 
و واكس��ن آنفلوآنزا وجود نداش��ته و در تمامي 
داروخانه ه��اي خصوصي و مراكز بهداش��تي و 

درماني به وفور يافت مي شود. 

افزايش ۴ برابري كودك همسري در برخي نقاط اختصاص بخش اعظم بودجه معاونت زنان به عدالت جنسيتي
مع��اون برنامه ريزي و هماهنگي معاون��ت امور زنان و 
خانواده رياست جمهوري از رشد ۱۹ درصدي بودجه امور 
زنان و خانواده در سال ۹۹ خبر داد و گفت: اين در حالي 
است كه با توجه به شرايط اقتصادي فعلي كشور در اكثر 
موارد ميزان بودجه در نظر گرفته شده براي دستگاه ها 

همانند سال گذشته است.
زهرا جواهريان اظهار كرد: دولت براي سال ۹۹ معاونت 
امور زنان و خانواده بودجه ۲۵ ميليارد تومان را پيشنهاد 
كرده است و بودجه اين معاونت در سال ۹۸ معادل ۲۱ 
ميليارد تومان مصوب شده بود كه از اين اعتبار ۲۰ميليارد 
و ۳۰۰ ميليون تومان ابلاغ شده است. معاون برنامه ريزي 
و هماهنگي معاونت امور زنان و خانواده رياست جمهوري 
در ادام��ه تصريح ك��رد: با توج��ه به نقش س��تادي و 
سياس��ت گذاري كه معاون��ت امور زن��ان و خانواده در 
راستاي توانمندسازي زنان و خانواده و همچنين ارتقاي 
شاخص هاي عدالت جنسيتي با كمك ساير دستگاه هاي 
دولتي و غيردولت��ي دارد، به طور قطع توجه به افزايش 

اعتبار اين حوزه امري ضروري و اجتناب ناپذير است. 
جواهريان با بيان اينكه معاونت امور زنان و خانواده در 
بخشي از فعاليت هاي خود ذيل چهار برنامه )راهبري 
و حمايت از تحكيم بنيان خانواده، ارتقاء شاخص هاي 
عدالت جنس��يتي، ارتقاء توانمندي و مشاركت هاي 
اجتماعي زن��ان و طرح ت��اب آوري( اقداماتي را انجام 
مي دهد افزود: در بحث تحكيم بنيان خانواده و افزايش 
مهارت هاي ارتباط��ي و كاهش فاصل��ه بين اعضاي 
خانواده يكي از برنامه ه��اي مهمي كه به عنوان طرح 
ملي دنبال مي كنيم، طرح »گفت وگوي ملي خانواده«و 

»گفت وگوي بين نسلي« است. او در ادامه اظهار كرد: 
به طور قطع معاونت امور زنان و خانواده رياست جمهوري 
در جهت اجراي برنامه راهب��ري و حمايت از تحكيم 
بنيان خانواده بخش��ي از اعتبارات س��ال ۹۹ را به اين 
امر اختصاص مي دهد. معاون برنامه ريزي و هماهنگي 
گفت: به منظور ارتقاي توانمندي و افزايش مشاركت 
اجتماعي زنان با همكاري وزارت كشور، سازمان فني 
و حرفه اي و جهاد دانش��گاهي طرح هايي را در دست 

اجرا داريم.
او در ادامه افزود: بخش��ي از اين طرح ها به موضوع زنان 
سرپرس��ت خانواري كه در سكونتگاه هاي غير رسمي 
زندگي مي كنند وهمچنين زنان سرپرست خانواري كه 
به طور عمومي شناسايي مي شوند و تحت پوشش كميته 

امداد يا سازمان بهزيستي نيستند، مي پردازد.
جواهريان با بيان اينكه حدود ۱۲ هزار زن سرپرس��ت 
خانوار در س��ال ۹۸ در اين طرح ق��رار خواهند گرفت 
گف��ت: در مرحله اول اجراي اين ط��رح به زنان جامعه 
هدف مهارت هاي آموزشي داده شده است و در مرحله 
دوم براس��اس استعدادهايشان مهارتهاي تخصصي را 
مي آموزند ودر مرحله آخر دس��تيابي به اشتغال بسيار 
مهم اس��ت كه معاونت امورزنان و خانواده با همكاري 
دستگاه هاي ذيربط تدابيري را در اين خصوص انديشيده 
اس��ت.معاون برنامه ريزي و هماهنگي با اشاره به اينكه 
بخشي از اعتبارات به اجراي طرح تاب آوري اختصاص 
مي يابد گفت: اين ط��رح در قالب برگ��زاري دوره ها و 
كارگاه هاي آموزشي در سطح استان ها اجرايي مي شود.

او در ادام��ه افزود: اين دوره ب��راي افراد ظرفيتي مهيا 

مي كند تا بياموزند چگونه بر ناملايمات زندگي چيره 
شده و مهارت ها و توانايي هاي خود را براي فائق آمدن 
بر مس��ائل و مش��كلات به كار گيرند و خود را پس از 
رويارويي با چالش ها بازيابي كنند. جواهريان در ادامه 
درباره ارتقاء شاخصهاي عدالت جنسيتي به ايسنا گفت: 
شاخص هاي عدالت جنسيتي با كمك دستگاه هاي 
مختلفي كه عضو كارگروه س��تاد مل��ي زن و خانواده 
هستند و با همكاري قوه مقننه و قوه قضاييه تدوين شده 
است، براين اساس ۸ محور، ۲۵ شاخص اصلي و۱۷۹ 
شاخص اختصاصي را تهيه و ابلاغ شده است. او در ادامه 
افزود: در حال حاضر شناسنامه كلي شاخص ها تدوين 
شده و تقسيم كار دستگاهي در زمينه توليد آمارهاي 
حوزه هاي مختلف در دست اقدام مي باشد و معاونت 
امور زنان و خانواده در حال طراحي سامانه اين برنامه 
است. جواهريان اظهار كرد: طرح شاخص هاي عدالت 
جنسيتي يكي از مهم ترين برنامه هايي است كه معاونت 
در سه ماهه آخر سال ۹۸ و به طور ويژه در سال ۹۹ آن را 
پيگيري مي كند و قطعا بخش اعظمي از اعتبارات سال 
۹۹ به اين موضوع اختصاص دارد. معاون برنامه ريزي 
و هماهنگي در ادامه گفت: با توجه به اهميت موضوع، 
تمامي دس��تگاه ها موظف هس��تند در رديف برنامه 
بودجه س��ازمان خود، ارتقاء وضعيت ش��اخص هاي 
عدالت جنس��يتي را لحاظ كنند.جواهريان ادامه داد: 
از ديگر اقدامات انجام شده توسط معاونت امور زنان و 
خانواده تدوين ۳۱ سند ارتقاي وضعيت زنان و خانواده 
استان است كه در حال حاضر ۱۸ سند آن در شوراي 
برنامه ريزي استان هاي كشور به تصويب رسيده است. 

معاون امور جوانان وزارت ورزش و جوانان نس��بت به 
افزايش ۴ برابري كودك همسري در برخي نقاط كشور 
به دنبال افزايش وام ازدواج هشدار داد و گفت: بررسي ها 
نش��ان مي دهد كه در برخي از نقاط كش��ور كه با فقر 
فرهنگي و اقتصادي روبه رو هستيم، از وام ازدواج براي 

معامله كودكان زير ۱۵ سال استفاده مي شود.
محمدمهدي تندگويان با بيان اينكه پيشنهاد دولت 
براي تسهيلات ازدواج در لايحه بودجه سال آينده براي 
هر نفر ۳۰ ميليون تومان و بدون تغيير نسبت به سال 
گذشته بوده است، گفت: البته طي دو سال گذشته رقم 
وام ازدواج در مجلس بعد از مطرح شدن رقم پيشنهادي 

لايحه بوجه افزايش يافت.
او با بي��ان اينكه »ب��ا افزاي��ش وام ازدواج با ش��رايط 
بازپرداخت كنوني آن موافق نيس��تم« اظهار كرد: به 
نظر مي رسد با ش��رايط كنوني افزايش رقم وام ازدواج 
كمكي به افزايش ميزان ازدواج در كشور نمي كند، بلكه 
ممكن است زمينه ساز مشكلات و آسيب هاي ديگري 
نيز ش��ود. معاون امور جوانان وزارت ورزش و جوانان 
ادامه داد: مشكل اين است كه جوانان بايد بتوانند از پس 
بازپرداخت اين وام بربيايند، به طوريكه همين الان هم با 
دريافت وام ۳۰ ميليون توماني، برخي از جوانان اظهار 
مي كنند كه نمي توانند از پس بازپرداخت و اقساط اين 
وام بربياين��د. هر زوج با دريافت ۶۰ ميليون وام ازدواج 
حدود يك ميليون و ۱۰۰ هزار تومان قس��ط ماهيانه 
پرداخت مي كنند كه رقم زيادي اس��ت. تندگويان به 
ايس��نا گفت: اگر به جايي برسيم كه نحوه بازپرداخت 
اين وام تسهيل شود، براي مثال مدت زمان بيشتري 

براي اقساط در نظر گرفته شود يا حتي بين دريافت وام 
و آغاز بازپرداخت آن فرصتي در نظر گرفته شود، در اين 

صورت افزايش آن مي تواند براي جوانان موثر باشد.
او در ادامه نس��بت به سوءاستفاده از تسهيلات ازدواج 
نيز هش��دار داد و گفت: آمارها نشان مي دهد كه بعد 
از افزايش وام مذكور موضوع كودك همس��ري نيز در 
برخي نقاط به ش��دت افزايش يافته و حداقل نسبت 
به سال گذش��ته اين موضوع در برخي نقاط كشور تا 
۴ برابر بيشتر شده اس��ت. معاون امور جوانان توضيح 
داد: بررس��ي ها نش��ان مي دهد كه در برخ��ي از نقاط 
كشور كه با فقر فرهنگي و اقتصادي رو به رو هستيم، 
از وام ازدواج براي معامله كودكان زير ۱۵ سال استفاده 
مي شود. به نظر مي رس��د كه اگر قصد داريم براي وام 
ازدواج تمهيداتي بينديشيم كه جوانان بتوانند از پس 
بازپرداخت آن بربيايند بايد قواعدي هم در مورد سنيني 
كه مي توانند اين وام را دريافت كنند نيز وضع شود تا 

چنين آسيب هايي نيز به وجود نيايد.
تندگويان افزود: آمارهايي موجود اس��ت كه كودكان 
زير ۱۵ س��ال به ويژه دختران زير اين سنين از اين وام 
اس��تفاده كرده اند و اين آمار نسبت به سال گذشته ۴ 
برابر شده است. آمارهايي هم به دست آمده كه عده اي 
با بيش از ۴۰ تا ۴۵ سال سن نسبت به دريافت اين وام 
اقدام كرده اند، به همين دليل فكر مي كنم اگر قانونگذار 
قصد دارد اين مبلغ را افزايش دهد بايد نس��بت به اين 
موضوع هم فكر كند كه هم پرداخت وام تسهيل شود و 
هم برخي قيود سني در مورد رعايت سن جوانان براي 

دريافت وام نيز لحاظ شود.

سهم دانشگاه هاي مهم كشور در لايحه بودجه ۹۹

دانشگاه تهران 
در لايحه بودجه ۹۹ داراي سهم ۷ هزار و 1۸۵ ميليارد و 1۰۴ ميليون ريالي 
است كه اين عدد در مقايسه با بودجه سال قبل نشان از افزايش حدود دو 
برابري سهم اين دانشگاه از بودجه سال جديد دارد. بودجه مصوب اين 
دانشگاه براي سال ۹۸، ۳ هزار و ۶۳۴ ميليارد و ۷۹۵ ميليون ريال بود.

دانشگاه 
شهيد  بهشتي

در لايحه بودجه ۹۹، دانشگاه شهيد بهشتي سهم ۴ هزار و ۴۶1 ميليارد 
۶۹۵ ميليون ريالي را به خود اختصاص داده است. رقم مصوب بودجه اي 

براي اين دانشگاه در بودجه ۹۸، 2 هزار و ۶۷۴ ميليارد و ۸۳۷ ميليون ريال 
بود.

دانشگاه 
صنعتي شريف

بودجه دانشگاه صنعتي شريف در لايحه سال ۹۹، ۴ هزار و 2۴1 ميليارد و 
۶1۰ ميليون ريال تعيين شده است. رقم مصوب بودجه براي اين دانشگاه 

در سال ۹۸، 2 هزار 2۵۴ ميليارد و ۹۷۶ ميليون ريال بوده است.

دانشگاه 
علم و صنعت

2 هزار و ۹1۹ ميليارد و ۹۵۶ ميليون ريال نيز سهم دانشگاه علم و صنعت 
ايران در لايحه جديد بودجه است كه اين رقم در بودجه مصوب ۹۸ معادل 

يك هزار و ۸۴۳ ميليارد . ۳۵1 ميليون ريال بود.

دانشگاه 
خوارزمي

بودجه دانشگاه خوارزمي در لايحه تقديمي دولت به مجلس شوراي 
اسلامي براي سال ۹۹، 2 هزار و ۵۶۴ ميليارد و ۶۷۷ ميليون ريال بودجه در 
نظر گرفته شده است در حالي كه اين رقم در بودجه مصوب ۹۸، يك هزار و 
۷۵۶ ميليارد و 2۷1 ميليون دلار تعيين شده بود كه نشان از افزايش بودجه 

اين دانشگاه دارد.

 دانشگاه 
تربيت مدرس 

براي دانشگاه تربيت مدرس نيز در لايحه بودجه ۹۹، ۳ هزار و ۸۹2 ميليارد 
و ۹۹۳ ميليون ريال اعتبار بودجه اي درنظر گرفته شده است كه اين ميزان 

در مقايسه با رقم سال قبل نشان از افزايش دارد.

دانشگاه 
صنعتي اميركبير

دانشگاه صنعتي اميركبير در لايحه بودجه ۹۹، سهم ۳ هزار و ۴۹۸ ميليارد 
و ۴۳۹ ميليون ريالي را به خود اختصاص داده است در حالي كه اين رقم در 

بودجه ۹۸، 2 هزار و 11۷ ميليارد و 1۹۶ ميليون ريال تعيين شده بود.

دانشگاه پيام نور
12 هزار و ۴۹۹ ميليارد و 1۰ ميليون ريال بودجه اختصاص يافته به دانشگاه 
پيام نور در لايحه بودجه ۹۹ است كه اين ميزان در مقايسه با مصوب سال 

۹۸ )۴ هزار و ۵۷۶ ميليارد و ۳۴۹ ميليون ريال( نشان از افزايش چند 
برابري دارد.

دانشگاه 
فرهنگيان 

دانشگاه فرهنگيان به عنوان بازوي رشد و پرورش قشر فرهنگيان در 
لايحه بودجه ۹۹، داراي سهم ۹ هزار و ۶۸۸ ميليارد و ۵۰۰ ميليون ريالي 

است. سهم اين دانشگاه در مصوب بودجه ۹۸، ۴ هزار و ۴۹۳ ميليارد و ۶۷1 
ميليون ريال بود.
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رييس كميته بودجه و نظارت مالي شوراي شهر: مبارزه با فساد از اصلي ترين مطالبات شهروندان است

راهكارهاي فسادزدايي از مناسبات شهرداري تهران
گروه راه و شهرسازي|

مجيد فراهاني، رييس كميته بودجه و نظارت مالي 
شوراي شهر تهران مبارزه با فساد را از اصلي ترين 
مطالبات مردم اين ش�هر عنوان كرد. ش�هرداري 
تهران يكي از آن سازمان هاي بزرگ است كه به گفته 
بسياري، فساد در آن زياد است و بخش عمده اي از 
مردم پديده رشوه خواري را در بدنه آن باور دارند، 
هرچند هيچ متر درستي براي اندازه گيري آن وجود 
ندارد. پيروز حناچي اس�فند ماه س�ال گذشته در 
اولين نشست خبري خود به عنوان شهردار تهران 
به موضوع برخورد با فساد درون شهرداري تهران 

اشاره كرد.
 او در خصوص مبارزه با فس�اد گفت: »در خصوص 
مبارزه با فساد هيچ تعارفي نداريم، فقط به دلايل 
مختلف سر و صدا نمي كنيم، در هر جاي شهرداري 
اگر موردي رخ دهد آن را پيگيري كرده و در صورت 
صحت با آن برخورد مي كنيم. ما قاضي نيس�تيم، 
اگر قرار اس�ت اطلاع رس�اني اي درخصوص فساد 
و برخورد با آن صورت گيرد بايد سيس�تم قضايي 
انجام دهد، اما تلاش مي كنيم محيط س�الم ايجاد 
كنيم.« در اين راستا »سند راهبردي مقابله با فساد 
در شهرداري تهران« به عنوان يكي از نسخه هاي 
اسناد پشتيباني كه در فرآيند تدوين برنامه سوم 
توسعه شهر تهران مورد استفاده قرار گرفته، تهيه و 
تدوين شد. همچنين شهرداري تهران سال گذشته 
گزارش�ي با عنوان »مقابله با فس�اد در شهرداري 
تهران« تهيه و در آن چي�زي نزديك به 60 فرايند 

فسادزا را در شهرداري معرفي كرد.

مبارزهبافساداولويتسومتهرانيها
روز گذش��ته نيز مجيد فراهاني، عضوكميسيون برنامه و 
بودجه شوراي شهر با بيان اينكه مساله فساد از اصلي ترين 
چالش ها و مطالبات مردم شهر تهران از ما است،  تاكيد كرد: 
نظرسنجي ها نشان مي دهد بعد از آلودگي هوا و ترافيك، 
مبارزه با فساد از اصلي ترين مطالبات مردم از شوراي پنجم 
است. به همين دليل كاهش شاخص فساد اولويت كاري 
ما در ش��وراي پنجم قرار گرفت.  اين شاخص به طور كلي 
در كش��ور ما در دولت هاي مختلف بالات��ر از ۱۰۰ بوده و 
شهرداري ها يكي از مراكز مهم در اين زمينه هستند . اگر 
اعتقاد داريم مردم با پرداخت عوارض و حق الزحمه شهر در 
صدور پروانه و غيره، تامين كننده اصلي اداره شهر هستند، 

از اصلي ترين وظايف ما مبارزه با فساد است.
فراهاني با بيان اينكه شهرداري شفاف و كاهش فساد اداري 
و پيگيري تشكيل ديوان محاسبات شهري از اصلي ترين 
وعده هاي ما به مردم بوده اس��ت به ۸ اق��دام اصلي كه در 
اين حوزه در دوره پنجم انجام ش��ده اش��اره كرد و گفت: 
۸ كار اصلي در اين حوزه انجام ش��ده است. اولين مساله 
انتش��ار اطلاعات و دسترس��ي عموم م��ردم به اطلاعات 
مالي ش��هروندان بوده است. انتشار اطلاعات قراردادهاي 

ش��هرداري تهران، تش��كيل سامانه ش��فافيت در پرتال 
شهرداري تهران و ارايه گزارش ماهانه در سامانه شفافيت، 
انتشار اطلاعات بودجه پيشنهادي شهرداري در سامانه 
شفافيت، انتشار اطلاعات حقوق هاي مديران شهري در 

سامانه از جمله اين موارد بوده است.
او افزود: تش��كيل معاونت محاسبات و پايش عملكرد در 
دبيرخانه ش��ورا؛ با توجه به اهميت موضوع محاسبات و 
مبارزه با فساد با استفاده از ابزارهاي نظارتي شورا از جمله 
نظارت بر اجراي بودجه، ذيحساب و قائم مقامان ذيحساب 
و حسابرسان منتخب ش��ورا در سه مرحله پيش از خرج، 
حين خرج و پ��س از خرج براي اولين بار در تاريخ فعاليت 
شوراهاي اسلامي كشور بر اساس مصوبه هيات رييسه شورا 
در ساختار دبيرخانه شورا ايجاد شد. در معاونت محاسبات 
و پايش عملكرد پيش بيني شد تا اين معاونت پشتيبان 
و پيگير مصوبات شورا در حوزه محاسبات و پايش برنامه 
و بودجه باش��د كه اين تحول گام نخست در ايجاد ديوان 
محاسبات شهري و تحقق وعده ليست اميد به مردم در اين 
زمينه است . فراهاني با اشاره به ارايه طرح »الزام شهرداري 
تهران به تكميل و اصلاح فرآيند دريافت و رس��يدگي به 
گزارشات شهروندان درباره فس��اد و تشويق گزارشگران 
تخلفات در ش��هرداري تهران« توضيح داد: اين طرح را با 
حمايت و امضاي ۷ نفر از همكاران تقديم هيات رييسه شورا 
كردم كه به زودي در دستور كار شورا قرار خواهد گرفت و با 
تصويب شورا زمينه استفاده هر چه بيشتر از توان و ظرفيت 

مردم براي حل مش��كلات و مبارزه با فساد در شهرداري 
تهران فراهم خواهد شد. فراهاني افزود: براي روشن شدن 
پايبندي شوراي پنجم به مبارزه با فساد و انضباط مالي در 
چارچوب قانون از شما دعوت مي كنم در سامانه مصوبات 
ش��ورا كليد واژه گزارش حسابرسي را جست وجو كنيد، 
ببينيد از ادوار گذشته چند گزارش حسابرسي در دسترس 
عموم اس��ت، مصوبه حسابرس��ي صورت هاي مالي سال 
۱۳۹۳ شهرداري تهران كه مصوب شوراي پنجم است را با 
مصوبه حسابرسي صورت هاي مالي سال ۱۳۹۲ كه مصوب 
شوراي چهارم است خودتان مقايسه كنيد يا به اهل فن و 

خبرگان بدهيد تا قضاوت كنند.
 مصوبه تفريغ بودجه س��ال ۱۳۹۴ ش��هرداري تهران كه 
مصوب شوراي چهارم است را با مصوبه تفريغ بودجه سال 
۱۳۹۵ ش��هرداري تهران كه مصوب شوراي پنجم است 
را خودتان مقايس��ه كنيد يا به اهل فن و خبرگان بدهيد 
تا قضاوت كنند. سال گذشته سازمان بازرسي شهرداري 
در بخشنامه اي به مديران ش��هري ابلاغ كرده در صورت 
كشف جرايم و تخلفات در سطح شهرداري به جز گزارش 
به نهادهاي نظارتي داخلي، موضوع را از طريق قضايي نيز 
پيگيري كنند. هر چند نمي توان منكر تلاش هاي شوراي 
پنجم در ايجاد شفافيت ش��د، اما هنوز در برخي مسائل 
ابهام هايي وجود دارد. از جمله اينكه گزارش سازمان املاك 
نجومي بالاخره به كجا رسيد، آيا املاك واگذار شده پس 
گرفته ش��د و آيا متخلفان به دستگاه هاي قضايي معرفي 

شدند يا خير . مهر ماه سال جاري بود كه محمود ميرلوحي، 
رييس كميته اقتصادي شوراي شهر تهران گفت كه هنوز 
اطلاعات دقيقي از سرنوشت پرونده املاك نجومي نداريم. 
او درخص��وص بازپس گي��ري املاك ش��هرداري تهران 
اظهاركرد: »پرونده اي تحت عنوان املاك نجومي قبل از 
روي كار آمدن ش��وراي شهر پنجم مطرح شد كه بازتاب 
رسانه اي بسياري داشت، اما متاسفانه هنوز هم اطلاعات 
دقيقي از سرنوشت آن پرونده و تعداد املاكي كه بازپس 
گرفته ش��ده اس��ت، نداريم. از مديركل حقوقي سازمان 
املاك و مس��تغلات ش��هرداري تهران در اين باره سوال 
كردم و مشخص شد؛ هنوز اطلاعات دقيقي از سرنوشت 
آن پرونده در دست نيس��ت.«  محمدعلي نجفي، اولين 
شهردار منتخب شوراي پنجم تهران در ماه هاي ابتدايي 
آغاز به كارش، گزارش��ي را منتش��ر كرد كه با نام گزارش 
۱۰۰ روزه شهرداري شناخته شد. گزارشي كه از تخلفات و 
فسادهاي برنامه ريزي شده پرده برداشت و صداي اعتراض 
مديريت قبلي را درآورد.گزارش��ي كه قرار بود به مراجع 
قضايي ارسال شود اما ظاهرا هيچگاه به قوه قضاييه نرسيد. 
شوراي شهر پنجم شهر تهران با اينكه داعيه مبارزه با فساد 
را دارد اما معلوم نيس��ت به چه دليل در برابر اين تخلفات 
سكوت اختيار كرده است و اعضا ترجيح مي دهند كمتر به 
اين دو موضوع بپردازند. گاه يك آيين نامه يا دستورالعمل 
به عنوان گلوگاه فساد شناسايي مي شود. به عنوان مثال 
كميته هاي نما يا شوراهاي معماري مناطق، مثال خوبي 

در اين زمينه هستند. ساختاري كه حتي اگر افراد مناسبي 
هم به آن ورود كنند بعد از دوره اي به فساد آلوده مي شوند 
چون تصميم گيري در حوزه هايي منوط به نظر افراد موجود 
در اين ساختارها شده است. در مواجهه با اين موضوع دو 

راهكار وجود دارد. 
راهكار اول آن است كه با تغيير قوانين ساختار حذف شود.
يعني پس از شناس��ايي گلوگاه فساد، ضوابطي كه باعث 
اين فسادزايي شده اس��ت تغيير پيدا كند. در دوره اي كه 
محمدعلي نجفي مديريت تهران را برعهده داشت به طور 
موقت فعاليت شوراهاي معماري مناطق را ملغي كرد اما بعد 
از مدتي دوباره اين شوراها شروع به كار كردند كه اين هم 
نكته مبهم ديگري در عملكرد شورا و شهرداري در مبارزه 
با فساد به شمار مي رود. راه دوم اين است كه فعاليت مراكز 
فساد خيز زير ذره بين شهروندان و شوراي شهر قرارگيرد 
كه همان زمان نجفي شوراهاي معماري مناطق را ملزم به 

ثبت تصميمات در سامانه شهرسازي كرده بود.
از سوي ديگر به نظر مي رسد، مبارزه با فساد در شوراي شهر 
فقط به راه اندازي سامانه هاي مختلف و در دسترس عموم 
قرار دادن اطلاعات ختم مي شود و تاكنون راهكار جديدي 
براي اين موضوع از سوي شهرداري پيش بيني نشده است.
سعيد سادات نيا، كارشناس شهري معتقد است الكترونيكي 
كردن امور فقط يكي از ابزارهاي ش��فافيت است و قبل از 
همه گير شدن اينترنت نيز راه هايي براي شفافيت مالي 
و اداري وجود داشته اس��ت. او پيش از اين، در اين باره به 
»تعادل« گفته بود: »الكترونيكي كردن امور در اين زمينه 
بسيار كمك كننده است و باعث مي شود اطلاعات به شكل 
وسيع تر و با سرعت بيشتري دراختيار شهروندان قرار گيرد، 
اما نمي توان گفت كه تنها راه شفاف س��ازي الكترونيكي 
كردن امور اس��ت.از هر طريقي مي توان اعداد و ارقام را در 
اختيار عموم قرارداد. علاوه بر اين مس��وولان بايد ارتباط 
بيشتري با نشريات و رسانه ها داشته باشند و سيستم هاي 
اطلاعات خود را به روي مردم باز كنند. در واقع از آنجا كه 
ش��هرداري درآمد خود را از طريق مردم كسب مي كند، 
بنابراين وظيفه دارد اطلاعات مالي خود را نيز مستقيما در 

اختيار شهروندان قرار دهد.«
مطالعه تطبيقي الگوهاي مبارزه با فس��اد در كشورهاي 
مختلف نشان مي دهد، اگر شهرداري مي خواهد با بروز فساد 
در سيستم مبارزه كند و ميزان رضايتمندي شهروندان از 
مدل اداره ش��هر را افزايش دهد نياز است تا شاخص هاي 
حكمراني خوب را براي اجراي محكم قوانين به جاي اراده 
شخصي افراد و مشاركت شهروندان در اجراي قوانين به 

دليل افزايش كنترل و نظارت اجتماعي تقويت كند. 
بر اين اس��اس، در الگوي حكمراني خ��وب، به جاي آنكه 
تمامي امور اداره شهر توس��ط شهرداري انجام  شود، امور 
مختلف توسط سه جزو بخش خصوصي فعال، شهروندان 
و خود شهرداري پيگيري مي شود. اين روند باعث مي شود 
تا شهروندان در يك پروسه زماني به تدريج به محيط اطراف 
و الگوهاي اداره شهر توسط شهرداري حساس شوند و از آنها 

بابت چگونگي اداره شهر سوال كنند. 

رييس سازمان هواشناسي خبر داد

تراز آب درياي خزر همچنان نزولي است
رييس سازمان هواشناسي با بيان اينكه همچنان شاهد روند 
كاهشي تراز آب درياي خزر هستيم از امكان وقوع شرايط 
ناگوار زيست محيطي در مناطق ساحلي كشورهاي حاشيه 

اين دريا در صورت تداوم اين روند خبر داد.
به گزارش تسنيم، سحر تاجبخش  در آيين افتتاحيه بيست 
و چهارمين نشس��ت كميته هماهنگي آب و هواشناسي 
دري��اي خزر )CASPCOM( با اش��اره به اينكه بيش از 
پنج س��ال از تصويب موافقت نامه همكاري هواشناسي 
آب شناسي درياي خزر توسط نمايندگان دولت هاي عضو 
اين مجموعه مي گذرد، اظهار كرد: عزم جدي اعضاي اين 
كميته بر تس��ريع در اجراي مفاد موافقت نامه و رسيدن 
به اهداف اصلي آن، برنام��ه يكپارچه پايش و پيش بيني 
هواشناسي آبشناسي درياي خزر است. براي رسيدن به اين 
مهم گام هاي مهمي توسط اعضاي كميته در نشست هاي 
قبلي برداش��ته  شده است كه ش��امل تعيين ماموريت و 
راهبرد، اهداف و ساختار برنامه و همچنين شاخص هاي 
كليدي براي ارزيابي برنامه اس��ت. وي تعيين برنامه هاي 
عملياتي در سطح ملي و منطقه را هدف بعدي پيش روي 

اين كميته برشمرد و ابراز اميدواري كرد: اين مهم با همكاري 
و مشاركت همه اعضاي كميته محقق شود.

وي تصويب مقررات داخلي كميته كسپكام كه زمينه را 
براي تسريع در حركت رو به رشد كميته ايفا مي كند و امكان 
مشاركت هر چه بهتر كشورهاي حاشيه درياي خزر را در 
برنامه يكپارچه پايش و پيش بيني آب و هواشناسي اين 
پهنه آبي فراهم مي آورد، هدف ديگر برگزاري اين نشست 
خواند. تاجبخش افزود: در چندس��الي كه از فعاليت هاي 
كميته مي گذرد، شاهد پيشرفت هاي روزافزون كشورهاي 
حاش��يه درياي خزر در زمينه توسعه شبكه پايش، ارايه 
خدمات هواشناسي آبشناسي به كاربران ساحلي و دريايي 
و همچنين فناوري اطلاع��ات در گزارش هاي ملي اعضا 
بوديم كه اين مهم را مي توانيم از ثمرات و نتايج فعاليت  هاي 
كميته CASPCOM در ايجاد ارتباط مستمر و سازنده 
ميان كشورهاي حاشيه درياي خزر و بهره گيري از تجارب 
و فعاليت هاي صورت گرفته در زمينه هواشناسي آبشناسي 
 CASPCOM بدانيم. تلاش ما به عنوان اعضاي كميته
اس��تمرار اين حركت رو به رشد در راستاي اجراي برنامه 

يكپارچه كميته خواهد بود. معاون وزير راه و شهرسازي با 
تاكيد بر اينكه همچنان شاهد روند كاهشي تراز آب درياي 
خزر هستيم و در صورت تداوم اين روند، امكان وقوع شرايط 
ناگوار زيست محيطي در مناطق ساحلي كشورهاي حاشيه 
اين دريا وجود دارد، ادامه داد: تبادل اطلاعات هواشناسي 
و آبشناسي بين كشورهاي عضو كميته، چندسالي است 
كه در حال انجام اس��ت و زمينه را براي انجام فعاليت ها و 
تحقيقات مشترك بين كش��ورها تا حدود زيادي فراهم 
كرده است. اين تحقيقات در زمينه هاي مختلف هواشناسي 
و آبشناسي قابل انجام است كه مي توان عمده ترين آنها را 
ارزيابي اثرات تغيير اقليم ب��ر درياي خزر عنوان كرد. اين 
اثرات در حال حاضر به گونه اي چش��مگير بر دما، بارش و 
تراز آب اين دريا تاثيرگذاشته و بررسي روند اين تغييرات و 
نحوه تاثير آن بر محيط زيست و ساحل نشينان از موضوعات 
مهمي است كه قابل پيگيري و انجام توسط محققان اين 
كشورها است. تاجبخش بيان كرد: اين نشست در حالي 
برگزار مي شود كه همچنان شاهد روند كاهشي تراز آب 
درياي خزر هستيم و در صورت تداوم اين روند، امكان وقوع 

شرايط ناگوار زيست محيطي در مناطق ساحلي كشورهاي 
حاشيه اين دريا وجود دارد. تسريع در تهيه، تصويب و اجراي 
برنامه يكپارچه پايش و پيش بيني وضعيت هواشناسي 
آبشناسي درياي خزر مي تواند به عنوان گامي مهم در زمينه 
شناخت عوامل موثر در اين پديده و ارايه راهكارهاي مناسب 
براي تصميم گيران در سطح ملي و منطقه اي قلمداد شود.

وي يادآور شد: درياي خزر به عنوان يك آبراه مهم و حياتي 
در زمينه تبادلات تجاري بين كش��ورهاي عضو شناخته 
شده و بخش عمده اي از خدمات سازمان هاي هواشناسي 
آبشناسي كشورهاي عضو به ارايه خدمات به ناوگان حمل 

و نقل دريايي اختصاص دارد.
به گفته رييس سازمان هواشناسي كشور، يكي از اهداف 
اصلي كميته ارتقاي زيرساخت هاي لازم براي ارتقاي كمي 
و كيفي خدمات ارايه شده به اين شناورها بوده و در اين راه 
سعي بر اين است كه از همه امكانات موجود در كشورهاي 
عضو براي پوشش كامل درياي خزر استفاده شود. علاوه بر 
اين يكي از برنامه هاي توسعه شبكه پايش، استفاده از ناوگان 
تجاري كشورهاي عضو براي مشاركت در برنامه ديدباني 
داوطلبانه كشتي ها )VOS( است و سعي خواهد شد تا از 
اين بستر براي تسريع در رسيدن به اهداف برنامه كميته در 

بخش پايش استفاده بهينه به عمل آيد.
وي اف��زود: فعاليت هاي اكتش��اف و اس��تخراج نفت در 
بخش هاي مختلف درياي خزر از ديرباز وجود داشته و در 

سال هاي اخير دامنه اين فعاليت ها گسترش چشمگيري 
داشته است. حضور گسترده شركت هاي نفتي در درياي 
خزر و تاسيس سكوهاي استخراج و اكتشاف در بخش هاي 
مختلف اين دريا، نياز اين صنع��ت را به دريافت خدمات 
تخصصي هواشناسي آبشناس��ي، از پايش و پيش بيني 
شرايط دريا تا انجام مطالعات در زمينه طراحي سازه هاي 
فراساحل، افزايش داده است. اين امر مستلزم سرمايه گذاري 
در توسعه زيرساخت هاي پايش و پيش بيني هواشناسي 
آبشناسي در درياي خزر بوده و شركت هاي نفتي به عنوان 
يك از حاميان برنامه هاي كميته CASPCOM، مي توانند 
نقش مهمي را در رسيدن به اهداف اصلي كميته ايفا نمايند.

رييس سازمان هواشناسي گفت: يكي از معاهده هاي امضا  
شده ميان كشورهاي حاش��يه درياي خزر، كنوانسيون 
زيست محيطي تهران است كه مسائل مربوط به محيط 
زيست دريايي و مناطق ساحلي اين دريا را مورد بررسي قرار 
مي دهد. با توجه به حساسيت بالاي درياي خزر به آلودگي 
و پايين بودن توان خود پالايندگي اين دريا، همكاري با اين 
كنوانسيون در دستور كار كميته قرار داشته و تفاهم نامه اي 
نيز در اين زمينه به امضا رسيده است. موارد همكاري بين 
اين دو نهاد منطقه اي، تهيه داده هاي مورد نياز هواشناسي 
آبشناس��ي براي كمك به ارزيابي هاي زيست محيطي و 
همچنين تحقيقات مشترك در زمينه انتقال آلاينده ها و 

ارزيابي اثرات آن خواهد بود. 

معاون وزير راه و شهرسازي عنوان كرد

روايترسميازثباتقيمتمسكن
محمود محمودزاده، معاون وزير راه و شهرسازي گفت: در 
حال حاضر هيچ دليل فني و علمي براي گران شدن مسكن 
وجود ندارد و برنامه هايي را براي كنترل اين بازار در آينده 
در دستور كار قرار داده ايم. محمودزاده در گفت وگو با ايسنا 
اظهار كرد: اگر مسكن را به شكل جداگانه از ساير حوزه ها 
بررسي كنيم به يك نتيجه مشخص مي رسيم، اما تحولات 
بازار مسكن هميشه تحت تاثير بازارهاي ثانويه قرار دارد و 
همواره در سال هاي گذشته اينگونه بوده است. وي افزود: 
در حال حاضر براي گران شدن مسكن هيچ دليل فني و 
علمي نداريم ولي اگر تحت تاثير بازارهاي ديگر قرار گيرد 

بحث جداگانه اي است.
 با اين حال برآورد اين است كه مسكن از ثبات برخوردار 
خواهد بود تا پايان سال بتوانيم برنامه هاي جديد را براي 
كنترل آن ارايه كنيم. معاون مسكن و ساختمان وزير راه و 
شهرسازي خبر داد: در حال كار روي سامانه املاك هستيم 
كه اميدواريم تا پايان سال تمام شود. سپس بحث بارگذاري 
را با دستگاه هاي ذي ربط ديگر انجام مي دهيم و از ابتداي 
سال آينده، فعاليت سامانه وارد مرحله اجرايي مي شود. به 
گفته محمودزاده، هرچقدر بازار مسكن و ساختمان رونق 

داشته باشد براي اقتصاد كشور خوب است؛ چرا كه مسكن 
حوزه اي پيشران است. اما درخصوص اين احتمال كه رشد 
معاملات منجر به افزايش قيمت شود بايد بگويم با توجه 
به حجم ساخت وسازي كه در كشور شروع شده و افزايش 
خواهد يافت اميدواريم بتوانيم بازار را مديريت كنيم. معاون 
وزير راه و شهرسازي تصريح كرد: در طرح اقدام ملي بخش 
خصوصي فعال مي ش��ود. باقي مانده مسكن مهر نيز كه 
تعداد قابل توجهي است در ماه هاي اخير تحويل متقاضيان 
شده و ۱۴۰ هزار واحد آماده است كه اگر مسائل انشعابات 
آن حل شود قابل واگذاري است. همكاران ما با تمام توان 
كار مي كنند ك��ه واحدهاي آم��اده را تحويل مي دهند. 
محمودزاده درباره ميزان پيشرفت طرح اقدام ملي مسكن 
گفت: پيشرفت پروژه ها در استان هاي مختلف، متفاوت 
است و احتمالا اواسط دي ماه، ميانگين پيشرفت را اعلام 
مي كنيم. وي با اشاره به تفاهم نامه وزارت راه و شهرسازي 
با ساير وزارتخانه ها از جمله آموزش و پرورش، وزارت دفاع 
و ديگر تفاهم نامه ها كه در شرف امضا است براي توليد و 
عرضه مسكن گفت: با اين اقدامات اميدواريم بتوانيم تاثير 

تعيين كننده اي روي بازار مسكن بگذاريم.

اتمامظرفيت۹شهردرطرحاقدامملي
در همين حال، دفتر اقتصاد مسكن وزارت راه و شهرسازي 
از پايان ثبت نام در ۹ شهر اين استان ها خبر داد و گفت: 
ثبت نام طرح اقدام ملي تا ساعت ۲۴ روز جمعه ادامه دارد.

به گزارش پايگاه خبري وزارت راه و شهرسازي، ثبت نام 
متقاضيان طرح اقدام ملي مسكن كه از ۱۰ صبح ۱۹ آذر 
در استان هاي خراسان رضوي، ايلام، ايرانشهر، آذربايجان 
غربي و سمنان آغاز شده است تاكنون در ۹ شهر تكميل 

ظرفيت شده و به اتمام رسيده است.
به گفته دفتر اقتصاد مسكن وزارت راه و شهرسازي، در 
استان سمنان شهرهاي سمنان و شهميرزاد، در استان 
ايلام ش��هرهاي آبدانان، آركواز، ايلام و سرابله، در استان 
آذربايجان غربي ش��هرهاي اشنويه و ش��اهين دژ، و در 
استان خراسان رضوي ش��هر كاشمر از جمله شهرهاي 
استان هاي فاز چهارم طرح اقدام ملي هستند كه ظرفيت 

آنها تكميل شده است.
گفتني است، تاكنون طرح اقدام ملي مسكن در ۱۳ استان 
به اتمام رسيده است و متقاضيان بر اساس اعلام قبلي و با 
توجه به شروط اصلي تعيين شده براي اين طرح مي توانند 

با مراجعه به نشاني tem.mrud.ir نسبت به ثبت نام 
طرح اقدام ملي مسكن اقدام كنند.

بر اساس اين گزارش، در طرح اقدام ملي مسكن ۴۰۰ هزار 
واحد مسكوني طي امس��ال و سال آتي در سراسر كشور 
احداث و بهره برداري مي شود كه ۲۰۰ هزار واحد آن در 
شهرهاي جديد و توسط شركت عمران شهرهاي جديد، 
۱۰۰ هزار واحد آن در بافت فرس��وده و توس��ط شركت 
بازآفريني شهري ايران و ۱۰۰ هزار واحد آن در شهرهاي 

زير ۱۰۰ هزار نفر جمعيت و توسط بنياد مسكن انقلاب 
اسلامي احداث خواهد شد.

ثبتنامتهرانيهااز30آذر
بنا بر اعلام روابط عمومي اداره كل راه و شهرسازي استان 
تهران، ثبت نام اس��تان هاي تهران، البرز، قزوين، جنوب 
كرمان، كرمان از ۳۰ آذرماه آغاز مي ش��ود و به مدت سه 

روز ادامه دارد.
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تكذيبافزايش50درصدي
حقكميسيونبارنامهتانكرها

مديرکل حمل کالای سازمان راهداری و حمل ونقل 
جاده ای گفت: کميسيون بارنامه تانکرهای حمل 
سوخت هيچ افزايشی نداشته است و انتشار اخباری 
مبنی بر افزايش ۵۰ درصدی اين کميسيون کذب 
اس��ت. غلامحس��ين دغاغله در گفت وگو با فارس، 
اظهار كرد: خب��ری مبنی بر افزايش کميس��يون 
بارنامه تانکرهای حمل سوخت منتشر شده بود که 
سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای اين موضوع 
را تکذيب می کن��د. وی با تأکيد براينکه هيچگونه 
افزايشی در کميسيون برنامه  تانکرهای حمل سوخت 
اعمال نشده است، گفت: کميسيون شرکت ها عدد 
مشخصی اس��ت و پروس��ه خاصی دارد و سازمان 
راهداری و حمل ونقل جاده ای در زمينه کميسيون 
شرکت ها بخشنامه مشخص به استان ها ابلاغ کرده 
اس��ت. مديرکل حمل کالای س��ازمان راهداری و 
حمل ونقل جاده ای افزود: پس از طرح خبر اشتباه 
افزاي��ش ۵۰درصدی کميس��يون بارنامه تانکرها 
موضوع را به س��رعت از 6 استان بزرگ نفتی کشور 
پيگيری کرديم که به ما اعلام شد اين خبر صحت 
ندارد و ما به عنوان متول��ی حمل ونقل بار جاد ه ای 
اين افزايش قيمت را تکذيب می کنيم. دغاغله اظهار 
کرد: روزانه ۹۰ هزار تا ۱۰۰ هزار برگ بارنامه صادر 
می شود و جابه جايی کالاها در جاده ها انجام می شود.  
وی توضيح داد: اين رقم در 6 روز هفته همان ۹۰ تا 
۱۰۰ هزار برگه بارنامه است و فقط جمعه ها به دليل 
تعطيلی ۴۰درصد اين رقم بارنامه کاهش می يابد. 
مديرکل حمل کالای سازمان راهداری و حمل ونقل 
جاده ای تأکي��د کرد: ظرف دي��روز و امروز موضوع 
بارنامه ها را بررسی کرديم و ش��رايط عادی است و 
حمل ونقل کالا طبق روال و برنامه در کشور به صورت 

منظم در حال انجام است.

كاهشزبالههايخانگي
درپيكاهشقدرتخريدمردم

زهرا صدراعظم نوري رييس كميس��يون سلامت، 
محيط زيست و خدمات شهري شوراي شهر تهران 
از كاهش ميزان زباله هاي خانگي در پي كم ش��دن 
قدرت خريد مردم خب��ر داد. به گزارش ايلنا، نوري 
در خصوص كاهش ميزان زباله در شهر تهران گفت: 
يكي از اقدامات خوبي كه در حوزه مديريت پسماند 
انجام گرفته ، راه اندازي ۴س��امانه برخط و مكانيزه 
است كه مي تواند اطلاعات را دقيقا به صورت آنلاين 
بدهد و همچنين دقت كافي در زمينه ميزان زباله 
ايجاد مي كند. او افزود: اين ۴ سامانه به صورت توزين 
هس��تند، به اين معنا كه زباله ها وقتي از محل هاي 
توليد دريافت مي شوند به ايستگاه هاي مياني وارد و 
در اين ايستگاه وزن مي شود و به دليل آنكه وزن شدن 
به صورت مكانيزه انجام مي گيرد، هيچ دخل و تصرفي 
در آن انجام نمي شود و ميزان زباله كاملا دقيق است. 
صدراعظم نوري با بيان اينكه ميزان كاهش زباله در 
بخش خانگي و عادي بوده اس��ت، تصريح كرد: بعد 
از آنكه زباله به آرادكوه م��ي رود، ميزان زباله عادي 
يا خانگي كاملا مشخص اس��ت و اين حجم از زباله 
كه برآورد آن دقيق تر ش��ده است به استثناي زباله 
بيمارستاني و زباله هاي ويژه و همچنين زباله هاي 
عمراني اس��ت، اما درخصوص  زباله هاي خانگي از 
آنجايي كه از طريق اين س��امانه وزن مي شود، رقم 
دقيقي است كه نشان مي دهد حداكثر در حدود 6 
هزار تن زباله در روز ايجاد مي شود. رييس كميسيون 
سلامت، محيط زيس��ت و خدمات شهري شوراي 
ش��هر تهران به نكته ديگ��ري در خصوص كاهش 
توان اقتصادي خانواده ها نيز اش��اره كرد و ادامه داد: 
اكنون در ش��رايط اقتصادي خاصي به سر مي بريم 
كه به دليل محدودتر شدن وضعيت معيشت مردم، 
ميزان مصرف شهروندان كاهش يافته و متعاقب آن 
دورريز و پسماند نيز كمتر شده است كه يك بخش از 
كاهش ميزان زباله تهراني ها را بايد به اين دليل نسبت 
داد. در دوره اي ك��ه از آن بايد به عنوان دوره رياضت 
اقتصادي نام برد، اين شرايط بايد به ما كمك كند تا 
تغيير رفتار داده و الگوهاي مصرف را تغيير دهيم. او 
در پاسخ به اينكه آيا فرهنگسازي از سوي مديريت 
شهري در كاهش توليد زباله تاثير داشته است يا خير، 
گفت: فرهنگسازي بي تاثير نبوده،  اما نمي توان ميزان 
دقيقي براي سهم فرهنگ در كاهش ميزان زباله در 
نظر گرفت. عضو شوراي اسلامي شهر تهران با اشاره 
به اين مطلب ك��ه از عدد ۱۸ هزار ميلياردي بودجه 
ش��هرداري بخش قابل توجهي به موضوع پسماند 
اختصاص پيدا مي كند، گف��ت: اگر بتوانيم فرايند 
چرخه پس��ماند را متحول كنيم، مي توانيم بودجه 
صرفه جويي ش��ده را در جاي ديگري مثل مترو و 

توسعه فضاي سبز هزينه كنيم.

سامانهبارشيجديدازجمعه
كشوررادربرميگيرد

سازمان هواشناسي با اشاره به بارش برف و باران طي 
روزهاي چهارشنبه و پنجشنبه در 6 استان، اعلام 
كرد: روز جمعه س��امانه بارش��ي جديد كشور را در 
بر مي گيرد. به گزارش تسنيم، بر اساس نقشه هاي 
همديدي و آينده نگري سازمان هواشناسي امروز در 
نيمه جنوبي كشور بارش باران گاهي همراه با رعد و 
برق روي مي دهد و در دامنه هاي زاگرس مركزي در 
استان هاي كردس��تان، كرمانشاه، همدان، زنجان، 
قزوين و ارتفاع��ات البرز مركزي ب��اران و برف و در 
سواحل درياي خزر بارش باران پيش بيني شده است.

 روز پنجش��نبه در شمال ش��رق و از اواخر وقت در 
مناطقي از غرب و جنوب غرب كشور بارش پراكنده 
باران را شاهد خواهيم بود. روز جمعه سامانه بارشي 
در غرب و جنوب غرب تقويت و از بعدازظهر در اكثر 
مناطق كشور فعال مي شود؛ اين سامانه، بارش باران 
و برف را در مناطق سردسير و رعد و برق و وزش باد 
ش��ديد موقتي را در مناطق جنوبي در پي دارد. روز 
شنبه هفته آينده در شمال شرق و بخش هايي از غرب 

كشور بارش پراكنده پيش بيني مي شود.



صنعت،معدن و تجارت14اخبار

وزير اقتصاد در نشست شوراي گفت وگوي دولت و بخش خصوصي خبر داد

گمرك شيشه اي تا شهريور 99
تعادل | گروه تجارت |

»اس�تارت حذف كاغذ در امور گمركي زده شد«؛ 
براساس تازه ترين اظهارات وزير اقتصاد در نشست 
شوراي گفت وگوي دولت و بخش خصوصي، فرايند 
مربوط به امور تجارت خارجي كش�ور تا شهريور 
99 در يك فضاي الكترونيكي انجام خواهد شد، 
تا هم راهي براي مبارزه با قاچاق و فس�اد باش�د و 
هم اينكه تجارت در يك محيط شيشه اي وكاملا 
شفاف و با حداقل دخالت انس�اني صورت  گيرد. 
توسعه گمرك الكترونيك و يكپارچه با تمركز بر 
پنجره واحد بين المللي يك�ي از اقدامات گمرك 
در بحث مبارزه با قاچاق كالا اس�ت كه با توس�عه 
آن، ارتب�اط حض�وري ارباب رجوع ب�ا كارمندان 
گمرك قطع و س�لامت كاري افزاي�ش مي يابد. از 
ديگر اقدامات وزارت اقتصاد »اختصاص كريدور 
ويژه براي مقابله با فساد« است تا ريشه هاي فساد 
شناسايي و خشكيده شود. البته فرهاد دژپسند، 
تنها راه مقابله با فساد را رسيدن به اقتصاد هوشمند 
و شفاف س�ازي اقتصاد عنوان كرد و در عين حال 
تاكيد ك�رد كه تا تحق�ق اقتصاد هوش�مند بايد 
سيستم سوت زني راه اندازي شود؛ يعني هر بار كه با 
درخواست فساد مواجه شديم، همديگر و نهادهاي 
مسوول را آگاه كنيم. »مشكل ارزي صادركنندگان 
خدمات فني و مهندسي« و »تهاتر بدهي هاي دولت 
و بخش خصوص�ي« دو موضوع ديگري بود كه در 

دستور كار اين نشست قرار گرفت. 

   كريدور ويژه براي مقابله با فساد
وزير امور اقتصادي و دارايي روز گذشته در نشست شوراي 
گفت وگوي دولت و بخش خصوص��ي كه در محل اتاق 
بازرگاني ايران برگزار ش��د، از تلاش وزارت اقتصاد براي 
مبارزه با فساد سخن گفت. بنابه اظهارات فرهاد دژپسند، 
در وزارت اقتصاد، كريدور ويژه اي براي مبارزه با فس��اد 
اختصاص مي يابد و به شدت راهكارهاي جلوگيري از اين 
پديده شوم اقتصادي پيگيري خواهد شد. وزير اقتصاد با 
تأكيد بر اينكه ريشه هاي فساد بايد از بين برود، افزود: در 
واقع ريشه كن شدن فساد بايد بدون حاشيه انجام شود و 
از هيچ چيز در اين رابطه ترسي وجود نداشته باشد كه بر 
اين اساس وزارت امور اقتصادي و دارايي و دولت آمادگي 
كامل دارند. اما اينكه برنامه وزارت اقتصاد براي مبارزه با 
فس��اد چه خواهد بود، براساس توضيحات دژپسند، هر 
فردي كه بتواند فس��ادي را افشا كند كه منجر به صدور 
حكم براي افشاكننده شود، از سوي وزارت اقتصاد مورد 
تش��ويق قرار خواهد گرفت. البته وزي��ر امور اقتصادي و 
دارايي، راهكار مبارزه با فساد را قرار دادن يك مامور بالاي 
سر هر فرد ندانس��ت و تأكيد كرد: درواقع بايد شرايط به 
گونه اي باشد كه همه ترس از انجام فساد داشته باشند، 
ضمن اينكه بايد توجه داش��ت كه باور احساس و ادراك 
فساد بسيار خطرناك است به اين معنا كه برخي از دلالان 
در حوزه هاي ماليات و گمرك با دامن زدن به ادراك بد، به 

دنبال كاسبي خود هستند.
او در عين حال، عنوان كرد كه وجود فساد در يك اقتصاد، 
تصوير بدي را از كشورها در سطح جهاني به جاي خواهد 
گذاشت؛ بنابراين بايد زمينه را براي شكل گيري اقتصاد 
هوش��مند فراهم كرد كه هم اكنون هم در اقتصاد ايران 
در حال پيگيري است. دژپسند با بيان اينكه وجود فساد 
در جامعه را منع نمي كنيم، گفت: اين در حالي است كه 
اگرچه در مورد مبارزه با فساد، صحبت هاي بسياري انجام 
شده، اما اين سم مُهلك هنوز كامل از اقتصاد ايران پاك 

نشده است.
بنابه اظهارات دژپسند، فساد همچون يك موريانه است 
كه در ش��ب بايد آن را پيدا كرد. او در همين حال، وجود 
فساد را در زيرمجموعه هاي وزارت اقتصاد تكذيب نكرد 
و از فعالان اقتصادي درخواست كرد كه در مبارزه با فساد 
و جلوگيري از وقوع فس��اد كمك دهنده باشند؛ زيرا هر 
چه محيط فساد گسترش يابد، تصويري خوبي از اقتصاد 
ايران در عرصه جهاني به نمايش نمي گذارد و متوليان را 
در موضع تخلف قرار مي دهد.  وزير اقتصاد با اشاره به اينكه 
در مبارزه با فساد نمي توان بالاي سر هر مامور در گمرك 
و سازمان امور مالياتي مامور ديگري گماشت، افزود: اين 

نوع مبارزه شدني نيس��ت بلكه براي مبارزه با فساد بايد 
محيط شيشه اي و ش��فاف ايجاد كرد كه اين اتفاق فقط 
با شكل گيري اقتصاد هوشمند ش��دني است، البته در 
يك سالي كه موضوع اقتصاد هوشمند را پيگيري كرديم 
تقريبا هم تراز با دنيا در اين باره پيش مي رويم. دژپسند 
همچنين در محور بعدي سخنان خود با بيان اينكه دوره 
اقتصاد الكترونيك گذشته و اقتصاد ديجيتال نيز در حال 
بلوغ است؛ گفت: بنابراين فقط شفافيت موجود در اقتصاد 
هوشمند است كه موجب مي شود هيچ ماموري نتواند 

دنبال چيز ديگري باشد. 
او ادامه داد بايد به اين سمت برويم كه علاوه بر حذف كاغذ، 
نفر را هم در فرايند امور حذف كنيم، زيرا با به كارگيري 
روبات ديگر نمي شود با آن معامله يا سكه هايي رد و بدل 
كرد، انسان در مقامي مي نشيند و با برنامه اي كه تدارك 
مي بيند رب��ات را هدايت مي كند. وزير اقتصاد در همين 
حال تاكيد كرد كه بخش خصوصي و به ويژه اتاق هاي سه 
گانه بايد احساس كنند كه براي عبور از دام فساد، راهي 
جز اقتصاد هوشمند وجود ندارد و در اين باره ما امسال همه 
اظهار نامه ها را الكترونيكي كرديم؛ زيرا با اين اقدام دخالت 
انسان در فرايندها كاهش مي يابد. البته يكي از راه ها براي 
جلوگيري از وقوع فس��اد، »اجرايي شدن صندوق هاي 
مكانيزه فروش« اس��ت كه به گفته دژپسند، در اين باره 
بخش خصوصي به ويژه اتاق اصناف بايد همكاري و كمك 
كند. او در بخش ديگري از صحبت هاي خود با بيان اينكه 
وقتي اسم بندر شهيد رجايي در جايي برده مي شود، تن 
خيلي ها مي لرزد، اين پرسش را مطرح كرد كه چرا بايد 
اينگونه باشد؟ چراكه اكثر كارمندان آن گمرك انسان هاي 
خوب شريفي هستند وعده محدودي همه را بدنام كردند.
وزير اقتصاد تاكيد كرد كه تا زمان اجرايي شدن اقتصاد 
هوش��مند بايد با فس��اد مبارزه كرد ضمن اينكه فعالان 
اقتصادي هم بايد مقاومت كنند؛ زيرا اگر مقاومت چند بار 
تكرار شود مفسدان راه به جايي نمي برند ما هم كريدور 
ويژه اي ايجاد كردي��م و مي توانيم با هم��كاري فعالان 
اقتصادي با مفسدان به صورت ويژه برخورد كنيم. البته 
بنابه اظهارات دژپس��ند، تا تحقق اقتصاد هوشمند بايد 
سيستم سوت زني را راه اندازي كنيم؛ يعني هر بار كه با 

درخواست فساد مواجه شديم بايد سوت بزنيم و همديگر 
و نهادهاي مسوول را آگاه كنيم.

   فرايند تجارت الكترونيكي مي شود
از س��وي ديگر، وزير امور اقتصادي و دارايي در حاش��يه 
»ش��وراي گفت وگوي دولت و بخ��ش خصوصي«، در 
جمع خبرنگاران، از عملياتي شدن گمرك الكترونيك 
در شهريور سال ۹۹ خبر داد وگفت: اخذ ماليات تا پايان 
دولت دوازدهم به صورت كامل، هوشمند و الكترونيكي 
خواهد شد. دژپسند با بيان اينكه اظهارنامه هاي مالياتي در 
يك محيط الكترونيكي به ثبت رسيده، اظهار كرد: گمرك 
به صورت كامل تا هفته دولت در س��ال ۹۹ الكترونيكي 
خواهد شد. براساس توضيحات وزير اقتصاد، برنامه هايي 
تدوين ش��ده تا در حوزه ماليات نيز كار كاملا به صورت 
الكترونيكي پيش برود. در حوزه ماليات، يكي از مهم ترين 
مقوله ها، صندوق هاي مكانيزه است كه تيم مستقلي براي 
عملياتي كردن آن اختصاص يافته است. او با بيان اينكه 
با الكترونيكي شدن گمرك، دريافت ماليات نيز هوشمند 
مي شود، گفت: در اين دو حالت يعني اخذ ماليات و انجام 
عمليات گمركي، روابط رو در روي افراد به حداقل ممكن 
كاهش مي يابد و فرايندها در محيط الكترونيكي انجام 
خواهد شد تا كارايي و اثربخش��ي ارتقا يابد. دژپسند در 
بخش بعدي س��خنان خود به اين موضوع نيز اشاره كرد 
كه بدهي بخش خصوصي با دولت در حال تهاتر است و 
اگر طلبي از سوي دولت به بخش خصوصي وجود دارد، با 
انتشار اوراق، اين بدهي تهاتر مي شود. براساس گفته هاي 
دژپسند، درآمد و مصارف تمامي بنگاه هاي شناسنامه دار از 
جمله موسسات و مدارس غيرانتفاعي بررسي شده و وضع 

ماليات آنها به صورت شفاف انجام خواهد شد.

   دو مشكل فعالان اقتصادي
در ادام��ه اجراي ماده 46 قانون رف��ع موانع توليد درباره 
بده��ي ارزي صادركنندگان خدمات فني و مهندس��ي 
)صادركنندگاني كه بدهي آنها تا پايان سال ۹1 قطعي 
شده است( به عنوان پيش از دس��تور مورد بررسي قرار 
گرفت. در اين رابطه محمد اميرزاده، عضو هيات رييسه 

اتاق ايران به تشريح مساله پرداخت. براساس توضيحات او، 
كميته ارزي در تيرماه سال 13۹1 دستور حذف ارز مرجع 
را صادر كرد كه بر اين اساس، بانك مركزي و وزارت صمت، 
مسوول اجراي اين تصميم شدند؛ اين وزارتخانه بايد به 
اولويت بندي كالاهاي وارداتي مي پرداخت و بانك مركزي 
نيز بخشنامه ارزي را صادر مي كرد. بعد از حذف ارز مرجع، 
تسهيلات گيرندگان با اين استدلال كه با افزايش قيمت 
دلار، ارزش دارايي آنها نيز بيش��تر شده و بايد تسهيلات 
ارزي را با نرخ بيشتري بازگردانند، موظف به پرداخت ارز 

به نرخ مبادله اي يا آزاد به بانك ها شدند.
اين فعال بخش خصوصي با اشاره به سال 13۹4 و ماده 
46 قانون رفع موانع تولي��د و آيين نامه اجرايي آن براي 
حل مش��كل تس��هيلات گيرندگان عنوان كرد: در اين 
م��اده آمده »به بانك مركزي اجازه داده مي ش��ود كه از 
محل حساب مازاد حاصل از ارزيابي خالص دارايي هاي 
خارجي، تفاوت ريالي ناشي از تعهدات ارزي قطعي با نرخ 
رس��مي ارز تا تاريخ پرداخت مربوط به كالا و خدمات تا 
پايان سال ۹1 را پس از رسيدگي به اسناد و حسابرسي 
دقيق پس از احراز ورود كالا به كش��ور و رعايت ضوابط 
قيمت گذاري و عرضه توسط دريافت كننده تسهيلات 
تامين كند.« به گفته او، باور داش��تيم تصويب اين ماده 
قانوني در حل مشكلات توليدكنندگان و حل اختلافات 
موجود ميان بانك ها و واردكنندگان راهگشا باشد، اما با 
وجود آنكه به نظر معاونت قوانين مجلس شوراي اسلامي 
اطلاق لفظ خدمات در ماده 46، قانون را شامل واردات و 
صادرات اعم از خدمات فني ومهندسي نيز مي كند، هنوز 
مش��كلات صادركنندگان خدمات فني و مهندسي در 
مورد بدهي هاي ارزي كه تا پايان سال ۹1 و قبل از افزايش 
نرخ ارز، قطعي شده، حل نشده و اختلاف فاحش نرخ ارز 
در زمان دريافت تس��هيلات ارزي با زمان بازپرداخت، 

مشكل ساز شده است.
محمدعلي دهقان، مع��اون وزير اقتصاد از پيگيري اين 
مس��اله در وزارتخانه خبر داد وگفت: به باور ما از آنجا كه 
خدمات فني و مهندسي در شرايط كنوني، جايگاه مهمي 
در تامين درآمدهاي ارزي دارد، بايد براي آن تسهيلات 
ويژه اي منظور شود. بنابراين پيگير آن هستيم كه اين ماده 

قانوني، صادرات خدمات فني و مهندسي را شامل شود.
در اين مورد دژپس��ند پيشنهاد داد تا موضوع در اختيار 
معاونت حقوقي رياس��ت جمهوري قرار گيرد و در آنجا 
تصميم گيري شود. به اعتقاد او اين معاونت مي تواند در 
اين مورد تصميم بگيرد. در صورتي كه نظر معاون حقوقي 
بر اصلاح قانون بود، آنگاه از مجلس كمك مي گيريم تا اين 

مشكل را حل كند.
در ادامه بند )و( تبصره 5 قانون بودجه ۹8 و نحوه اجراي 
آن با موضوع تهاتر بدهي هاي دولت با بخش خصوصي از 
طريق اوراق تسويه خزانه، مورد توجه قرار گرفت. در اين 
رابطه جبار كياني پور، رييس اتاق ياسوج گفت: بر اساس 
بند )و( تبصره 5 قانون بودجه س��ال ۹8، ظرفيت  هاي 
قانوني اين بند با هدف تسويه بدهي هاي قطعي دولت به 
اشخاص حقيقي و حقوقي غيردولتي از طريق تهاتر بدهي 
آنها با دولت )نوع اول( و تهاتر بدهي اشخاص يادشده با 
بانك هايي كه به بانك مركزي بدهكار هستند )نوع دوم( 

پيش بيني شده است. 
بر اساس اظهارات اين عضو هيات نمايندگان اتاق ايران، 
در اين تبصره آمده، دولت از طريق اسناد تسويه خزانه، 
بدهي هاي قطعي خود به اش��خاص حقيقي و حقوقي 
)تعاوني، خصوصي و موسس��ات عموم��ي غيردولتي 
)شهرداري ها(( كه در چهارچوب قوانين و مقررات مربوط 
تا پايان سال 13۹۷ ايجاد شده با مطالبات قطعي معوق 
دولت از اشخاص مزبور، مشروط به پرداخت 25 درصد 
بدهي ها به صورت نقدي تا مبلغ 50 هزار ميليارد ريال، 

به صورت جمعي- خرجي تسويه كند.
وي ادامه داد: به نظر فعالان بخش خصوصي با توجه به 
عدم تعريف و همچنين توجه ب��ه متن اين تبصره، 25 
درصد به بدهي هاي قطعي دول��ت باز مي گردد و بدين 
معناست كه دولت بايد 25 درصد بدهي هاي خود را به 

صورت نقد پرداخت كند و نه بخش خصوصي.
كياني پور با اش��اره به ظرفيت هاي اعلام��ي بانك ها از 
جمله بانك مسكن در مورد اسناد خزانه نوع دوم و عدم 
امكان جابه جايي سهميه اين بانك به بانك هاي ديگر، 
تش��ريح كرد: با توجه به اينكه در بند )و( تبصره 5 قانون 
بودجه و ماده 4 آيين نامه اجرايي آن، امكان جابه جايي 
بدهي اشخاص متقاضي در بازار بين بانكي وجود دارد؛ 
چون بانك مسكن به بانك هايي نظير بانك صادرات كه 
بيشترين متقاضي را دارد، بدهي نداشته، بنابراين امكان 
انتقال و جابه جايي بين بانكي فراهم نيست؛ در نتيجه 
امكان جذب منابع اين بانك توس��ط بخش خصوصي 

نيز وجود ندارد.
اين فعال اقتصادي ادامه داد: به نظر مي رسد اين قانون 
براي حل مشكلات بانك ها با بانك مركزي تدوين شده 
و توجهي به پرداخت بدهي هاي بخش خصوصي ندارد؛ 
در واق��ع به نام بخش خصوصي و به كام ديگران اس��ت. 
اين ميزان مغايرت بين آيين نام��ه اجراي و متن قانون 

بي معناست.
محسن چمن آرا، رييس كميس��يون احداث و خدمات 
فني مهندسي اتاق ايران، پيشنهاد داد: دولت مي تواند 
ب��راي پرداخت بدهي هاي خود ب��ه بخش خصوصي از 
سهام ارزشمندي كه در اختيار دارد استفاده كند و سهام 
شركت هايي مانند پتروش��يمي ها و غيره كه ارزشمند 
هس��تند را به جاي بدهي هاي خود به بخش خصوصي 
واگذار كند تا هم بدهي هاي خود را تسويه كند و هم ارزش 
پايه پولي افزايش پيدا نكند. در اين مورد نيز دژپسند با 
توجه به اينكه مشكلات قانوني در اين رابطه وجود دارد كار 
را به حميدرضا فرولادگر، رييس كميسوين ويژه حمايت 
از توليد مجلس سپرد و تاكيد كرد: با بررسي هاي مجلس 

در صورت لزوم بايد مغايرت هاي قانوني را اصلاح كرد.
در اين رابطه مهدي بنايي، رييس مركز مديريت بدهي ها 
و دارايي هاي مالي عمومي از تسويه 3 هزار و 500 ميليارد 
تومان بدهي دولت به بخش خصوصي در قالب اس��ناد 
خزانه طي سال ۹۷ خبر داد كه از اين بين يك هزار و ۷00 
ميليارد تومان از طريق س��ازمان برنامه استان ها انجام 
شده و 2 هزار و 200 ميليارد تومان توسط دستگاه هاي 
اجرايي صورت گرفته اس��ت. از اين رقم، 2 هزار ميليارد 
تومان تعيين تكليف شده و 200 ميليارد تومان كه بخش 
بيشتر آن مربوط به شركت زيرساخت مي شود، همچنان 

باقي مانده است.

وزير صمت در جلسه هم انديشي با اعضاي فراكسيون توليد و اشتغال مجلس اعلام كرد

 سهم ۶۲ درصدي توليد در تامين درآمدهاي مالياتي 
وزير صنعت، معدن وتجارت در جلس��ه هم انديش��ي با 
اعضاي فراكسيون توليد و اشتغال مجلس شوراي اسلامي 
گفت: به طور مستمر آمار توليد 44 گروه كالايي در كشور 
مورد رصد قرار مي گيرد و ماهيانه روند توليدات به اطلاع 

مسوولان ارشد نظام مي رسد.
به گزارش شاتا، رضا رحماني افزود: طبق آمار 8 ماهه امسال، 
هم اكنون توليد 2۷ گروه كالايي در سطح كشور افزايشي 
است و فقط در بخش خودرو و آلومينيوم با چالش مواجه 
بوديم كه با تمهيدات اتخاذ شده توليد آلومينيوم تا پايان 
سال جبران مي شود و شرايط توليد خودرو نيز نسبت به 
ابتداي سال تغيير محسوسي داشته و شاهد روند مثبتي 
هستيم. وي ادامه داد: حفظ صنعت خودرو به عنوان يك 
صنعت پيشران مورد توجه دولت و وزارت صمت بوده است 
و امروز شاهديم كه با وجود بسياري از مشكلات، بيش از 
200 هزار خودروي موجود در كف پاركينگ ها به كمتر از 

30 هزار دستگاه رسيده است.
رحماني افزود: بخش عمده اي از خودرو هاي تحويل شده 
به مشتريان با تامين قطعات از محل اجراي قرارداد هاي 
منعقده در چارچوب برنامه س��اخت داخل در اين بخش 
بوده است. وي با اعلام اينكه براي سال جاري داخلي سازي 
حدود 400 ميليون دلار ني��از وارداتي صنعت خودرو در 
دستور كار است، گفت: تاكنون بيش از 300 ميليون دلار آن 

محقق شده است.  رحماني همچنين با اشاره به راه اندازي 
دفتر ساخت داخل در وزارت صنعت، معدن و تجارت براي 
پيگيري برنامه هاي مرتبط با اين حوزه، از راه اندازي سايت 
توانيران به عنوان نمايشگاه دايمي معرفي نيازمندي هاي 
صنعت و همچنين عرض��ه توانمندي هاي اين بخش در 
سطح كشور تا پايان آذرماه سال جاري خبر داد. وزير صمت 
با اشاره به جلسه خود با مديران عامل بانك ها در خصوص 
تامين مالي صنايع پيشران كشور گفت: براي حفظ وضع 
موجود توليد و اش��تغال كش��ور، طبق برآورد انجام شده 
بالغ بر 361 هزار ميليارد تومان س��رمايه در گردش مورد 
نياز است. رحماني افزود: تكميل ظرفيت خالي واحدهاي 
صنعتي فعال و توليد اقلام كالايي خاص كه كشور نيازمند 
خودكفايي در آنهاس��ت همچون الكترود گرافيتي، پودر 
آلومينا و...  نيازمند تامين مالي مناس��ب است كه در اين 
راستا علاوه بر بازار پول به دنبال استفاده از روش هاي نوين 
تامين مالي نيز هستيم و در اين خصوص گام هاي خوبي 

نيز برداشته شده است.
وي ادامه داد: علي رغم تشديد تحريم ها در ماه هاي پاياني 
سال گذشته و امسال تاكنون هيچ واحد صنعتي بابت اين 
موضوع تعطيل نشده اس��ت و طبق آخرين آمار در توليد 
كالاهايي از جمله فولاد با 6.5 درصد افزايش، محصولات 
فولادي ۹.5 درصد، سيمان 5.5 درصد، شيشه 5 درصد، 

محصولات مس حدود 18 درصد رش��د را نشان مي دهد. 
وزير صمت افزود: امروز مهم ترين دغدغه در حوزه صنعت 
تأمين سرمايه در گردش مورد نياز واحدها است. رحماني 
در مورد لايحه ماليات بر ارزش افزوده تصريح كرد: امروز 
بدون ترديد فرار مالياتي در كش��ور رقم بزرگي را به خود 
اختصاص داده اس��ت و اين در حالي است كه بيش از 62 
درصد ماليات اخذ شده در كشور را به بخش توليد تامين 
مي كند و در اين خصوص لازم است تمركز بيشتري روي 
بخش غيرمولد كشور انجام گيرد. وي تاكيد كرد در بخش 
بازرگاني ني��ز تمامي اين برنامه ها و اهداف به صورت ويژه 
دنبال مي شود و يكي از مهم ترين اقدامات وزارتخانه تكميل 
سامانه هايي همچون سامانه جامع تجارت، سامانه انبارها 
و سامانه افق بوده است كه به دنبال حذف تمامي راه هاي 
سوءاستفاده از شرايط بازرگاني كشور هستيم. وزير صمت با 
اشاره به اجراي طرح اصلاح قيمت بنزين گفت: اين موضوع 
در زمينه هاي مختلف مي توانست روي قيمت انواع اقلام 
كالايي تاثير بگذارد كه ما از ابتدا تمام تلاش خود را به كار 
گرفتيم تا مانع برخي سوءاستفاده ها و تورم حاصل از جنبه 
رواني موضوع در سطح بازار شويم كه خوشبختانه براساس 
آمارها عملكرد قابل قبولي نيز داشته ايم. رحماني در بخش 
ديگري از سخنان خود با اشاره به جلسات اخير خود با معاون 
نخست وزير جمهوري آذربايجان، وزير اقتصاد قرقيزستان، 

برگزاري كميسيون مشترك همكاري هاي ايران و عمان 
و همچنين برنامه سفر آخر هفته خود به كشور ازبكستان 
گفت: تمامي ظرفيت هاي موجود براي توسعه مبادلات 
تجاري با كشورهاي همس��ايه در حال فعال سازي است 
و در اين راس��تا گام هاي موثري براي تعميق روابط با اين 
كشورها برداشته شده اس��ت. وي افزود: با توجه به الحاق 
ايران به موافقتنامه اقتصادي اوراسيا، ظرفيت جديدي از 
توسعه همكاري ها با كشورهاي عضو اين اتحاديه فراهم 
شده است كه در كنار ش��ركاي تجاري خودمان از جمله 
چين و هند و توجهي كه به توسعه صادرات به كشورهاي 
همسايه داريم؛ مي توانيم از اين پتانسيل به بهترين شكل 
ممكن بهره برداري نماييم. وزير صنعت، معدن و تجارت 
همچنين با اشاره به سفر اخير خود به كشور چين و حضور 
در نمايش��گاه واردات ش��انگهاي اضافه كرد: طبق اعلام 
مسوولان چيني، اين كشور بالغ بر 2 هزار ميليارد دلار در 
سال واردات انواع كالا دارد كه با آناليز انجام شده، كشورمان 
ظرفيت و قابليت بيش از ۷00 ميلي��ارد دلار صادرات به 
اين كش��ور را دارد. رحماني خاطرنش��ان كرد: ما وظيفه 
حاكميتي و تس��هيل گري را انجام مي دهيم و اين بخش 
خصوصي و تش��كل هاي اين حوزه هس��تند كه اقدامات 
اصلي و فعاليت هاي مرتبط با توسعه همكاري هاي تجاري 

و صنعتي را با ساير كشورها را انجام مي دهند.
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اتهام  قاچاق  به مناطق آزاد 
آدرس غلط است

به گفته رييس س��تاد مبارزه با قاچ��اق كالا و ارز، 
مناطق آزاد يكي از مهم ترين درگاه هاي تجارت در 
كشور محسوب مي شوند كه به لحاظ تجاري بودن 
مي تواند با شفاف س��ازي عملكرد خود به اتهامات 
ناصحيح پايان دهد. علي مويدي در نشست مشترك 
با مسوولان دبيرخانه شوراي عالي مناطق آزاد و ويژه 
اقتصادي افزود: نگاه ستاد به دبيرخانه شوراي عالي، 
نگاه مبارزه با قاچاق كالا و ارز از اين مناطق نيست، 
بلكه نگاه همكاري، همراهي، هم افزايي و هم فكري 
در جهت تسهيل و روان س��ازي مباحث تجاري و 
اقتصادي است كه خوش��بختانه توسط همكاران 
دبيرخانه شوراي عالي توفيقات خوب وموثري در 
اين زمينه حاصل شده است. مويدي به اتهام قاچاق 
در مناطق آزاد اشاره كرد و گفت: قاچاق يك پديده 
پيچيده، پنهان و مرموزي است كه ممكن است در 
تمام نقاط كشور رخ دهد. نگاه ما به مناطق آزاد، نگاه 
تجاري و اقتصادي است و با توجه به اينكه مناطق 
آزاد تنها 3دهم درصد سرزمين اصلي در اختيار دارند 
كنترل و نظارت دقيق تر و كاملتر بر اين مس��احت 
ميسر شده اس��ت و تلاش ها، زحمات، اثربخشي و 
توفيقات به دس��ت آمده در اين مناطق بيش از آن 
اس��ت كه انگ قاچاق را به آنها بزنيم. رييس ستاد 
مبارزه با قاچاق كالا و ارز، فرايندهاي ساماندهي امور 
مربوط به واردات، صادرات و گمرك در مناطق آزاد 
و ويژه اقتصادي كشور را مثبت ارزيابي كرد وگفت: 
آنچه در انتظار تجارت ما در آينده است، شفاف سازي 
و روان سازي است. اين فرايندهايي كه در دبيرخانه 
شوراي عالي، براي ساماندهي فعاليت هاي مناطق 
آزاد و ويژه اقتصادي طراحي شده مي تواند الگويي 
باشد براي ش��فاف كردن و توسعه تجارت سالم در 
كشور. در اين نشس��ت همچنين  بانك با اشاره به 
اقدامات ارزشمند س��تاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز 
در دولت تدبير و اميد گفت: پيش��رفت هاي خوبي 
در جهت محدودس��ازي قاچاق كالا و ارز در كشور 
داشته ايم كه همه به واسطه تلاش دست اندركاران 
اين ستاد است. مرتضي بانك افزود: با اقدامات موثر 
س��تاد مبارزه با قاچاق ارز و كالا شاهد روند نزولي 
قاچاق كالا و ارز در كشور هستيم. اين نشان دهنده 
اين است كه دستگاه ها با هماهنگي اين ستاد و ساير 
دستگاهاي نظارتي موفقيت هاي ارزشمندي را براي 

كشور رقم زده اند.

 حضور 35  شركت ايراني
در نمايشگاه تاشكند

مع��اون وزير صنع��ت، معدن وتجارت در تش��ريح 
برنامه ه��اي س��يزدهمين اج��لاس كميس��يون 
همكاري هاي مش��ترك ايران و ازبكستان كه قرار 
است روزهاي پنجشنبه و جمعه )21 تا 22 آذرماه( 
در شهر تاشكند ازبكستان برگزار شود، گفت: در اين 
اجلاس وزير صنعت، معدن و تجارت ايران و معاون 
نخست وزير ازبكستان رياست كميسيون را بر عهده 
خواهند داشت. به گزارش شاتا، حميدزادبوم افزود: 
از 18 آذر ماه مذاكرات در كارگروه هاي مختلف شامل 
سرمايه گذاري و تجارت، گردش��گري و بانك آغاز 
شده است و براساس نتايج كارگروه ها، پيش نويس 
همكاري ه��اي دو طرف در چارچوب كميس��يون 
مشترك آماده مي شود. وي گفت: اين پيش نويس 
در اجلاس كميسيون همكاري هاي مشترك توسط 
معاون نخست وزير ازبكستان و وزير صنعت، معدن و 
تجارت ايران امضا خواهد شد. وي افزود: در حاشيه اين 
اجلاس يك هيات تجاري از جمهوري اسلامي ايران 
از بخش خصوصي با طرف ازبكستاني ملاقات هايي 
خواهند داشت و علاوه بر اين نمايشگاهي نيز با حضور 
35 ش��ركت ايراني در محل هتل برگزاري اجلاس 
كميسيون مش��ترك در فضاي در حدود ۷00 متر 
مربع برپا خواهد بود.او  ادامه داد: اين نمايش��گاه روز 
چهارشنبه افتتاح خواهد شد و   وزير صنعت، معدن 
و تجارت از آن بازديد خواهد داشت. زادبوم  با اشاره 
به سفر پيشين معاون اول رييس جمهور ايران و وزير 
صنعت، معدن و تجارت به تاشكند براي حضور در 
اجلاس نخست وزيران شانگهاي در اين شهر، گفت: 
در آن سفر چند توافق دو جانبه بين ايران و ازبكستان 
انجام ش��د كه يك��ي از آنها برگزاري نمايش��گاهي 
در حاش��يه كميس��يون اين اجلاس براي نمايش 

توانمندي هاي صنعتگران ايراني بود.

شركت مديريت توليد برق نكا در نظر دارد نسبت به خريد لوله های رهيت RH 2 واحدهای بخار 
نيروگاه شهيد سليمی نکا طبق شرايط ذيل و همچنين شرايط خصوصی و عمومی کار پيوست اسناد 
مناقصه اقدام نمايد. علاقمندان جهت خريد اسناد مناقصه با ارائه معرفی نامه کتبی و فيش واريزی 
به مبلغ 300/000 ريال به حساب سيبای شماره 0105692716008 بنام شركت مديريت توليد برق 

نكا نزد بانک ملی ايران شعبه نيروگاه به اداره تدارکات اين شرکت مراجعه نمايند.
1- زمان فروش اسناد مناقصه: از تاريخ انتشار آگهی نوبت دوم به مدت 7 روز کاری.

2- مدت زمان تحويل: 6 ماه از تاريخ مبادله قرارداد
3- پيشنهاددهندگان بايستی پيشنهاد خود را بر اساس شرايط مناقصه تنظيم و حداکثر تا ساعت 16 
روز يکشنبه مورخ 98/10/15  به اداره تدارکات شركت مديريت توليد برق نكا واقع در نکا- کيلومتر 
25 جاده زاغمرز- نيروگاه شهيد سليمی نکا تسليم و رسيد دريافت دارند. پيشنهادات واصله راس 

ساعت 9 صبح روز دوشنبه مورخه 98/10/16 با توجه به شرايط مناقصه باز و قرائت خواهد شد. 
4- سپرده شرکت در مناقصه: مبلغ سپرده شرکت در مناقصه معادل 1/285/995/840 ريال است 
که بايس�تی به يکی از صورت های مشروحه ذيل همراه با اسناد مناقصه در پاکت الف به دستگاه 

مناقصه گذار تسليم گردد:
1-4- رسيد بانکی وجه مزبور به حساب سيبا 0105692716008 اين شرکت نزد بانک ملی ايران 

شعبه نيروگاه شهيد سليمی نکا
2-4- چک تضمين شده بانکی به نفع کارفرما

3-4- ضمانت نامه بانکی به نفع کارفرما برابر با فرم پيوست که می بايست دارای 3 ماه اعتبار باشد.
4-4- توانايی ارائه ضمانت نامه بانکی حسن انجام تعهدات به ميزان 10% مبلغ قرارداد پس از عقد 

قرارداد.
5- به پيشنهادهای فاقد امضاء، مشروط، مخدوش و پيشنهاداتی که بعد از انقضاء مدت مقرر در 

فراخوان واصل می شود مطلقا ترتيب اثر داده نخواهد شد.
6- ساير اطلاعات و جزييات مربوط، در اسناد مناقصه مندرج است.

  www.tender.tpph.ir ، www.npgm.ir جهت مشاهده آگهی و خلاصه اسناد به سايت های
و پايگاه ملی مناقصات کشور مراجعه و براي کسب موارد بازرگاني با شماره تلفن 011-34622465 
خانم حيدری و کسب اطلاعات فنی بيشتر با شماره تلفن 09112523876 آقای مهندس موسی نژاد 

تماس حاصل فرماييد .

نوبت دومآگهي مناقصه عمومي

اداره روابط عمومی

شركت مديريت توليد برق نكا 
)نيروگاه شهيد سليمي(

شماره 98/۲0

سامانه 
پيامكي 
روزنامه 
 تعادل 

30005320

    بنابه اظهارات فرهاد دژپسند، در وزارت اقتصاد، كريدور ويژه اي براي مبارزه با فساد اختصاص مي يابد و به شدت راهكارهاي جلوگيري از اين پديده 
شوم اقتصادي پيگيري خواهد شد. 

وزير اقتصاد با تأكيد بر اينكه ريشه هاي فساد بايد از بين برود، افزود: در واقع ريشه كن شدن فساد بايد بدون حاشيه انجام شود و از هيچ چيز در اين 
رابطه ترسي وجود نداشته باشد كه بر اين اساس وزارت امور اقتصادي و دارايي و دولت آمادگي كامل دارند. اما اينكه برنامه وزارت اقتصاد براي مبارزه 
با فساد چه خواهد بود، براساس توضيحات دژپسند، هر فردي كه بتواند فسادي را افشا كند كه منجر به صدور حكم براي افشاكننده شود، از سوي 

وزارت اقتصاد مورد تشويق قرار خواهد گرفت.

برش



15 جهان

پايان خوشبينانه نشست نرماندي با ميانجيگري مركل و ماكرون

پكن بودجه ديپلماسي عمومي خود را دو برابر كرده است

توافقگازيمسكو-كييف

شكست »شي« در اشاعه قدرت نرم چين در آسيا

گروه جهان| 
ولودومير زلنسكي رييس جمهوري اوكراين، پس از 
نشس��ت نورماندي در پاريس كه با حضور ولاديمير 
پوتين همتاي روس و س��ران فرانسه و آلمان برگزار 
ش��د، اعلام كرده مسكو و كي يف بر سر مساله انتقال 
ترانزيت گاز به توافق رسيده اند. گروه تماس اوكراين 
)نورماندي( ش��امل نمايندگان چهار كش��ور آلمان، 
روس��يه، اوكراين و فرانس��ه اس��ت كه با هدف پايان 
دادن به جنگ در ش��رق اوكراين ششم ژوئن ۲۰۱۴ 

پايه گذاري شد.
به گزارش رويترز، ولوديمير زلنس��كي سه ش��نبه از 
توافق با پوتين بر سر اختلاف هاي انتقال گاز خبر داده 
و گفته كارشناسان دو كشور قرار است روي جزييات 
اين توافق كار كنند. نشست پاريس بزرگ ترين آزمون 
براي ولوديمير زلنسكي بود. شعار پايان جنگ بخشي 
از كارزار تبليغاتي اين هنرپيشه سابق و سياستمدار 
ت��ازه كار را در جري��ان انتخابات رياس��ت جمهوري 

تشكيل مي داد.
ولاديمير پوتين ه��م ضمن تايي��د توافق ها گفته: 
»چنانچه هر دو طرف با يكديگر همكاري كنند، گاز 

روسيه براي اوكراين ارزان تمام خواهد شد.« 
امانوئ��ل ماكرون رييس جمهوري فرانس��ه، و آنگلا 
مركل صدراعظم آلمان، براي اولين بار موفق شدند 
روساي جمهوري روسيه و اوكراين را در پاريس دور 
يك ميز كنار يكديگر قرار دهند. س��ه س��ال پس از 
توق��ف گفت وگوهاي صلح ميان روس��يه و اوكراين 
نشست پاريس با حضور ولاديمير پوتين و ولوديمير 
زلنسكي به منزله گشايش فصل تازه اي در مناسبات 
مس��كو و كي يف بود. در بيانيه كوت��اه گروه تماس 
چهارجانبه موسوم به نورماندي، براي تثبيت اوضاع 
در مناطق مناقش��ه در ش��رق اوكراين، تلاش براي 
اجراي مفاد سياسي توافق هاي مينسك و پيگيري 
درس��تي اجراي توافق حاصل ش��ده در نشست، در 
ديدارهاي بعدي مقام هاي اين گروه توافق شده است. 
اجراي كامل و جامع توافق آتش بس تا پايان س��ال 
جاري ميلادي، بروزرساني طرح مين روبي از مناطق 
درگير و افزودن سه ناحيه عدم تماس در اين مناطق، 

از ديگرموارد مورد توافق اين گ��روه چهارجانبه در 
بيانيه پاياني بوده است.

مسكو، كي يف، پاريس و برلين پيرامون تبادل همه 
زندانيان شناس��ايي ش��ده در يك مهلت 3۰ روزه 
و اعط��اي وضعيت وي��ژه خودمخت��اري به مناطق 
لوهانسك و دونتسك براساس توافق هاي مينسك 
نيز تواف��ق كردند. همچنين توافق ش��د كه وزيران 
خارجه و مش��اوران سياسي چهار كش��ور در چهار 
م��اه آينده نشس��ت ديگري براي پيگي��ري اجراي 
توافق هاي به دس��ت آمده در نشست پاريس برگزار 
كنند. مقدمات برگزاري اين نشس��ت، پيش��تر در 
جري��ان ديدار امانوئ��ل ماك��رون رييس جمهوري 

فرانسه و پوتين در حاشيه اجلاس سران گروه هفت 
در فرانسه پي ريزي شده بود. جنگ ميان اوكراين و 
نيروهاي جدايي طلب طرفدار روسيه بيش از ۱3هزار 
كشته در منطقه صنعتي دونباس در شرق اوكراين 
به بار آورده است. كشورهاي غربي و اوكراين، دولت 
مس��كو را به حمايت مالي و نظامي از جدايي طلبان 
اوكرايني طرفدار روس��يه متهم مي كنند. مس��كو 
ب��ا رد اين اتهام مدعي اس��ت كه صرف��اً كمك هاي 
بشردوس��تانه در اختيار جمعيت ه��اي روس زبان 
محلي مي گذارد. هايكو ماس وزير خارجه آلمان، از 
منازعه مس��كو و كي يف به عنوان »جنگ چركين« 

اروپا ياد كرده است.

   واكنش حاضران در نشست
امانوئل ماكرون رييس جمهوري فرانسه، پس از پايان 
نشست با خوش بيني بسيار از توافق حداقلي دو كشور، 
اين نشست را پربار خوانده و در يك نشست مطبوعاتي 
در كاخ اليزه گفته است: »اختلاف هايي هست، به ويژه در 
مورد تقويم ]انتخابات[ و گام هاي بعدي. در اين زمينه 

مفصل بحث كرديم.« 
رهبران فرانس��ه و آلمان گفته اند ك��ه در مورد افزايش 
نظارت سازمان امنيت و همكاري اروپا در اوكراين توافق 
كرده اند. قرار شده است فعاليت نظارتي اين سازمان كه 
هم اكنون ۱۲ س��اعت در روز است فعاليت شبانه روزي 
بدل شود. آنگلا مركل صدر اعظم آلمان، در اين باره گفته: 

»هنوز خيلي كارها بايد انجام دهيم، اما احساس مي كنم 
اراده خوبي براي حل مسائل پيچيده وجود دارد.« 

ولاديمير پوتين هم با اظهار خش��نودي از برداش��تن 
»گامي در مسير تنش زدايي« گفته شركت كنندگان 
در اين نشست بر اين نكته اتفاق نظر داشتند كه توافق 
۲۰۱۵ هيچ جايگزي��ن ديگري ن��دارد. او از اوكراين 
خواسته تا مطابق همان توافق، قانوني را كه به مناطق 
تحت كنت��رل جدايي طلبان اختيارات گس��ترده اي 
مي ده��د، تمديد كرده و قانون جدي��دي را براي عفو 
شورشيان جدايي طلب به تصويب برساند. ولوديمير 
زلنسكي هم پس از پايان نشست چهارجانبه نرماندي 
گفته: »من نيز بس��يار مايلم كه س��ربازان ما به خانه 
برگردند و تعطيلات كريس��مس را در كن��ار خانواده 

شان بگذرانند.« 

   تنش بين مسكو و برلين
در نشس��ت نرمان��دي حضور آن��گلا م��ركل در كنار 
رييس جمهوري روسيه نيز قابل توجه بوده است، به ويژه 
پس از بحران ديپلماتيك دو كشور در پي به قتل رسيدن 
يك شهروند گرجس��تاني در برلين كه به گفته مقامات 
آلمان به دست افراد وابسته به دولت روسيه يا چچن كشته 
شده است.  به گزارش رسانه ها، آنگلا مركل حاشيه اين 
نشست از پوتين خواسته تا در تحقيقات درباره مرگ 
اين شهروند گرجستاني با برلين همكاري كند. پوتين 
اما پس از اين نشست و در جريان نشست خبري ضمن 
مقصر خواندن آلمان در اين زمينه، گفته فرد گرجستاني 

كشته شده در برلين آدم كش بوده است. 
رييس جمهوري روسيه گفته: »فردي كه در برلين 
به قتل رسيده، خود مرتكب اقدامي خونبار در خاك 
روس��يه ش��ده بود و بر اين اساس مس��كو خواستار 
استردادش از آلمان شد كه به اين درخواست پاسخي 
داده نش��د.« او درباره اق��دام ديپلماتيك برلين در 
اخراج دو ديپلمات روس بر سر ماجراي قتل اين فرد 
هم گفته: »شما ديپلمات هاي ما را اخراج كرديد ما 
هم ديپلمات هاي شما را.« رويترز نوشته، پوتين اين 
فرد را يكي س��ازمان دهندگان بمب گذاري در مترو 

مسكو خوانده است.

گروه جهان|
 چين هر چن��د كه ميليارده��ا دلار را صرف اش��اعه 
قدرت نرم خود در آسيا كرده، اما نتوانسته ذهن و قلب 
شهروندان را در بخش هاي زيادي از اين منطقه با خود 
هسمو كند. نتايج يك تحقيقات جديد نشان مي دهد 
كه گرچه »شي جين پينگ« رييس جمهوري چين، 
بودجه ديپلماسي عمومي را از 3۰ ميليارد يوآن به 6۰ 
ميليارد يوآن افزايش داده، اما نتيجه دلخواه را به دست 

نياورده است.
خبرگزاري فرانسه نوشته، در گزارش واحد پژوهشي 
»ايدديت��ا« در كال��ج ويليام اند م��ري در ويرجينيا، 
آمده: ديپلماسي عمومي يك ابراز كليدي پكن براي 
خنثي كردن تهديدهاي احتمالي منطقه اي، غلبه بر 
ضعف هاي داخلي و دور زدن رقباي منطقه اي اس��ت. 
همچنين اين به اصطلاح جعبه ابزار چين براي اعمال 
نفوذ در جنوب و مركز آسيا شامل سرمايه گذاري هاي 
زيرساختي، عمليات هاي رسانه اي حمايت شده از سوي 
دولت، شهرهاي دوقلو، ديپلماسي نظامي و انستيتوهاي 
كنفوسيوسي است كه به دانش��جويان درباره زبان و 

فرهنگ چيني درس مي دهند.« 
بنابراين گزارش، 9۵ درصد از ديپلماسي مالي چين به 
سمت زيرساخت مي رود و تنها پنج درصد از آن صرف 
حوزه هاي ديگر نظير كمك هاي انساني يا كاهش بدهي 

مي شود. در عين حال دو كشور پاكستان و قزاقستان 
دربردارنده نيمي از سرمايه گذاري هاي پكن در منطقه 
هستند و هر دو كشور در ابتكارعمل »كمربند و جاده« 
رييس جمهور چين به عنوان يك برنامه زيرس��اختي 
جهاني نقشي كليدي دارند. پكن برنامه هاي فرهنگي و 
بورسيه اي و تبادل دانشجو را نيز تقويت كرده و تقريبا 
تمامي كش��ورهاي حوزه جنوب و مركز آسيا دستكم 
پذيراي يك ش��كل از رس��انه هاي دولتي چين نظير 

تلويزيون، راديو يا رسانه هاي چاپي هستند.
اين گزارش تصريح كرده، پكن به دنبال اين اس��ت كه 
هم عمليات هاي رس��انه اي خود را توسعه دهد و هم 
روابطش با خبرنگاران را تقويت كرده و در ضمن اشاعه 
پوش��ش هاي خبري مثبت از چين، انتقادهاي منفي 
از خود را هم سركوب كند. با اين حال هيچ يك از اين 
ابزارهاي ديپلماس��ي چين منجر به همگرايي با اين 
كش��ور در سازمان ملل از جمله در زمينه راي دادن به 

نفع چين نشده است.
 در اي��ن گزارش آمده: »دس��تاوردهاي چين در قبال 
جلب نظر شهروندان عادي در منطقه، در بهترين حالت 
ظاهري بوده اند و عمدتا هم دورنماهاي اقتصادي و نه 
داشتن نظر مثبت نسبت به فرهنگ و زبان چيني در 

پشت اين جلب نظر بوده است.« 
اين گزارش در ش��رايطي منتشر شده كه چين علاوه 

بر اختلاف با تايوان با بحران اعتراض ها در هنگ كنگ 
نيز روبروس��ت. اوايل هفته جاري هزاران معترض به 
سياس��ت هاي دولت محلي هنگ كنگ كه از حمايت 
چين برخوردار اس��ت بار ديگر به خيابان هاي آمدند 
تا بزرگ ترين تظاهرات ضددولتي پس از اعلام نتايج 
انتخابات محلي را برگزار كنند. در اين انتخابات اكثريت 
كرسي ها را جنبش دموكراسي خواه كه به شدت مخالف 

نفود چين در هنگ كنگ است از آن خود كرد. 
گروه هاي مدافع حقوق بشر شمار شركت كنندگان در 
راهپيمايي بزرگ هنگ كنگ را دس��ت كم ۸۰۰ هزار 
نفر برآورد كردند. در اين راهپيمايي، طيف گسترده اي 
از معترضان از دانشجويان گرفته تا صاحبان مشاغل 
و س��الخوردگان حضور داشتند و شعارهايي همچون 
»نبرد تا آزادي« را س��ر مي دادند. اين تظاهرات تحت 
تدابير ش��ديد امنيتي برگزار شد و پليس ضدشورش 

به طور گسترده حضور داشت.
اين اولين بار از ماه اوت بود كه گروه هاي مدافع حقوق 
بش��ر توانس��تند اجازه برگزاري يك راهپيمايي را از 
مقامات محلي هنگ كنگ دريافت كنند. اين گروه ها 
پيش از اين نيز با برگزاري تظاهرات ميليوني، فعاليت ها 
در اين مركز مهم اقتصادي ش��رق آس��يا را فلج كرده 
بودند. شش ماه از آغاز دور جديد تظاهرات ضددولتي 
در هنگ كنگ مي گ��ذرد و پكن دخالت هاي خارجي 

به طور مشخص ايالات متحده امريكا و بريتانيا را علت 
اصلي وقوع اعتراضات و درگيري ها مي داند. 

روابط چين با تايوان نيز متشنج است. پس از انتخاب 
»ساي اينگ ون« به رياست جمهوري تايوان در ۲۰۱6 
پكن فشار ديپلماتيك و اقتصادي بر تايوان را تشديد 
كرده و رزمايش هاي نظام��ي در اطراف جزيره تايوان 
را افزايش داده اس��ت. رييس جمهور تايوان انتخابات 
آينده اين منطقه را كه در ماه ژانويه برگزار خواهد شد، 
به منزل��ه مبارزه اي براي آزادي تايوان و دموكراس��ي 
توصيف كرده است. روابط چين با همسايگان ديگر از 
جمله فيليپين نيز پر فراز و نشيب است. در همين ماه 
جاري ميلادي يك سناتور فيليپيني از قانونگذاران اين 
كشور خواسته تا درباره دسترسي چين به يك نيروگاه 

برق تحقيقاتي انجام دهند. وي نسبت به تهديد امنيتي 
و احتمال خرابكاري چين در اين نيروگاه هم هش��دار 
داده اس��ت. روابط چين و هند نيز چندان گرم نيست. 
دهلي هنوز به طرح راه ابريشم چين ملحق نشده و اخيرا 
هم اعلام كرد كه به پيمان مشاركت جامع اقتصادي 
منطقه اي )RCEP( كه چين قرار اس��ت رهبري آن را 
داشته باشد نخواهد پيوست. در حال حاضر ۱۵ كشور 
آسيايي از جمله ۱۰ كشور عضو اتحاديه آسه آن، ژاپن، 
چين، نيوزيلند، كره جنوبي و استراليا براي شكل دادن 
اين ابر پيمان تجاري توافق كردند اين پيمان ش��امل 
كشورهايي مي شود كه 3۰ درصد كل توليد ناخالص 
جهان را در اختيار داشته و نيمي از جمعيت جهان در 

اين كشورها زندگي مي كنند.

دريچه

كوتاه از منطقه

تسهيل وضع تحريم عليه 
ناقضان حقوق بشر در اروپا 

گروه جهان| جوزپ بورل مسوول سياست خارجي 
اتحاديه اروپا، اعلام كرده اين اتحاديه به دنبال تصويب 
طرحي براي تسهيل وضع تحريم عليه ناقضان حقوق 
بشر در كشورهاي مختلف جهان است. به گفته مسوول 
سياست خارجي اتحاديه اروپا، اين طرح در ابتداي سال 
آينده ميلادي به وزراي خارجه كشورهاي عضو اتحاديه 
اروپا ارايه خواهد شد. بورل گفته اين طرح مشابه »سند 
ماگينتسكي« خواهد بود كه به تصويب كنگره امريكا 
رسيده است. به گزارش يورونيوز، دولت ايالات متحده 
براساس »سند ماگينتسكي« اجازه دارد تحريم هايي را 
عليه افرادي كه آنها را ناقض حقوق بشر تشخيص مي دهد 
وضع كند. واشنگتن مي تواند ضمن توقيف اموال اين 
افراد، ورود آنها را به امريكا ممنوع كند. مسوول سياست 
خارجي اتحاديه اروپا گفته وزراي خارجه كشورهاي عضو 
اين اتحاديه به اتفاق آراء با »آغاز كار كارشناسي مقدماتي« 
براي تهيه طرحي مشابه قانون ماگينتسكي موافقت 
كرده ان��د. او اذعان كرده برخي اعضا هنوز نگراني هايي 
بابت اين طرح دارند. اتحاديه اروپا هم اكنون امكان اعمال 
تحريم به دليل نقض حقوق بشر در جريان جنگ و بحران 
سياس��ي مانند آنچه در اوكراين روي داده را دارد. با اين 
حال وضع چنين تحريم هايي كه شامل توقيف اموال 
ناقضان حقوق بشر در اتحاديه اروپا و ممنوعيت ورود آنها 
به خاك اين اتحاديه مي شود به موافقت تمام كشورهاي 
عضو ني��از دارد. يكي از ديپلمات ه��اي اروپايي گفته با 
طرح پيشنهادي جديد اتحاديه اروپا مي تواند سريع تر و 
موثرتر به نقض حقوق بشر واكنش نشان دهد. تاكنون در 
كشورهاي كانادا، بريتانيا، استوني و لتوني قوانيني مشابه 

سند ماگينتسكي تصويب شده است. 

گسترش اعتصاب هاي فرانسه  
۷ پالايشگاه تعطيل شد

گ�روه جهان|اعتصاب ها عليه برنام��ه اصلاح نظام 
بازنشس��تگي در فرانسه در حالي شدت بيشتري يافته 
كه طبق اعلام كنفدراسيون عمومي كار )CGT(، هفت 
پالاشگاه از مجموع هشت پالايشگاه اين كشور به دليل 
پيوستن كاركنان آن به معترضان، تعطيل شد. اعتصاب ها 
عليه برنامه نظام بازنشس��تگي دولت امانوئل ماكرون 
رييس جمهوري فرانسه، كه بر مبناي آن سن بازنشستگي 
از 6۲ به 6۴ افزايش مي يابد از هفت روز گذشته در فرانسه 
آغاز ش��ده و همچنان ادامه دارد. به گزارش خبرگزاري 
فرانسه، كنفدراسيون عمومي كار فرانسه سه شنبه گفته 
است كه با اعتصاب كاركنان پالايشگاه ها، هفت پالايشگاه 
از مجموع هشت پالايشگاه اين كشور تعطيل شده است. 
اين اتحاديه چپ گراي فرانس��ه از كاركنان شركت برق 
فرانس��ه )الكتريس��يته دو فرانس( خواستار اعتصاب و 
تظاهرات در دومين روز از بس��يج صاحبان مش��اغل و 
حرفه ها عليه اصلاحات نظام بازنشس��تگي شده است. 
امانوئل لپِين دبير فدرال كنفدراسيون عمومي كار در حوزه 
نفت در اين زمينه گفته، دولت مي خواهد اين باور را تلقين 
كند كه اعتصاب كنندگان فقط كاركنان بخش هاي ويژه 
هستند اما پالايشگاه هاي »اسو« و »توتال« كه كاركنان 
بخش خصوصي هستند را نيز شامل مي شود. به گفته 
او، فقط پالايشگاه » اس��و نوتردام« ناحيه »گرونشون« 
واقع در »اوت نورماندي« تعطيل نشده است. حمل ونقل 
محصولات به وسيله خطوط لوله، كشتي، قطار و كاميون 
قطع شده است و حتي يك قطره سوخت از پالايشگاه 
خارج نمي شود. گفته شده، اين اعتصاب ها سبب ايجاد 
اختلال شبكه حمل ونقل در بسياري از مناطق فرانسه 

به ويژه پاريس و »ايل دو فرانس« شده است. 

هشدار درباره نابرابري هاي 
اجتماعي در امريكاي لاتين

گروه جهان| سازمان ملل هش��دار داده، نابرابري ها 
در امريكاي لاتين مي تواند ب��ه بحران هاي اجتماعي 
گس��ترده تر در اي��ن منطق��ه منجر ش��ود. به گزارش 
تله سور، برنامه توسعه س��ازمان ملل اعلام كرده تداوم 
اين بي عدالتي ها در منطق��ه امريكاي لاتين مي تواند 
ناآرامي ه��اي اجتماعي بيش��تري را به دنبال داش��ته 
باشد.  لوئيس فيليپه لوپز مدير بخش امريكاي لاتين 
برنامه توسعه س��ازمان ملل، تاكيد كرده بي عدالتي ها 
و نابرابري هاي اجتماعي يكي از مهم ترين مش��كلات 
ساختاري در امريكاي لاتين بوده و همواره مي تواند به 
عنوان يك عامل بي ثبات كننده باشد. براساس گزارش 
سازمان ملل متحد، امريكاي لاتين دومين منطقه در 
جهان است كه بيشترين نابرابري هاي اجتماعي در آن 
مشاهده مي شود. اين در حالي اس��ت كه در يك دهه 
گذشته صدها هزار نفر از مردم امريكاي لاتين، اين منطقه 
را به دليل فقر ترك كرده اند. اين نابرابري ها باعث شده تا 
دسترسي شهروندان اين منطقه به بخش هاي مختلف 
از جمله آموزش، سيستم مستمري و بهداشت يكسان 
نباشد. اين گزارش سازمان ملل در حالي منتشر شده 
است كه چند كشور منطقه امريكاي لاتين در ماه هاي 
اخير با اعتراض هاي مردمي روبرو بوده اند. معترضان در 
كشورهايي همچون اكوادور، شيلي، هاييتي، كلمبيا 
نسبت به سياست هاي اقتصادي دولت هايشان دست 
به تظاهرات زده و خواهان تغييرات گسترده براي بهبود 
وضعيت معيشتي هستند. در اين ميان وضعيت اقتصادي 
كوبا و ونزوئلا كه با تحريم هاي شديد اقتصادي امريكا 
روبرو بوده، نيز مساعد نيست. آرژانتين نيز با مشكلات 

جدي اقتصادي دست و پنجه نرم مي كند.

همكاري كره شمالي و سوريه 
براي دور زدن تحريم هاي امريكا
گروه جهان|در جريان برگزاري كميته مش��ترك 
اقتصادي كره شمالي و سوريه، دو كشور بر سر همكاري 
با يكديگر براي دور زدن تحريم هاي امريكا توافق كردند. 
به گزارش خبرگزاري دولتي سوريه، »كيم يونگ جائه« 
وزير روابط خارجي اقتصادي كره ش��مالي، در ديدار با 
مقامات اقتصادي سوريه در خصوص راهكارهاي مقابله 
با تحريم هاي امريكا گفت وگو كرد. دو طرف همچنين 
چندين تفاهم نامه هم��كاري اقتصادي امضا خواهند 
كرد. يونگ جائه پيش از عزيمت به دمشق در پكن توقف 
ك��رده و با مقامات چيني در خص��وص روابط دوجانبه 
گفت وگو كرده بود. ممنون حمدان، وزير دارايي سوريه در 
خصوص برگزاري يازدهمين كميته مشترك اقتصادي 
دو كشور گفته: »دو طرف در خصوص راه هاي گسترش 
همكاري  هاي تجاري و اقتصادي بحث خواهند كرد.« 
همچنين در خصوص اعزام نيروي كار از كره شمالي به 
سوريه براي بازسازي اين كشور پس از جنگ گفت وگو 
خواهد ش��د. وزير روابط خارجي اقتصادي كره شمالي 
ضمن ابراز اطمينان از دستيابي به موفقيت هاي بزرگ 
در زمينه همكاري هاي مشترك گفته: »تنها راه مقابله 
با فش��ار اقتصادي اعمال شده از طرف امريكا اين است 
كه دو كشور در زمينه هاي مختلف به خودكفايي برسند 
و همكاري هاي خود را توس��عه دهند و تقويت كنند. “ 
طبق اعلام وزارت دارايي س��وريه در جريان اين س��فر 
دستكم پنج تفاهم نامه در زمينه هاي صنعتي، بازرگاني، 
سرمايه گذاري و اقتصادي امضا خواهد شد. همچنين يك 
تفاهم نامه در زمينه گمركي و يك تفاهم نامه در زمينه 
تامين نيروي كاردر بخش ساختماني سوريه در جريان 

اين سفر امضا خواهند شد.

توافق كنگره براي بودجه دفاعي 
۷۳۸ ميليارد دلاري امريكا

گروه جهان|كميته هاي خدمات نيروهاي مسلح سنا 
و مجلس نمايندگان امريكا درباره بودجه دفاعي ۷3۸ 
ميليارددلاري براي سال مالي۲۰۲۰ ميلادي توافق 
كردند كه در مقايسه با بودجه سال جاري ميلادي 3 
درصد افزايش نشان مي دهد. به گزارش رويترز، اعضاي 
كنگره درباره بودجه دفاعي كه سياس��ت هاي وزارت 
دفاع امريكا را در س��ال آينده ميلادي ترسيم خواهد 
كرد، توافق كرده است. اين سياست شامل اقدام هاي 
جديد براي رقابت با چين و روسيه، مرخصي كاركنان 
فدرال و تش��كيل نيروهاي فضايي موردنظر ترامپ 
خواهد بود. در اين توافق تحريم تركيه به دليل خريد 
سامانه هاي دفاع موش��كي روسي و پاسخي قاطعانه 
به تلاش هاي كره ش��مالي در توسعه سلاح هسته اي 
خواسته شده است. توافق اعضاي كنگره درباره قانون 
مجوز دفاع ملي يا NDAA بع��د از ماه ها مذاكره به 
دست آمده و انتظار مي رود قبل از آغاز تعطيلات كنگره 
درماه جاري ميلادي تصويب شود. اين قانون شامل 
6۵۸.۴ ميليارد دلار ب��راي وزارت دفاع و برنامه هاي 
امنيت مل��ي وزارت انرژي، ۷۱.۵ ميلي��ارد دلار براي 
پرداخت جنگ هاي جاري خارجي، موسوم به بودجه 
»عمليات احتياطي برون مرزي« و ۵.3 ميليارد دلار 
بودجه اضطراري براي ترميم خسارات ناشي از بلاياي 
طبيعي است. با توجه به اينكه اين قانون يكي از چند 
معدود قوانين مهمي است كه كنگره هر ساله تصويب 
مي كند ابزاري مهم براي مجموعه اي از اقدامات مهم 
سياسي است كه امورات مختلفي را از سطوح پرداختي 
نظامي تا مدرنيزه كردن، خريد يا توقف اس��تفاده از 

كشتي ها يا هواپيماها را تعيين مي كند. 
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طرح استيضاح ترامپ 
منتشر  شد

گروه جهان| نمايندگان حزب دموكرات در مجلس 
نماين��دگان ايالات متحده امريكا طرح اس��تيضاح 
دونالد ترامپ را منتشر كردند. كميته قضايي مجلس 
نمايندگان ختم جلسات اس��تماع و تحقيق درباره 
تخلف رييس جمهوري اين كشور از ممنوعيت مداخله 
خارجي در انتخابات ايالات متح��ده را اعلام كرد. با 
توجه به اكثريت دموك��رات مجلس نمايندگان، به 
نظر مي رسد اين طرح تا قبل از تعطيلات كريسمس، 
بدون مشكل تصويب شود. به موجب قانون اساسي 
ايالات متحده، رسيدگي به تخلفات رييس جمهوري 
بر عهده مجلس سنا است. جمهوري خواهان در اين 
مجلس اكثريت را در اختيار دارند. طرح نمايندگان 
دموكرات براي اس��تيضاح ترامپ ش��امل دو ماده 
است. بر اين اساس رييس جمهوري ايالات متحده 
به »سوءاس��تفاده از قدرت« و »پنهان كاري در برابر 
تحقيقات كنگره« متهم شده است. تلاش مجلس 
نمايندگان براي اس��تيضاح ترامپ از زمان افش��اي 
محتويات اولين مكالمه تلفني ميان وي با ولوديمير 
زلنسكي رييس جمهوري اوكراين، آغاز شد. ترامپ 
در آن مكالمه از همتاي اوكرايني خود خواسته بود 
تا درباره فساد هانتر بايدن، پس��ر جو بايدن يكي از 
نامزدهاي احتمالي حزب دموك��رات در انتخابات 
س��ال ۲۰۲۰ تحقيق كند. در صورت تصويب طرح 
اس��تيضاح ترامپ، او پس از آندرو جانس��ون و بيل 
كلينتون س��ومين رييس جمهوري ايالات متحده 
خواهد بود كه در مجلس سنا محاكمه مي شود. در 
همين حال يك گروه نظارتي در امريكا نتيجه گيري 
كرده به رغم ضعف هاي جدي در اجرا شواهدي وجود 
ندارد كه اف بي آي تحقيقات درباره كمپين ترامپ 
را تحت تاثير جانبداري سياسي شروع كرده باشد. 
به گزارش خبرگزاري آلمان، در گزارش بازرس كل 
وزارت دادگستري امريكا نتيجه گيري شده اف بي آي، 
كه يك سازمان تحقيقات جنايي و مجري قانون است، 
براي شروع آن تحقيقات هدفي مجاز داشت. اما اين 
گزارش همچنين دريافته درخواست اف بي آي براي 
زيرنظر گرفتن يك دستيار ترامپ داراي جاافتادگي ها 
و بي دقتي هاي قابل توجهي بود. اين گزارش ادعاهاي 
مكرر ترامپ درباره اينكه قرباني يك تعقيب بي پايه 
بوده را تضعيف مي كند و در عين حال س��والاتي را 
درب��اره صحت فرآيند تحقي��ق در اف بي آي مطرح 
مي كند. مايكل هوروويتز، بازرس وزارت دادگستري، 
سعي داشت دلايل تجسس اف بي آي بر كارتر پيج، 
مشاور سابق كارزا انتخاباتي ترامپ، را كه در روسيه 
زندگي و كار مي كرد ارزيابي كند. او دريافت كه استفاده 
اف بي آي از اطلاعات محرمانه مطابق مقررات سازمان 
بود. انتظار مي رود هوروويتز چهارشنبه )امروز( در يك 
جلسه كميته قضايي مجلس سنا به سوالات در مورد 

گزارش خود توضيح دهد.

غيبت امير قطر در شوراي 
همكاري خليج فارس 

امير قطر در نشست س��الانه كشورهاي حاشيه 
خليج فارس در رياض شركت نمي كند. پيش از 
اين عربستان س��عودي از امير قطر براي شركت 
در ش��وراي همكاري خليج فارس دعوت كرده 
بود. قرار اس��ت كه شيخ عبدالله بن ناصر آل ثاني 
نخس��ت وزير قطر، هيات اين كش��ور را در اين 

نشست رهبري كند.

اردوغان: يك ميليون آواره 
را در سوريه اسكان مي دهيم

رييس جمهور تركيه گفته يك ميليون پناهجوي 
سوري در مناطق شمال سوريه كه تركيه دو ماه 
پيش عملياتي نظامي انجام داد اسكان داده خواهد 
ش��د. به گزارش تي آرتي، رج��ب طيب اردوغان 
گفت��ه در صورتي كه كش��ورهاي متحد تركيه 
كمكي در اين زمينه انجام ندهن��د، آنكارا خود 
هزينه اسكان پناهجويان سوريه را متقبل خواهد 
شد. تل ابيض و رأس العين شهرهاي مرزي مهم 
تحت كنترل نيروهاي كرد سوريه بود كه شاهد 

حملات تركيه بود.

كسري بودجه عربستان
 ۲.۵ برابر شد

دولت عربس��تان از لايحه جديد بودجه خود با 
تاكيد بر خصوصي سازي رونمايي كرد. به گزارش 
عرب نيوز، ملك سلمان پادشاه عربستان سعودي، 
گفته طبق لايحه بودجه سال آينده، مخارج اين 
كشور ۱.۰۲تريليون ريال سعودي )۲۷۲ميليارد 
دلار( خواهد بود كه با توجه به درآمد ۸33ميليارد 
ريالي دولت، كسري بودجه ۱۸۷ميليارد ريالي در 
انتظار اين كشور خواهد بود كه معادل 6.۴درصد 
توليد ناخالص داخلي اين كشور خواهد بود. اين 
رقم تقريبا ۲.۵ برابر كسري بودجه امسال است. 

عراق سفراي كانادا و ۳كشور 
اروپايي را احضار كرد

بغداد سفراي كشورهاي كانادا، فرانسه، بريتانيا 
و آلم��ان را به دليل مداخله غيرقاب��ل قبول در 
ام��ور داخلي خود احضار ك��رد. اين احضار پس 
از آن صورت گرفت كه س��ران اين چهار كشور از 
دولت عراق خواسته بودند اجازه ندهد گروه هاي 
مس��لح خارج از كنترل دول��ت فعاليت كنند و 
اطمينان حاصل كند كه حشد شعبي از مداخله 
در اعتراضات دور نگه داشته شود. حشد شعبي 
۲۰۱۴ براي مبارزه با گروه داعش ايجاد ش��د و 
اكنون بخش��ي از نيروهاي امنيتي دولت عراق 

به شمار مي رود. 
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عكس: ايرنا پايیزجنگلهايهیركاني

عكسروز

چهرهروز

فريدون جيراني از »غفلت« گفت
فيلم »غفلت« با حضور فريدون جيراني در خانه هنرمندان ايران نقد و بررسي شد. در چهارصد و پنجاه و پنجمين برنامه سينماتك خانه هنرمندان 
ايران، دوشنبه ۱۸ آذر فيلم »غفلت« به كارگرداني علي كسمايي در سالن استاد ناصري به روي پرده رفت. پس از آن نيز نشست نقد و بررسي 
فيلم با حضور فريدون جيراني و كيوان كثيريان برگزار شد. جيراني در اين نشست گفت: فيلمبرداري »غفلت« در پايان سال ۱۳۳۱ آغاز شده و در 
اواسط سال ۱۳۳۲ به پايان رسيده و در ۲۸ بهمن همان سال به نمايش در آمده است. به نظر من در اين فيلم به خوبي مي توان تاثير كودتاي ۲۸ 
مرداد فضاي كودتا و تلخي آن را مشاهده كرد. من فيلمي اين چنين تلخ و سياه در سينما نديده ام. قهرمان فيلم »غفلت« به عنوان اولين قهرمان 
سينماي فارسي، يك جوان مظلوم طبقه متوسط شهري است كه زندگي مدرني دارد و بچه يك مالك است كه قسمت آلوده شهر او را نابود مي كند. 

بازارهنر

جايزه »شاملو« بدون برگزيده با ۲ تقديري
هيات داوران مرحله دوم پنجمين دوره  
جايزه  شعر »احمد شاملو« در بيانيه اي 
اعلام كرد اين جايزه امسال برگزيده اي 
نخواهد نداشت. در اين دوره از جايزه دو 
مجموعه شعر »و من فقط نگاه مي كنم« 
س��روده  افس��انه مرادي و »سفرِ سفر« 
سروده وحيد داور شايسته  تقدير شدند. 
در بيانيه جايزه »ش��املو« آمده است: 

»جايزه  شعر احمد شاملو كه امسال پنجمين دوره  
خود را پشت سر گذاشت، در پي كشف افق هاي تازه 
در شعر معاصر است. افقي كه تنها به داشتن نگاهي 
ت��ازه به جهان و زبان بس��نده نمي كند، بلكه در پي 
منظري هستي شناسانه است كه در آن شاعر »درد 
و اميد مردم را با استخوان خويش پيوند مي زند«. او 
شاهد صادق زمانه اش است و از اين طريق به حضور 
خود در جهان معنا مي بخشد؛ مسووليتي سنگين 
برآمده از حقيقتي كه شعر را »نه ياسمين و سنبل 
گلخانه  فلان« كه تأمل انگي��ز، ژرف و فرزند اصيل 
جامعه مي خواهد. هم سنگ تعهد اجتماعي، تعهد 
در قبال زبان، ش��ناخت آن و احاط��ه و به كارگيري 
امكانات و ظرفيت هاي آن، بخشي مهم از كار شاعر 
است كه شعر، جهان را از طريق زبان تجربه مي كند. 
»اگر فكر كنيم كه ش��عر در زباني زاده مي شود كه از 

خلال روابط قاموس��ي كلمات و ايجاد 
رواب��ط م��ن درآوردي و غيرمنطقي در 
اجزاي جمله به وجود مي آيد، به بي راهه 
رفته ايم.« در س��نت شعري كه نيماي 
ش��اعر بنيان نه��اد و احمد ش��املو پي 
گرفت، جهان شعر در مواجهه  عميق و 
تكينه  شاعر با تجربه  زندگي بنا مي شود، 
مسيري كه به اجتماعي كردن من فردي 
شاعر مي انجامد. سنتي كه در آن »شعر برداشت هايي 
از زندگي نيست، بلكه يكسره خود زندگي است.« در 
پايان، با نظر به اينكه آثار رس��يده به مرحله  دوم اين 
دوره از نظر اكثريت هيات داوران پنجمين دوره  جايزه  
شعر احمد شاملو به تمام و كمال واجد شاخص ها و 
معيارهاي يادشده نبوده و از سوي ديگر هيچ يك از 
اين آثار به حد نصاب امتيازي كه از سوي دبيرخانه 
درنظر گرفته شده است دس��ت نيافته اند، اثري به 
عنوان مجموعه شعر برگزيده  پنجمين دوره  جايزه  
شعر احمد شاملو معرفي نمي شود. اما هيات داوران 
دو مجموعه شعر »و من فقط نگاه مي كنم« سروده  
افسانه مرادي و »سفرِ سفر« س��روده وحيد داور را 
شايس��ته  تقدير مي دانند.  مراسم پاياني اين جايزه 
كه هر سال در تاريخ ۲۱ آذر، در سال روز تولد احمد 

شاملو، برگزار مي شد، امسال برگزار نخواهد شد.

تاريخنگاري

آغاز اجراي عمليات مطلع الفجر
بيستم آذر ۱۳60، عمليات مطلع الفجر با رمز »يا مهدي)عج(« با هدف آزادسازي 
ارتفاعات جنوب سرپل ذهاب و گيلان غرب آغاز شد. با آغاز عمليات، واكنش دشمن 
بسيار سريع بود و با تسلط كافي كه بر زمين منطقه داشت موفق شد از پيشروي 
نيروهاي خودي جلوگيري كند ولي در محور سرپل ذهاب، قواي ايراني با وجود 
نداشتن توفيق در فتح تنگه كورك، نقاطي از ارتفاعات برآفتاب را به تصرف خود در 
آورده و جاده گيلانغرب – قصرشيرين را مسدود كردند. درگيري در محور گيلانغرب 
نيز به روشنايي روز كشيده شد و نيروهاي عمل كننده در اين محور موفق شدند 
با تقديم تعدادي شهيد و مجروح، ارتفاع شياكوه را به تصرف خود در آورند. تلاش 
رزمندگان در روز نخس��ت عمليات نيز در همين حد باقي ماند و نيروهاي عراقي 
توانستند با بررسي اوضاع و شناسايي مواضع نيروهاي مهاجم، در شب دوم عمليات 
در محور ش��ياكوه پاتك كنند كه با مقاومت و هوشياري رزمندگان خنثي شد و 
نيروهاي عراق بدون كسب نتيجه، عقب رانده شدند. در مجموع، در حالي كه پس 
از گذشت سه روز از آغاز عمليات مطلع الفجر فقط ارتفاعات شياكوه و برآفتاب در 
اختيار نيروهاي خودي قرار داشت، پاتك هاي سنگين و متوالي دشمن از يك سو و 
امكان نداشتن پشتيباني از نيرو به علت فاصله زياد خط مقدم با عقبه از سوي ديگر 
موجب شد پس از ۱۷ روز مقاومت، ارتفاعات يادشده دوباره به تصرف دشمن درآيد.
رزمندگان نتوانس��تند اهداف به دست آمده در اين عمليات را تثبيت كنند و نگه 
دارند، ولي آنها موفق شدند در جريان ۱۷ روز درگيري، تلفات سنگيني بر دشمن 
شامل ۲ هزار زخمي و ۱۴0 اسير وارد كنند.  در مناطق صعب العبور و كوهستاني، 

تدارك و پشتيباني نيروهاي عمل كننده امري بس��يار حياتي است كه نيازمند 
آموزش و آمادگي خاص جسمي رزمندگان در كنار روحيه شهادت طلبي به ويژه 
در مناطق كوهستاني است كه در نتيجه اين عمليات به دست آمد. گيلانغرب با 
بيش از ۷۲ هزارتن جمعيت در غرب كرمانشاه در دوران دفاع مقدس ۷۵0 شهيد 

تقديم انقلاب اسلامي كرده است.

معرفي پرفروش ترين ها در روز اول سينما حقيقت
آرايمردمي

س��ه فيل��م صدرنش��ين آراي مردمي 
و پرفروش تري��ن فيلم ه��ا در روز اول 

جشنواره سينماحقيقت معرفي شدند.
به گزارش ايسنا به نقل از ستاد خبري 
س��يزدهمين جش��نواره بين المللي 
سينماحقيقت، س��ه فيلم برتر از نگاه 
تماشاگران جش��نواره سينماحقيقت 

تا پايان روز نخس��ت جش��نواره، توس��ط شوراي 
سياس��ت گذاري بخش آراي مردمي به اين ش��رح 

اعلام شد: 
پرفروشترينهادرروزاولسینماحقیقت

سه فيلم صدرنش��ين آراي مردمي و پرفروش ترين 
فيلم ه��ا در روز اول جش��نواره س��ينماحقيقت 
معرفي ش��دند. س��ه فيلم برتر از نگاه تماش��اگران 
جشنواره سينماحقيقت تا پايان روز نخست جشنواره، 
توسط شوراي سياست گذاري بخش آراي مردمي به 
اين شرح اعلام شد: رتبه اول: »قرقبان«، كارگردان: 
فتح الله اميري و نيما عسگري، رتبه دوم: »همه چيز 
درباره آرزو« كارگردان: كتايون جهانگيري، رتبه سوم: 

»جميله«، كارگردان: محمدباقر شاهين. 

اين نتايج مجموع آراي تماشاگران در 
روز نخست جش��نواره است و اين آمار 
به صورت روزانه اعلام مي ش��ود. جايزه 
تماش��اگران س��ينماحقيقت از سوي 
انجمن صنفي تهيه كنندگان سينماي 
مس��تند ايران و ب��ا نظ��ارت نماينده 
خانه س��ينما به بهترين فيل��م از نگاه 
تماشاگران اعطا مي شود. تنها فيلم هاي 
بخش مسابقه ملي جشنواره سينماحقيقت در اين 
نظرسنجي مورد ارزيابي قرار مي گيرند. فيلم هاي 
مستند »قصه دختران فروغ«، »قرقبان« و »جميله« 
آثار پرفروش روز نخست نمايش هاي سيزدهمين 
جشنواره بين المللي سينما حقيقت شدند. در پايان 
اولين روز كاري سيزدهمين جشنواره بين المللي 
س��ينماحقيقت س��ه فيلم »قصه دختران فروغ«، 
»قرقبان« و »جميله« به ترتي��ب رتبه هاي اول تا 
سوم پرفروش ترين آثار نمايش داده شده در اين روز 
را به خود اختصاص دادند. اين آمار صرفا مربوط به 
بليت هاي فروخته شده آثار در سامانه سينماتيكت 
است و شامل اهالي رسانه و كساني كه با رزرو بليت 

رايگان به تماشاي فيلم ها مي نشينند، نمي شود.

اثرم را در خانه خودم اجرا مي كنم
»آقاي اش��ميت كيه؟« به نويس��ندگي 
سباس��تين تيري و كارگرداني س��هراب 
سليمي، از دي ماه امس��ال در تماشاخانه 
جوانمرد خانه تئاتر به صحنه خواهد رفت. 
سهراب سليمي، كارگردان اين نمايش دليل 
انتخاب اين اثر را علاوه بر علاقه شخصي، 
ارزشمندي نمايش��نامه دانست و گفت: 
علاوه بر علاقه شخصي به لحاظ موضوع نيز، 

نمايشنامه اي جهانشمول است. يك كارگردان وقتي اثري 
را انتخاب مي كند، خوش آمدن در تمام جوانب، وضعيت 
اجتماعي و اتمسفر كنوني جامعه تعريف مي شود. نگرشم 
به عنوان يك كارگردان، نه امروز كه هميشه اين بوده كه 
آثار انتخابي، مرتبط به دغدغه من و جامعه پيرامونم باشد 
اين نمايشنامه، نگاه دقيقي به فقدان هويت دارد و موضوع 
آن، باعث شده كه بسيار مورد توجه قرار بگيرد. »آقاي 
اشميت كيه؟« پيش از اين نيز بارها توسط كارگردان هاي 
ديگر در ايران و س��اير كشورها اجرا شده است. سهراب 
س��ليمي، با بيان اينكه  پيش از اين ني��ز، زنده ياد داوود 

رشيدي اين اثر را كارگرداني كرده، توضيح 
داد: »حتي اگر يك نمايشنامه، هزاران بار 
اجرا شده باشد، باز هم كارگردان مي تواند 
نگاه جديد و متفاوتي ب��ه آن اثر كند . من 
به لحاظ فكري و فضاسازي، كريدوري را 
باز مي كنم كه هيچ شباهتي به آثار قبلي 
نداشته باش��د. اگر حتي بخواهم بار ديگر 
اين اثر را اجرا كنم، هيچ ربطي به اين اجرا 
نخواهد داشت.«نمايش »آقاي اشميت كيه؟«، دومين 
اثري است كه در تماشاخانه جوانمرد، اجرا خواهد شد. 
سهراب سليمي، عضو كانون كارگردانان خانه تئاتر، درباره 
انتخاب اين سالن گفت: »به عنوان يكي از اعضاي خانه 
تئاتر، با توجه به شناختي كه از اين ساختمان و تماشاخانه 
داشتم، ترجيح دادم در اين سالن اجرا داشته باشم؛ در 
خانه خودم. مختصات جغرافيايي و فني اين سالن براي 
من آشناست. با اين شناخت و با توجه به امكانات فني، 
اين تماشاخانه را انتخاب كردم؛ انتخابي كه از پيش تعيين 

شده بوده نه تحميلي.«

میراثنامه

چرا از تورهاي آشناسازي خارجي ها  شاكي اند؟
يك عضو جامعه تورگردانان ايران با انتقاد از نحوه 
برخورد با تورهاي آشناسازي كه براي آژانس هاي 
خارجي در ايران برگزار مي شود، گفت: بروكراسي 
چنان شديد است كه براي دريافت يك نامه حمايتي 
از دو ماه قبل بايد پيگيري كنيم و در نهايت هم نظر 
معترضانه مسوولان اداره كل موزه ها را بشنويم كه 
چرا اين همه تور آشناسازي در ايران برگزار مي شود. 
س��عيد فكري درباره برخورد صورت گرفته با تور 
آشناس��ازي كه به مدت يك هفته در ايران برگزار 
كرده و درخواس��ت حمايت كرده ب��ود تا وروديه 
موزه ه��ا و اماكن تاريخي براي اي��ن گروه ۱۷ نفره 
رايگان باش��د، اظهار كرد: ما خيلي مكاتبه كرديم 
تا حمايت جلب كنيم، همه اس��تان هاي در مسير 
اين تور )اصفه��ان، فارس و يزد( همكاري كردند و 
فقط تهران بود كه مكاتبات ما را بي جواب گذاشت 
و از اين تور آشناس��ازي براي ديدن مجموعه كاخ 
گلس��تان و موزه ملي وروديه دريافت كرد. او ادامه 
داد: وزارتخانه اگر آژانس ها را در سفرهاي بازاريابي، 
نمايشگاهي يا تورهاي آشناسازي حمايتي نكند، 
پس چه نق��ش حمايت��ي را براي خ��ود در قبال 
بازاريابي گردش��گري ايران قائل است؟! ما از آنها 
پول نمي خواهيم اما حداقل مي تواند يك دلگرمي 
به بخش خصوص��ي بدهد، وگرنه براي آژانس��ي 
كه تور آشناس��ازي برگزار كرده سخت يا سنگين 
نيست بهاي ورود به اماكن تاريخي و موزه ها را هم 
بپردازد. دلسردكننده است بعد از دو ماه نامه نگاري 

و تماس هاي تلفني مكرر، از مس��وولان نقل كنند 
»چه خبر اس��ت اين همه تور آشناس��ازي برگزار 
مي ش��ود؟« خوب اين گروه ها بايد به ايران بيايند 
كه به دنبال آن توريست هم بيايد. اين حرف ها چه 
معني مي دهد؟! فكري اظهار كرد: به عنوان آژانس 
كوچك از ابتداي سال تا حالا بيشتر از يك ميليارد 
تومان خرج بازاريابي ايران كرده ايم، كل اين هزينه 
هم فقط خرج ش��ركت در دو نمايشگاه خارجي و 
B۲B چين شده است. اگر مثل يك شركت بزرگ 
مي خواس��تيم بازاريابي كنيم ك��ه هزينه هايمان 
بيشتر از اينها مي شد. اين هزينه براي يك آژانس 
توريستي آن هم در اين شرايط اقتصادي سنگين 
است، حالا اين وس��ط اگر وزارت ميراث فرهنگي، 
گردش��گري و صنايع دس��تي از وروديه موزه ها و 
اماكن تاريخي براي تورهاي آشناسازي صرف نظر 
كند، آيا اتفاقي مي افتد؟ اگر دو موزه به آژانس هاي 
خارجي كه قرار اس��ت در ادامه توريست به ايران 

بفرستند، بليتي نفروشند چه خسارتي مي بينند، 
چه چيزي از جيب شان مي رود كه اين همه نگران 
هس��تند؟ آيا آنها بيشتر متضرر مي ش��وند يا آن 
رستوران و هتلدار كه سرمايه شخصي اش را به كار 
گرفته است و بايد بيش��تر به فكر حساب و كتاب 
باش��د اما حاضر اس��ت خدمات رايگان يا تخفيف 
كلان بده��د!؟ اين تورگردان گف��ت: ما تورگردان 
هس��تيم حداكثر كاري كه از دست مان برمي آيد 
براي گردش��گري كش��ورمان انجام مي دهيم، اما 
وزارت ميراث و گردش��گري براي ما چه مي كند؟ 
باور منِ بخش خصوصي اين است كه اين وزارتخانه 
تشكيل ش��د كه از ما و گردشگري بيشتر حمايت 
كند. بهاي ورودي موزه ها و اماكن تاريخي در تيرماه 
امسال با رأي هيات وزيران براي بازديدكنندگان 
خارجي ت��ا ۵ برابر گران تر ش��د. طبق آن مصوبه، 
وروديه موزه هاي ملي، منطقه اي، كاخ موزه ها و آثار 
تاريخي )غير منقول( ثبت جهاني و شاخص براي 
بازديدكنندگان داخل��ي حداكثر به مبلغ ۵0هزار 
ري��ال )۵.000 توم��ان( و ب��راي بازديدكنندگان 
خارج��ي حداكث��ر به مبلغ ي��ك ميلي��ون ريال 
)۱00.000 توم��ان( و ورودي��ه موزه هاي محلي، 
استاني و ساير آثار تاريخي - فرهنگي )غير منقول( 
براي بازديدكنن��دگان داخلي حداكثر به ۴0هزار 
ري��ال )۴.000 توم��ان( و ب��راي بازديدكنندگان 
 خارج��ي حداكث��ر ب��ه ب��ه ۵00 ه��زار ري��ال

 )۵0.000 تومان( افزايش يافت.

ايستگاه

»بنكسي« از نقاشي ديواري 
جديدش رونمايي كرد

تجليل از برندگان جايزه 
كندي بدون حضور ترامپ

هنرمن��د  »بنكس��ي« 
مش��هور  و  ناش��ناس 
بريتانياي��ي ب��ا نزديك 
شدن به سال نو ميلادي 
از اثر هن��ري جديد خود 
با موضوع »بي خانماني« 
رونمايي كرد. به گزارش 
اينديپندنت، اين نقاشي 

ديواري روز دوشنبه روي يكي از ديوارهاي نزديك 
جواهرفروشي هاي ش��هر »بيرمنگام« ديده شد. 
»بنكسي« در صفحه اينس��تاگرام خود ويدئويي 
منتشر كرده كه در آن مرد بي خانماني به نام »رايان« 
در كنار متعلقات ش��خصي اش روي نيمكتي دراز 
كشيده كه به نظر مي رسد همانند سورتمه بابانوئل 
توسط دو گوزن ش��مالي حمل مي شود. در متني 
كه زير ويدئوي »بنكسي« منتشر شده است، آمده 
اس��ت: »طي ۲0 دقيقه اي كه از »رايان« درحالي 
كه روي اين نيمكت نشسته بود فيلم مي گرفتيم، 
رهگذران به او نوشيدني داغ، شكلات و يك فندك 
دادند، بي آنكه»رايان« از آنها چيزي درخواست كند. 
» بنكسي« هنرمند گرافيتي كار اهل بريستول است 
كه با نقاشي هاي ديواري و هنر گرافيتي اعتراضي 
خود، ش��هرت جهاني دارد، با اين حال هنوز هويت 
اصلي او فاش نشده است. نقاشي هاي اين هنرمند 
بيشتر به مسائل سياسي و موضوع هايي مانند گرماي 
جهاني، جنگ، شنود غيرقانوني،  آلودگي هوا،  بحران 
مهاجرت و ش��رايط س��خت كاري پرداخته است. 
تاكنون بارها نقاشي هاي اين هنرمند از روي ديوار 
جدا و به قيمت صدها هزار پوند فروخته شده است. 
ماه گذشته، يكي از نقاشي هاي ديواري »بنكسي« 
كه در سال ۲00۸ در منطقه »ناتينگ هيل« لندن 
خلق ش��ده بود، بعد از سال ها رونمايي شد. اين اثر 
هن��ري، هنرمندي را درحالي كه نام بنكس��ي را با 

حروف بزرگي نقاشي مي كرد به تصوير مي كشيد.

مراسم اهداي جوايزسالانه 
مركز كندي يك بار ديگر 
ب��دون حض��ور ترامپ يا 
بانوي اول برگزار ش��د. به 
گزارش ورايتي، مراس��م 
اهداي جوايز مركز كندي 
۲0۱۹ با تجلي��ل ويژه از 
برنامه تلويزيوني »سسمي 

استريت« و دقيقا در شبي برگزار شد كه صبحش خبر 
درگذشت كارول اس��پيني عروسك گردان مشهور 
اين برنامه منتشر شده بود. سالي فيلد كه براي ايفاي 
نقش مادر »فارست گامپ« شناخته مي شود، ليندا 
رانستد خواننده و مايكل تيلسون توماس رهبر اركستر 
و گ��روه آر اند ب��ي »ارث، وايند اند فاي��ر« نيز از ديگر 
چهره هاي هنري بودند كه جاي��زه افتخاري ۲0۱۹ 
اين مركز را دريافت كردند. مركز كندي در واشنگتن 
هر س��ال از چند چهره هنري كه نقشي تاثيرگذار بر 
فرهنگ جمعي جامعه داشته باشند، تجليل مي كند 
و اين تجليل از جوايز معتبر فرهنگي امريكا محسوب 
مي شود. اين جشن كه امسال چهل و دومين سال خود 
را پشت سر گذاشت، براي سومين سال بدون حضور 
رييس جمهوري امريكا برگزار شد و بانوي اول نيز حتي 
در مراسم جشن بعداز ظهر اين برنامه در كاخ سفيد 
حضور نيافت. همه اينها نشان دهنده نبودن رابطه بين 
ترامپ و جوامع هنري و صنعت سرگرمي امريكاست به 
ويژه اينكه در سال نخست حضور ترامپ در كاخ سفيد 
منتخبان آن سال اعلام كرده بودند در صورت حضور 
ترامپ در برنامه شركت نخواهند كرد. يكي از نقاط اوج 
جشن مركز كندي حضور پرنده بزرگ برنامه »سِسِمي 

استريت« يا »خيابان سسمي« در برنامه بود.

بودجه ويژه المپيك توكيو ۳۰ ميليارد، بودجه پارالمپيك صفر!

نايب قهرمان جهان: پول كشتي گير، خوردن ندارد

دبيركل كميته ملي پارالمپيك با بيان 
اينكه هيچ بودج��ه اي براي بازي هاي 
پارالمپيك توكيو در بودجه سال ۹۹ 
ديده نشده است، گفت: طبق نامه اي كه به وزارت 
ورزش و جوانان ارس��ال كرديم اميدوارم موضوع 
بودجه بازي هاي پارالمپي��ك توكيو زودتر نهايي 
ش��ود. هادي رضايي اظهار ك��رد: دولت در لايحه 
پيش��نهادي بودجه ۹۹ به جز بودجه سالانه، هيچ 
مبلغ ويژه اي را براي بازي هاي پارالمپيك ۲0۲0 
توكيو پيش بيني نكرده و ما واقعا در ش��وك اعزام 
كاروان ب��ه بازي هاي پارالمپيك توكيو هس��تيم. 
اين در حالي است كه براي كميته ملي المپيك به 
جز بودجه سالانه، چيزي حدود ۳0 ميليارد براي 
بازي هاي المپيك توكيو در نظر گرفته شده است. او 
به ايسنا گفت: در حال حاضر هم تعداد سهميه هاي 
كسب شده توسط ورزشكاران پارالمپيكي بيشتر از 

ورزشكاران المپيكي است و هم تعداد مدالها چند 
برابر المپيك است، حال نمي دانم با چه ديدگاهي 

چنين تصميمي گرفته شده است. اميدوارم در اين 
زمينه اشتباهي صورت گرفته باشد. 

دارنده مدال نقره كشتي فرنگي جوانان جهان با بيان 
اينكه مسوولان تيم هيات كشتي خراسان جنوبي از 
دادن مبلغ اندك قراردادهاي كشتي گيران با وجود 
گذشت ۲ ماه از اتمام ليگ خودداري كرده اند، گفت: 
مجموع طلب ها به ۵0 ميليون تومان هم نمي رسد! 
اميرحسين حسيني با انتقاد از مسوولان هيات كشتي 
خراسان جنوبي در تسويه حساب با فرنگي كاران اين 
تيم در ليگ برتر كش��تي فرنگي علي رغم گذشت 
زماني در حدود ۲ ماه، اظهار كرد: متاسفانه با وجود 
اينكه حدود ۲ ماه از پايان ليگ برتر كش��تي فرنگي 
مي گذرد، موفق به دريافت مبلغ قراردادهاي اندك 
خود نش��ده ايم و مس��وولان تيم هي��چ توجهي به 
درخواست كش��تي گيران ندارند. بارها با مسوولان 
سازمان ليگ نيز تماس گرفتيم اما فايده اي نداشت 
و به حقمان نرسيديم. او با بيان اينكه مجموع طلب 
كش��تي گيران و مربيان تيم هيات كشتي خراسان 
جنوبي به ۵0 ميليون تومان هم نمي رس��يد، گفت: 
مگ��ر قراردادهاي ما چقدر اس��ت ك��ه از پرداخت 
آن طف��ره مي روند؟ پول كش��تي گير جماعت مگر 
خوردن دارد؟ ما مثل برخي رشته ها ميلياردي پول 
نمي گيريم. قرارداد خود من فقط ۵ ميليون تومان 
بود و مجم��وع قراردادهاي تمام اعض��اي تيم فكر 
نكنم به ۵0 ميليون تومان هم برس��د كه مبلغ واقعاً 

ناچيزي است اما حقمان را نمي دهند. دارنده مدال 
نقره كشتي فرنگي جوانان جهان به ايسنا گفت: من 
براي اين تيم ۴ كش��تي در ليگ گرفتم و هر بار قبل 
از مسابقه مطالبات را به روز آينده و هفته بعد حواله 
مي دادند و با قس��م دروغ ما را راض��ي به رفتن روي 
تشك مي كردند. س��رمربي تيم هم تنها ۲ ميليون 
دريافتي داشته است. مسوولان اين تيم در بدقولي 
شهره هستند و حتي از كشتي گيراني كه براي اين 
تيم در ليگ دس��ته اول كشتي گرفته اند، شنيده ام 
كه پول هاي آنها نيز پرداخت نشده است. حسيني با 
اشاره به وضعيت نامناسب اين تيم در طول رقابت هاي 
ليگ، خاطرنش��ان كرد: براي اينكه كمترين پول را 
خرج كنند براي هر مسابقه به گونه اي برنامه ريزي 
مي كردند كه با حداقل امكانات و در بدترين شرايط 

تيم اعزام و اسكان داده شود. نمي دانم چرا مسوولان 
سازمان ليگ به داد كشتي گيران اين تيم نمي رسند 
و حق م��ا را نمي گيرند؟ چرا بايد ب��دون نظارت هر 
تيمي وارد ليگ شود تا اين مشكلات را براي مربيان و 
كشتي گيران به وجود بياورند؟ او ادامه داد: من اگر ۵ 
ميليون تومانم را بگيرم قصد دارم آن را به يك موسسه 
خيريه بدهم اما بچه هاي ديگ��ر واقعا نياز به همان 
يك يا دو ميليون تومان قراردادش��ان دارند. برخي 
كشتي گيران حتي كرايه رفت و آمدشان را ندارند و 
دو ميليون تومان خيلي به آنها كمك مي كند. ۲ نفر از 
كشتي گيران تيم با مشورت من براي اين تيم كشتي 
گرفته اند و حالا من مانده ام و خجالت و ش��رمندگي 
اين دوستانم. كمترين قرارداد در ليگ مربوط به ما بود 
اما همين مبلغ كم را نيز به كشتي گيران نمي دهند. 
فرنگي كار سابق تيم ملي در پايان با بيان اينكه با قدرت 
و انگيزه بالا تمريناتش را جهت رسيدن به دوبنده تيم 
ملي دنبال مي كند، خاطرنشان كرد: بعد از ورود محمد 
بنا هيچ وقت اين فرصت را پيدا نكردم كه خودم را به او 
اثبات كنم. هيچ وقت از تمرين غافل نشدم و منتظرم 
از كوچك ترين فرصتي براي اثباتم استفاده كنم. در 
بيشتر تورنمنت هاي بزرگ دنيا كشتي گرفتم و به 
مدال رسيدم. در انتخابي جام تختي كشتي مي گيرم 

و هدفم رسيدن به دوبنده تيم ملي است.

ورزشي


	Taadol-01
	Taadol-02
	Taadol-03
	Taadol-04
	Taadol-05
	Taadol-06
	Taadol-07
	Taadol-08
	Taadol-09
	Taadol-10
	Taadol-11
	Taadol-12
	Taadol-13
	Taadol-14
	Taadol-15
	Taadol-16

